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اسحاقی مدیرعامل نفت 
ایرانول شد

در جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی مطرح شد

در انتظار مصوبه جدید  عوارض صادراتی
نگاهی به چالش های نظام ارز 

چندنرخی در ایران
پریسا مطرانلویی*- بخش مهمی از رشد 
اقتصادی کش��ورهای در حال توسعه و بازارهای 
نوظه��ور از محل رش��د خالص ص��ادرات تامین 
می شود و یکی از متغیر های مهم اثرگذار بر خالص 
صادرات، نرخ ارز اس��ت. واقعی نبودن نرخ ارز در 
ایران به همراه نوسانات شدید آن طی سال های 
اخیر در کنار محدودیت های ناشی از تحریم ها و 
مشکلات موجود در فضای کسب و کار در زمینه 
تعدد در صدور بخشنامه ها با قوانین سختگیرانه 
درخصوص نرخ های چندگانه، بازگشت ارز حاصل 
از صادرات، تامین منشاء ارز برای واردات و بسیاری 
از این مسائل موجب شده است حوزه صادرات در 

ایران با مشکلات زیادی روبه رو باشد.
سیاس��ت نظام چند نرخ��ی ارز در ایران طی 
سال های اخیر موجب ناکارایی و عدم تخصیص 
بهینه منابع و ترویج فساد و رانت  اقتصادی بسیاری 
شده اس��ت. اهمیت و ضرورت حرکت به سمت 
اجرای سیاست یکسان  س��ازی نرخ ارز و افزایش 
ش��فافیت در بازار ارز به ویژه در شرایط فعلی که 
بخش تولید و صادرات تحت تاثیر تحریم ها بسیار 
بیش��تر از گذشته آس��یب دیده است، بر کسی 
پوشیده نیس��ت. بدیهی است سیاستگذاری در 
مسیر دستیابی به نظام تک نرخی نیازمند الزامات 
اجرایی است تا از بروز نوسانات عمده و شکست 

در سیاستگذاری اجتناب شود.
تجربه تاریخی کشور در زمینه نظام مدیریت 
نرخ ارز به شیوه تثبیت نرخ ارز و حاکمیت نظام 
چندنرخی نش��ان داده  که اهداف در نظر گرفته 
ش��ده برای این نظام از جمل��ه حمایت از تولید 
ملی و افزایش رفاه اجتماعی نه  تنها محقق نشده، 
بلکه در برخی مواقع سیاست نظام چندنرخی ارز، 
زمینه  س��از وقوع و تش��دید بحران های ارزی نیز 
شده که به دنبال آن آسیب های جدی بر اقتصاد 

وارد آمده است.
معیار تعیین نرخ های مختلف برای انواع کالاهای 
صادراتی و وارداتی در نظام نرخ ارز چندگانه معمولا 
میزان کش��ش انواع کالاهای وارداتی و صادراتی 
است، بنابراین از این دیدگاه سیاست نرخ ارز در 
واقع نظام خاصی از مالیات و یارانه است. به عبارت 
دیگر از واردات کالاهای لوکس و صادرات کالاهای 
سنتی مالیات گرفته می شود و به واردات کالاهای 
اساس��ی و مواد اولیه و صادرات کالاهای صنعتی 

یارانه داده می شود.
ع��لاوه بر این دلایل دیگری همچون حمایت 
از صنای��ع داخلی و تخصیص ارز به فعالیت های 
خ��اص را نیز می توان به عن��وان برخی از اهداف 
سیاستگذاران در زمینه اعمال نرخ های ارز چندگانه 
ذکر کرد که در اغلب موارد هیچ کدام از این اهداف 

از طریق نرخ های ارز چندگانه محقق نشده اند.

اعتراف بدون توضیح معنا دارد؟ 
یکم- فرهنگ اعتراف به کاستی ها و کجی ها 
در سیاستگذاری های کلان اقتصادی، یک سنت 
پسندیده است که باید آگاهانه و با جزئیات همراه 
باشد تا اطلاع رسانی عمومی شود و احتمال اشتباه 
دوباره کاهش یابد. به این ترتیب اعتراف محمدرضا 

فرزین رییس بانک مرکزی که گفته است  ...

سرمقاله

یادداشت

 تصمیم گیری در فضای خیالی
نادر کریمی جونی- ظاهرا شورای عالی فضای 
مجازی، یک قدم از مواضع خویش عقب نشینی 
کرده و از آنچه تنظیم گران خوانده، خواسته است 
که امکان دسترسی به سکوهای پرطرفدار خارجی 
را با سازوکارهایی که حکمرانی پذیر باشد، بررسی 
و ضوابط فعالیت آنها را تعیین کند. در وهله اول 
احتمالا این امر بدان معنی است که شاید در آستانه 
انتخابات و به هر علت یا مناسبت دیگر این شورا 
میزان مراجعه شهروندان ایرانی به سکوهای خارجی 
را مش��اهده و درک کرده و دریافته که لجبازی با 

خواست مردم نتیجه ای دربر ندارد. 

واقعیت مسکن زیر نقاب آمار
علیرضا محمدی*

آماری که بانک مرکزی 
هر م��اه در خص��وص بازار 
مسکن تهران ارائه می کند 
برمبنای تع��داد معاملات 
انجام شده است؛ معاملاتی 
که در س��امانه ثبت معاملات و املاک کشور و 

توسط مشاوران املاک ثبت می شود. 

نقاب جدید فیلترنت»جهان صنعت« از مصوبه جدید شورای عالی فضای مجازی گزارش می دهد
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ادامه سرمقاله

تصمیم گیری در فضای خیالی
به همین دلیل پس از انتشار خبر دیروز شورای عالی 
فضای مجازی این تصمیم از سوی برخی ناظران یک 
گام به جلو و مثبت دانسته شد. در واقع این خوشبینی 
از آنجا ناشی شد که اعضای تصمیم گیر یا تصمیم ساز 
ب��رای فضای مجازی و اینترنت ای��ران به ناکارآمدی 
و ناکافی بودن س��کوها و پلتفرم های ایرانی اعتراض 
کرده و مجبور ش��ده اند ک��ه از پلتفرم های غیرایرانی 
چ��ه به عنوان مکمل و چه به عنوان س��کوی اصلی، 
استفاده کنند. روشن است که تصمیم گیرندگان ایرانی 
هیچ گاه نمی خواهند س��کوهای غیرایرانی، به عنوان 
سکوی اصلی مورد اس��تفاده قرار گیرند، اما به ناچار 
خواس��ته است امکان اس��تفاده کاربران ایرانی از این 
سکوها را به نحوی که خود می پسندد، فراهم کند، اما 
این تصمیم به معنای بازتر شدن فضای مجازی، رفع 
مسدود بودن و محدودیت های اعمال شده بر پلتفرم ها 
و سکوهای غیرایرانی مانند اینستاگرام، تلگرام، واتساپ 
و... نیس��ت، چراکه در ای��ن تصمیم هیچ جایی برای 
رفع این فیلترینگ و برداش��تن محدودیت سکوهای 
مسدود شده نیس��ت. علاوه بر این گمان نمی رود که 
این تصمیم یک تصمیم انتخاباتی باشد، چراکه تدوین 
سازوکارها و اجرای عملیات اجرایی تصمیم شورای عالی 
فضای مجازی نیازمند زمانی طولانی است که حتما به 
مصرف انتخاباتی نمی رسد. به همین دلیل نمی توان 
اتخاذ این تصمیم را هیجان زده و تحت تاثیر اتفاق ها و 

تحولات کنونی کشور دانست.

اگر چنین باش��د آنگاه مقامات جمهوری اسلامی 
ایران واقعا پذیرفته اند که پیام رسان های ایرانی کفایت و 
اعتمادسازی لازم برای جذب شهروندان  ایرانی را ندارند. 
آمار غیررسمی حاکی از آن است که در تمام دورانی 
که پیام رس��ان ها و سکوهای خارجی مسدود بوده اند 
و دسترس��ی به آنها فقط با اس��تفاده از فیلترشکن ها 
امکان پذیر بوده، سکوهای ایرانی نتوانسته اند بیش از 
۷۰ درصد کاربران ایرانی را به خود جذب کنند و البته 
این هفت درصد به کاربرانی باز می گردد که به اجبار- به 
دلیل ارتباط کاری با نهادهای رس��می و دولتی یا به 
هر علت دیگر- این س��کوها را نصب و از آن استفاده 
کرده ان��د. در چنین صورتی نمی توان حتی این هفت 
درصد شهروندان ایرانی را در زمره استقبال کنندگان 
از سکوهای ایرانی به حساب آورد. این در حالی است 
ک��ه کاربران ایرانی با چن��گ و دندان حضور خود در 
سکوهای خارجی را حفظ کرده اند و به استفاده از این 
سکوها ادامه داده اند؛  این به آن معنی است که تدابیر 
اتخاذ شده از سوی جمهوری اسلامی ایران و شورای عالی 
فضای مجازی، تنها هزینه ها را برای این کاربران افزایش 
داده و در عوض منافعی را عاید برخی  ژن های  برتر و 
خوب ایرانی کرده است؛ ژ ن هایی که همان طور که وزیر 
پیشین ارتباطات و فناوری اطلاعات تصریح کرده، دست 

در دست نهادهای امنیتی و نظامی دارند.
با این همه مقامات وزارت ارتباطات و تصمیم گیران 
کش��ور در امور فضای مجازی، بر این باورند حالا که 
نمی توان میزان مراجعه به سکوهای خارجی را محدود 
کرد، لااقل در مسیر موردنظر حکومت هدایت شود. از 

این بابت رهبران فضای مجازی به شدت علاقه دارند تا 
تجربه چین را در ایران پیاده کنند و به جای گسترش 
پلتفرم ها و س��کوهایی که هر روز دغدغه ای جدید بر 
دغدغه های پیشین بیفزایند، سکوهایی ایجاد کنند که 
تمام آن تحت نظارت حکومت باشد و بتواند هر اقدام 
نامطلوب کاربران را مورد پیگرد و احتمالا حذف قرار 
دهد. همان گونه که اخیرا ش��رکت متا برخی کاربران 
ایرانی را از سکوهای ایکس و اینستاگرام اخراج و حساب 

کاربری آنان را مسدود کرده است.
توانایی های فنی ایرانیان در حد چینی ها نیست، 
ع��لاوه بر این می��زان آزادی ه��ای اجتماعی- و نه 
سیاسی- که رهبران پکن برای شهروندان چینی قائل 
هس��تند اصلا با آنچه در ایران اعمال می شود قابل 
مقایس��ه نیست. در واقع رهبران ایرانی مجموعه ای 
درهم تنی��ده از محدودیت ها برای آزادی های بیان، 
عقی��ده، سیاس��ت و اجتماع در نظ��ر گرفته اند که 
حتی شامل آزادی های پوشش، مهمانی، تفریح های 
دسته جمعی و... نیز می شود. در حالی که در چین 
بس��یاری از این محدودیت ها وج��ود ندارد و دولت 
تلاش کرده تا به ازای ستاندن آزادی های سیاسی و 
مدنی، آزادی های مضاعفی در حوزه های اقتصادی 

و اجتماعی به شهروندان اعطا کند.
گنجاندن س��کوهای خارجی در پوسته ایرانی، 
پی��ش از این و در مورد تلگرام انجام ش��ده اس��ت. 
در سال های گذش��ته و پس از فیلتر شدن تلگرام، 
ش��بکه هایی به نام موبوگ��رام، تلگرام طلایی و... به 
کاربران ایرانی معرفی و از آنان خواس��ته شد که به 

جای تلگرام اصلی از این شبکه های مشابه استفاده 
کنند. جالب اس��ت که آن اق��دام دولت یا نهادهای 
وابس��ته به دولت به عنوان یک اقدام فریبکارانه رد 
ش��د و نه فقط سکوی اصلی )تلگرام( این سکوهای 
جعلی را به رس��میت نشناخت، بلکه ایرانیان نیز از 
این مشابه سازی استقبال چندانی نکردند. ضمن آنکه 
به سرعت این شایعه مطرح شد که سکوهای جعلی 

اسباب جاسوسی از شهروندان است.
حالا شورای عالی فضای مجازی دوباره همان تکنیک 
ناکام مانده را مورد استفاده قرار می دهد. در این باره این 
شورا به دست اندرکاران و شرکت های بخش خصوصی 
برای خلق سکوهایی مشابه اینستاگرام، واتس آپ و... 
سفارش هایی داده و از این شرکت ها خواسته است تا 
ضمن حفظ آنچه امکان اعمال حکمرانی خوانده شده، 
امکان اس��تفاده از امکانات مفید این س��کوها را برای 

شهروندان فراهم کنند.
آیا واقعا تصمیم گیران و تصمیم سازان شورای عالی 
فضای مجازی بی اعتمادی ایرانیان به آنچه مورد تایید 
دولت باشد را ندیده اند؟ آیا تجربه پلتفرم های جعلی و 
موازی تجربه موفقی بوده اس��ت؟ آیا دست اندرکاران 
مدیریت فضای مجازی تصور می کنند با راه اندازی این 
پلتفرم های جعلی، کاربران ایرانی شبکه های اجتماعی 
غیرایرانی، عضویت و حساب کاربری خود را لغو می کنند 
و به این سکوهای جعلی که اصطلاحا پوسته ایرانی برای 

سکوهای خارجی نامیده شده می پیوندند؟
واقعا تصمیم گیران ایرانی برای فضای مجازی کشور، 

در فضای خیالی تصمیم می گیرند؟
ادامه یادداشت

واقعیت مسکن زیر نقاب آمار
بانک مرکزی در کش��ورهای سراس��ر دنیا استقلال 
بیش��تری نس��بت به ایران دارد. البته آماری که توسط 
بانک مرکزی ایران منتش��ر می ش��ود، تقریبا به واقعیت 

نزدیک است.
آمارسازی و بهتر نشان دادن وضعیت توسط اعداد 
و ارقام از زمان ریاس��ت جمهوری محمود احمدی نژاد 
در ایران باب ش��د. در ش��رایط کنونی به نظر می رسد 
مقامات مس��وول وزارت راه و شهرس��ازی حتی از آمار 
دستکاری شده بانک مرکزی هم عدول کرده اند و قصد 
دارن��د آماری را در خصوص بازار مس��کن ارائه دهند 
که بتواند ش��عارهایی که دولت داده را پوشش دهد تا 
در نهایت دولت س��یزدهم کارنامه مورد قبول تری در 

اختیار داشته باشد. واقعی ترین آماری که بازار مسکن 
می تواند داش��ته باش��د، همین معاملاتی است که در 
سامانه ثبت معاملات و املاک کشور به ثبت می رسند. 
خرید و فروش هایی که در این س��امانه ثبت می شوند، 
می توانند مبنای درست و قابل قبولی در خصوص بازار 

مسکن به شمار روند.
آماری که بانک مرکزی طی چند ماه گذشته ارائه 
داده است، از کاهش نسبی قیمت واحدهای مسکونی 
حکایت می کند. واقعیت نیز غیر  از این نیست، چراکه 
قیمت مس��کن در برخی مناط��ق به خصوص مناطق 
کم برخوردار شهر که در آن واحدهای مسکونی قیمت 
کمتری دارند، با کاهش روبه رو بوده اس��ت. باید توجه 
داشت که این کاهش قیمت بیشتر به تبع رکود حاکم 

بر بازار مسکن و نرخ دلار است.

دولت سیزدهم در سال جاری نرخ دلار را تقریبا در 
حدود ۵۰ هزار تومان نگه داشت؛ به جز مقاطعی که این 
نرخ تا نزدیکی ۶۰ هزار تومان هم رفت و بازگشت. در 
همین رابطه، ثبات نرخ دلار در س��ال جاری و رکودی 
که بر بازار املاک و مس��تغلات کش��ور حکمفرما بود، 
دست به دست هم دادند و سبب کاهش نسبی قیمت 

واحدهای مسکونی در برخی مناطق شدند.
اظه��ارات اخیر مدیرکل دفتر برنامه ریزی و اقتصاد 
مس��کن وزارت راه و شهرس��ازی مبنی ب��ر اینکه آمار 
ارائه شده توسط بانک مرکزی و مرکز آمار ایران مبناهای 
مناسبی برای تعیین قیمت مسکن به شمار نمی روند، 
حاکی از تلاش مسوولان برای ارائه کارنامه ای روشن تر 
و بهتر برای دولت است. به نظر می رسد مسوولان قصد 
دارند با ارائه آماری دیگر، ش��عارهای مس��کنی دولت 

سیزدهم را تا حدودی محقق شده نشان دهند.
چند روز پیش خبری مبنی بر اینکه دولت قصد دارد 
فعالیت کودکان کار در س��طح شهرها را به عنوان شغل 
تعریف کند، منتش��ر شد؛ اقدامی به منظور کاهش آمار 
بیکاری. نکته حائز اهمیت در این خصوص آن است که در 
هیچ کجای دنیا چنین مبنایی برای آمار مشاغل و بیکاری 
در نظر گرفته نمی شود. اگر بخواهیم آمار بیکاری و افراد 
فاقد مس��کن در ایران را با سایر کشورهای دنیا مقایسه 
کنیم، باید اذعان کرد که در کشور ما شرایط وخیم تری 
حاکم است. تغییر دادن روش تهیه آمار، موضوعی است 
که از زمان ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد در کشور 
مرسوم شد. به نظر می رسد هدف مسوولان وقت کشور 

نیز همین باشد.
* کارشناس حوزه مسکن

تحلیل

پرسش روز

 کاذب المقدمه های
 دولت سیزدهم و شکست 

محمدصادق جنان صفت 
فیلسوف ها و اهالی منطق 
می گویند اگر فرد یا گروهی 
با »کاذب المقدمه های غلط« 
تصمیم بگیرند، عمل کنند و 
دست به مقایسه بزنند روزی 
در دورها یا نزدیکی ها نتیجه 
ناامید کننده این عمل با کاذب المقدمه ها یا همان 
پیش فرض ها را خواهند دید. دولت س��یزدهم در 
شرایطی ویژه تاسیس شد و با کاذب المقدمه های 
شگفت انگیز شروع به کار کرد. واقعیت مهم این 
است که دولت سیزدهم بر پایه های ناراست و سست 
برپا شده و این هنوز ادامه دارد. پایه های سست و 
ناراست دولت چه بوده است؟ دولت سیزدهم از سر 
آگاهی و فهم دقیق یا از سر ناآگاهی و درک نادرست 
به این باور رسیده بود که دولت سیزدهم بی عرضه 
بوده و به همین دلیل نتوانسته است در اداره اقتصاد 
پیروز باشد. این یک مقدمه کاذب بوده و هست، 
زیرا شجاعت را نمی توان در این گونه از مسائل اندازه 
گرفت. برخی اوقات ممکن است شجاعت با ناآگاهی 
و بیهوده به استقبال خطر رفتن تفاوت داشته باشد. 
دولت سیزدهم علاوه براین باوری نادرست داشته و 
دارد که دولت دوازدهم از نظر دانش و تجربه کاری 
و نیز داشتن ایده های نو از مجموعه دولت سیزدهم 
پایین تر است. این در حالی است که مقایسه تک تک 
وزی��ران و معاونان رییس دولت دوازدهم با دولت 
سیزدهم خلاف این را نشان می دهد. یک مقدمه 
کاذب نیز این است که مدیران دولت سیزدهم تصور 
می کرد ند تضاد منافع دیگر سر بر نمی آورد و همه 
گروه های سیاسی و اقتصادی تن به خواسته های 

دولت می دهند. 
 پس از سپری شدن بخش بیشتر دوره قانونی 
فعالیت دولت سیزدهم مدیران پیدا و پنهان این 
دولت و هواداران از هر قش��ر و گروه و نهادی باید 
بدون چون و چرا به این داوری که دولت سیزدهم 
در اداره اقتصاد کشور به دلیل کاذب المقدمه های 
یادش��ده شکس��ت خورده اس��ت تن دهند. این 
شکس��ت خوردن نیاز ب��ه واکاوی پیچیده ندارد. 
نخستین سنجه برای تن دادن به شکست از سوی 
دولت سیزدهم می تواند میزان رضایت شهروندان 
از وضعی��ت امروز خود باش��د. یک نظر س��نجی 
کارشناس��انه و بدون دستور های دولتی هرچند 
محدود در هر جای این س��رزمین و از هرگروه و 
جمعیتی این را نش��ان خواهد داد. دومین معیار 
برای اینکه نش��ان داد دولت س��یزدهم شکست 
خ��ورده، نرخ تورمی اس��ت که اکنون در ماه آخر 
سال خود را آشکار کرده است. سومین مقوله برای 
نشان دادن شکست دولت سیزدهم در اداره اقتصاد 
محقق نشدن وعده هایی است که رییس دولت در 
جریان مبارزه انتخاباتی به مردم داده است. ساخت 
۴ میلیون مسکن در ۴ سال، رونق بورس، یافتن 
راه حل برای رشد سرمایه گذاری و کسری بودجه 

فزاینده می تواند نشانه های این شکست باشد.

نقد روز

عملکرد صداوسیما در جلب مشارکت انتخاباتی در گفت وگوی »جهان صنعت« با غلامرضا پورمحمدی
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رییس قوه قضاییه از بازگشت  اموال زنجانی خبر داد
اموال بابک زنجانی کفاف بدهی ها 

و خسارت هایش خواهد بود

علت تاخیر ۳۹ماهه در انتشار گزارش  بازار مسکن بررسی شد
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انتظارات تورمی 
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رییس قوه قضاییه از بازگشت اموال زنجانی خبر داد
اموال بابک زنجانی کفاف بدهی ها و خسارت هایش 

خواهد بود
رییس قوه قضاییه در نشست شورای عالی قوه قضاییه گفت: در نتیجه تلاش ها 
و مجاهدت های همه بخش های ذی ربط، اموال »بابک زنجانی« در خارج از کشور 
شناسایی و به تهران منتقل شد و بنا بر کارشناسی های اولیه، این اموال، کفافِ بدهی ها 
و خسارت های او، خواهد بود. به گزارش خبرگزاری میزان، غلامحسین محسنی اژه ای 
گفت: این محموله از اموال شناسایی شده »بابک زنجانی« در خارج از کشور که به 
تهران منتقل شده بنا بر کارشناسی های اولیه، تکافوی بدهی ها و خسارات نامبرده 
خواهد بود، حالا اگر اموال بازگشته قبلی را هم اضافه کنیم، اضافه می آید. البته من 
تاکید کرده ام که باز هم کارشناسی در این خصوص صورت بگیرد. در مرحله ای از 
رسیدگی به پرونده، جمعی از اشخاص از یک دستگاه آمدند و گفتند ما می خواهیم 
در جهت شناسایی و بازگرداندن اموال »بابک زنجانی« کار جدیدی را آغاز کنیم. 
ما اعلام کردیم از این امر استقبال می کنیم، البته من یک اولتیماتوم دادم و ظرف 
زمانی مشخصی را تعیین کردیم که اگر باز هم ادعاهای محکوم علیه به اثبات نرسید 
و اموالی از او شناسایی و مسترد نشد که تکافوی بدهی هایش را بدهد، حکم قطعی 
و قانونی در قبال او اجرایی خواهد شد. او خاطرنشان کرد: تبیین و تشریح سیر 
رسیدگی به پرونده »بابک زنجانی« توسط قاضی القضات از جمله پرونده های نسبتا 
جنجالی و مهم ما در یک دهه اخیر، پرونده »بابک زنجانی« بود. در سال ۱۳۹۱ 
گزارشی واصل شد که نامبرده مقدار متنابهی ارز از بانک مرکزی دریافت کرده و 
به مقداری که باید مابه ازای این ارز را می رس��انده، نرسانده و غیر  از آن، میزانی از 
آن ارز را در بازار آزاد به فروش رسانده است. در یک بخش دیگر نیز نفت دریافت 
کرده بود که باید مابه ازای آن را برمی گرداند، اما از این کار استنکاف کرده است. 
علی ایحال، پرونده مزبور در مجتمع اقتصادی تشکیل شد و سروصدای زیادی هم 
به پا کرد، چراکه مبلغ مورد ادعا، سنگین و بالا بود و جا داشت آن سروصداها ایجاد 
شود. در همان زمان گزارشی از »وزارت نفت« و مرجعی دیگر واصل شد و تقاضای 
ممنوع الخروجی »بابک زنجانی« مطرح شد، سپس اعلام شد که متهم ادعا کرده 
که اموال را برمی گرداند، لذا اموالی را در داخل کشور معرفی کرد که البته آن اموال 
هم با مشکلاتی مواجه شد از جمله زمین واقع در منطقه »ایران زمین« در »شهرک 
غرب«. با بررسی های صورت گرفته معلوم شد که در همان زمین نیز تخلفاتی شده 
است، سپس با بررسی های صورت گرفته مشخص شد که افرادی از وزارت نفت، 
ثبت و خودِ آن طرف و برخی واسطه ها درخصوص مصالحه و نقل و انتقال اموال، 
ب��از تخلفات و اقدامات مجرمانه ای انجام داده اند، لذا یک پرونده دیگر هم در این 
راستا تشکیل شد. علی ایحال، پرونده مزبور سنگین شد و در سال ۱۳۹۲ منجر 
به بازداشت »بابک زنجانی« شد و معلوم شد که نامبرده قصد مصالحه و پرداخت 
اموال را ندارد. با بازداشت مشارالیه، اقدامات پرحجمی در دستگاه قضایی انجام شد، 
چراکه ابعاد این پرونده بسیار پیچیده و سنگین بود؛ از شناسایی اموال متهم در داخل 
و خارج از کشور تا پیگیری موضوع و رصد و تحصیل دلیل، گوشه ای از اقدامات 
قضایی در این مرحله بود. رییس قوه قضاییه گفت: علی ایحال، هیات هایی متشکل 
از بخش های ذی ربط، به کشورهای مورد ادعای »بابک زنجانی« اعزام می شدند، 
اما اموال و وجوهاتی از او نمی یافتند. افراد مختلفی نیز واسطه شدند که می توانیم 
اموال نامبرده را شناسایی و مسترد کنیم، حتی در آن مقطع که من معاون اول 
قوه قضاییه بودم، چند مورد در این خصوص به خودِ من مراجعه کردند. در این 
خصوص، دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی نیز تلاش هایی انجام دادند و مسیرهایی 
را طی کردند. در مقطعی »وزیر اطلاعات« اعلام کرد اگر متهم را در اختیار ما قرار 
دهید ما تکلیف اموال او را روشن می کنیم، لذا مدت طولانی متهم به دستگاه مزبور 
تحویل داده شد، البته ما در این مقطع تاکید داشتیم که متهم را آزاد نمی کنیم، اما 
در داخل زندان می توانید امکانات لازم را در راستای شناسایی و بازگرداندن اموال، 
در اختیار او قرار دهید؛ پس از آن دستگاه امنیتی دیگری آمد و باز هم هدف نهایی 
تحقق نیافت و غیر  از اموال داخلی »بابک زنجانی« و ۲ الی ۳ اموال منقول از او در 
خارج که البته آنها هم تعارضاتی داشت، اموال دیگری از مشارالیه شناسایی نشد؛ 
اموال شناسایی ش��ده از نامبرده نیز طبق اعلام »وزارت نفت« و »بانک مرکزی« 
تکافوی بدهی »بابک زنجانی« و خسارات مرتبط با آن را نمی کرد. در مرحله بعدی، 
جمعی از اشخاص از یک دستگاه مسوول آمدند و گفتند ما می خواهیم در جهت 
شناسایی و بازگرداندن اموال »بابک زنجانی« کار جدیدی را آغاز کنیم؛ ما اعلام 
کردیم از این امر استقبال می کنیم، البته من یک اولتیماتوم دادم و ظرف زمانی 
مشخصی را تعیین کردیم که اگر باز هم ادعاهای محکوم علیه به اثبات نرسید و 
اموالی از او شناسایی و مسترد نشد که تکافوی بدهی هایش را بدهد، حکم قطعی 
و قانونی در قبال او اجرایی خواهد شد. او گفت: مدت تعیین شده برای بازگرداندن 
اموال »بابک زنجانی« یک بار تمدید شد؛ تا اینکه چند وقت پیش، نامبرده اعلام کرد 
قصد همکاری دارم و نشانه هایی از صدق او آشکار شد و اموال قابل توجهی را معرفی 
کرد. نهایتا محموله اموال به تهران منتقل شده و حسبِ کارشناسی های اولیه، این 
محموله تکافوی بدهی ها و خسارت های »بابک زنجانی« را می دهد؛ البته من تاکید 
کرده ام که مجددا کارشناسی صورت گیرد. با »وزارت نفت« و »بانک مرکزی« نیز 

صحبت شده و آنها مراجعه و اموال را رویت کرده اند.

یك وکیل دادگستری مطرح کرد
درخواست عفو و آزادی بابک زنجانی

وکیل بابک زنجانی بلافاصله بعد از اعلام خبر پرداخت دیون موکلش با ارسال 
فایل صوتی برای خبرنگاران ضمن تشکر از قوه قضاییه و ریاست دستگاه قوا خواستار 
بخشش و آزادی بابک زنجانی شد. به گزارش ایلنا، رسول کوهپایه زاده با تاکید بر 
این مساله که موکلش، بابک زنجانی از ابتدا هم تمایل داشته که بدهی خود را به 
دولت پرداخت کند، درباره وضعیت حقوقی زنجانی تاکید کرد که مطابق دادنامه 
قطعی صادره از سوی دیوان عالی کشور موکلش امکان استفاده از ماده ۱۱۴ قانون 
مجازات اس��لامی و درخواست عفو و بخشش را دارد. در دادنامه قطعی صادره از 
سوی دیوان عالی کشور ذکر شده چنانچه ایشان بتواند بدهی خود را پرداخت کند 
استحقاق بهره مندی از مقررات ذیل ماده ۱۱۴ قانون مجازات اسلامی را دارا خواهد 
بود. کوهپایه زاده در ادامه درباره ماده ۱۱۴ گفت: ماده ۱۱۴ ق م به تخصیص عفو و 
بخشش اشاره می کند. با توجه به اینکه موکل از سال ۱۳۹۲ تا امروز به مدت ۱۰ 
سال در بازداشت به سر می برده، امیدوار هستیم طبق قوانین و مقررات این مهم مد 

نظر قرار گیرد و حقوق شرعی و قانونی موکل نیز احقاق شود.

علی مطهری در یك نشست خبری:
 »صدای ملت« نه لیست اصلاح طلبان است

 نه لیست اصولگرایان 
نایب رییس دوم مجلس پیشین در نشست خبری خود گفت: فراکسیونی با 
نام صدای ملت در مجلس تشکیل می دهیم، ولی اول باید ببینیم رای می آوریم 
یا نه. به گزارش ایسنا، علی مطهری گفت: با افراد لیست مصاحبه کرده ایم و از 
همه آنها رزومه خواسته ایم. سه چهار نفر جوان در حدود ۴۰ سال در لیست 
حضور دارند. این نماینده ادوار مجلس خاطرنشان کرد: چهار حزب اعتماد ملی، 
کارگزاران، ندای ایرانیان و اعتدال و توسعه بیانیه می دهند و از لیست حمایت 
می کنند و این به معنای ائتلاف نیست. هم افراد اصولگرا و هم افراد اصلاح طلب 
در لیست حضور دارند. مطهری افزود: لاریجانی در جریان کار ما در تهیه لیست 
نیست. لیست صدای ملت، شخصی است که برخی احزاب گفته اند از این لیست 
حمایت می کنند. مطهری افزود: انتخابات آزاد انتخاباتی است که همه افرادی 
که مایل به شرکت هستند و فساد مالی، سیاسی و اخلاقی ندارند، بتوانند در 
معرض رای مردم قرار گیرند و انتخاب با مردم باشد نه اینکه به صرف انتقاد، 
افراد ردصلاحیت شوند. مطهری گفت: من در دوره قبل صرفا به دلیل اعتقاد 
و نظر ردصلاحیت ش��دم. ش��ورای نگهبان هم این را قبول دارد و در جلسه با 
من همین را گفتند. الان سوال است که چرا دوره قبل من را رد و تایید کردند 
چون من تغییری نکرده ام. این فعال سیاسی درباره ارائه لیست در سراسر کشور، 
گفت: برای شهرستان ها هنوز تصمیم جدی نگرفته ایم، ولی اگر بنا به لیست 

باشد جایی لیست می دهیم که آن افراد را بشناسیم.

گ�روه سیاس�ی- می گویند ش��رط لازم خبر
ح��ل مش��کل _ صرفه نظر از ک��م و کیف آن 
مش��کل _ نفس پذیرش آن به همان شکل و 
معنایی بوده که است و به تعبیری به رسمیت 
ش��ناختن آن و تا پی��ش از آن، منطقا امکان 
حل آن میس��ر نخواهد بود. چنین مش��کلی 
حل نخواهد ش��د و تفاوتی ه��م نمی کند که 
این مش��کلی که به رس��میت شناخته نشده، 
عامدانه به این سرنوش��ت ش��وم گرفتار شده 
باشد و به قول معروف، صورت مساله اش پاک 
ش��ده باشد یا از سر ناآگاهی، مورد غفلت قرار 
گرفته باش��د. همین که به رس��میت شناخته 
نشده، از آنجا که به زعم آنها که مسوول حل و 
رفعش هستند، اتفاقی نیفتاده و مشکلی وجود 
ندارد، طبیعتا قرار هم نیس��ت که حل شود و 
کن��ار رود. این البته به معنای آن نیس��ت که 
همین که مش��کلی به رسمیت شناخته شد، 
الا و لاب��د، دی��ر یا زود مرتفع خواهد ش��د. _ 
چنانک��ه گفتی��م _ صرفا »ش��رط لازم« حل 
مشکل اس��ت و به این اعتبار، لزوما برای رفع 
آن مش��کل کفایت نمی کند، اما اگر این شرط 
لازم و ضروری محقق ش��د و ب��ه  واقع عزمی 
ج��زم برای رفع و حل آن فراه��م بود، آن گاه 
بسته به میزان پیچیدگی و شدت آن مشکل، 
چیستی و چگونگی آن و آثار و پیامدهایی که 
به همراه دارد و البته قدرت و دقت راهکارهای 
حل آن مشکل و میزان اثربخشی اقداماتی که 
قاعدتا برای حل آن پیشنهاد و ارائه می شود و 
مهم ت��ر از همه، چگونگی اجرای این راهکارها 
و اعمال این اصلاحات پیشنهادی، می توان از 
احتمال حل این مش��کل سخن گفت و درباره 
میزان گشایشی که ممکن است حاصل شود، 

داوری کرد.
ای��ن در حالی اس��ت که به نظر می رس��د 
علت عمده لاینحل ماندن مش��کل مشارکت 
انتخابات��ی ک��ه در آینده کوتاه م��دت، ایران و 
سپهر سیاسی این مملکت را تهدید می کند و 
در بلندمدت می تواند منجر به بروز بحران هایی 
اساس��ی همچون بحران مش��روعیت سیاسی 
ش��ود، ظاهرا این اس��ت که همان شرط لازم 
ح��ل و رفعش فراهم نیس��ت یا دس��ت کم از 
سوی بخشی از دولت که اساسا از امکانات رفع 
چنین مشکلاتی برخوردار است و در این راستا 
مسوولیت دارد، به رسمیت شناخته نمی شود. 
چنانک��ه همین دیروز وقتی برای چندمین بار 
در این چند هفته گذشته و چند دهمین بار در 
این چند ماه و چند سال گذشته از سخنگوی 
ش��ورای نگهبان در این رابطه توضیح خواسته 
شد تا مشخصا درباره آنچه بسیاری از ناظران 
ب��ا تعبی��ر »خالص س��ازی« مطرح و نس��بت 
ب��ه آن اب��راز نگرانی می کنن��د، توضیح دهد، 
ادعای منتقدان را »زیر س��وال« برد و به جای 
پاس��خگویی، صورت مساله را پاک کرد.  هادی 
طحان نظیف که در مدت اخیر، همسو با دیگر 
برگزارکنندگان و ناظران انتخابات پیش رو، هر 
بار در ارتباط با بحث مشارکت و مشخصا تاثیر 
ردصلاحیت گسترده کاندیداهای غیراصولگرای 
انتخابات پی��ش رو و تاثیر این اقدام ش��ورای 
نگهبان بر احتمال کاهش دوچندان مشارکت 
مورد پرس��ش ق��رار گرفته، از اع��داد و ارقام 
تاییدصلاحیت شدگان سخن گفته و پیش فرض 
این پرس��ش اساسی را زیر سوال برده، این بار 
نیز وقت��ی خبرنگار خبرگزاری دولتی ایس��نا 
از او خواس��ت درباره نگران��ی تحلیلگرانی که 
نس��بت به »خالص سازی« هش��دار می دهند، 
توضی��ح دهد، گف��ت: »خالص س��ازی صرفا 

تحلیل سیاس��یون است، در حالی که شورای 
نگهب��ان بر مبنای قانون عمل می کند و اعداد 
و ارق��ام تاییدصلاحیت ش��دگان در این دوره، 
این گزاره را زیر س��وال می برد. فهرس��ت های 
مختلفی که امروز جریانات سیاسی درباره آنها 
بحث و بررس��ی می کنند، نشان می دهد تمام 
جریانات سیاس��ی در این انتخاب��ات نماینده 
دارند.« سخنگوی شورای نگهبان در شرایطی 
مدعی »بح��ث جریان های سیاس��ی« درباره 
»فهرس��ت های مختلف« ش��ده که از میان ۳ 
طیف و جناح سیاسی به  رسمیت شناخته شده 
داخل کشور، یک جناح که همان اصلاح طلبان 
باش��ند، بارها اعلام کرده اند کاندیدایی ندارند 
که بخواهند لیس��تی ارائه کنن��د و اعتدالیون 
نی��ز اگرچه تا پی��ش از اعلام نتایج بررس��ی 
صلاحیت کاندیداها از سوی شورای نگهبان با 
ش��ور و حرارت از ارائه لیست انتخاباتی سخن 
می گفتند، حالا دریافته اند که بعید است بتوانند 
در مجموع ۳۰ کاندیدا در کل تهران پیدا کنند 
که با حداقل معیارهایشان همسو باشند. هرچند 
ادعای س��خنگوی شورای نگهبان درباره تعدد 
فهرست های انتخاباتی لزوما نادرست نیست و 
چنانک��ه او نیز اذعان دارد ک��ه تا اینجای کار 
دس��ت کم ۵، ۶ لیست اصلی اصولگرا از تلاش 
خود برای تدوین لیس��ت های انتخاباتی ش��ان 
س��خن گفته اند و بعید نیس��ت با آغاز مهلت 
تبلیغات رس��می، همچون انتخابات اسفندماه 
۹۸، نزدیک به ۲۰ لیست انتخاباتی ارائه شود، 
اما نه لزوما لیس��ت هایی که سلایق گوناگون 
جامعه را نمایندگی کنند، بلکه لیست هایی که 
همگی اصولگرا بوده و همسو با جریان حاکم بر 

مجلس انقلابی و دولت کنونی است!
تنها ش��ورای نگهبان نیس��ت که وقتی با 
پرس��ش درباره عملکرد جانبدارانه اش مواجه 
می ش��ود، دست به انکار اصل مشکل می زند و 
صورت مساله را از اساس پاک می کند، چه آنکه 
همین رویکرد در سخنان اخیر یکی از مدیران 
ارشد سازمان صداوسیمای جمهوری اسلامی 
نیز به چش��م می آید و رییس پیش��ین شبکه 
سوم سیمای جمهوری اسلامی نیز در پاسخ به 
پرسش »جهان صنعت« که از او خواست درباره 
علت حذف هر آن صدای اندک متفاوت در این 
سازمان توضیح دهد، موضوع را از اساس منکر 
شد و گفت که مساله عدم تحمل دیدگاه ها و 
سلایق گوناگون نیست و اتفاقا او معتقد است 
که باید همواره به سلایق گوناگون امکان بروز 

و ظهور داد!
علی اصغر پورمحمدی که از مدیران اس��بق 
س��ازمان صداوسیمای جمهوری اسلامی است 
که در سال های نه چندان دور، سمت های کلیدی 
و مهمی در این سازمان داشته و علاوه  بر چند 
س��ال ریاست بر شبکه س��وم سیما، مدتی هم 
معاون سیمای صداوسیمای جمهوری اسلامی 
بود، وقتی با این پرسش »جهان صنعت« مواجه 
ش��د که چرا در این چند س��ال گذشته شاهد 
افزای��ش نارضایتی عموم��ی و متعاقبا کاهش 
مشارکت انتخاباتی شهروندان بودیم، بیان کرد: 
»به هیچ عنوان قبول ندارم کسانی که اعتراض 
دارند، بگویند رای نمی دهیم.« او که معتقد است 
فارغ از وجود برخی مخالفان جمهوری اسلامی 
و نظام سیاسی حاکم، برخی دشمنان خارجی، 
از اساس با ایران و ایرانیان مشکل دارند و دست 

ب��ه ه��ر کاری می زنند تا ای��ن ملت و مملکت 
پیش��رفت نکند، در واکنش به پرسشی درباره 
اینکه چرا برخی ش��هروندان امیدی به حضور 
پ��ای صندوق های رای ندارند، به موضوع تقلب 
انتخاباتی اشاره کرد و گفت: »این برداشت که 
برخی می گویند عده ای نام هر کسی که بخواهند 
را از صندوق ه��ای رای درمی آورند و رای مردم 
هم تاثی��ری ندارد، نادرس��ت و غلط اس��ت و 
چنین چیزی نیست.« این مدیر اسبق سازمان 
صداوس��یما اگرچه اذعان کرد که ممکن است 
در برخی حوزه های انتخابیه در برخی روستاها، 
شاهد برخی تخلفات انتخاباتی و حتی خرید و 
فروش رای باشیم، اما گفت که تقلب گسترده 
انتخاباتی به هیچ عنوان وجود ندارد. او همچنین 
با نادرست خواندن انتقادهایی که بعضا نسبت 
به ردصلاحیت گسترده کاندیداهای غیرهمسو 
با حاکمیت می شود، گفت: »اتفاقا در انتخابات 
کنونی که ش��رایط از جانب شورای نگهبان به  
مراتب بازتر شده و تعداد افراد تاییدصلاحیت شده 
بس��یار بیش از گذشته اس��ت، اگر می خواهیم 
تغییری ایجاد ش��ود، باید در انتخابات شرکت 

کنیم و رای بدهیم.«
پورمحمدی با اشاره به فهرست های انتخاباتی 
متعددی که صرفا در حوزه انتخابیه تهران ارائه 
شده و در روزهای آینده ارائه خواهد شد، گفت: 
»تنها در همین تهران شاید حدود ۱۰ فهرست 
انتخاباتی ارائه ش��ده که در هر کدام هم نام ۳۰ 
کاندیدا قرار دارد که حقیقتا با یکدیگر متفاوت 
هستند و می توان برای هر سلیقه ای، کاندیدای 
مورد نظر را از میان همین فهرس��ت ها انتخاب 
کرد.« این مدیر اس��بق صداوس��یما در واکنش 

به پرسشی درباره نقش این سازمان در افزایش 
ناامیدی عمومی نس��بت به مشارکت انتخاباتی 
شهروندان گفت: »واقعیت این است که تنها در 
بازه زمانی منتهی به انتخابات شاهد بحث های 
سیاسی در صداوسیما هستیم و می بینیم که هر 
وقت به یک انتخابات نزدیک می شویم، از افرادی 
که ممکن اس��ت باورهای سیاس��ی اش را قبول 
نداشته باشیم، دعوت می کنیم تا نظراتش را بیان 
کند. حال آنکه این رویه باید در تمام طول سال 
در دستورکار باشد و در تمام فصول سال، این افراد 
را صرفه نظر از اینکه چه دیدگاهی سیاسی دارند 
و صرفا با این شرط که این کشور را دوست دارند 
و دلس��وز این ملت هستند، دعوت کنیم که در 

برنامه های مختلف صداوسیما حاضر شوند.«
این مدیر اسبق سازمان صداوسیما توضیح 
ن��داد که چ��را در بزنگاه هایی که ش��خصا در 
س��مت های ارشد این سازمان ازجمله ریاست 
ش��بکه و حتی معاونت سیمای صداوسیمای 
جمهوری اس��لامی مس��وولیت داشته، چنین 
رویک��ردی را پیش نگرفت��ه و گامی در جهت 
دعوت از س��لایق گوناگون برنداشته، اما وقتی 
با این پرس��ش مواجه شد که آیا این انتقاد را 
می پذیرد، پاسخ مثبت داد و گفت: »قبول دارم 
که در بخشی از حوزه ها و برنامه های صداوسیما 
شاهد تسلط نگاه جبهه ای بوده ایم!« پورمحمدی 
با این حال وقتی با این پرسش مواجه شد که 
آیا همین نگاه جبهه ای منجر به حذف برخی 
چهره ها ازجمله عادل فردوسی پور از صداوسیما 
شده، گفت: »بحث آقای فردوسی پور متفاوت 
اس��ت. به هر حال ممکن اس��ت ش��ما هم در 
جهان صنعت سیاس��ت هایی داشته باشید و از 
خبرنگاران تان انتظار داش��ته باشید که با آن 
نگاه همسو باشند و در نتیجه اگر کسی خواست 
بی توجه به این سیاس��ت ها کار خود را پیش 
بب��رد، اجازه نمی دهید و مخالفت می کنید. به 
هر حال سازمانی موفق است که هم منافع آن 
فراهم شود و هم منافع کارکنان. در صداوسیما 
نیز چنین است و می گوییم چنین قرار و مداری 
داریم و اگر کسی نمی پذیرد، می تواند برود پی 
کار خ��ود!« او در عین حال با اذعان به ارزش 
برخی سرمایه هایی که در این سال ها در اختیار 
سازمان صداوسیما بوده و مدیران این سازمان 
موظف به حفظ و بهره برداری حداکثری از آنها 
بوده اند، گفت: »به هر حال این کار دشوار است. 
در واق��ع اداره صداوس��یما همچون اداره یک 
باشگاه فوتبال است و همان طور که باشگاه داری 
کار دشواری است، اداره صداوسیما و استفاده 

درست از تمام ظرفیت ها نیز دشوار است.«
ب��ا ای��ن همه آنچ��ه با نگاهی ب��ه مجموع 
اظهارات این مدیر اس��بق سازمان صداوسیما 
حائزاهمیت بوده، این است که او اگرچه حاضر 
به پذیرش برخی انتقادها نیس��ت، اما در عین 
حال قبول دارد که بسیاری از مشکلات کنونی 
این سازمان در جذب افکار عمومی و در سطحی 
فراتر، جلب مش��ارکت سیاسی شهروندان که 
ازجمله وظایف این رس��انه حاکمیتی اس��ت، 
ناش��ی از نگاه سلیقه ای و جبهه ای است که از 
سوی برخی مدیران این سازمان اعمال می شود. 
بماند آن گاه که بحث جدی می شود و نوبت به 
پاسخگویی دقیق درباره علت و عوامل اساسی 
مشکلات می رس��د، پورمحمدی نیز همچون 
طحان نظیف و بسیاری دیگر از مسوولان ارشد 
جمهوری اسلامی ترجیح می دهد به جای آنکه 
پاسخگو باشد، پرسش را نادیده بگیرد و به جای 
حل مس��ائل بنیادی و ریشه ای، صورت مساله 

را پاک کند!
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»جهان صنعت« - محمدجواد ظریف در یکی، دو سالی 
که از پایان کار دولت حسن روحانی و اتمام دوران مسوولیتش 
در وزارت امور خارجه می گذرد، به نسبت چهره ای ساکت بوده 
است. با این همه، اما هرگاه در نشستی سخنرانی یا حتی در 
یک شبکه اجتماعی اظهارنظر کرده است، بار دیگر دلواپسان 
علیه او جبهه گیری کرده و طبق معمول دوران ۸ساله وزارتش، 
او را به »خیانت« و »نفاق« متهم کرده اند. اتفاقی که از ابتدای 
هفته جاری، بار دیگر و پس از آن شاهد بودیم که ظریف در 
یک نشست دانشجویی ضمن تاکید بر اهمیت ساخت موشک 
و حمایت کامل از »توان موشکی جمهوری اسلامی«، یادآور شد 

که اگرچه »موشک مهم است« اما »مردم مهم ترند!«
این اظهارات ظریف که ابتدا با واکنش مدیرمسوول کیهان 
و تاکید حسین شریعتمداری بر لزوم »پوزش خواهی« ظریف 
از ملت ایران مواجه شد، روز گذشته نیز واکنش یکی دیگر از 
منتقدان سرسخت برجام را برانگیخت. جواد کریمی قدوسی که از 
جمله اعضای جهبه پایداری در مجلس است و چه در سال های 
وزارت ظریف و چه پس از آن، از هر بهانه ای برای تاختن به او 
و سیاست ها و دستاوردهای دوران وزارتش استفاده کرده، در 
واکنش به این سخنان تازه وزیر پیشین امور خارجه نوشت: » از 
کسی که با فرار از مردم و انقلاب و هشت سال دفاع مقدس 
سربازی اش را در ارتش آمریکا خدمت می کند و با امریه آنها 
کارمند رسمی سازمان ملل می شود و با دریافت تابعیت خود و 
فرزندانش از آمریکا به وزارت خارجه ایران نفوذ داده می شود و 

دیکته آمریکا در برجام را نخوانده امضا می کند و مردم ایران را 
دانسته در بزرگ ترین تنگی معیشت قرار می دهد، جای تعجب 
نیست که در نقطه عطف قدرت مردم و سپاه و مقاومت توان 
موشکی ملت ایران را به چالش بکشد.« کریمی قدوسی که از 
طریق حس��اب کاربری اش در شبکه اجتماعی توئیتر در این 
رابطه اظهارنظر می کرد، در ادامه نوش��ت: »خائن و خیانت و 

نفاق شاخ و دم ندارد!«
برخی حامیان برجام نیز طبق معمول به دفاع از اظهارات تازه 
ظریف پرداختند. چنانکه یکی از همکاران ظریف در هیات دولت 
تدبیر و امید در گفت وگویی به این حملات واکنش نشان داد و 
گفت: »حمله به ظریف به این باز می گردد که افرادی که سال 
۹۸ به مجلس رفتند و آنجا را گرفتند، قول هایی دادند و بعد 
هم در انتخابات سال ۱۴۰۰ در مورد مسائل سیاست خارجی و 
اقتصادی وعده هایی دادند، اما اتفاقی که الان افتاده این است که 
هیچ کدام از این قول ها عملی نشده، شرایط اقتصادی سخت تر 
شده، سفره های مردم کوچک تر شده و گرفتاری آنها بیشتر شده 
است، لذا تندروها به دنبال فرافکنی هستند.« محمود واعظی 
که پس از ۴ سال وزارت ارتباط در دولت نخست روحانی، در 
دولت دوم به دفتر ریاست جمهوری رفت و ریاست دفتر حسن 
روحانی را برعهده گرفت، همچنین به پایگاه خبری-تحلیلی 

خبرآنلای��ن گفت: »نگاه تندروهای داخل دولت با تندروهای 
خارج از آن، نس��بت به ظریف فرق نمی کند و از عملکردشان 

مشخص است.«
همزمان یکی از دیگر اعضای کابینه حسن روحانی نیز به 
این هجمه ها واکنش نشان داده است. سیدرضا صالحی امیری 
که در مقطعی از دوران ۸ س��اله وزارت ظریف، به عنوان وزیر 
فرهنگ و ارش��اد در دولت روحانی با او همکار بود، در نامه ای 
که خطاب به مدیرعامل مجمع وزیران ادوار نوشته، نسبت به 
»جریان رادیکالیسم در ایران خصوصا از سنخ ایدئولوژیک آن« 
هشدار داده و پس از ذکر اشاراتی تاریخی درباره فعالیت تندروها 
در دهه های آغازین جمهوری اسلامی، با بیان اینکه »یکی از 

پایگاه های اصلی رادیکالیسم مجلس بوده و هست«، می نویسد: 
»با کمال تاس��ف امروز شاهد تهاجم و هتاکی غیراخلاقی به 
شخصی صدیق، وطن پرست، دیپلمات برجسته، فخر ملت ایران 
و جهان جناب آقای ظریف بوده و هستیم.« این عضو کابینه 
دولت پیشین که در این نامه خطاب به محمدرضا عارف، ظریف 
را »خار چشم اسرائیل« و »امین و صدیق رهبری« توصیف کرده، 
می نویسد: »تهاجم و تهمت ناجوانمردانه به این سرمایه ملی به 
 دلیل وحشت و نگرانی از سرمایه اجتماعی کم نظیر ایشان در 
میان آحاد ملت اس��ت.« او که معتقد است: »در جریان غزه، 
هیچ شخصیت بین المللی به اندازه آقای ظریف نتواست چهره 
منفور و کودک کش اسرائیل را افشا نماید«، خاطرنشان کرد: 
»بی شک عملکرد ناصواب این جریان لکه ننگی در کارنامه نظام 
بوده و است. این جریان دارای یک سازمان رسانه ای مجازی و 
مکتوب قدرتمند است که آتش تهیه لازم برای القای باورپذیری 

دروغ های خود را فراهم می نماید.«
وزیر پیش��ین ارشاد با اش��اره به پرسشی که معتقد است 
»همیشه سوال جامعه بوده و هست«، می نویسد: »چرا بخشی از 
کانون های قدرت از رادیکالسم حمایت می کنند؟!« صالحی امیری 
در پایان با ابراز امیدواری نسبت  به اینکه »نظام با یک اراده و 
تصمیم شجاعانه یک بار برای همیشه شرِّ رادیکالیسم را از سر 
ملت کوتاه نماید«، از عارف به  عنوان رییس مجمع وزیران ادوار 
خواسته که از ظریف به  عنوان »یک سرمایه کم نظیر ملت« 

واکنشی درخور نشان دهد.

محمود واعظی و صالحی امیری نسبت  به هجمه های تازه علیه ظریف هشدار دادند
علیه رادیکالیسم هتاک

دیپلماسی

عملکرد صداوسیما در جلب مشارکت انتخاباتی در گفت وگوی »جهان صنعت« با غلامرضا پورمحمدی

تسلط نگاه جبهه ای
ی

چهره

قوه قضاییه به درخواست ورود به 
پرونده کوروش کمپانی پاسخ نداد

ایلنا- سکینه سادات پاد مسوول پیگیری حقوق و 
آزادی های اجتماعی ریاست جمهوری: »در ۱۶ دی ماه نامه مستند و مستدلی 
خدمت معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه ارسال کردم و از آنها 
خواهش کردم به موضوع کوروش کمپانی و یکی دیگر از توزیع کنندگان گوشی 
ورود کنند، پاسخی به بنده ندادند، لابد خودشان پاسخ دارند. باید ببینیم چه 
پاسخی می دهند. کلاهبرداری او قابل  لمس بود و چیزی نبود که نیاز به کشف 

خاصی داشته باشد و شاید هر حقوقدانی متوجه آن  شود.«

ما از گرانی و تورم نگرانیم و دل مان نیز 
در رنج و عذاب است

ایسنا- سیدمحمدعلی موسوی جزایری عضو مجلس 
خبرگان رهبری: »شرایط ولایت فقیه را استخراج کردم و در پیش نویس 
طرحم نوش��تم، موانع قانونی اش را هم در بندی دیگر پیش نویس کردم و 
پیشنهادی را هم در باب اختیارات ولایت فقیه نوشتم. برخی فکر می کنند ما 
از معیشت مردم، گرانی ها و تورم هیچ اطلاعی نداریم و اگر هم مطلع باشیم، 
نسبت به آن بی تفاوتیم، در حالی که بسیار نگرانیم و دل مان نیز در رنج و عذاب 

است. ما روحانیون علاوه بر خانواده مان، مسوول همه مردم هستیم.«

وعده های مجلس انقلابی اجرا شد  
عدم  تصویب »شفافیت« دروغ است!

 توئیتر- محمدباقر قالیباف رییس مجلس انقلابی: 
»از ۲۱ وعده انتخاباتی در سال ۹۸ برای قانونگذاری، ۱۹ وعده را به همراه نمایندگان 
به سرانجام رسانده ایم و فقط ۲ وعده تقویت هیات نظارت بر رفتار نمایندگان و 
تقویت جایگاه اقتصادی وزارت خارجه باقی مانده که پیگیری می کنیم. شفافیت، 
مدیریت تعارض منافع، حمایت از سوت زنی و مبارزه با انحصار، همه شان _ دقت 
کنید همه شان _ تصویب شدند! تصویب نشدن شفافیت هم یک دروغ بزرگ 

است که هم تصویب شد و هم داوطلبانه در حال اجراست.«
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پرسش روز

اعتراف بدون توضیح معنا دارد؟ 
یکم- فرهنگ اعتراف به کاس��تی ها و کجی ها در سیاستگذاری های کلان 
اقتصادی، یک سنت پسندیده است که باید آگاهانه و با جزئیات همراه باشد تا 
اطلاع رسانی عمومی شود و احتمال اشتباه دوباره کاهش یابد. به این ترتیب اعتراف 
محمدرضا فرزین رییس بانک مرکزی که گفته است خیلی ها ترجیح می دهند 
با ارزی غیر از ریال مبادله کنند، امروز ریال جایگزین پیدا کرده است، صنف ها از 
شمش، رمزارز و دلار استفاده می کنند، فایده ای ندارد؟ به نظر کارشناسان، فرزین 

با این اعتراف بخشی از راه را رفته است.
دوم- فرزین باید چه کار کند که قابل قبول باشد؟ به نظر می رسد باید توضیح 
دهد چرا خیلی ها ترجیح می دهند از ارز دیگری جز ریال استفاده کنند. رییس 
بانک مرکزی باید توضیح دهد چرا دلار و شمش و ارزهای دیگر بر ریال ترجیح 
دارد. تا هنگامی که این داستان باز نشود و همه تصمیم سازان به اتفاق نظر نرسند 

خواهش و تمنا چاره کار نیست.

 در جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی مطرح شد
در انتظار مصوبه جدید  عوارض صادراتی

یکصد ونوزدهمین جلسه شورای گفت وگوهای دولت و بخش خصوصی با حضور 
احسان خاندوزی وزیر اقتصاد و صمد حسن زاده رییس اتاق بازرگانی برگزار شد.

به گزارش جهان صنعت نیوز، در ابتدای این جلسه برخی اعضای اتاق بازرگانی در 
صحبت های پیش از آغاز نشست و خارج از دستورجلسه به اظهارنظر درخصوص 

برخی مشکلات خود پرداختند.
در ابتدا احمدرضا فرشچیان رییس کمیسیون مدیریت واردات در خصوص 
 مش��کلات مربوط ب��ه مالیات بر ارزش اف��زوده کالاهای واردات��ی مواردی را 

مطرح کرد.
فرش��چیان با بیان اینکه براس��اس مصوبه س��ال ۱۴۰۰ این امکان برای 
واردکننده مواد اولیه فراهم بود که مالیات بر ارزش افزوده کالاهای وارداتی را 
به صورت ضمانت نامه بانکی با موعد پایان همان سال پرداخت کنند،  گفت: 
متاسفانه این مصوبه از آبان ماه امسال منقضی شده و گمرک و سازمان امور 
مالیاتی نسبت به اخذ مالیات بر واردات به صورت نقدی اقدام می کند. با توجه 
به معضل نقدینگی بنگاه های اقتصادی، از وزارت اقتصاد تقاضا داریم دوباره 

مصوبه سال ۱۴۰۰ احیا شود.
بیمه سبز � 

رضا رستمی رییس کمیسیون حمل و نقل اتاق بازرگانی گفت: از ابتدای سال 
۲۰۲۴ بیمه سبز ایران به دلیل عدم پاسخگویی بیمه مرکزی به کنوانسیون بیمه 
جهانی تعلیق شده و ترانزیت به مشکل جدی بر خورده است. بیمه سبز پیش 
از تعلیق، هزینه سالانه بیمه سبز ۴۰۰ یورو بود که اکنون به ۱۲۰۰ یورو افزایش 

پیدا کرده که البته این بیمه ها نیز جعلی  است.
اخذ ارزش افزوده حمل و نقل و افزایش عوارض جاده ای از دیگر موضوعاتی بود 

که رییس کمیسیون حمل و نقل نسبت به آن انتقاداتی را مطرح کرد.
مصوبه جدید عوارض صادراتی � 

محمدرضا بهرامن دیگر عضو اتاق بازرگانی ضمن تشکر از وزیر اقتصاد نسبت 
به اصلاح مصوبه عوارض صادرتی که در جلسه گذشته شورای گفت وگوی بخش 
خصوصی و دولت مطرح ش��ده بود، گفت: با وجود مصوبه جدید، اما هنوز این 
موضوع ابلاغ نشده است. باید توجه داشت که میزان دموراژ روزانه ۱۰ تا ۲۵ هزار 

دلار است. خواهشی که دارم این موضوع پیگیری شود.
خاندوزی نیز بر پیگیری این موضوع تاکید کرد و گفت: امیدوار هستیم مصوبه 

جدید هفته آینده ابلاغ شود.
پس از صحبت های خارج از دستور، موضوعات صورتجلسه یکصدونوزدهمین 
نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی در خصوص »قیمت گذاری 
قطارهای مسافری ۵ ستاره« و »مشکلات واردکنندگان دارو، افزودنی و مواد 
بیولوژی��ک در خصوص دریافت تعرفه صدور مجوزهای ورود و ثبت عوارض 
 »ETS ۱/۶۵ درصد فوب کالاهای دامپزش��کی از ابتدای س��ال جاری با ارز

مورد بررسی قرار گرفت.

میانگین پرداخت ۲ میلیون تومانی برای خسارات بیمه ای
تجارت نیوز- با استناد به داده های بیمه مرکزی، شرکت های بیمه تا پایان دی ماه 

امسال به ازای هر بیمه نامه صادرشده، یک فقره خسارت پرداخت کرده اند.
هفته گذشته شرکت بیمه مرکزی ایران، در ادامه روند ماهانه خود مبنی بر انتشار 
گزارش��ی از آمار و ارقام صنعت بیمه کش��ور، داده های دی ماه این صنعت را منتشر 

کرد.
یکی از بخش هایی که به تازگی به گزارش بیمه مرکزی اضافه شده، مربوط به ارقام 
»ارزش بیمه نامه«، »سرانه خسارت پرداختی« و »سرانه تعداد خسارت« صنعت بیمه 
کشور است. بررسی این بخش از گزارش بیمه مرکزی نشان می دهد ارزش بیمه نامه های 
صادرشده توسط شرکت های بیمه در ۱۰ ماهه امسال، رشدی ۵۰/۶ درصدی را در 
مقایسه با سال گذشته تجربه کرده است. همچنین سرانه خسارت پرداختی نیز نسبت 

به ۱۰ ماهه سال ۱۴۰۱ با رشدی در حدود ۵۵ درصد مواجه شده است.
ارزش هر بیمه نامه به سه میلیون و 620 � هزار تومان رسید

با تقسیم کل حق بیمه های تولیدی تا پایان دی ماه سال جاری بر تعداد بیمه نامه های 
صادرشده در همین مدت، رقم حاصل، ارزش بیمه نامه نامیده می شود. به عبارت دیگر، 
این رقم نشان می دهد بیمه گذاران به طور متوسط برای هر بیمه نامه چه میزان حق 

بیمه پرداخت کرده اند.
در بازه زمانی مورد بررسی، در مجموع ۲۲۵ هزار و ۹۴۲ میلیارد تومان حق بیمه 
در قالب ۶۲ میلیون و ۳۵۰ هزار بیمه نامه تولید شده است. به این ترتیب، ارزش هر 
بیمه نامه تا پایان دی ماه معادل سه میلیون و ۶۲۰ هزار تومان ثبت شده است. این 
در حالی است که رقم مذکور در مدت مشابه سال گذشته معادل دو میلیون و ۴۱۰ 

هزار تومان بود.
بررسی ارزش بیمه نامه ها به تفکیک رشته های بیمه نشان می دهد این رقم در 
رشته های بیمه نفت و انرژی، هواپیما، اعتبار و کشتی، به ترتیب حدود ۳/۵ میلیارد 
تومان، ۱/۶ میلیارد تومان، ۴۰۰ میلیون تومان و ۳۰۰ میلیون تومان بوده و در سایر 

رشته با اختلاف قابل توجهی کمتر از این مبالغ است.
هر خسارت برای شرکت های بیمه چقدر آب خورد؟  � 

دیگر رقم مورد بررس��ی در این گزارش، سرانه خسارت پرداختی است که نشان 
می دهد شرکت های بیمه به طور متوسط، در ازای هر فقره خسارت ایجاد شده، چه 

مبلغی به عنوان خسارت به بیمه گذاران پرداخت کرده اند.
با استناد به آمارهای بیمه مرکزی، تا پایان دی ماه سال جاری مجموعا ۶۰ میلیون و 
۵۷۶ هزار مورد خسارت حادث شده و بیمه گران بیش از ۱۲۲ هزار و ۸۳۳ میلیارد تومان 
خسارت به بیمه گذاران پرداخت کرده اند. به این ترتیب، سرانه خسارت پرداختی، کمی 
بیش از دو میلیون تومان ثبت شده که حدود ۵۵ درصد بیشتر از سال گذشته است.

نگاهی به عملکرد هر یک از رشته های بیمه نیز حاکی از آن است که رشته های 
بیمه هواپیما با ۶۴۰ میلیون تومان، کشتی با ۴۷۰ میلیون تومان، نفت و انرژی با ۱۶۰ 
میلیون تومان و باربری با ۱۵۰ میلیون تومان، بیشترین سرانه خسارت پرداختی را به 

خود اختصاص داده اند.
هر بیمه نامه، یك خسارت پرداختی � 

شرکت بیمه مرکزی در گزارش خود شاخص دیگری با عنوان »سرانه تعداد خسارت« 
را نیز مورد بررسی قرار داده که نشان می دهد به ازای هر بیمه نامه صادرشده، چه تعداد 
خسارت پرداخت شده است. طی ۱۰ ماهه امسال، این نسبت در صنعت بیمه معادل 
یک واحد بوده است که نشان از ثبات نسبت به دوره مشابه سال گذشته دارد. به عبارت 
دیگر، در مدت مورد بررسی به ازای هر بیمه نامه صادرشده، شرکت های بیمه یک فقره 

خسارت پرداخت کرده اند.
این رقم البته در رشته های بیمه ای متفاوت، نوسان قابل توجهی دارد. طوری که 
سرانه تعداد خسارت در رشته بیمه درمان ۳۲/۸ و در بیمه اعتبار دو واحد بوده و در 

همه رشته های دیگر، کمتر از ۰/۳ واحد است.

گروه اقتصادی- در سالیان اخیر، لزوم 
اصلاحات بانکی در برنامه اجرایی مطروحه 
توسط تمامی دولت ها عنوان شده است. با 
این حال هرچه بیش��تر طرح شده، به طرز 
ش��گفت انگیزی کمتر نیز یافت شده است! 
دلیل اصلی عقیم ماندن اصلاحات بانکی در 
دوره دولت های هشتم به بعد در این است 
که تمامی پروسه های اصلاحی انجام شده، 
تک جانبه و بخشی نگرانه تدوین شده  و وارد 
مرحله اجرا ش��دند و در نتیجه راه به جایی 
نبردند. درواقع هر س��نخی از اصلاحات در 
حوزه نظام بانکی کشور باید معطوف به این 
۴ اصل کلیدی و اساس��ی باشد: اصلاحات 
مالی، اصلاحات عملیاتی، اصلاحات نظارتی 
و در نهایت اصلاحات در حوزه قانون گذاری 

و رگولاتوری.
اصلاحات مالی معمولا در شرایطی مطرح 
می شود و ضرورت به کارگیری دارد که شبکه 
بانک��ی نیاز ب��ه توانگ��ری )Solvency( و 
سودآوری  )Profitability(  داشته باشد و 
سمت راست و چپ ترازنامه مقداری بانک ها، 
نیاز به اصلاحات عمیق و اساس��ی داش��ته 
باش��د. اصلاحات عملیاتی، هنگامی مطرح 
می ش��ود که نیاز به بازنگری در حکمرانی 
ش��رکتی و مدیری��ت بنگاه��ی در بانک ها 
وجود داش��ته باشد و این سنخ از اصلاحات 
طیف وس��یعی از اقدامات اصلاحی به ویژه 
در حوزه اعتبارس��نجی و مدیریت ریسک، 
استانداردهای حس��ابداری و حسابرسی و 

اصول حاکمیت شرکتی را دربر می گیرد.
اصلاح��ات در ح��وزه مقررات  گذاری و 
نظ��ارت نیز در نهایت با این چش��م انداز به 
مرحله اجرایی می رسند که جایگاه بانک ها 
به مثابه یک واسطه مالی میان سپرده گذاران 
و متقاضی��ان تس��هیلات را ارتقای کمی و 
کیفی ببخشد و این واسطه گری مالی را به 
منتهی کیفی مورد نیاز در روابط یادش��ده، 
ارتقا ببخشد. این اصلاحات، طیف دیگری 
از تغیی��رات و اقدام��ات در ح��وزه تغییر و 
اص��لاح قوانین بالادس��تی مرتبط از جمله 
قان��ون بانک��داری بدون ربا، قان��ون پولی و 
بانکی، قانون تجارت و قانون ورشکس��تگی 

و همچنی��ن اقداماتی در حوزه بازنگری در 
جایگاه بانک مرکزی و استقلال این نهاد در 
این اکوسیستم و موارد دیگری از این دست 

را شامل می شود.
بی گمان اصلاحات در ۴ حوزه یاد شده، 
تقدم و تاخر زمانی خاصی بر یکدیگر نداشته 
و می توانند به شکل همزمان و توامان آغاز 
ش��وند، ولی اصلاح��ات مال��ی باید هرچه 

سریع تر در دستور کار قرار بگیرند.
بسته بودن دست بانك مرکزی � 

از آنجا که یکی از گلوگاه های اصلی ایجاد 
بحران در صنعت بانکداری در ایران به تلفیق 
و تمرک��ز ۴ وظیفه نظارت، مقررات گذاری، 
سیاس��تگذاری پولی و انجام ماموریت های 

بودج��ه ای و توس��عه ای، در بانک مرکزی 
متمرکز شده است، اصلاحات در این حوزه، 
یکی از مهم ترین و ش��اید مهم ترین مولفه، 
در طراحی برنامه اصلاحات بانکی در ایران 

به شمار می آید.
بررسی تجربیات موفق و ناموفق اصلاحات 
انجام ش��ده در صنعت مالی و بانکداری در 
جه��ان در کنار ۴۵ س��ال تجربه بانکداری 
اس��لامی، نش��ان از ل��زوم تفکی��ک برخی 
از ای��ن وظای��ف ۴گانه، به عن��وان یکی از 
پیش ش��رط های موفقیت اصلاحات بانکی 

در ایران، دارد.
تحمی��ل اث��رات بودجه های س��الانه و 
برنامه های توس��عه بر بانکداری تجاری در 

کنار عدم تفکیک فعالیت بانکداری تجاری 
از بانکدار تخصصی، توسعه ای، سرمایه گذاری 
و بانکداری س��ایه و ق��رار دادن هر ۵ حوزه 
بانکی یادشده در زیر چتر قوانین مشترک 
)با صرف نظر کردن از ضعف همین قوانین 
و مقررات(، یک��ی از مهم ترین گلوگاه های 
ایجاد بحران و ناترازی در صنعت بانکداری 
و صنع��ت مالی کش��ور به ش��مار می رود. 
آنجایی که کسری های بودجه، هزینه های 
فرابودج��ه ای، نیازها و تغییرات درآمدهای 
ارزی حاصل از نفت، سیاس��ت های رفاهی 
و یارانه های مالی دولت در قالب تسهیلات 
ترجیحی، در کنار خواسته های سیاستگذار 
در حوزه توسعه، جملگی به صورت یکجا بر 

سر بانک مرکزی به عنوان تنها نهاد تخصصی 
حاکمیتی بالادستی صنعت بانکداری و به 
تبع آن، سیس��تم بانکی کش��ور، آوار شده 
و نتیج��ه اش همین وضعیت ناگوار صنعت 
بانکی اس��ت که امروزه ب��ه وضوح آن را در 
کن��ار پیامدهایش مش��اهده می کنیم. در 
نتیجه تا دیر نشده، دولت باید دست بانک 
مرکزی را برای انجام هر ۴ زمینه اصلاحی 

یادشده باز بگذارد.
تلفی��ق تمامی وظایف مزب��ور در بانک 
مرکزی موجب ش��ده که هیچ ی��ک از این 
وظایف به درس��تی انجام نشود و مهم ترین 
وظیفه بانک مرکزی یعنی سیاس��تگذاری 
پولی و ثبات بخشی به محیط اقتصاد کلان 
از کانال ثبات قیمت ها، به شدت تحت تاثیر 

قرار بگیرد.
بر این اساس، تفکیک وظیفه نظارت بر 
سیستم بانکی از بانک مرکزی و استقرار آن 
در درون س��ازمان یا نهادی مجزا )به مانند 
بسیاری از تجربیات موجود و موفق در دنیا( 
و اس��تفاده از طرح های نوآورانه ای همچون 
RegTech ها، قطع ارتباط ارزهای ناشی 
از صادرات نفت و گاز با بانک مرکزی و انتقال 
وظیفه تصفیه ارزهای نفتی از بانک مرکزی 
به نهاد دیگری چون صندوق توس��عه ملی، 
تفکیک دقیق حوزه فعالیت بانکداری تجاری، 
بانکداری توسعه ای، بانکداری سرمایه گذاری 
و بانکداری سایه و تنظیم مقررات مختص 
هریک از این انواع ۴گانه بانک ها، اس��تفاده 
از الگوی بانک های محلی، استفاده از مدل 
نمایندگی به جای شعبه در صنعت بانکداری، 
تاسیس بانک توسعه و سرمایه گذاری و ادغام 
بانک های تخصصی و توسعه ای در این بانک 
و اتصال این بانک به صندوق توسعه ملی، از 
جمله مهم ترین اقدامات اصلاحی به شمار 
می رود که در ح��وزه چهارم باید با فوریت 

بیشتری انجام شود.
بی گمان مس��اله مهم اصلاح س��اختار 
بودجه، یکی از ش��روط لازم برای موفقیت 
ه��ر نوع طرحی برای اصلاح نظام بانکی در 
ایران به  شمار می آید و باید به عنوان طرح 

تکمیلی در این زمینه به کار رود.

ایسنا- رییس کل بانک مرکزی ضمن تاکید بر اینکه کسی 
اجازه ندارد برای مبادلات کشور از ارز دیگری جز ریال استفاده 
کند، گفت: به دلیل تحریم ها به جای س��وئیفت از ابزارهای 
دیگری استفاده می کنیم و ابزار مالی خودمان را داریم، چه 

اشکالی دارد که FATF خودمان را داشته باشیم.
محمدرضا فرزین در مراس��م اختتامیه دهمین همایش 
سالانه اقتصاد مقاومتی که در بانک مرکزی برگزار شد، با بیان 
اینکه به عنوان بانک مرکزی هدف مان تقویت ریال است، گفت: 
کشور ما یک کشور باز از نظر شاخص های اقتصادی است. سهم 
حجم صادرات و واردات مان در GDP و مراودات مالی ما با 
دنیای خارج بالاست. از آنجا که یک کشور باز هستیم دائما 

تحت تاثیر نرخ ارز بر اقتصاد کشور قرار می گیریم.
نظ�ام تجاری ما از غرب به ش�رق رفت�ه، اما نظام  � 

مالی مان همچنان در غرب است
فرزی��ن ادامه داد: قب��ل از تحریم، فعالیت های تجاری 
خود را بدون مش��کل انجام می دادیم و به جای مراودات 
مالی، مراودات تجاری بالایی با س��ایر کشورها داشتیم و 
تراز ما مثبت بوده است، تحریم ها باعث شد نقشه تجاری 
ما تغییر کند و نظام تجاری ما از غرب به شرق رفت؛ نقل 
و انتقال ارزی ما هم به دلیل تحریم ها از نظام بانکی خارج 
و برنامه ریزی برای آن سخت تر شده است، اما نظام مالی 

ما همچنان در غرب است.
انتقال نظام رس�می مالی از غرب به شرق دشوار  � 

است
ریی��س کل بانک مرکزی با بی��ان اینکه برای تقویت 
حکمرانی ارزی باید ابزارهای لازم برای نقل و انتقال ارزی 

را تقویت کنیم، گفت: تلاش ما این بوده که از این ابزارها 
برای حفظ سهم تجارت خود استفاده کنیم. البته ارزیابی 
کلی نشان می دهد چندان بد عمل نکرده ایم. سال گذشته 
نزدیک به ۲۰۰ میلیارد دلار تجارت ما به صورت رسمی و 
غیررسمی بوده که با توجه به تحریم عدد خوبی است، اما 
هنوز نتوانسته ایم حضور تخصصی حرفه ای و نهادی مالی 
خود در غرب را به ش��رق ببریم. البته شرایط ما تحریمی 
اس��ت و اینکه بخواهیم نظام رسمی مالی خود را به شرق 

ببریم دشوار است.
فرزین گفت: ما با غرب مراودات سیاسی هم نداریم، اما 
نیروهای مالی ما در آنجا حضور دارند. چشم انداز ما نشان 
نمی دهد در آین��ده تجارت خود را با غرب افزایش دهیم 
یا مراودات مالی خارج از تجارت داشته باشیم. کشورهای 
شرقی از جمله چین و هند تجارت خود را گسترش دادند 
و ما می توانیم با این کشورها تجارت کنیم. اکنون به دلیل 
تحریم ها به جای س��وئیفت از ابزارهای دیگری اس��تفاده 
می کنیم و ابزار مالی خودمان را داریم، چه اش��کالی دارد 

که FATF خودمان را هم داشته باشیم؟ 
وی ب��ا بیان اینکه بخش عمده تجارت با کش��ورهای 
همسایه است، افزود: ما هم با توجه به تاکید دولت سیزدهم 
و رییس جمهوری بر تقویت ارتباط با کشورهای همسایه، 
باید روابط مالی و تجاری خود را با کش��ورهای همس��ایه 
حوزه ش��رق بیش��تر کنیم. این یکی از لازمه های تقویت 

حکمرانی ارزی ماست.

مرکز مبادله باید مرجع نرخ ارز باشد � 
ریی��س کل بان��ک مرکزی با اش��اره به ن��رخ ارز در بازار 
غیررسمی اظهار کرد: امیدوارم کاری کنیم تا کانال هایی که 
دائما نرخ س��ازی می کنند و هرچه می گذرد هم این کانال ها 
بیشتر می شود، از بین بروند و در بانک مرکزی مرجعیت ارز 
باش��د. از زمان راه اندازی مرکز مبادله طلا و ارز هدف ما این 
بوده که تابلوهای آن مراجع باشد و تجار ما براساس نرخ های 
مرکز مبادله، معاملات خ��ود را انجام دهند، اما هنوز با این 

هدف فاصله داریم.
فرزین اظهار کرد: ما با ایده آل فاصله داریم، اما با توجه به 
دانش موجود در تیم اقتصادی کشور، این کار ممکن است. 
شرایط اقتصادی کشور امروز باعث شده مدیران و صاحب نظران 
خوبی داشته باشیم و اگر بتوانیم از دانش همه آنها استفاده 
کنیم، می توانیم بسیاری از مسائل کشور را حل کنیم. در حوزه 
ارز دائما در تحریم و تهدید بودیم و کارشناسان و دانش خوبی 

شکل گرفته و اتفاقات خوبی می تواند بیفتد.
50 � شعبه بانك در سراسر جهان داریم

فرزی��ن ادامه داد: در حوزه تجارت هم همین اس��ت. 
اینکه توانس��تیم در شرایط تحریمی سهم تجارت خود را 
بالا نگه داریم، یک موفقیت است. اگرچه باید نقاط ضعف 
خ��ود را برطرف کنیم، اما نقاط قوت خوبی هم داریم. در 
حال حاضر ۵۰ ش��عبه بانک در سراس��ر جهان داریم، در 
لندن س��ه شعبه داریم و با وجود هر عامل محدودکننده، 
به دنبال رفع مشکلات هستیم. ما دنبال توسعه هستیم و 

نمی خواهیم مرز بکش��یم؛ از ای��ن رو هرچه روابط مالی و 
بین المللی خود را توسعه دهیم می توانیم در جهت منافع 

کشور استفاده کنیم.
جریانی در کشور شکل گرفته که دائما حکمرانی  � 

ریال را تضعیف می کند
رییس کل بانک مرکزی با اشاره به حکمرانی ریال گفت: 
جریانی در کش��ور ش��کل گرفته که دائما حکمرانی ریال را 
تضعیف می کند. ارزهای کش��ورها هم جانشین زیادی پیدا 
کردند که می تواند تهدید کند. برای مثال رمزارزها می توانند 
جایگزین پول ملی یک کشور باشند و این یک تهدید است. 
این موضوع باعث می شود مبادله با ریال پرهزینه باشد و ریال 
ما آسیب ببیند. ما نباید از حکمرانی ریال غافل باشیم، پول ما 
ریال است و اگر ریال تضعیف شود، اقتصاد ما تضعیف می شود 
و کل نظام مالی ما آسیب می بیند، به همین دلیل حکمرانی 

ریال بسیار با اهمیت است.
کسی اجازه ندارد برای مبادلات کشور از ارز دیگری  � 

جز ریال استفاده کند
فرزین با بیان اینکه ما با برخی کشورها می توانیم با ریال 
مبادله کنیم، افزود: باید ریال را تقویت کنیم. ما مرزبان ریال 
هستیم، نه دلار. ریال امروز جایگزین پیدا کرده است؛ اینکه 
صنف��ی برای مبادلات از طلا و دلار و رمزارز اس��تفاده کند، 
درست نیست. کسی اجازه ندارد برای مبادلات کشور از ارز 
دیگری جز ریال اس��تفاده کند. صحبت ک��ردن از ارز باعث 
تضعیف ریال ش��ده اس��ت. اگر ریال حاکم باشد می توانیم 
مالیات بگیریم، احکام توسعه ای را دنبال کنیم و در دنیا سطح 
تجارتمان را توسعه دهیم، بنابراین باید ریال را تقویت کنیم.

ایس�نا- رییس صندوق توسعه ملی از سرمایه گذاری 
۲۵۰۰ میلی��ارد تومانی ای��ن صن��دوق در اپراتور هوش 
مصنوعی در س��ال آینده خبر داد و همچنین اعلام کرد: 
۳۳ درصد از سهام بانک سینا به صندوق توسعه ملی بابت 

بدهی منتقل شده است.
مهدی غضنفری در اختتامیه دهمین همایش سالانه 
اقتصاد مقاومتی »حکمرانی ارزی؛ ثبات و رونق اقتصادی« 
که در بانک مرکزی جمهوری اس��لامی ایران برگزار شد، 
ضمن تشریح رویکردهای سالانه صندوق توسعه ملی اظهار 
کرد: ۲۵۰۰ هزار میلیارد تومان در اپراتور هوش مصنوعی 

سرمایه گذاری خواهیم کرد.
وی با اشاره به تجربیات جهانی بر ورود صندوق توسعه 
ملی بر حوزه فناوری  گفت: این سرمایه گذاری با همکاری 
معاونت علمی-فناوری ریاست جمهوری انجام می شود و در 

همین زمینه هم جلساتی با وزارت اقتصاد داشته ایم.
غضنفری با اشاره به نقش صندوق توسعه ملی در بازار 
ارزی بیان کرد: صحبت های من شامل سه بخش می شود؛ 
جریان نقدی صندوق در ۱۰ سال گذشته، ایده ها و طرح ها 
ب��رای حوزه نفت و فناوری ه��ای نوپدید که صندوق های 
جهان��ی این روزها خیلی س��راغش رفتند و مصرف ارز و 

ارزآوری آنها هم بالاست.
50 ت�ا 60 � درص�د از درآمد نفت�ی وارد صندوق 

توسعه ملی می شود
غضنفری با اش��اره به منابع و مصارف صندوق توسعه 
ملی طی ۱۲ س��ال گذشته بیان کرد: ۵۰ تا ۶۰ درصد از 
درآمد نفتی وارد صندوق توس��عه ملی می ش��ود. از سال 
۱۳۸۹ تا ماه دهم ۱۴۰۲ صندوق توسعه ملی ۲۰ میلیارد 
دلار جریان نقدی را در کش��ور مدیریت کرده است و این 
عدد نس��بت به اعداد مورد مدیری��ت بانک مرکزی عدد 
کوچکی نیس��ت. جمع کل��ی ورودی های ما ۱۶۰ و جمع 

کل��ی خروجی ها از صندوق از س��ال ۱۳۸۹ معادل ۱۳۲ 
میلی��ارد دلار بوده اس��ت. مجموع رفت و برگش��تی های 
صندوق ۳۰۰ میلیارد دلار تراکنش اس��ت که حدود ۳۰ 
میلیارد دلار تراکنش های سالانه می شود و تاثیر زیادی بر 
بازار ارز دارد؛ از این رو صندوق باید سیاس��ت های خود را 

با بانک مرکزی هماهنگ کند.
رییس هیات عامل صندوق توسعه ملی با اشاره به حضور 
صندوق توسعه ملی و برنامه ریزی برای بالادست نفت بیان 
کرد: دولت با ما همکاری دارد که بدهی های ما از میادین 
نفتی از روش س��رمایه گذاری به صندوق برگردد. مجلس 
ب��ا م��اده ۳ برنامه هفتم به صندوق اج��ازه داده به عنوان 
نه��اد مالی ظاهر ش��ود و امیدواریم عده ای با این موضوع 
مخالفت نکنند، زیرا در این حرکت علم نیست؛ اینکه یک 
نهاد مالی بگوید می خواهد منابعش را به سمتی ببرد که 
جریان ارز به س��مت کشور افزایش پیدا کند، مخالفت با 

آن از سر علم نیست.
می توانیم بدون بنگاهداری یك میلیون بشکه به  � 

تولید نفت اضافه کنیم
غضنفری با بیان اینکه دنبال این هستیم که برای این 
نسل و نسل بعد ثروت آفرینی کنیم، افزود: می توانیم بدون 
بنگاهداری یک میلیون بشکه نفت در روز به تولید فعلی 
اضافه کنیم که برای این کار در مجموع در پنج سال باید 
۳۵ میلیون دلار س��رمایه گذاری کنی��م و نزدیک به ۲۲ 
میلیارد دلار در دو س��ال اول باید س��رمایه گذاری ش��ود. 
در پایان پنج سال، ۵۱ میلیارد دلار جریان نقدی رفت و 

برگشتی خواهیم داشت.
وی با اش��اره به فناوری های نوپدید بیان کرد: همانند 
صندوق توسعه ملی در ایران، صندوق های ثروت در جهان 

وجود دارد که به دلیل پتانس��یل بالا و بازگش��ت مناسب 
سرمایه، سرمایه گذاری های زیادی در حوزه هوش مصنوعی 
کرده ان��د. صندوق های ثروت در جه��ان منابع خود را از 
املاک و مس��تغلات به سمت فناوری برده اند؛ برای مثال 
صن��دوق ثروت نروژ ۱۳۸ میلیارد دلار در حوزه فناوری و 
هوش مصنوعی سرمایه گذاری کرده است. صندوق توسعه 
ملی کش��ور ما هم نباید از این روند جا بماند. البته تاکید 
می کن��م که بنا نداریم بنگاه��داری کنیم و به عنوان نهاد 

ملی باقی می مانیم.
اختصاص 60 تا 70 � درصد سبد تامین مالی صندوق 

به حوزه نفت، گاز و پتروشیمی
رییس هیات عامل صندوق توس��عه ملی با اش��اره به 
حوزه های هدف تامین مالی طرح ها توسط صندوق توسعه 
ملی )ISP( گفت: ۶۰ تا ۷۰ درصد از سبد تامین مالی به 
حوزه نفت، گاز و پتروش��یمی، ۲۰ درصد به حوزه معدن 
ش��امل زنجیره های معدنی و فلزات اساس��ی و ۱۰ تا ۲۰ 
درصد به حوزه های دیگر از جمله صنایع صادرات محور و 

صنایع با تکنولوژی بالا اختصاص می یابد.
غضنف��ری بیان کرد: در این س��ال ها، ۱۴۰۱ ش��روع 
س��رمایه گذاری صندوق، ۱۴۰۲ ورود صن��دوق به حوزه 
بالادس��ت نف��ت ب��وده و ۱۴۰۳ ش��روع س��رمایه گذاری 
صندوق در ح��وزه فناوری های نوپدید و هوش مصنوعی 
خواه��د بود. آقای دهقان��ی فیروزآبادی در معاونت علم و 
فن��اوری ریاس��ت جمهوری به ما گفتند مبل��غ لازم برای 
سرمایه گذاری پنج هزار میلیارد تومان است؛ ما هم وعده 
دادی��م ۲/۵ هزار میلیارد تومان در اپراتور هوش مصنوعی 
کشور س��رمایه گذاری می کنیم. در جلسه ای که با آقایان 
خاندوزی و س��بحانیان داشتیم، ۲/۵ هزار میلیارد تومان 

بخش��ش مالیاتی برای ما در نظر گرفتند که ما هم آن را 
به اپراتور هوش مصنوعی اختصاص دادیم.

رییس هیات عامل صندوق توسعه ملی تاکید کرد که 
برنامه برای ورود به حوزه فناوری های نوپدید بنگاهداری 
نیست و قصد سرمایه گذاری داریم. نه اینکه برخی می گویند 
صن��دوق باید فقط وام بدهد و اگر هم وام را پس ندادند، 
سکوت کند و نباید در این حوزه ها سرمایه گذاری کند. در 
حالی که اساس��نامه صندوق این اجازه را به ما می دهد تا 

در حوزه های جدید سرمایه گذاری انجام دهیم.
انتقال 33 � درصد سهام از بانك سینا به صندوق 

بابت بدهی
غضنفری با اش��اره به وام دهی صن��دوق به حوزه های 
بی ارتباط تاکید کرد: در س��ال های گذش��ته صندوق به 
مجموعه آرد سفید اکبری در حوزه آسیابانی وام ارزی داده 
که این مجموعه نتوانس��ته وام را پس دهد. برای جبران 
آن ۳۳ درصد سهام بانک سینا به صندوق تعلق گرفت و 
حالا عده ای نسبت به این موضوع انتقاد دارند. ما هم باید 
تصمیم بگیریم که به آرد س��فید اکب��ری وام دهیم یا به 
هوش مصنوعی و اساسنامه هم این اجازه را داده که وارد 
مسیرهای جدید شویم و در این برهه نباید غفلت کنیم.

وی خاطرنش��ان ک��رد: اث��ر صندوق توس��عه ملی بر 
تراکنش های ارزی کشور این است که ۴۰ درصد از تولید 
حاصل از نفت و گاز به صندوق توسعه ملی برمی گردد و 
به پروژه های توسعه ای کشور اختصاص می یابد. بازگشت 
منابع تسهیلاتی و س��رمایه گذاری صندوق در پروژه های 
توس��عه ای، س��رمایه گذاری در میادین جدید و مشترک 
نفت و گاز کش��ور در پنج س��ال آتی، س��رمایه گذاری در 
فناوری ه��ای نوپدید و هوش مصنوعی از دیگر برنامه های 
صندوق است که در نهایت به جذب سرمایه گذاری خارجی 

منجر خواهد شد.

رییس کل بانک مرکزي: ما مرزبان ریال هستیم، نه دلار

صندوق توسعه ملی چگونه وادار به بانکداری شد؟ 

 گزارش 2

گزارش 3

 »جهان صنعت« ابعاد لازم برای پیگیری یک اصلاحات فراگیر بانکی را بررسی می کند

لزوم رفرم فوری بانکی 

خبر
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شمار شهدای غزه از ۲۹ هزار نفر گذشت

ایرنا- وزارت بهداش��ت در نوار غزه بعد از ظهر دیروز )دوشنبه( از افزایش 
شمار شهدای تجاوزات رژیم صهیونیستی به این منطقه به بیش از ۲۹ هزار نفر 
خبر داد. به گزارش ش��بکه الجزیره، وزارت بهداشت نوار غزه در یکصد و سی 
و ششمین روز از جنگ علیه این منطقه اعلام کرد که رژیم صهیونیستی ۹ 
جنایت جدید در مناطق مختلف نوار غزه انجام داد که منجر به شهادت ۱۰۷ 

نفر و زخمی شدن ۱۴۵ نفر دیگر شد.
در این بیانیه آمده است: با احتساب شهدای جدید، شمار شهدای تجاوزات 
رژیم صهیونیستی به نوار غزه از هفتم اکتبر )۱۵ مهر( تا به امروز به ۲۹ هزار و 
۹۲ نفر افزایش یافت. وزارت بهداشت غزه همچنین آخرین آمار مجروحان این 

جنایات را ۶۹ هزار و ۲۸ تن اعلام کرد.

بیانیه ارتش یمن درباره حمله به یک کشتی انگلیسی

ایس�نا- سخنگوی نیروهای مس��لح یمن صبح دیروز )دوشنبه( از انجام 
عملیات جدید توسط ارتش این کشور علیه یک کشتی انگلیسی و یک پهپاد 

آمریکایی خبر داد.
سرتیپ »یحیی سریع« سخنگوی نیروهای مسلح یمن اعلام کرد که ارتش 
این کش��ور یک کشتی انگلیسی »RUBYMAR« را در خلیج عدن هدف 
قرار داده است. طبق گزارش شبکه المسیره،  وی در این باره گفت: در حمایت 
از مظلومیت ملت فلسطین در غزه و در پاسخ به تجاوزات به یمن، نیروی دریایی 

یمن این کشتی را با موشک های دریایی مناسب هدف قرار داد.
یحیی سریع اعلام کرد: به یاری خداوند این حمله به صورت مستقیم و دقیق 
انجام شد. وی از وارد شدن خسارت شدید به این کشتی و تخلیه ایمن کادر آن 
خبر داد و گفت: این کشتی از حرکت بازمانده و در معرض غرق شدن قرار دارد. 
یحیی سریع همچنین اعلام کرد که ارتش یمن پهپاد MQ۹ را که در حال 

انجام اقدامات خصمانه در الحدیده بود رهگیری و سرنگون کرد.
سخنگوی نیروهای مسلح یمن همچنین افزود: نیروهای مسلح کشورمان تا 
پایان تجاوز و رفع محاصره غزه، به اجرای تصمیم خود برای جلوگیری از حرکت 

کشتی های اسرائیل به سمت بنادر فلسطین اشغالی ادامه خواهند داد.
پیش از این نیز یک منبع در نیروی دریایی یمن در گفت وگو با شبکه الجزیره 
از وارد شدن خسارت شدید به این کشتی انگلیسی خبر داده بود. برخی منابع نیز 
از تخلیه کادر کشتی هدف قرار گرفته شده در بندر »المخا« یمن خبر داده اند. 
این اظهارات پس از آن بیان شد که رسانه ها بامداد دیروز از هدف قرار گرفتن 
۲ کشتی در آب های دریای سرخ خبر دادند. شرکت امنیت دریایی »امبری« در 
این باره اعلام کرد یک کشتی باری انگلیسی از وقوع حمله در تنگه باب المندب 
خبر داد. سازمان تجارت دریایی انگلیس هم اعلام کرد گزارشی از وقوع یک 
حادثه امنیتی جدید در دریای سرخ دریافت کرده است. این سازمان اعلام کرد 
ناخدای یک کشتی، وقوع انفجاری را در ۳۵ مایل دریایی جنوب شهر »المخا« 
یمن گزارش کرد. طبق گزارش رسانه ها، کشتی هدف گرفته شده در جنوب 

المخا از امارات می آمد.

آمریکا با بایدن به سمت جهنم می رود

ایسنا- رییس جمهوری سابق آمریکا تاکید کرد هر بمبی که بر سر یمن 
می افتد، برای آمریکا یک میلیون دلار هزینه برمی دارد.

دونالد ترامپ رییس جمهوری سابق آمریکا یکشنبه در جمع هوادارانش 
در ایالت میش��یگان گفت: ما در حال بمباران یمن هستیم. هر بمبی یک 
میلیون دلار خرج دارد، اما مهم ترین مساله این است که شما مردم زیادی 

را می کشید.
ب��ه نق��ل از العربی۲۱، اظهارات ترامپ پس از آن ایراد ش��د که جو بایدن 
رییس جمهوری آمریکا گفت حملات به یمن در واکنش به حملات بی سابقه 

ارتش یمن در دریای سرخ انجام شد و دفاعی است.
دونالد ترامپ در بخش دیگری از سخنانش در میشیگان تاکید کرد: آمریکا 
در دوره بایدن از هم فروپاشیده و به یکی از کشورهای جهان سوم تبدیل شده 

است. آمریکا به دلیل سیاست های دولت جو بایدن به سمت جهنم می رود.
ترامپ همچنین گفت: بایدن مردی اس��ت که بهره هوشی بسیار پایینی 
دارد. رییس جمهوری سابق آمریکا در ادامه حملات خود به بایدن، او را برای 
پست ریاست جمهوری »بی کفایت« خواند و گفت: او حتی نمی تواند به تنهایی 
جایگاه سخنرانی خود را پیدا کند. حواس پرتی و رفتارهای عجیب بایدن حین 

سخنرانی ها بارها سوژه نیش های ترامپ شده است.
نامزد احتمالی جمهوریخواهان در انتخابات ۲۰۲۴ آمریکا همچنین گفت: 
فساد نظام قضایی و گسیل کنترل نشده مهاجران در مرز مکزیک، آمریکا را به 

یک کشور جهان سومی تبدیل کرده است.
ترامپ گفت: اگر این پیگردها ادامه داشته باشد، هیچ کسی نمی خواهد در 
ایالات متحده تجارت انجام دهد و ما به یک کشور جهان سومی تبدیل خواهیم 
ش��د. در واقع در بس��یاری از موارد به یک کش��ور جهان سومی بدل شده ایم؛ 

مرزهای جنوبی را ببینید.
این در حالی است که او روز جمعه و در پرونده فریبکاری در گزارش دارایی 
خالص شرکت های خود به پرداخت ۳۵۰ میلیون دلار و محرومیت از داشتن 

کسب وکار در ایالت نیویورک به مدت سه سال محکوم شد.

دور دنیا

گروه بین الملل- پس از شکایت آفریقای 
جنوبی از اس��رائیل بابت ارتکاب نسل کشی در 
دیوان بین المللی دادگستری لاهه، روز گذشته 
جلسه این دادگاه به منظور بررسی اشغالگری 
اسرائیل در فلسطین نیز آغاز به کار کرد. نفس 
برگزاری این دادگاه مربوط به قطعنامه س��ال 
۲۰۲۲ مجمع عمومی س��ازمان ملل است که 
از دادگاه لاه��ه خواس��ته بود رای مش��ورتی و 
غیر الزام آوری را درباره اشغالگری صیهونیست ها 

صادر کند.
آنچه مش��خص اس��ت در ط��ول دهه های 
گذشته، اسرائیل بارها و بارها مصوبات و قطعنامه 
سازمان ملل و حتی شورای امنیت را در خصوص 
فلس��طین نادیده گرفته و نقض کرده است. به 
خصوص اینکه قطعنامه ۲۴۲ ش��ورای امنیت 
سازمان ملل به صورت رسمی از اسرائیل خواسته 
تا به مرزهای قبل از ۱۹۶۷ باز گردد، اما نه تنها این 
موضوع از سوی صهیونیست ها نادیده گرفته شده، 
بلکه ما شاهد شهرک سازی و اشغالگری در کرانه 
باختری رود اردن که به صورت رسمی متعلق به 

فلسطینیان است، هستیم.
در جلسات علنی که روز گذشته در دیوان 
بین المللی دادگس��تری آغاز ش��د، قرار است 
پیامدهای حقوقی ناشی از اشغالگری اسرائیل 
در فلس��طین و به ویژه در قدس شرقی مورد 
بررسی قرار بگیرد. این موضوع از آنجا اهمیت 
دارد که مساله اشغال در طول ۷۵ سال گذشته 
از سوی رژیم صهیونیستی مورد توجه بوده و 
درخواست های سازمان همکاری های اسلامی، 
اتحادیه کشورهای عربی، اتحادیه آفریقا و ۵۲ 
کشور در این خصوص رسیدگی شود؛ امری که 

به گفته کارشناسان بی سابقه تلقی می شود.
در همین رابطه و در حالی شکایت آفریقای 
جنوبی در خصوص نسل کشی اسرائیل در غزه 
نی��ز با حکم دیوان طی چند روز اخیر مواجه 
ش��ده، در ای��ن دادگاه جدی��د، قاضی دیوان 
بین الملل��ی دادگس��تری ب��ه صراحت اعلام 
کرده که از مجمع عمومی س��ازمان ملل هم 
در مورد پیامدهای سیاس��ت اشغال اسرائیل 

در س��رزمین های فلسطینی مشورت خواهی 
صورت می گیرد.

کارشناس��ان معتقدن��د ک��ه در دو اقدام 
کم س��ابقه، رژیم صهیونیس��تی ح��الا به دو 
اتهام مهم یعنی عدم پایبندی به کنوانسیون 
منع نسل کشی و همچنین اشغالگری مواجه 

است.
طبق گزارشی که در این خصوص خبرگزاری 
قدس پرس منتشر کرده، دیروز ریاض المالکی 
وزیر خارجه تشکیلات خودگردان فلسطینی 
در س��خنان خ��ود در دادگاه لاهه گفت: در 
حالی که سازمان ملل بر حق ملت ها در تعیین 
سرنوشت خود تاکید می کند، حق موجودیت و 
تعیین سرنوشت مردم فلسطین نادیده گرفته 
می شود. اسرائیل خاک فلسطین را به سرقت 

و یغم��ا می برد و دیگ��ر آزادی و مکان امنی 
باقی نمانده است.

المالکی با اشاره به اینکه جنایت نسل کشی در 
غزه در نتیجه عدم مجازات و پاسخگویی تل آویو 
صورت گرفته، از دیوان بین المللی دادگستری 
خواس��ت که ملت فلسطین را که هر روز برای 

زندگی می جنگند، فراموش نکند.
اعضای تیم حقوقی فلسطین نیز اظهار کردند 
که مطابق قطعنامه های سازمان ملل، اسرائیل 
ملزم به مذاکره با فلس��طینیان بوده، اما زیر بار 
چنین قطعنامه هایی نرفته است. این در حالی 
است که بنیامین نتانیاهو نخست وزیر اسرائیل 
هم بارها نه تنها کشور مستقل فلسطینی را به 
رس��میت نشناخته، بلکه همواره بر راهکار یک 

کشور تاکید کرده است.

دو پرونده علیه اسرائیل � 
همان طور که اعلام ش��د، برگ��زاری دادگاه 
اشغالگری اسرائیل در بحبوحه جنگ غزه صورت 
می گیرد؛ جایی که به گفته مقامات و کارشناسان 
بین المللی، این جنگ نه تنها بر وضعیت مردم 
فلسطین، بلکه بر امنیت کل منطقه نیز تاثیری 
نگران کننده خواهد داشت. از سوی دیگر تداوم 
شهرک سازی ها برخلاف موازین بین المللی سبب 
ش��ده تا راه چاره ای برای مردم فلسطین برای 
زندگی در سرزمین های خود هر لحظه دشوارتر 
شود. طبق شواهدی که تیم حقوقی فلسطینی در 
دادگاه دیروز ارائه داده، ۶۱ درصد از سرزمین های 
کرانه باختری با تهدید شهرک س��ازی مواجه 
هس��تند یا زندگی آنها از شهرک س��ازی تاثیر 
پذیرفته اس��ت. اسرائیل علی رغم ۲۸ قطعنامه 

س��ازمان ملل در خصوص محکومیت اش��غال 
کرانه باختری و شهرک سازی های غیر قانونی، 
به اقدامات خود ادامه داده و تنها در سال ۲۰۲۳ 
میلادی ۲۲ شهرک جدید را در کرانه باختری 

رود اردن احداث کرده است.
در همی��ن رابطه ناظ��ران معتقدند، اگرچه 
نظرات مش��ورتی صادر ش��ده توس��ط دیوان 
بین المللی دادگس��تری غیرالزام آور است، اما 
می توان��د دارای اقتدار اخلاق��ی و قانونی قابل 
توجهی باشد، به طوری که قابل تبدیل به بخشی 
از هنجارهای حقوق بین الملل بوده و می تواند از 
نظر قانونی نیز برای دولت ها الزام آور تلقی شود. 
نمونه چنین مساله ای در خصوص ساخت دیوار 
موسوم به دیوار نژادپرستانه است؛ امری که مجمع 
عمومی سازمان ملل در دسامبر ۲۰۰۳ خواستار 
نظر مشورتی حقوقی درباره اقدامات رژیم اسرائیل 
برای س��اخت این دیوار در کرانه باختری شد و 
چن��د ماه بعد، یعنی در ج��ولای ۲۰۰۴ دیوان 
بین المللی دادگستری دریافت که ساخت این 
دیوار مغایر با قوانین بین المللی است و باید متوقف 

و قطعات ساخته شده باید برچیده شود.
روز گذش��ته الجزیره گزارش داده که ریاض 
المالکی در بخشی از صحبت های خود در لاهه 
به صراحت گفته، اشغالگری اسرائیل باید بدون 
هیچ شروطی پایان یابد. باید اقدامات اشغالگران 
متوقف و قوانین بین المللی اجرا شود. اسرائیل 
حکم دادگاه بین المللی دادگستری درباره ممانعت 
از نسل کش��ی در غزه را زیر پا می گذارد. اکنون 
زمان آن رسیده که سیاست یک بام و دو هوا که 
علیه ملت ما اجرا شده، پایان یابد. ما خواهان حق 
تعیین سرنوشت هستیم. ملت فلسطین نباید در 

این مرحله رها شوند.
از س��وی دیگر لازم به ذکر است که مطابق 
اخبار رس��انه ها قرار است دادگاه لاهه بعدا رای 
مشورتی را درباره عواقب قانونی ناشی از نقض 
مکرر حق تعیین سرنوش��ت ملت فلس��طین 
که نتیجه اش��غال طولانی مدت سرزمین آنها 
و شهرک س��ازی در اراضی فلس��طینی است، 

صادر کند.

»جهان صنعت« از نخستین جلسه اشغال سرزمین های فلسطینی توسط اسرائیل در دادگاه لاهه گزارش می دهد

از اشغا لگری تا نسل کشی

یک رسانه آمریکایی نوشت: با توجه به شکست های میدانی 
اخیر اوکراینی ها از جمله سقوط شهر راهبردی »آودیوکا« در 
شرق این کشور، برنامه غربی ها این است که نگذارند ارتش 

اوکراین فرو بپاشد.
قانونگذاران دموکرات آمریکایی شرکت کننده در کنفرانس 
امنیتی مونیخ هشدار دادند به دلیل نهایی نشدن کمک حدودا 
۶۰ میلیارد دلاری درخواستی »جو بایدن« رییس جمهوری 
آمریکا برای کی یف که اخیرا از سوی مجلس سنای کنگره 
آمریکا تصویب شد، اما در مجلس نمایندگان آمریکا معطل 
مانده، س��ایه شکست و ناامیدی بر سر س��ربازان اوکراینی 

سنگینی می کند.
به نوشته پالتیکو وخیم شدن وضعیت ارتش اوکراین در 
میدان جنگ و زیر سوال رفتن تعهد آمریکا به کمک به کی یف، 

نگرانی غالب بر کنفرانس امنیتی اخیر مونیخ بود.
این رسانه آمریکایی نوشت: »خیلی از مقام ها و سیاستمداران 
از فرصت این کنفرانس استفاده کرده اند تا اصرار کنند اوکراین 
بدون دریافت ۶۰ میلیارد دلار کمک نظامی جدید در انتظار 
تصویب در مجلس نمایندگان آمریکا در جنگ شکست خواهد 
خورد، اما آنها همچنین اطمینان و تصوری از اینکه اوکراین با 
دریافت این کمک در جنگ چطور قرار است پیروزی کسب 

کند، نداشتند.«
این کنفرانس در حالی برگزار شد که اطمینان به اینکه 
بایدن بتواند تحولی را برای اوکراین رقم بزند پایین آمده، در 
حالی که »دونالد ترامپ« رییس جمهوری سابق آمریکا و نامزد 
پیشتاز رقابت مقدماتی جمهوریخواهان نیز در راستای تضعیف 

بسته کمک ها برای اوکراین عمل می کند.
این روزنامه آمریکایی تصریح کرد: »آن طور که مصاحبه با 
هشت قانونگذار آمریکایی و پنج مقام خارجی مشخص کرد 
برنامه هم اکنون این است که فقط نگذارند ارتش اوکراین فرو 
بپاش��د. خیلی از مقام ها از پاسخ دادن به سوال درباره اینکه 

پیروزی اوکراین قرار است چگونه به نظر برسد یا حتی کی 
اتفاق بیفتد، طفره رفتند.«

به گزارش ایسنا، در ادامه این مطلب آمده است که »مارک 
وارنر« سناتور دموکرات و رییس کمیته اطلاعاتی سنای آمریکا 
ادعا کرد این بسته کمکی برای اوکراین »تغییردهنده بازی« 
است، اما درباره اینکه اوکراین با این کمک به پیروزی می رسد، 
سکوت کرد و خیلی ساده گفت: »کمک آمریکا به اوکراین 

آخرین و بهترین امید کی یف است.«

وارنر که یکی از ۴۴ قانونگذار آمریکایی حاضر در کنفرانس 
امنیتی مونیخ بود، گفت: »من اطلاعی از هیچ راه دیگری برای 
آنکه اوکراینی ها در کوتاه مدت تسلیحات و مهمات و ابزارهای 
مورد نیازشان را دریافت کنند ندارم، مگر اینکه کمک آمریکا 

به آنها برسد.«
»جیسون کرو« نماینده دموکرات آمریکایی نیز در اظهاراتی 
مشابه گفت: »این بودجه مکمل را تصویب کنید. فقط همین 
جواب می دهد. بیایید ارتش پوتین را نابود کنیم. اوکراینی ها 

می دانند چطور این کار را کنند. بنابراین بیایید به آنها برای 
انجام این کار کمک کنیم.«

پالتیک��و تصریح کرد: قانونگ��ذاران هر ۲ حزب اصلی در 
آمریکا تلاش کرده اند در کنفرانس امنیتی مونیخ به متحدان 
واشنگتن اطمینان دهند که مجلس نمایندگان آمریکا نهایتا 
به کمک ۶۰ میلیارد دلاری آمریکا برای اوکراین چراغ سبز 
نشان خواهد داد و حتی برخی پیش بینی تصویب آن در ماه 
مارس را داشتند. آنها تاکید کردند اکثریت نمایندگان مجلس 
نمایندگان آمریکا از این لایحه به محض ورود آن به صحن 
مجلس نمایندگان حمایت می کنند، اما »مایکی ش��ریل« 
نماینده دموکرات درباره تلاش های ترامپ علیه این بس��ته 

کمکی اظهار نگرانی کرد.
او ک��ه عضو کمیته نیروهای مس��لح مجلس نمایندگان 
آمریکاست، در مصاحبه ای گفت: »به نظر می رسد دونالد ترامپ 
رییس جمهوری سابق تلاش دارد حمایت ۲ حزبی از بودجه 

مکملی که در سنا تصویب شد را از مسیر منحرف کند.«
پالتیک��و با اش��اره به ارزیابی »کام��الا هریس« معاون 
رییس جمهوری آمریکا در ی��ک کنفرانس خبری در روز 
ش��نبه با »ولودیمیر زلنس��کی« رییس جمهوری اوکراین 
مبن��ی بر اینکه هیچ به اصطلاح »طرح ب« یا جایگزینی 
برای شکست خوردن بسته کمک ها برای اوکراین در کنگره 
آمریکا وجود ندارد، نوش��ت: »به نظر می رس��د اطمینان 
متحدان غربی به توانایی اوکراین برای رقم زدن دستاورد 
و همچنین به بایدن به پایین ترین حد در ۲ س��ال اخیر 

رسیده است.
یک مقام ائتلاف ناتو که نامش را فاش نکرد، گفت: »آمریکا 
صرفا می خواهد از یک س��ری متحد خوش��حال که دارند با 
هم همکاری می کنند عکس��برداری کند، اما بدون حمایت 
واقعی آمریکا و بدون رهبری آن وضعیت قرار اس��ت خیلی 

سخت شود.«

سرمایه گذاری مستقیم کسب وکارهای خارجی در چین 
در س��ال گذش��ته به کمترین میزان از اوای��ل دهه ۱۹۹۰ 
تاکنون رسید، زیرا پکن برای کمک به اقتصاد خود به دنبال 

سرمایه گذاری بیشتر در خارج از کشور است.
 ،SAFE ،براساس داده های س��ازمان دولتی ارز خارجی
تعهدهای سرمایه گذاری مستقیم چین در تراز پرداخت های 
این کش��ور در سال گذش��ته ۳۳ میلیارد دلار افزایش یافت 
که ۸۲ درصد نس��بت به س��ال ۲۰۲۲ کاهش داشته است. 
این معیار از سرمایه گذاری خارجی جدید در این کشور، که 
جریان های پولی مرتبط با نهادهای دارای مالکیت خارجی 
در چین را ثبت می کند، به پایین ترین سطح از سال ۱۹۹۳ 

سقوط کرده است.
این داده ها تاثیر قرنطینه های کرونا و بهبود ضعیف اقتصاد 
در س��ال گذشته را نشان می دهد. سرمایه گذاری در ۳ ماهه 
سوم سال ۲۰۲۳ برای اولین بار از سال ۱۹۹۸ به بعد کاهش 
یافت. اگرچه کمی بهبود را هم تجربه کرد و در ۳ ماهه پایانی 
به رشد بازگشت، اما ۱۷/۵ میلیارد دلار درآمد جدید در آن 

دوره، یک سوم کمتر از مدت مشابه در سال ۲۰۲۲ بود.
به گزارش اتاق ایران آنلاین، به گفته اقتصاددانان، داده های 
SAFE که جریان خالص س��رمایه را اندازه گیری می کند، 
می تواند منعکس کننده روند س��ود ش��رکت های خارجی و 
همچنین تغیی��رات در اندازه عملیات آنها در چین باش��د. 
براس��اس داده های اداره ملی آمار چین، س��ود شرکت های 
صنعتی خارجی در چین در سال گذشته ۶/۷ درصد نسبت 

به سال قبل کاهش یافت.

ارق��ام قبل��ی وزارت بازرگان��ی نش��ان می ده��د ک��ه 
س��رمایه گذاری مستقیم خارجی جدید در چین در سال 
گذش��ته به پایین ترین س��طح در ۳ سال گذشته کاهش  
یافته اس��ت. به گفته اقتصاددان��ان، ارقام وزارت بازرگانی 

ش��امل درآمدهای س��رمایه گذاری مجدد ش��رکت های 
خارجی موجود نمی شود و نسبت به ارقام SAFE نوسان 

کمتری دارد.
تداوم ضعف اقتصادی نشان می دهد که چگونه شرکت های 

خارجی به دلیل تنش های ژئوپلیتیکی و نرخ های بهره بالاتر در 
دیگر نقاط جهان، پول خود را از چین خارج می کنند.

ب��رای ش��رکت های چندملیت��ی، نگه��داری پول نقد 
در کش��ورهایی به جز چین جذابیت بیش��تری دارد، زیرا 
اقتصادهای پیش��رفته نرخ های به��ره را افزایش داده اند، 
در حال��ی که پکن نرخ بهره را کاه��ش داده تا اقتصاد را 
تحریک کند. نتایج نظرس��نجی جدیدی از ش��رکت های 
ژاپنی در چین نشان داد که بیشتر این شرکت ها در سال 
گذش��ته س��رمایه گذاری خود را کاه��ش داده اند یا آن را 
ثابت نگه  داش��ته اند و اکثریت آنها چشم انداز مثبتی برای 

سال ۲۰۲۴ ندارند.
تلاش های دولت برای بازگشت شرکت های خارج از کشور 
پس از کووید، کافی نبوده اند و اگر پکن بخواهد در اهداف خود 
موفق شود، به تلاش بیشتری نیاز خواهد بود. با این  همه چند 
نقطه روش��ن وجود دارد. براساس گزارش موسسه اقتصادی 
آلمانی وابس��ته به بوندس بانک، س��رمایه گذاری مستقیم 
شرکت های آلمانی در چین در سال گذشته به رکورد نزدیک 

به ۱۲ میلیارد یورو برابر ۱۳ میلیارد دلار رسید.
این نشان دهنده اشتیاق به توسعه در اقتصاد شماره ۲ جهان 
اس��ت، حتی در حالی که اتحادیه اروپا به دلیل نگرانی های 
امنیتی، نظارت دقیق بر این سرمایه گذاری ها را افزایش داده 
است. این گزارش نشان داد که سرمایه گذاری در چین به عنوان 
سهمی از کل سرمایه گذاری مستقیم آلمان در خارج از کشور 
در س��ال گذشته به ۱۰/۳ درصد افزایش  یافته و به بالاترین 

میزان از سال ۲۰۱۴ تاکنون رسیده است.

پالتیكو گزارش داد
تلاش برای جلوگیری از فروپاشی ارتش اوکراین

سرمایه گذاری مستقیم خارجی در چین به پایین ترین سطح 30 ساله رسید
یک رکورد منفی دیگر برای دومین اقتصاد بزرگ جهان

 دیدگاه

 تحلیل
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برنامه جدید برای بازنگری در الزامات افشای معامله 
مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس از بازنگری در الزامات تصویب و افشای معامله 
با اشخاص وابسته و پیگیری احراز صلاحیت مدیران ناشران غیر نهادهای مالی خبر داد. 
به گزارش پایگاه خبری بورس پرس، ولی الله جعفری مدیر نظارت بر ناشران با اشاره به 
اصلاحات در دستورالعمل ها و مقررات سازمان در نشست ارتقای شفافیت بازار سرمایه، 
ضرورت ها و فرصت های بهبود گزارشگری حسابرسان معتمد، اعلام کرد: هیات مدیره 
سازمان بورس مهر سال ۱۴۰۱، دستورالعمل حاکمیت شرکتی را اصلاح و آذر همان 

سال به ناشران بورسی و فرابورسی و موسسات حسابرسی ابلاغ کرد.
حذف الزام به ارائه پیش بینی سود هر سهم � 

سال ۹۶ اصلاحاتی در دستورالعمل های اصلی مرتبط با ناشران از جمله دستورالعمل 
افشا، معاملات با اشخاص وابسته و پذیرش آن انجام شد که مهم ترین اصلاح، حذف الزام 
به ارائه پیش بینی سود هر سهم بود که پس از حذف آن به جای آن گزارش تفسیری 

مدیریت جایگزین شد.
حسابرسان باید در مجمع پیش رو حتما کنترل لازم را داشته باشند تا ناشران گزارش 
تفسیری مدیریت و فعالیت هیات مدیره مجمع را طبق نمونه ابلاغی سازمان، تهیه و 

منتشر کنند.
دستورالعمل حاکمیت شرکتی � 

همه نیازهای بازار طی سنوات اخیر در نسخه جدید لحاظ شده است. برخی نکات 
در دستورالعمل حاکمیت شرکتی برای سازمان از اهمیت ویژه ای برخوردار بوده و روی 

آنها تاکید ویژه شده است.
۸۴۱ شرکت سهامی عام در بورس پذیرفته شده است. مهم ترین چالش امروز معاملات 
با اشخاص وابسته و امکان جابجایی منافع است. لذا در دستورالعمل حاکمیت شرکتی به 
ناشران اعلام شده برای معامله با اشخاص وابسته حتما باید از گزارش کارشناس رسمی 

دادگستری استفاده کنند.
یکی از برنامه های حوزه نظارت بر ناش��ران سازمان بورس در سال آینده، بازنگری 
در الزامات تصویب و افشای معامله با اشخاص وابسته است. این موضوع باید مراحل 

مقررات گذاری را طی کند و از لحاظ حقوقی بررسی شود.
برای کنترل معاملات با اشخاص وابسته، پیشنهاد شد اگر ناشر معامله ای با اشخاص 
وابسته در دارایی ثابت، مشهود و نامشهود یا سرمایه گذاری های بلندمدت داشته باشد، باید 
قبل از قطعیت معامله، مصوبه مجمع را اخذ کند، لذا به نظر می رسد منافع سهامداران در 
معاملات با اشخاص وابسته در نظر گرفته شده و برگزاری مجمع قبل از تصویب معاملات 

با اشخاص وابسته باشد.
موضوع احراز صلاحیت مدیران ناشران غیرنهادهای مالی در سازمان بورس در حال 
پیگیری بوده و برخی الزامات دارد که در صورت بسترس��ازی به مرحله اجرا گذاشته 

می شود.
ممنوعیت تملك سهام شرکت های اصلی � 

از دیگر موضوعات حائز اهمیت، ممنوعیت تملک سهام شرکت های اصلی از سوی 
شرکت های فرعی است؛ شرکت هایی که اقدام به ایجاد سهام تودلی می کنند، آثار آفت 
ایجادشده از این موضوع در شرکت های بزرگ خودروسازی و دیگر شرکت ها به وضوح 
قابل مشاهده است. نمایندگان موسسات حسابرسی در اجرای دستورالعمل حاکمیت 

شرکتی بر موارد فوق توجه بیشتری داشته باشند.
شرکت های در معرض تحریم � 

ناشران باید صورت های مالی شرکت های تحت کنترل را منتشر کنند، اما به دلیل 
مسائل تحریمی از انتشار صورت های مالی خودداری می کنند که برای حل این موضوع 
باید نامه ای به سازمان بورس ارسال و اعلام کند این شرکت فرعی در خارج ثبت شده و 

بنا به دلایلی، امکان انتشار صورت های مالی برای آنها وجود ندارد.
طبق مجوزی که س��ازمان از دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی دریافت کرده، اگر 
این دبیرخانه آن شرکت را جزو شرکت های در معرض تحریم بداند، امکان عدم انتشار 
صورت های مالی شرکت تحت کنترل وجود دارد. از موسسات حسابرسی درخواست 

می شود در حسابرسی و بازرسی قانونی شرکت های تحت کنترل، حساس باشند.
سهام خزانه � 

سهامی که بازارگردان جمع کرده و در دفاتر به عنوان سهام خزانه ثبت شده حق رای 
در مجمع و حق تقدم در افزایش سرمایه را دارد و سود به آن تعلق می گیرد.

برای اعضای هیات مدیره ناشرانی که از مقررات سازمان و استانداردهای حسابداری، 
قانون تجارت و اساسنامه تخطی می کنند ، گزارش تخلف تهیه شده که این یک فرآیند 
زمان بر را طی می کند و از همه ابعاد پرونده آنها بررسی می شود. حسابرسان باید نسبت 

به حداکثر سود قابل تقسیم موضع گیری مناسبی داشته باشند.
نگاه های دقیق، موثر و کاربردی به حسابرسی � 

فرشاد اسکندربیاتی عضو کمیته پذیرش و نظارت بر حسابرسی سازمان بورس نیز 
بر نقش حسابرس��ی در ارائه اطلاعات اشاره و اعلام کرد: ذی نفعان برای اینکه بتوانند 
اطلاعات مالی را برای تصمیمات موثر اقتصادی مورد استفاده قرار دهند، نیاز به اطلاعاتی 
با خصوصیات و کیفیت های مشخص دارند. پیش نیاز دسترسی به این اطلاعات، حصول 
اطمینان از درستی، شفافیت و اتکاپذیری این اطلاعات است به این منظور ذی نفعان 
از ابزارهای موجود و رایج و سیستم کنترل اطلاعات مالی همانند حسابرسی مستقل 
استفاده می کنند.کیفیت کار حسابرسی از اهمیت بسیار بالایی برخوردار بوده و موضوعی 
چندوجهی است، اما نگاه اکثریت ذی نفعان این است که نگاه های دقیق، موثر و کاربردی 
به حسابرسی به عنوان ابزاری مهم برای ارزیابی قابلیت اتکا گزارشات حسابرسی شود، چرا 
که در موارد فقدان یا ضعف، ممکن است ذی نفعان نتوانند اطلاعات در دسترس را مورد 

استفاده قرار داده یا به آنها اتکا کنند.
کاهش اعتبار فرآیند حسابرسی � 

فقدان و یا کاهش کیفیت حسابرسی مشکلات فراوانی را ایجاد می کند و موجب کاهش 
اعتماد استفاده کنندگان از صورت های مالی و کاهش اعتبار فرآیند حسابرسی می شود.

اعتباردهی به صورت های مالی � 
کیفیت حسابرسی و نظارت محتوا دامنه گسترده ای دارد. کار حسابرسی به عنوان 
فعالیت نظارتی و یکی از ساز و کارهای حاکمیت شرکتی برای جلب و حفظ اعتماد 
سرمایه گذاران ضروری است. حسابرس مستقل از طریق اعتباردهی به صورت های مالی، 
تضمین قابلیت اتکا یا تایید کیفیت اطلاعات مالی می تواند موجب حمایت از حقوق 
ذی نفعان باشد. همچنین در انجام فرآیند حسابرسی توجه به عوامل متعدد ضروری 

است، چرا که بر عملکرد حسابرسان اثر می گذارد.
مقررات نظارتی و حمایتی � 

اثربخش��ی نظارت بر موسسات معتمد معمولا از طریق بررسی اثر آن بر کیفیت 
حسابرسی و کیفیت گزارشگری می تواند مورد توجه قرار گیرد. سرمایه گذاران به شفافیت 
و اطیمنان از رعایت حقوق از سوی ناشران توجه و علاقه دارند و هر چه این اعتماد در 
بین آحاد جامعه گسترش یابد، تمایل به سرمایه گذاری و توان مالی برای ناشران به منظور 

تامین منابع مورد نیاز افزایش می یابد.
بررسی های تاریخی مقررات بازار سرمایه حاکی از این است که مقررات نظارتی و 
حمایتی به عنوان بخشی از بازار سرمایه پیوسته مورد توجه است. عوامل بسیاری چون 
بحث حاکمیت شرکتی، کیفیت حسابرسی، افشا و ارائه اطلاعات، سواد مالی و فعالیت های 

آموزشی در زمینه کیفیت و نظارت در حسابرسی می تواند ارزشمند باشد.
بند تحریف � 

آزاده مداحی عضو هیات علمی دانشگاه الزهرا نیز با تاکید بر تعاملات بیشتر با حسابرسان، 
اعلام کرد: یکی از چالش های بسیار مهم در اغلب گزارش های تخلفاتی که به جامعه 
حسابداران رسمی ارجاع داده و به عنوان ایراد مطرح بوده، گزارش هایی تحت عنوان بند 
تحریف است که آثار مالی ندارد. این اظهارنظر با هدف اثر در تصمیم استفاده کننده است. 
به طور مثال اگر فردی خواهان سرمایه گذاری در بورس است و براساس صورت سود و 
زیانی تصمیم می گیرد، حسابرس بندی گذاشته و مشخص نیست آثار این بند تا چه 

اندازه در سود و زیان اثر دارد؟
آثار مالی بندها � 

آثار مالی بندها باید طبق آنچه که در استاندارد ۷۰۵ ذکر شده، امکان تصمیم گیری 
بیشتر را فراهم کند تا حسابرسی به نتیجه مورد نظر برسد. در برخی مواقع گزارشات 
حسابرسی به قدری توضیح داده شده که خارج از حوصله است و جمع بندی مشخصی 
از بندهای مورد نظر نمی شود، لذا اگر بند گزارش نامفهوم و حجم زیادی از توضیحات 

باشد، نمی تواند مبنای تصمیمات قرار گیرد.
طرح مسائل بااهمیت � 

اگر توضیح بیشتر در گزارشات منجر به فهم مطلب و شفاف شدن موضوع نشود بیشتر 
باعث گمراه کنندگی خواهد شد. صرف اینکه همه موارد ذکر شود نتیجه حسابرسی را 
حاصل نمی کند. بنابراین بهتر است طبق استاندارد، مسائلی مطرح شود که دارای بیشترین 

اهمیت در حسابرسی دوره جاری است.

»جهان صنعت« - بعد از مدت ها روزهای 
قرمز و منفی های سنگین، روز گذشته بازار 
سرمایه تا حدودی برگشت، اما نگرانی ها در 
عمق بازار بس��یار جدی است. پس از چهار 
روز متوالی منفی، نقش��ه بازار س��هام رخ 
س��بز به خود گرفت. با این وجود پرتفوی 
سهامداران تغییر چندانی نکرد. کارشناسان 
معتقدن��د بورس تهران در روز میانی هفته 
ش��انس زیادی برای ادامه جریان معاملات 
تعادلی خود و ایستادن در سوی سبز بازار 
سهام دارد. افزایش ارتفاع نماگر اصلی تالار 
شیش��ه ای در حالی اتفاق افتاد که شاخص 
هم وزن، به عنوان نشان دهنده روند عمومی 
قیم��ت ش��رکت های کوچک و متوس��ط، 
عملک��ردی هم جه��ت را به ثبت رس��اند. 
ش��اخص هم وزن با رش��د ۰/۱۹ درصدی 

)معادل هزار و ۳۳۹ واحد(، در پله ۷۲۲ هزار 
واحدی قرار گرفت. شاخص  کل فرابورس نیز 
با رشد ۷۶/۶۶ واحدی، به سطح ۲۴ هزار و 
۶۹۴ واحدی صعود کرد. پس از افت بیش 
از ۴۰ ه��زار واحدی ش��اخص اصلی تالار 
شیشه ای طی چهار روز معاملاتی گذشته، 
سرانجام بازار فرصتی برای استراحت پیدا 
کرد. با این وج��ود، بازدهی مثبت بازار در 
دومی��ن روز معاملاتی هفت��ه، تنها در حد 
تعادل بازار باقی ماند. قرارگیری ش��اخص 
کل در وضعیت اش��باع فروش توانست در 
میان روزهای ش��دیدا رک��ودی بازار، رنگ 
کندل این نماگر را عوض کند.  در راستای 
پیش بینی بورس دوشنبه، کارشناسان انتظار 
دارند بازار سنتیمنت متعادل و تمایل نسبت 
به مثبت ش��دن دارد. در صورتی که پمپاژ 

اخب��ار مثبت در بازار صورت بگیرد، ممکن 
است رویه فرسایشی معاملات تغییر کند. با 
این وجود در این شرایط فضای نااطمینانی 
بسیار در بازار عمیق و جدی است و برخی 
معتقدند که تصمیمات اخیر دولت و بازارساز 
در صورتی که در اس��فند ماه هم ادامه پیدا 
کند منجر به وضعیت بدتر بازار در این ماه 
می ش��ود. این وضعیت باعث شده است که 
بازار س��رمایه از سایر بازارهای مالی به طور 
محسوس عقب بماند و حتی نتواند به اندازه 
تورم بازدهی داشته باشد. در این شرایط به 
نظر نمی رسد اقدامات نصف و نیمه ای مثل 
گواهی س��پرده ۳۰ درصدی هم توانس��ته 
باش��د، گره ای از مش��کلات ب��ازار باز کند. 
بنابراین سناریوی ادامه وضعیت رکودی و 
نزولی تا حدودی برای اس��فند ماه محتمل 

است. از این رو باید دید شروع سال جدید 
چگونه برای بورس و س��هامداران و س��ایر 
بازیگران بازار رقم می خورد. »جهان صنعت« 
در گفت و گو با یک کارشناس و تحلیلگر بازار 
سرمایه به بررسی آینده بازار در کوتاه مدت 

پرداخته است.
 � اندکی سبز بعد از  قرمزی 

س��پیده منصوری 
کارشناس و تحلیلگر 
یه  ما س��ر ر  ا ز ب��ا
ب��ا  گفت و گ��و  در 
 » ن صنع��ت جها «
می گوید: سهامداران 
بهمن ماه بسیار بدی را پشت سر گذاشتند، 
در حالی که دی ماه نیز چندان مطلوب نبود. 
در واقع ماه های گذشته چنگی به دل نمی زد 

و ۱۰ ماه آزگار است که بازار سهام در افت 
و رکود به سر می برد. تا به اینجا بورس در 
مقایس��ه با سایر بازارها کمترین بازدهی را 
کس��ب کرده و تمام بازاره��ا در برابر تورم 
ویران کنن��ده بازنده بوده ان��د و هیچ کدام 

نتوانستند تورم را پوشش دهند.
او ادامه داد: سیاست های غلط اقتصادی 
دولت موجب شده است بازار سهام در عین 
ارزندگی انگیزه کافی برای حرکت و رش��د 
نداش��ته باشد و فعلا در مسیر سرد و رکود 
فعلی به سر ببرد. مسیر رشد بازار با ترکیبی 
از اتفاقات و رویدادهای عملی و کارا میسر 
می ش��ود نه با حرف و ادعا. از نظر وضعیت 
صورت س��ود و زیان وضعیت بدتر هم بوده 
و تحت تاثیر سیاست های مالی دولت به طور 
مداوم هزینه شرکت ها افزایش پیدا کرده و 
درآمد ها کمتر شده و در نهایت حاشیه سود 
آنها افت کرده است.منصوری اضافه کرد: در 
حال حاضر بسیاری از مولفه های حرکت در 
دل بازار بورس وجود دارد، اما در وزن کشی 
هنوز عوامل منفی نقش بیشتر و موثرتری 
دارند. برای مسیر رشد همواره دو چیز نیاز 
است؛ ارزندگی و جریان پول. ارزندگی شامل 
ترکیبی از ش��رایط قیمت��ی و بنیادی یک 
سهم است که در حال حاضر بازار سهام در 
بهتری��ن مقطع و پایین ترین p/e خود قرار 
دارد که این نشان می دهد از جنبه ارزندگی 
شرایط مناس��بی وجود دارد. اخبار تجدید 
ارزیابی ها نیز می تواند جزو همین ارزندگی 
به حساب بیاید.این تحلیلگر بورس در بخش 
دیگری از صحبت هایش گفت: دغدغه اصلی 
بازار سهام جریان پول است. در فضای فعلی 
دول��ت با تصمیمات خلق الس��اعه خود که 
آخرین آن نرخ ۳۰ درصدی اوراق بود به طور 
کل��ی انگیزه جریان پول برای ورود به بازار 
سهام را از بین برد. این تصمیم اخیر هم از 
بعُ��د روانی و هم عملیاتی جریان پول را با 
چالش رو به رو کرده و هم شدت خروج پول 
از بازار و صندوق های درآمد ثابت را افزایش 
داده و به ط��ور کلی هدایت پول به س��مت 
س��هام بزرگ و بنیادی را با مشکل رو به رو 
کرده اس��ت. در حال حاضر با وجود اخبار 
منف��ی موضوع تجدید ارزیابی ها و احتمال 
از سر گرفته شدن آن در برخی شرکت های 
ب��زرگ، همچنی��ن تعدیل ن��رخ دلار نیما 
می تواند امیدواری را برای هفته های آینده 

افزایش دهد .

خبر  »جهان صنعت« وضعیت بازار سرمایه در کوتاه مدت را بررسی کرد

وزن کشی عوامل مثبت و منفی در بورس

ت«
صنع

ن 
جها

 « 
ح :

طر

یک فعال بازار س��رمایه گفت: با 
توجه به شرایط فعلی بازار سرمایه 
و کاهش��ی که ظرف چند ماه اخیر 
به طور مزمن در بازار سرمایه ایجاد 
ش��ده، طبیعی اس��ت. به گزارش 
صدای بورس، علی اکبر امین تفرشی 
گف��ت: ب��ا توجه به ش��رایط فعلی 
بازار س��رمایه و کاهشی که ظرف 
چن��د م��اه اخیر به ط��ور مزمن در 
بازار س��رمایه ایجاد شده، طبیعی 

است که شرکت های سرمایه گذاری 
که پرتفوی آنها ترکیبی از س��هام 
مختلف بازار س��رمایه است، دچار 
کاهش شده وNAV  این شرکت ها 
با افت روبه رو شده باشد. بخشی از 
کاه��ش  ارزش خال��ص دارایی این 
ش��رکت ها ناش��ی از ریس��ک های 
سیستماتیک و تحولات منطقه ای 

و جنگ های منطق��ه خاورمیانه و 
بخ��ش دیگر به دلی��ل تصمیمات 
دول��ت در خص��وص تعیی��ن نرخ 
خ��وراک پتروش��یمی  کارخانجات 
توس��ط پالایشی هاس��ت. در واقع 
این دس��ت از تصمیم��ات به جای 
اینک��ه به بازار کم��ک کند، به آن 
ضربه می زند. او افزود: به طور کلی 

به دلیل ش��یوه فعلی اداره اقتصاد 
کش��ور و پیش بینی ناپذی��ری آن، 
ریسک بازار افزایش یافته است. در 
چنین ش��رایطی طبیعی است که 
روند کاهش��ی قیمت ها و پرتفوی 
صندوق ها تحت فشار قرار بگیرد. با 
این حال تعداد کمی از شرکت های 
س��رمایه گذاری که پرتفوی آنها از 

شرکت پتروش��یمی تشکیل شده 
تا ح��دودی وضعیت بهتری دارند. 
دلی��ل اصلی این موض��وع نیز آن 
اس��ت که ش��رکت هایی که عمده 
س��رمایه گذاری آنه��ا در صنع��ت 
پتروش��یمی بوده عمدتا دلارمحور 
است و افزایش نرخ دلار باعث شده 

آسیب کمتری ببینند. 
در مجم��وع اکثر ش��رکت های 
س��رمایه گذاری ب��ا روند کاهش��ی 
روبه رو هس��تند. با توجه به شرایط 
ایجادش��ده می توان ای��ن نکته را 
مدنظر داشت که یکی از محرک های 
قوی بازار سرمایه، نرخ دلار بوده و 
هر زمان که این نرخ افزایش یافته، 
بازار نیز روند رو به رش��دی را طی 
کرده است، اما مواردی که ریسک 
بازار سرمایه را افزایش داده به حدی 
زیاد بوده که در مدت اخیر که دلار 
افزایش داشته، تاثیر چندانی در بازار 

نداشته است.
این فعال بازار س��رمایه تصریح 
ک��رد: در واقع عاملی که همیش��ه 
باعث رش��د بازار ش��ده این روزها 
باع��ث ش��ده خروج پ��ول حقیقی 
روند پرش��تاب تری به خود بگیرد. 
در چنین شرایطی به نظر می رسد 
عامه مردم بازار سرمایه را نقطه امن 
و مرکز اعتمادی برای سرمایه گذاری 
خود تش��خیص نمی دهن��د و این 
روند در اکثر س��هام ها تاثیر منفی 
داش��ته و طبیعی است که پرتفوی 
شرکت های سرمایه گذاری نیز تحت 

تاثیر قرار گیرد. 
اکنون ارزش ذاتی ش��رکت های 
س��رمایه گذاری به خص��وص آنها 
که پرتفوی محکمی دارند، بس��یار 
ارزن��ده اس��ت و ارزش ذات��ی آنها 
فرات��ر از قیمت های��ی اس��ت ک��ه 
امروز روی تابلو مشاهده می کنیم. 
بنابراین اگ��ر تحولی در بازار ایجاد 
ش��ود و رون��د صع��ودی ب��ه بازار 
بازگردد ش��اید مناسب ترین محل 
برای س��رمایه گذاری، شرکت های 
س��رمایه گذاری باش��د. البت��ه این 

گفته ها در حالی مطرح می شود که 
معمولا تصمیم��ات دولت به جای 
اینکه نقش حمایتی از بازار را داشته 
باشد، بیشتر به بازار ضربه زده است. 
به عنوان مثال؛ اعلام انتشار گواهی 
س��پرده ۳۰ درصدی، شاخص نرخ 
سود بدون ریسک و بدون مالیات را 
۶ تا ۷ درصد افزایش داد و باعث شد 
ش��رکت ها برای اغنای سهامداران 
برای سرمایه گذاری با سود بیشتر از 
۳۰ درصد را در بازدهی خود داشته 
باشند. طبیعتا این اتفاقات شرایط 
دش��واری را ایجاد کرده است؛ هر 
چند آمار ۶ ماهه ش��رکت ها نشان 
می دهد که اکثر شرکت ها سودهای 
خوبی ایجاد کرده اند که این می تواند 
پیام نوید بخش��ی برای سهامداران 
باش��د، اما این گونه تصمیمات که 
بدون در نظر گرفتن اثرات در بازار 
سرمایه اتخاذ می شود، تنها به بازار 
ضربه می زند و طبیعتا شرکت های 
س��رمایه گذاری نیز از این دس��ت 

تصمیمات بی نصیب نمی مانند.
او اف��زود: با ای��ن توضیحات به 
نظر نمی رس��د تا پایان سال اتفاق 
جدیدی رخ دهد و دلار هم محرک 

بیشتری برای بازار باشد.
 با توجه به اینکه حتی اگر تصمیم 
سیاستگذار ثبات نرخ دلار هم باشد، 
نمی توان پیش بینی کرد چه اتفاقاتی 
می افتد، اما اگر روند دلار افزایشی 
باشد، در روند حرکتی بازار سرمایه 
نیز اثرمثبت می گذارد و بی تفاوتی 
بازار نسبت به دلار تا چند ماه آینده 
از بین می رودف اما نمی توان به طور 
قاطع چنین پیش بینی ای را داشت، 
چرا که دولت مصمم است از کاهش 
ارزش پول ملی جلوگیری کند. در 
بازارهای کامودیتی نیز اتفاق خاصی 
نمی افتد و همین روند ادامه خواهد 
یافت و شرکت های سرمایه گذاری 
مورد بحث نی��ز علی رغم ارزندگی 
در پرتف��وی خ��ود و کاهش حدود 
۲۰ درصدی ظرف چند هفته اخیر، 

همچنان ارزنده خواهند ماند.

چرایی کاهش ارزش خالص دارایی شرکت ها
گزارش 2

شماره 2102181

آگهي مناقصه

ش�رکت ملي صنايع مس ايران در نظر دارد: »بازسازی و 
نوس��ازی مس��یرها و پلتفرم های دسترسی کارخانجات تغلیظ 
مجتمع مس سرچش��مه« را از طریق مناقصه عمومي به انجام 
برساند. جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت رسمي شرکت 

به آدرس هاي ذیل مراجعه شود.
www.nicico.com

HTTP://sarcheshmeh.nicico.com

HTTP://dargah.nicico.com

دوم
ت 

نوب

شماره 104

آگهي مزایده

شرکت ملي صنايع مس ايران در نظر دارد: »واگذاری 49 
گروه از اقلام ضایعاتی، راکد و مازاد موجود در مجتمع های مس 
سرچش��مه، شهربابک و سونگون« را از طریق مزایده عمومي 
به انجام برساند. جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت رسمي 

شرکت به آدرس هاي ذیل مراجعه شود.
 www.nicico.com

 HTTP://sarcheshmeh.nicico.com 
HTTP://dargah.nicico.com

 HTTP://azarbaijan.nicico.com

HTTP://shahrbabak.nicico.com

دوم
ت 

نوب

شماره 2102183

آگهی مناقصه

شرکت ملي صنايع مس ايران در نظر دارد: »انجام عملیات بارگیري 
و حم��ل ریلي محصولات فله، محصولات مس��ي و غیره از مجتمع مس 
سرچشمه و تخلیه در انبار شهید رجائي و یا هر مکان دیگر به تشخیص 
کارفرما در بندرعباس و بالعکس و تخلیه کنس��انتره ورودي به س��ایت 
سرچش��مه از مجتمع مس س��ونگون در انبار کنسانتره جدید و یا قدیم 
مجتمع مس سرچش��مه« را از طریق مناقصه عمومي به انجام برساند. 
جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت رسمي شرکت به آدرس هاي ذیل 

مراجعه شود.
www.nicico.com

HTTP://sarcheshmeh.nicico.com

HTTP://dargah.nicico.com

دوم
ت 

نوب

شماره 2102184

 آگهي مناقصه 

ش�رکت ملي صنايع مس اي�ران در نظر دارد: 
»اح��داث ج��اده کنار گ��ذر خودروه��اي کارخان��ه 
خردایش مع��دن دره زار به ص��ورت EPC« را از 
طری��ق مناقص��ه عمومي به انجام برس��اند. جهت 
کسب اطلاعات بیشتر به سایت رسمي شرکت به 

آدرس هاي ذیل مراجعه شود.
www.nicico.com

HTTP://sarcheshmeh.nicico.com

HTTP://dargah.nicico.com

ول
ت ا

نوب
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ادامه از صفحه یك
شایان ذکر است تفاوت معنادار میان نرخ ارز نیمایی 
و بازار آزاد یکی از مهم ترین عوامل تاثیرگذار در کاهش 
قدرت رقابت پذیری تولید کنندگان و صادر کنندگان 
در بازارهای هدف صادراتی است.  این موضوع آنجایی 
حادتر است که صادر کنندگان  باید بخشی از مواد اولیه 
مورد نیاز خود را از بازار و با نرخ آزاد خریداری کنند و 
از طرف دیگر با توجه به الزام به ثبت ارز صادراتی در 
سامانه نیما قیمت گذاری ارز حاصل از صادرات با نرخ 
نیمایی تعیین می شود. بنابراین صادر کننده در ابتدای 
امر به ازای هر دلار صادراتی درصدی از قیمت واقعی 
مواد اولیه اجزا و ملزومات تولید را متضرر می شود که 
هر اندازه تفاوت بین ارز نیمایی و بازار آزاد بیشتر باشد 

این ضرر نیز بیشتر خواهد بود.
ادبیات اقتصادی نشان می دهد با استفاده از متغیری 
مثل نرخ ارز که وابسته به سایر متغیرهای کلان است 
نمی توان به طور همزمان به اهداف گوناگون اقتصادی 
نائل ش��د. برای رسیدن به اهداف مشخص اقتصادی 
نیاز به ابزارهای سیاستی متنوعی است که باید به طور 
همزمان و به صورت مناس��ب به کار گرفته ش��وند. 
تجارب سایر کش��ورها نیز نشان می دهد که اگرچه 
برخی کشورها تحت شرایط خاص همچون بحران های 
ارزی و با حملات س��وداگرانه از سیستم ارز دو نرخی 
برای معاملات مربوط به حساب جاری و حساب سرمایه 
به عنوان یک راهکار کوتاه مدت استفاده کرده اند، اما 
به طور کلی حفظ سیستم چندنرخی ارز به خصوص در 
شرایطی که تفاوت نرخ های ارز زیاد باشد در بلند مدت 
برای یک کشور کارایی ندارد و تبعات منفی این نظام 
ارزی آشکار شده است. به طور خلاصه می توان گفت 

نظام چندنرخی ارز معایب زیر را دارد:
- ایجاد آثار نامطلوب بر تخصیص بهینه منابع و ایجاد 

الگوهای ناکارآمد تولید و مصرف
- ترویج فعالیت های سوداگرانه ارزی و افزایش رانت و 

فساد مالی ناشی از نحوه تخصیص ارز
- افزایش بوروکراسی به دلیل نیاز به وضع مجموعه 

مقررات ارزی خاص
- ایجاد ش��رایط رقابتی نابرابر بین بخش خصوصی 

و دولتی.
مطالعه تجربیات سیاستگذاری ارزی طی سال های 
گذشته نشان می دهد یکسان سازی نرخ ارز در مقاطع 
مختلفی در اولویت سیاس��تگذاری قرار گرفته که در 
برخ��ی موارد از جمله در س��ال ۱۳۷۲ به دلیل عدم 
رعایت برخی الزامات و نبود ثبات در تصمیم گیری ها با 
شکست مواجه شده است . تجربه سال ۱۳۸۱ به عنوان 
یکی از ادوار موفق در یکسان سازی نرخ ارز مثال زدنی 
است. در تشریح عوامل موفقیت این سیاست می توان 

به موارد زیر اشاره کرد:
- اتخاذ سیاست پولی انقباضی و کاهش تورم

- انضباط مالی و کاهش کسری بودجه از جمله ایجاد 
ردیف بودج��ه ای تحت عنوان مابه التف��اوت نرخ ارز 

کالاهای یارانه ای
- کاهش کسری تراز پرداخت ها

- ایجاد بس��ترهای قانونی لازم از جمله ساده سازی 
مق��ررات ارزی و کاهش بدهی های خارجی و اصلاح 

مدیریت آن
- انباشت ذخایر ارزی و بهبود مدیریت ذخایر

- انتقال تدریجی اقلام وارداتی مشمول نرخ ارز دولتی 
به نرخ ارز بازار آزاد

- اتخاذ نظام ارزی شناور مدیریت شده
- ایجاد بازار ارز بین بانکی پس از تشکیل کمیته های 
مرتبط از جمله کمیته راهبردی تدوین مقررات ارزی 

و نظارت.
فقدان نظام تک نرخی ارز و وجود شکاف بین نرخ 
ارز رسمی و آزاد ضمن افزایش مداخلات اختلال زای 
دولت در قالب تشدید کنترل ها و سختگیری ها به ویژه 
در حوزه قیمت گذاری کالاها منجر به شکل گیری فساد 
و رانت های ماندگار در اقتصاد کشور شده است. بدیهی 
است افزایش تولید و صادرات و تخصیص بهینه منابع 
در گرو واقعی کردن نرخ ارز در کشور است که به تبع 
آن موجب جلوگیری از اتلاف وقت فعالان اقتصادی 
در صف دریافت ارز و فراهم کردن شرایط آزادی عمل 
و ب��روز خلاقیت ها برای کارآفرینان و منطقی کردن 

حمایت های تعرفه ای می شود.
نظام ارزی فعلی کشور علاوه بر چندنرخی بودن در 
ابعاد دیگری همچون زمانبر بودن فرآیندهای تخصیص 
ارز، بازگشت ارز حاصل از صادرات، تعیین زمان رفع 
تعهد ارزی و چالش های مربوط به تامین ارز کالاهای 
اساسی با مشکلات متعددی روبه رو است که در ادامه 
آسیب های چنین نظامی در دو محور اصلی تخصیص 
ارز برای واردات و بازگشت ارز حاصل از صادرات مورد 

بررسی قرار گرفته است.
تخصیص ارز برای واردات � 

مهم ترین مشکلات فعلی وارد کنندگان کالاهای 
اساسی به بخشنامه ۲۶۱۶۵۴/۰۱ مورخ ۱۴۰۱/۱۰/۱۹ 
بانک مرکزی که با هدف مدیریت بازار ارز و جلوگیری 
از ایج��اد درخواس��ت های غیر واقعی تخصیص ارز از 
محل منابع آن، نظام یکپارچه معاملات ارزی )نیما( 
و ارز حاص��ل از صادرات دیگ��ران جهت واردات کالا 
و خدمت توس��ط بخش غیر دولتی ابلاغ ش��ده است 
بر می گردد. طبق این بخشنامه بانک موظف است در 
زمان ایجاد یا تمدید گواهی ثبت آماری متناس��ب با 
زمان ایجاد و نوبت تمدید گواهی ثبت آماری نسبت به 
مسدودسازی معادل ریالی مبلغ ارزی مورد درخواست 
به نرخ فروش حواله ارز مندرج در س��امانه معاملات 
الکترونیکی ارز )ETS( در حساب های متقاضی نزد 
آن بانک به عنوان س��پرده تخصی��ص ارز اقدام کند. 
این بخشنامه مشکلات متعددی برای وارد کنندگان 
کالاهای اساسی ایجاد کرده که در دو محور کلی ذیل 

به آن پرداخته شده است.
مسدود سازی معادل ریالی و طولانی بودن  � 

زمان تخصیص ارز
بانک های عامل به دلیل نبود ارز کافی قادر به تامین 
و تخصیص به موقع ارز مورد نیاز فعال اقتصادی نبوده 
و به ناچار مهلت مس��دودی سپرده های بانکی و رقم 
مسدودی به صورت پلکانی افزایش پیدا می کند که 
مانع جدی فعالیت های اقتصادی بوده و امکان دسترسی 

واحدها به منابع مالی را کاهش می دهد.
این فرآیند طولانی موجب می ش��ود از یک طرف 
کالای وارد ش��ده در انبار گم��رک بماند و دچار افت 
کیفیت شود و از طرفی با پایان مهلت برای دریافت 
ارز و ترخیص کالا میزان سپرده بانکی وارد کننده به 
عنوان وجه بلوکه شده به صورت پلکانی افزایش یابد. 

این مش��کل به خودی خود باع��ث ایجاد چالش های 
متعددی در سطح کسب و کار می شود که در ادامه به 

آنها اشاره خواهد شد.
ع�دم ش�فافیت در نحوه تخصی�ص ارز و  � 

هزینه های مضاعف برای بنگاه
در حال حاضر تامین ارز مورد نیاز برای واردات و 
ترخیص کالا از گمرکات از روند منظم و مش��خصی 
برخوردار نبوده و بازه های زمانی تامین و تخصیص ارز 
همواره متغیر است. از زمان تخصیص ارز تا انجام حواله 
ارزی ب��ه دلیل تعدد مراکز دخیل از جمله بانک های 
عامل و صرافی های مجاز به مدت زمان نامشخصی بین 
۴ الی ۸ هفته زمان نیاز است و طی این مدت ترخیص 

کالا از گمرکات میسر نیست.
از سوی دیگر تولید کنندگان و تامین کنندگان کالا 
و خدمات جهت استفاده از خطوط اعتباری اعطایی از 
ناحیه تامین کنندگان خارجی ناچارند تا ۱۴۰ درصد 
نقدینگی جهت تامین کالاهای وارداتی، ۵ درصد هنگام 
ثبت سفارش، ۱۰ درصد زمان تمدید و ۳۵درصد  هنگام 
انجام حواله ارزی هزینه کنند. این حبس قابل ملاحظه 
نقدینگی موجب کاهش سرمایه در گردش بنگاه شده 
و در کنار چالش های قبلی پیش گفته شده درخصوص 
طولان��ی بودن زمان رس��وب کالا در گمرک موجب 
کاهش حاشیه سود تولید و صادرات شده و در کنار آن 
معضلات بسیاری در تجارت خارجی و اقتصاد داخلی 
شکل می گیرد. عدم تخصیص به موقع ارز بسیاری از 
فعالیت ها و برنامه ریزی های داخلی بنگاه را تحت تاثیر 
قرار داده و هزینه های زیادی از محل نگهداری کالاها 
و همچنین تورم ناشی از افزایش هزینه های تمام شده 

به مصرف کنندگان تحمیل می شود.
در مجموع فرآیند تخصیص ارز برای واردات کالاها 
به دلیل نواقص موجود در زمینه مسدود سازی معادل 
ریالی و طولانی بودن زمان تخصیص و عدم شفافیت 
در نحوه تخصیص ارز چالش های مضاعفی برای بنگاه ها 

ایجاد می کند که در ادامه تشریح شده است.
اثر منفی بر نقدینگی وارد کنندگان � 

افزایش میزان منابع سپرده گذاری شده نزد بانک 
به ازای هر بار تمدید به معنای قفل کردن آن بخش 
از سرمایه های کشور است که باید در مسیر تولید و 
تجارت استفاده شوند، لذا به دلیل بلوکه شدن ۵ تا ۱۰۰ 
درصدی منابع قبل از تخصیص ارز مشکلات متعددی 

در تامین سرمایه بنگاه ها ایجاد می شود.
مشمول شدن کالاها به پرداخت ارزش سیف  � 

کالا در قبال خدمات سازمان املاک تملیکی
بخش زیادی از کالاهایی که از س��وی گمرک به 
س��ازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی اظهار و 
متروکه اعلام می شوند. در انتظار تخصیص و تامین ارز 
هستند و این امر سبب می شود که مشمول پرداخت 
۲.۵ درص��د ارزش س��یف کالا در قبال خدماتی که 
سازمان املاک تملیکی ارائه می دهد شوند که این امر 

هزینه های زیادی را به صادر کننده تحمیل می کند.
ایجاد کمبودها در بازار � 

با توجه به اینکه برنامه ریزی برای تولید و تنظیم 
بازار براساس بازه زمانی مشخصی برای تخصیص ارز 
صورت می پذیرد. طولانی شدن فرآیند تخصیص ارز 
موجب ایجاد کمبود در بازار و همچنین کاهش کیفیت 

کالاها در گمرک می شود.

عدم شفافیت � 
فرآیند تخصیص ارز و ارس��ال حواله برای ارزهای 
ترجیحی نیاز به تایید مدیران با افراد به شکل تشخیص 
فردی در سازمان غذا و دارو جهاد کشاورزی و سازمان 
دامپزش��کی دارد. همچنین در موارد بسیاری نتیجه 
بررس��ی اعم از رد یا پذیرش به صورت ش��فاف اعلام 

نمی شود.
هزینه های مضاعف نگهداری � 

طولان��ی بودن فرآیند تخصیص ارز و متعاقب آن 
افزایش هزینه های انبارداری توس��ط سازمان بنادر و 
دریانوردی موجب افزایش چند برابری هزینه ها و قیمت 

تمام شده محصولات شده است.
عدم رغبت جهانی به همکاری با تجار ایرانی  � 

به دلیل تاخیر در پرداخت وجوه معامله
با توجه به تاخیرهای عمده در پرداخت وجوه معامله 
از محل واردات رغبت جهانی درخصوص همکاری با 
تجار ایرانی به ش��دت کاهش یافته است. عدم امکان 
پرداخت به موقع وجوه معامله تجار به فروش��ندگان 
خارج��ی، ضمن تضعیف رواب��ط تجاری چالش های 
حقوقی برای وارد کنندگان ایجاد کرده که نهایتا موجب 

تخریب اعتبار برند تجار ایرانی می شود.
اختلال در فعالیت های بنگاه � 

با توجه به عدم تخصیص به موقع ارز و به تبع آن 
عدم تامین مواد اولیه واحدهای تولیدی برنامه ریزی 
تولید بنگاه ها با مش��کل مواجه ش��ده است. از سوی 
دیگر به دلیل بلوکه ش��دن سپرده ها برای تخصیص 
ارز و کاه��ش نقدینگ��ی بنگاه امکان به روز ش��دن 
دستگاه های تولیدی بنگاه ها با مشکل مواجه شده و از 
اثرات بلند مدت این آسیب ها از دست رفتن فرصت های 
رقابتی در بازارهای جهانی و همچنین ایجاد تورم داخلی 

در کالاهای تولیدی خواهد بود.
بازگشت ارز حاصل از صادرات و رفع تعهد  � 

ارزی
طی ۵ سال گذشته دستورالعمل ها و بخشنامه های 
متعددی درخصوص نحوه رفع تعهد ارزی صادر کنندگان 
از سوی دولت و بانک مرکزی ابلاغ شده، ولی تقریبا 
هیچ یک نتوانسته است زمینه را برای تسهیل صادرات 
فراه��م کند. از ۱۵ آذر ۱۴۰۱ به بعد تبصره ۶ قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز اجرایی شده است. طبق این 
قانون، روش های برگشت ارز به دو گروه تقسیم شده 
اس��ت؛ گروه اول پتروشیمی ها، فلزات رنگی فولاد و 
بخشی از معدنی ها قرار دارند که  باید ۱۰۰ درصد ارز 
حاصل از صادرات آنها به سامانه نیما عرضه شود. بخش 
دوم محصولات خارج از این گروه ش��امل محصولات 
کشاورزی، صنعتی و بخشی از محصولات معدنی است 
ک��ه این گروه  بای��د ۹۰ درصد ارز را رفع تعهد کند و 
طبق قانون روش های زیر برای برگشت ارز آنها مجاز 

دیده شده است.
- فروش ارز به صورت حواله در سامانه نیما

- واردات در برابر صادرات خود
- واگ��ذاری کوتاژ صادراتی ب��ه وارد کنندگان به نرخ 

توافقی
- تهاتر کالا با کالا

-  ف��روش ارز ب��ه صورت اس��کناس ب��ه بانک ها، 
صرافی های مجاز و موسسات اعتباری با اظهار نامه 

وارداتی برای ارز

- بازپرداخت تسهیلات ارزی و تسویه بدهی دیون ارزی 
اعم از سود و اصل وجه پرداختی.

توجه به این نکته لازم است که مدت زمان برگشت 
ارز برای گروه اول ۸۰ روز و برای سایرین ۴ ماه تا سقف 
یک سال در نظر گرفته شده است. طبق مصوبه کارگروه 
کارشناسی به صادر کنندگان فرش دستباف فرصت 

یک ساله برای رفع تعهدات ارزی داده شده است.
در متن قانون تعهدات ارزی اش��اره شده است که 
در صورت رفع تعهد ارزی کمتر از ۶۰ درصد برای هر 
صادر کننده، کارت بازرگانی فرد به صورت سیستمی 
تعلیق شده و رفع تعلیق کارت ها نیز مشمول فرآیند 

بسیار پیچیده ای خواهد شد.
بدیهی است تجار و بازرگانان فعال حوزه صادرات 
مخال��ف بازگرداندن ارز حاصل از صادرات به کش��ور 
نیس��تند، بلکه در نح��وه و فرآیند برگردان��دن ارز و 
همچنین اختلاف حدود ۱۱۰ هزار ریالی نرخ ارز در 
بازار با ارز نیمایی که به ضرر صادر کننده بوده و موجب 
کاهش سودآوری صادرات، کاهش تمایل به صادرات 
و به تبع آن از دست دادن بازارهای صادراتی می شود، 
با مشکلاتی مواجه هستند. برای صادر کنندگان عمده 
به ویژه صادر کنندگان محصولات پتروشیمی به دلیل 
بهره مندی از مواد اولیه و خوراک به نرخ دستوری یا 
صادرات نفت خام و میعانات گاز طبیعی و فرآورده های 
نفتی به دلیل برخورداری از رانت منابع طبیعی امکان 
رعایت س��قف های دستوری محتمل تر است، اما این 
در حالی اس��ت که حاشیه سود دیگر صادر کنندگان 
خرد که از این حمایت ها برخوردار نیستند در مقایسه 

با گروه اول به شدت تقلیل خواهد یافت.
چالش های موجود در زمینه رفع تعهد ارزی باعث 
شده است صادر کنندگان برای فرار از سقف دستوری 
و تعه��د صادراتی با اس��تفاده از ظرفیت کارت های 
بازرگانی و استثنائات تجاری اقدام به صادرات کنند یا 
با عدم بازگشت ارز بر خلاف تبصره ۶ ماده ۱۲ قانون 
اص��لاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز به قاچاق هر 

چه بیشتر دامن بزنند.
طبق گزارش کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اس��لامی با توجه به میزان ح��دود ۱۲ میلیارد دلار 
صادرات خرد در سال عدم اصلاح سیاست های ارزی 
درخصوص این صادر کنندگان باعث خواهد ش��د که 
بیش از ۶ میلیارد دلار ارز از چرخه رسمی خارج شود. 
با توجه به اینکه در شرایط فعلی کشور هر یک دلار از 
ارزهای حاصل از صادرات برای اقتصاد ایران ارزشمند 
است، نباید هدف افزایش منابع ارزی منجر به نادیده 

گرفتن خروج ارزهای صادر کنندگان خرد شود.
چالش های نظام چندنرخی ارز � 

نظام ارز چندنرخی در ایران طی سالیان گذشته با 
هدف کمک به بهبود قدرت خرید خانوارها از مسیر 
تخصیص ارز ترجیحی به واردات کالاهای اساس��ی و 
کاهش هزینه های تولید از مسیر تخصیص ارز ترجیحی 
برای تولید کالاهای واسطه ای و سرمایه ای طی یک 

دهه گذشته مورد استفاده قرار گرفته است.
آنچه در مجموع از برآیند اثرات این سیاستگذاری بر 
فضای اقتصاد کلان کشور مشاهده می شود، چالش های 
عدیده ای است که از طریق ایجاد مزیت های ناپایدار در 
قیمت نسبی نهاده های تولید وارداتی به دلیل انتفاع از 
نرخ های ارز ترجیحی، تضعیف قدرت رقابت نهاده ها و 

تولیدات داخلی و تضعیف تراز تجاری ایجاد شده است. 
در س��طوح کسب و کار نیز مشکلات بسیاری متوجه 
تولید کنندگان و صادر کنندگان شده که در ادامه به 

مهم ترین آنها پرداخته شده است.
ایجاد فساد و رانت � 

نظام ارز چندنرخی فضای اقتصاد کش��ور را طی 
س��الیان اخیر به شدت آلوده به رانت، فساد، قاچاق و 
سوء استفاده در بخش های مختلف کرده و همان طور 
که در قسمت قبل تشریح شد تامین کالاهای اساسی 
را با مشکلات عدیده ای مواجه کرده است. عدم تعدیل 
نرخ ارز متناسب با تورم و ایجاد اختلاف بین نرخ ارز 
واقعی و ترجیحی در مجموع به معنای ایجاد شرایطی 
غیر واقعی و دور از فضای اقتصاد بازار در تجارت کشور 
است که به دنبال خود منبعی از رانت ایجاد می کند. 
تجربه ایران و سایر کشورهای دارای سیستم چندنرخی 
ارز نشان داده است که این کشورها در تخصیص بهینه 
منابع دچار مشکل شده اند و فعالیت های سوداگرانه در 

آنها شکل می گیرد.
شکل گیری رانت در توزیع و تخصیص ارز ارزان از 
مسیر تضعیف توان رقابت کالاهای داخلی و وارداتی بر 
تولید اثرگذار است. تفاوت نرخ ارز دولتی و آزاد موجب 
افزایش قیمت تمام ش��ده کالاهای داخلی نسبت به 
کالاهای وارداتی شده و توجیه پذیری تولید را کاهش 
داده و به تبع آن ریسک سرمایه گذاری در تولید افزایش 
می باید که تداوم این وضعیت منجر به تمایل بیشتر به 
واردات و در نتیجه شکل گیری فرهنگ سوداگری دلالی 
و واسطه گری در اقتصاد شده و انگیزه برای بهره مندی 

از رانت ارز دولتی افزایش می یابد.
آسیب به تولید � 

نظام ارز چندنرخی طی سال های اخیر از چند منظر 
به بخش تولید آس��یب وارد کرده است. عدم توانایی 
شبکه رسمی در تامین بهینه ارز از نظر میزان ارز مورد 
نیاز و زمان لازم برای تخصیص آن ضمن افزایش خواب 
سرمایه از یکسو موجبات افزایش قیمت تمام شده و 
متعاقبا افزایش نرخ تورم را فراهم آورده و از سوی دیگر 
ضمن کاهش حاشیه سود فعالیت اقتصادی، موجب 
کاهش انگیزه سرمایه گذاری در فضای کسب و کار شده 
است. عدم تامین به موقع نیاز ارزی جهت واردات ضمن 
ایج��اد اختلال در زنجیره تامی��ن امکان برنامه ریزی 
و زمانبندی مناس��ب را از بین ب��رده و از طریق عدم 
امکان ایفای تعهدات قراردادی بنگاه های اقتصادی را 

با زیان های هنگفتی مواجه کرده است.
رژیم ه��ای چندنرخی ارز فرآیند تخصیص بهینه 
نهاده های اولیه تولید را با اخلال مواجه کرده و به این 
ترتیب موجب کاهش بهره وری عوامل تضعیف رشد 
اقتصادی و افزایش قیمت ها در میان مدت می ش��ود. 
ش��کاف نرخ های رس��می و غیر رس��می در نظام ارز 
چندنرخی موجب کاهش بهره وری در بازار، تضعیف 
قدرت رقابت بین الملل��ی، تولیدات بخش های قابل 
تجارت خصوصا بخش های منتفع از ارزهای ترجیحی، 
کاهش رابطه مبادله و همچنین تضعیف تراز تجارت 

خارجی می شود.
اثر مخرب بر سرمایه گذاری � 

طی س��ال های اخیر نرخ اس��تهلاک سرمایه در 
بسیاری از صنایع کشور افزایش یافته که با توجه به 
نظام چندنرخی ارز در کشور و به دلیل اینکه لازم است 
ماشین آلات و تجهیزات از بازار آزاد تهیه شود و از دیگر 
س��و ارزهای صادراتی در سامانه نیما به فروش برسد 
موجب شده است انگیزه توسعه و بازسازی از صنایع 
گرفته شود. رسوب کالاها در گمرکات ضمن افزایش 
هزینه فرصت خواب سرمایه هزینه هایی نظیر دمور اژ 
و انبارداری را نیز تحمیل کرده و موجب کاهش سود 

و تضعیف انگیزه سرمایه گذاری می شود.
تضعیف انگیزه های صادراتی � 

قوانین متعدد مربوط به نظام چندنرخی ارز طی 
سال های اخیر نه تنها دستاورد قابل توجهی در جهت 
بهبود وضعی��ت بازار ارز و کاهش نوس��انات نرخ ارز 
نداش��ته، بلکه انگیزه صادر کنندگان را برای فعالیت 
در حوزه تجارت خارجی کاهش داده است. مشکلات 
متعدد پی��ش روی صادر کنن��دگان از جمله تعلیق 
کارت های بازرگانی به دلیل عدم رفع تعهدات ارزی و 
مشکلات ناشی از آن در زمینه انجام فرآیندهای بانکی 
مالیاتی ثبت س��فارش و... همگی موجب شده است 

انگیزه صادراتی صادر کنندگان تحت تاثیر قرار گیرد.
جمع بندی � 

طبق بند ماده ۲۰ قانون احکام دائمی برنامه های 
توسعه کشور بانک مرکزی موظف است دامنه نرخ ارز 
را با توجه به حفظ رقابت پذیری در تجارت خارجی و 
با ملاحظه تورم داخلی و جهانی و همچنین شرایط 
اقتص��اد کلان از جمله تعیین حد مطلوبی از ذخایر 
خارجی در قالب نظام ارزی شناور مدیریت شده تعیین 
کند که این موضوع به معنای تثبیت نرخ حقیقی ارز 
است، بنابراین  باید این واقعیت که نرخ ارز متناسب با 
متغیرهای کلان اقتصادی تغییر خواهد یافت را پذیرفت 
و از بانک مرکزی انتظار داشت تا با تعیین کریدوری 
منطبق با واقعیت های اقتصادی نوسانات حول این روند 

را به حداقل برساند.
در حال حاضر اقتصاد ایران به دلیل محدودیت های 
گسترده در دسترسی به شبکه های پرداخت و تسویه 
بین المللی و قطع ارتباط با نهادهای مالی و موسسات 
اعتباری خارجی با ریسک های ساختاری متعددی در 
زمینه مبادلات مالی و تجاری با جهان مواجه اس��ت. 
لازم است در فضای داخلی اقتصاد کلان، تسهیل تولید 
و بهبود فضای سرمایه گذاری ملاک سیاستگذاری ها 
قرار گیرد و در مسیر ترسیم چشم انداز روشنی برای 
تقویت انگیزه های صادراتی گام برداشته شود. یکی از 
این اقدامات می تواند یکسان سازی نرخ ارز و حرکت به 

سمت واقعی شدن نرخ ارز در کشور باشد.
نظر به چالش های متعددی که نظام ارز چندنرخی 
در کشور به بار آورده، ارجح است مجموعه سیاستگذاری 
مس��یر مش��خصی برای مدیریت ن��رخ ارز و افزایش 
تدریجی نرخ ارز متناسب با متغیرهای کلان اقتصادی 
و در نهایت حرکت به سمت سیاست یکسان سازی نرخ 

ارز را در پیش گیرد.
* پژوهشگر اقتصادی

معاونت بررسی های اقتصادی اتاق بازرگانی تهران منتشر کرد

نگاهی به چالش های نظام ارز چندنرخی در ایران
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خبر

ورود هوش مصنوعی به صنعت خودروسازی

»جهان صنعت«- »اکسپنگ«، سازنده خودروهای برقی چینی اعلام کرد که 
امسال ۴هزار نفر را استخدام و میلیون ها یوآن در هوش مصنوعی سرمایه گذاری 
خواهد کرد، زیرا به دنبال جان س��الم به در بردن از رقابت در بزرگ ترین بازار 
خودروی جهان است. کارکنان بیشتر، نشان دهنده افزایش ۲۵ درصدی نیروی 
کار سازنده خودروهای برقی تحت حمایت فولکس واگن از آخرین تعداد ۱۵ 
هزار و ۸۲۹ نفر در پایان سال ۲۰۲۲ است. هی شیائوپنگ مدیرعامل اکسپنگ 
گفت که این شرکت همچنین ۳/۵ میلیارد یوآن )۴۸۶/۳۶ میلیون دلار( در 
تحقیق و توسعه هوش مصنوعی برای رانندگی هوشمند سرمایه گذاری خواهد 
کرد و قصد دارد تا حدود ۳۰ محصول جدید یا مدل اصلاح ش��ده را طی س��ه 
سال عرضه کند. او افزود: در مواجهه با وضعیت بدبینانه اقتصاد کلان، بسیاری 
از شرکای تجاری عقب نشینی می کنند و از سرمایه گذاری می ترسند. من فکر 
می کنم این فرصتی برای توس��عه ماست. در س��ال ۲۰۲۴، ما روند را کاهش 
خواهیم داد و در سه ماهه چهارم یا قبل از آن وارد یک چرخه مثبت پرسرعت 
خواهیم ش��د. برنامه های توسعه اکسپنگ با رقبایی که برای کاهش هزینه ها 
رقابت می کنند، در تضاد است. تقاضا در بزرگ ترین بازار خودروی جهان علی رغم 
تخفیف های مجدد به رهبری تسلا، همچنان کاهش می یابد. نیو، یکی دیگر از 
تولیدکنندگان خودروهای برقی چینی، در ماه نوامبر گفت که نیروی کار خود را 
۱۰درصد کاهش می دهد تا در بحبوحه رقابت رو به رشد، کارایی را بهبود بخشد. 
خودروسازان در چین در مواجهه با تقاضای ضعیف تر در داخل، به صادرات به 
عنوان نیروی محرکه برای رشد نگاه کرده اند، اما نفوذ رو به رشد چین به عنوان 
یک صادرکننده خودرو باعث ایجاد مشکل در خارج از کشور شده است. وزارت 
بازرگانی چین اوایل این ماه گفت که صنعت خودروهای انرژی جدید را تشویق 
می کند تا به محدودیت های تجارت خارجی پاسخ دهد و با شرکت های خارج از 
کشور همکاری کند، در حالی که اروپا در مورد یارانه های چینی برای این بخش 
تحقیق می کند. بر اساس گزارش رویترز، فولکس واگن در ماه جولای اعلام کرد 
که حدود ۷۰۰ میلیون دلار در اکسپنگ سرمایه گذاری کرده و ۴/۹۹ درصد از 

سهام این شرکت را خریداری خواهد کرد.

 جریمه 500 میلیون یورویی اتحادیه اروپا 
در انتظار »اپل«

»جهان صنعت«- اپل با جریمه حدود ۵۰۰ میلیون یورو )۵۳۹ میلیون دلار( 
اتحادیه اروپا بر سر سرکوب سرویس های پخش موسیقی رقیب، روبه روست. منابع 
آگاه به بلومبرگ گفت: این جریمه که نخستین جریمه صادره علیه اپل در اتحادیه 
اروپا خواهد بود، در نتیجه تحقیقاتی صادر خواهد شد که نشان داده، اپل مانع از 
آن شده است که سرویس های موسیقی رقیب، کاربران را از گزینه های ارزان تر 
خارج از فروشگاه اپ استور، مطلع کنند. اپل در واکنش به این اخبار، به بیانیه های 
قبلی خود ارجاع داد که در آنها اعلام شده بود فروشگاه اپ استور، به اسپاتیفای 
کمک کرده است سرویس پخش موسیقی برتر در سراسر اروپا شود. روزنامه 
فایننشال تایمز، خبر این جریمه را پیش تر گزارش کرده بود. تحقیقات اتحادیه 
اروپا از فروشگاه اپ استور اپل پس از شکایت حدود چهار سال قبل اسپاتیفای 
آغاز شد. اسپاتیفای مدعی شد مجبور شده است قیمت اشتراک ماهانه خود را 
برای پوشش هزینه های مرتبط با فروشگاه اپ استور، افزایش دهد. اپل در دیدار 
میان مقامات این شرکت و مقامات اتحادیه اروپا که در ژوئن سال ۲۰۲۳ پشت 
درهای بسته برگزار شد، اعلام کرد به هرگونه نگرانی های احتمالی پیرامون رقابت 
که در نتیجه شکایت اسپاتیفای به وجود آمده، رسیدگی کرده است. مارگرت 
وستاگر کمیسیونر رقابت اتحادیه اروپا راهبرد اصلی خود را تلاش برای منحل 
کردن نفوذ شرکت های بزرگ فناوری در این بلوک قرار داده است. وی شرکت 
گوگل آلفابت را هدف بیش از هشت میلیارد یورو )۸/۶ میلیارد دلار( جریمه قرار 
داده و به اپل دستور داده است ۱۳ میلیارد یورو تخفیف های مالیاتی غیرمنصفانه 
ایرلند را پس دهد. بر اساس گزارش بلومبرگ، رگولاتورهای او اکنون در حال 
آماده سازی اجرای قانون بازارهای دیجیتال هستند که قرار است از هفتم مارس، 
اعمال شود. هدف از مقررات جدید، مقابله با تخلف های شرکت های فناوری است 

که مانع رقابت منصفانه می شوند.

علی حسینی- مصوبه اخیر شورای عالی فضای 
مجازی درخصوص دسترسی به سکوهای پرمخاطب 
خارجی در قالب پوسته، با واکنش های مختلفی روبه رو 
شده است. برخی از این مصوبه استقبال کرده اند و 
آن را گام��ی در جهت رفع انحصار و ایجاد تنوع در 
س��بد مصرف کاربران می دانند، اما برخی دیگر این 
مصوبه را به دلیل محدودیت هایی که ایجاد می کند، 
مورد انتقاد قرار داده اند. منتقدان می گویند که ارائه 
س��کوهای خارجی در قالب پوس��ته، حق انتخاب 
کاربران را محدود می کند. به عنوان مثال، اگر کاربری 
بخواهد از »اینستاگرام« استفاده کند، فقط می تواند از 
پوسته ای که برای این پلتفرم ارائه شده است استفاده 
کند و امکان اس��تفاده از نسخه اصلی اینستاگرام را 
نخواهد داشت. برخی دیگر معتقدند که ارائه سکوهای 
خارجی در قالب پوسته، نوعی فیلترینگ پنهان است. 
به این دلیل که کاربران به طور مستقیم به این سکوها 
دسترسی نخواهند داشت و باید از طریق پوسته های 

ایرانی به آنها دسترسی پیدا کنند.
برخی کارشناسان مسائل امنیتی نیز نسبت به 
ای��ن مصوبه ابراز نگرانی کرده اند. آنها می گویند که 
پوسته های ایرانی ممکن است از نظر امنیتی قابل 
اعتماد نباشند و اطلاعات کاربران را در معرض خطر 
قرار دهند. هنوز جزئیات فنی و ضوابط ارائه خدمات 
در قالب پوسته مشخص نشده است. این موضوع باعث 
ایجاد ابهام و عدم شفافیت درخصوص این مصوبه شده 
است. علاوه بر این، برخی دیگر معتقدند که این مصوبه 
به جای حل مشکل فیلترینگ، به دنبال راهکارهای 
جایگزین برای آن است. آنها می گویند که بهترین 
راه حل برای رفع این مش��کل، رفع فیلتر سکوهای 

خارجی است.
»س��یدمحمدامین آقامیری« دبیر شورا صبح 
روز یکشنبه مصوبات جلسه نودوششم شورای عالی 
فضای مج��ازی درخصوص امکان دسترس��ی به 

سکو های خارجی با سازوکار های حکمرانی پذیر، 
ساماندهی پیام رسان های اجتماعی و ایجاد سامانه 

ملی و جامع داده را ابلاغ کرد. براساس مصوبه سوم 
این جلسه، مرکز ملی فضای مجازی موظف شده 

است سامانه ملی سنجش و پایش داده ای فضای 
مج��ازی را در تمامی لایه ها ظرف مدت س��ه ماه 

ایجاد کند و تمامی دستگاه ها، سازمان ها، نهاد ها 
و تنظیم گران بخشی موظف هستند دسترسی به 
داده ها و سامانه های مرتبط با فضای مجازی را برای 
مرکز ملی فضای مجازی فراهم کنند. در مصوبه 
مربوط به س��کوهای خارجی، تنظیم گران بخشی 
موظف ش��ده اند برای ایجاد تنوع در سبد مصرف 
کاربران با س��ازوکارهای حکمرانی پذیر و با هدف 
رفع نیاز مردم، سکوها و خدمات پرکاربرد خارجی 
را ک��ه امکان ارائه خدمات در قالب پوس��ته برای 
آنها وجود دارد، شناس��ایی کرده و شرایط فعالیت 
آنها را در داخل کش��ور فراهم کنند. با اعلام این 
مصوبه، تنظیم گران بخشی موظف هستند در حوزه 
تنظیم گ��ری خود ظرف مدت ی��ک ماه، خدمات 
و س��کو های پرکاربرد خارجی را شناسایی کنند 
و امکان فنی برای دسترس��ی کاربران به خدمات 
مفید خارجی را در قالب های حکمرانی پذیر مورد 
بررسی قرار داده و ضوابط ارائه خدمات یادشده را 
به مرکز ملی فضای مجازی ارائه کنند. نکته آخر 
اینکه مطابق این مصوبه، مرکز ملی فضای مجازی 
نیز موظف است پس از بررسی، مجوز لازم جهت 
فعالیت بخش خصوصی را به تنظیم گران بخشی 
ارائه دهد. در بخش دیگری از این ابلاغیه نیز مقرر 
ش��ده است که سیاس��ت ها و اقدامات ساماندهی 
پیام رسان های اجتماعی درخصوص مرجع صدور 
مجوز ش��بکه های اجتماعی و پیام رسان ها برای 
تصوی��ب در ش��ورای معین ش��ورای عالی فضای 

مجازی مطرح شود.
در نهایت، باید منتظر ماند و دید که اجرای این 
مصوبه چه پیامدهایی به دنبال خواهد داشت. آیا این 
مصوبه به نفع کاربران خواهد بود و حق انتخاب آنها 
را افزایش خواهد داد؟ یا اینکه این مصوبه به نوعی  به 
فیلترینگ پنهان تبدیل خواهد شد و محدودیت های 

بیشتری برای کاربران ایجاد خواهد کرد؟

»جهان صنعت« از مصوبه جدید شورای عالی فضای مجازی گزارش می دهد

نقاب جدید فیلترنت
دسترسی به سکوهای خارجی در قالب »پوسته« امکان پذیر می شود!

»جهان صنع�ت«- گزارش ه��ای متع��ددی از 
تاخیرهای طولانی در ارس��ال بسته های »تیپاکس« 
حکایت دارد. در حالی که این ش��رکت وعده سرعت 
و دق��ت در ارس��ال را می ده��د، برخی مش��تریان 
 از انتظ��ار ۳۵ روزه ب��رای دریافت بس��ته های خود 

خبر می دهند.
 تاخیره��ای غیرقابل قب��ول، عدم پاس��خگویی 
مناسب و فقدان شفافیت در اطلاع رسانی، از جمله 
گلایه های مشترک مشتریان این شرکت است. در 
حال��ی که »تیپاکس« به عنوان یکی از بزرگ ترین 
ش��رکت های پس��ت خصوصی در ایران ش��ناخته 

می ش��ود، ب��ه نظر می رس��د که در ارائ��ه خدمات 
باکیفیت به مش��تریان خود ناتوان اس��ت. س��وال 
اینجاس��ت که تا چه زمانی باید ش��اهد تکرار این 

نارضایتی ها باشیم؟   
گزارش های متعددی از مش��تریان حاکی از آن 
است که بسته های آنها چندین روز و حتی چندین 
هفته دیرتر از زمان وعده داده ش��ده به دست شان 
رسیده است. این تاخیرها برای بسیاری از مشتریان، 
به ویژه آنهایی که به دنبال ارس��ال س��ریع و فوری 

هستند، مشکل ساز شده است. همچنین عدم وجود 
س��امانه پاسخگویی قوی و ش��فاف و عدم پیگیری 
مناسب مشکلات از سوی مسوولان شرکت، از جمله 
گلایه های مش��ترک مشتریان در این زمینه است. 
یکی دیگر از مشکلات »تیپاکس«، فقدان شفافیت 
در اطلاع رس��انی است. این ش��رکت در بسیاری از 
م��وارد، اطلاعات دقیقی از زمان ارس��ال و وضعیت 
بس��ته ها به مش��تریان ارائه نمی دهد. این موضوع 
باعث ایجاد نگرانی و اضطراب در مش��تریان ش��ده 

است. در همین خصوص یکی از مشتریان تیپاکس 
ب��ه »جهان صنعت« گف��ت: »در تاریخ ۲۶ دی ماه 
سفارش��ی را ثب��ت کردم بع��د از ۳۵ روز با هزاران 
پیگیری و ش��کایت بسته به دس��تم رسید.« او در 
ادامه نس��بت به تاخیر بسته خود گفت: » بار آخری 
که تماس گرفتم و پیگیر سفارش شدم، گفتند لطفا 
صبور باشید. متاسفانه دوستی که قرار بود این بسته 
را به دستش برسانم از ایران مهاجرت کرده است و 
دیگر صبر برایم معنایی ندارد.« نارضایتی مشتریان 
از »تیپاکس«، موضوعی قابل تامل اس��ت که باید 
مورد توجه جدی مسوولان این شرکت قرار گیرد.

»تیپاکس«؛ ماراتن نفس گیر دریافت بسته ها
انعكاس

»جهان صنعت«- کارشناس بازار، 
»جی��م بیانکو« اظهار ک��رد که تایید 
صندوق ه��ای قابل معامل��ه در بورس 
بیت کوین نقطه ای، اش��تباهی بزرگ 
است. مدیرعامل و استراتژیست کلان 
موسسه پژوهش��ی بیانکو، از راه اندازی 
صندوق ه��ای قابل معامل��ه در بورس 
بیت کوین نقطه ای ابراز نارضایتی کرده 
اس��ت و در می��ان انتقاده��ای خود از 
 )DeFi( چشم انداز مالی غیرمتمرکز
به عنوان جایگزینی در چشم انداز مالی 

بزرگ س��خن گفت. همچنین اشاره 
ک��رد که محص��ول صندوق های قابل 
معامله در ب��ورس بیت کوین نقطه ای 
می تواند قیمت های بالات��ری را برای 
ارز دیجیتال پرچمدار بیت کوین ایجاد 
کن��د، اما ن��ه تا یک میلی��ون دلار که 
توس��ط خالق مدل س��هام به جریان 
بیت کوی��ن )S۲F( پیش بینی ش��ده 
اس��ت. »بیانکو« از صندوق های قابل 

معامله در ب��ورس بیت کوین نقطه ای 
به عنوان اعتراف به شکست یاد و به این 
مورد اشاره کرد که روشی برای »جذب 
کریپتو به سیستم فعلی« است. برای 
استراتژیس��ت کلان، دستیابی به یک 
میلیون دلار قیمت بیت کوین مستلزم 
آن است که سیستم، نوآوری ایجاد کند 
یا حتی سیستم جایگزین ارائه دهد. در 
نهای��ت، وی صندوق های قابل معامله 

در ب��ورس بیت کوین نقطه ای را راهی 
برای تسلیم شدن می داند، به علاوه این 
واقعیت که کمیس��یون بورس و اوراق 
بهادار )SEC( ممکن اس��ت در آینده 
برای ارائه آن مانند طلا مخالفت کند. 
به نقل از کریپتوکارنس��ی، احساسات 
بیانک��و در زمانی مطرح می ش��ود که 
بازار صندوق های قابل معامله در بورس 
بیت کوین نقط��ه ای در حال عملکرد 
بهتر از بسیاری از دارایی های دیگر در 

بازار مالی است.

اشتباهی بزرگ در حوزه »بیت کوین«
رمزارز

آگهی مفقودی 
سند کمپانی و برگ سبز خودرو سواری پراید صبا مدل 1378 
به شماره پلاک846 ج56 ایران 96 به شماره موتور 131232 
و ش��ماره شاس��ی  S1412278610219 مفقود گردیده و از 

اعتبار ساقط می باشد. 
شاهرود

آگهی مفقودی 
سند کمپانی و برگ سبز خودروی سواری پراید هاچ بک دی ام 
مدل 1377 به شماره پلاک 834ص19ایران96 به شماره موتور 
00059608 و ش��ماره شاس��ی S1442277142395 مفق��ود 

گردیده و از اعتبار ساقط می باشد. 
شاهرود 

آگهی مفقودی
ب��رگ کمپانی و س��ند موتورس��یکلت پ��رواز تیپ 125 رنگ س��بز، 
م��دل 1395 به ش��ماره پلاک ایران 774-95352، به ش��ماره موتور 
0125N2N430685 و شماره شاسی N2N***125R9514539 به 
نام نمایندگی موتورسیکلت نیرو موتور فرهاد فرهمند مفقود شده 

و از درجه اعتبار ساقط است.
نیشابور

ایس�نا- طبق اعلام وزارت ارتباطات برخورد با مافیای 
فروشندگان فیلترشکن بر عهده دستگاه های امنیتی و قضایی 
است. البته طبق نظر این دستگاه ها برای این برخورد خلاء 
قانونی وجود دارد و این کار با ورود مجلس ش��ورای اسلامی 
قاب��ل حل اس��ت. از زمانی که موض��وع فیلترینگ با هدف 
جلوگیری از دسترسی کاربران به وبگاه های مغایر با قوانین و 
 VPN سیاست های جمهوری اسلامی ایران مطرح شد، رواج
و فیلترش��کن ها و در ادامه در نظر گرفتن قوانین، مقررات و 
مجازات برای فروش و اس��تفاده از آنها هم ذیل قانون جرائم 
رایانه ای کش��ور هم مطرح شد، اما این مساله یک سال و نیم 
است که به دلیل محدودیت های ایجادشده برای چند پلتفرم 
خارجی و به دنبال آن استفاده از فیلترشکن، علی رغم هشدار 
کارشناسان نسبت به خطرات احتمالی آن دوباره مورد بحث 

و بررسی قرار گرفته است.
برخی تحلیلگران بر این عقیده اند که بدافزار بودن خاصیت 
»وی پی ان« نیست و این موضوع در مورد همه اپلیکیشن ها صدق 
می کند و حتی یک اپلیکیشن ماشین حساب هم ممکن است 
بدافزار باشد، اما محدود شدن بعضی از پلتفرم ها در سال های 
گذش��ته مردم را با این خطر مواجه کرد و باعث شده اکثرا به 
»وی پی ان« ها و اپلیکیش��ن های ناشناس روی بیاورند. این در 
حالی اس��ت که این اپلیکیشن ها ممکن است دسترسی های 
غیرمتعارفی مثل مکان و لیست مخاطبان را بگیرند و از این 
اطلاعات سوء اس��تفاده کنند، اما نکته قابل توجه این اس��ت 
که فروش فیلترشکن و کس��ب درآمد از آن مجاز نیست، اما 

جرم انگاری هم نشده و تلاش هایی دارد اتفاق می افتد که این 
مساله علاوه بر غیرمجاز بودن، جرم انگاری هم بشود و طبیعتا 
نهادهای مربوطه باید آن را دنبال کنند. البته س��ال گذش��ته 
قوه قضاییه موظف شد با همکاری وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و سایر دستگاه های ذی ربط، با فروشندگان فیلترشکن ها 
و »وی پی ان« غیرمجاز برخورد قانونی و متخلفان را مجازات کند. 
بنابراین طبق این تصمیم قرار شد تولیدکنندگان، فروشندگان 
و توزیع کنندگان »وی پی ان« ها و فیلترشکن های غیرمجاز از 
این پس مش��مول مجازات ماده ۷۵۳ قانون مجازات اسلامی 

ش��وند و در مورد اشخاص حقوقی علاوه بر مجازات مندرج در 
ماده ۷۵۳، نس��بت به شرکت تجاری یا موسسه متخلف، لغو 
امتیاز و تعطیلی نیز رقم خواهد خورد. طبق بررسی ها و اعلام 
مسوولان، ۶۴ درصد از کاربران از فیلترشکن استفاده می کنند 
و سهم پهنای باند ناشناس به ۲۵ درصد رسیده است. همین 
موضوع انتقاد و گلایه هایی را نسبت به نظارت بر این حوزه مطرح 
می کند. به طور مثال معاون اول قوه قضاییه چندی پیش اعلام 
کرد خرید فیلترشکن بسیار آسان است. به گفته وی، اکنون در 
زمینه دسترسی به فضای مجازی در برخی نرم افزارها محدودیت 

ایجاد شده، اما خرید فیلترشکن بسیار آسان است و اگر تصور 
کنیم کسانی که فیلترشکن را ساختند دل شان برای ما سوخته، 
ساده انگاری است، چرا که با همین فیلترشکن می توانند امنیت 
جامعه را بر هم بزنند. با گذشت یک سال ونیم از افزایش استفاده 
فیلترشکن توسط کاربران و توصیه مسوولان مبنی بر ناایمن شدن 
دستگاه های الکترونیکی هنگام استفاده از فیلترشکن، همچنان 
ابهاماتی درباره این موضوع وجود دارد. در این راستا به تازگی 
عیسی زارع پور - وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- در جمع 
دانشجویان فعال فرهنگی، سیاسی و اجتماعی سراسر کشور 
ضمن تشریح دستاوردهای دولت سیزدهم در حوزه ICT درباره 
ادعاهای مطرح شده از گردش مالی فروش فیلترشکن در کشور، 
اظهار کرد: از کسانی که ادعا کرده اند که فیلترکنندگان، فیلترشکن 
می فروشند، خواسته ایم مستندات خود را به قوه قضاییه ارائه کنند 
که تاکنون چیزی ارائه نشده است.  وی تأکید کرد: برخورد با 
مافیای فروشندگان فیلترشکن برعهده دستگاه های امنیتی و 
قضایی است؛ البته طبق نظر این دستگاه ها برای این برخورد 
خلاء قانونی وجود دارد و با ورود مجلس شورای اسلامی قابل 
حل است، بنابراین با توجه به اینکه در حال حاضر یک خط قانون 
برای برخورد با افراد سودجو در بحث فیلترشکن و فروشندگان 
آن نداریم و تا زمانی که اینچنین اس��ت نباید جمع آوری این 
فضا را از وزارت ارتباطات انتظار داشت. به نظر می رسد وقت آن 
رسیده دستگاه و نهادهای متولی به دلیل افزایش مخاطرات و 
ناایمن شدن دستگاه های الکترونیکی از جمله موبایل، تدابیر و 

اقدامات مهمی اتخاذ شود.

برخورد با مافیای فیلترشکن بر عهده کدام نهاد است؟
ارتباطات

دیدگاه

فیلترینگ پوست انداخت؟!
ســعید امینیان کارشــناس 
فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات 
جدیــد  مصوبــه  درخصــوص 
شــورای عالی فضای مجــازی به 
»جهان صنعت« گفت: طرح جدید 
دولت برای دسترسی به سكوهای 
خارجی، موســوم به »پوســته«، چهــره ای جدید از 
فیلترینــگ را بــه نمایش می گــذارد. در این طرح، 
به جای مســدود کردن کامــل پلتفرم های محبوب 
خارجی، پوســته ای برای دسترســی به آنهــا ارائه 
می شود. این پوسته، یك رابط کاربری ایرانی است 
که روی پلتفرم خارجی قرار می گیرد و امكاناتی مانند 
ترجمه محتوا، کنترل دسترسی و نظارت بر فعالیت 
کاربران را به دولت می دهد. این طرح، مســتقل از 
امكان پذیری فنی، امكانات و مزایایی را می تواند به 

دنبال داشــته باشد.  او در ادامه گفت: برای مثال 
پوســته می تواند با ارائه خدمات و محتوای ایرانی، 
تنوع در ســبد مصرف کاربران ایجاد کند و به آنها 
امكان دسترسی به خدمات و محتوای جدید را بدهد. 
همچنین پوسته می تواند به کسب وکارهای داخلی 
کــه در پلتفرم های خارجــی فعالیت می کنند، کمك 
کند تا به مخاطبان ایرانی خود دسترسی پیدا کنند. 
از نگاه دولت، پوسته ابزاری برای حكمرانی پذیری 
فضای مجازی در اختیار دولت قرار می دهد. دولت 
می تواند از طریق پوسته، بر محتوای منتشرشده در 
پلتفرم های خارجی نظارت داشته باشد و از انتشار 
محتوای مغایر با قوانین و ارزش های کشور جلوگیری 
کند. او در ادامه خاطرنشان کرد: از سوی دیگر این 
طرح مشــكلات و نواقصی را به دنبــال دارد. برای 
مثال، پوســته می تواند حریم خصوصی کاربران را 
نقض کند. دولت با استفاده از پوسته، می تواند به 
اطلاعات شخصی و فعالیت های کاربران در پلتفرم های 

خارجی دسترسی پیدا کند. همچنین پوسته می تواند 
دسترسی کاربران به اطلاعات را محدود کند. علاوه 
بر این، پوسته می تواند به دلیل نیاز به ترجمه محتوا 
و اعمال نظارت، ســرعت دسترسی به پلتفرم ها را 
کند نماید. امینیان ادامه داد: بدیهی اســت ایجاد 
پوسته برای تمام پلتفرم های خارجی، کار پیچیده و 
زمان بری است و پوسته باید با پلتفرم های خارجی 
سازگار باشد و به طور روان کار کند. تمام اینها منوط 
به این است که پلتفرم های مربوطه، اجازه این کار 
بدهند. مثــلا در مورد تلگرام چون به صورت متن 
باز (Open Source)  بود، پوسته هایی مانند تلگرام 
طلایی ایجاد شــد که البته حتمــا موضوع هك آن و 
انتشــار اطلاعات کاربران را همگان بــه یاد دارند. 
از طرفی پوســته، چالش هــای حقوقی متعددی نیز 
به دنبال دارد. استفاده از پوسته می تواند مسائل 
مربوط به مالكیت معنوی پلتفرم های خارجی را ایجاد 
کند. همچنین اســتفاده از پوســته می تواند مغایر 

با قوانیــن بین المللی مربوط بــه آزادی بیان و حق 
دسترسی به اطلاعات باشد. این کارشناس در پایان 
گفــت: فیلترینگ، پدیده ای چندوجهی و پیچیده با 
ابعاد مختلف اســت. به نظر می رسد که این راهكار 
جدید، روشی برای فیلترینگ در یك مدل جدید بوده 
و ضروری است نظرات صاحب نظران بخش خصوصی 
و کسب وکارها در این حوزه اخذ شود و راهی نرویم 
که چالش های بیشــتر برای جامعه ایجاد کند. طرح 
پوسته، راه حلی موقتی و ناقص و چالش افزار برای 
معضل فیلترینگ است. در بلندمدت، نیاز به تدوین 
سیاستی جامع و شفاف برای مدیریت فضای مجازی 
داریم. این سیاســت باید تمام ابعاد فضای مجازی، 
از جملــه پلتفرم های خارجــی را در نظر بگیرد. این 
سیاست باید شفاف باشد و به طور دقیق مشخص 
کنــد که چــه محتوایی فیلتر می شــود و چــرا. این 
سیاست باید به حقوق کاربران، مانند آزادی بیان و 

حق دسترسی به اطلاعات، احترام بگذارد.
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بهترین زمان خرید خودروی الکتریکی

ایسنا- کاهش تقاضای خودروهای برقی، موضوعی است که این روزها مورد توجه 
خودروسازان و کاربران است و مواردی مانند افزایش قیمت در مقایسه با خودروهای 
گازسوز و هزینه مالی بالاتر و کمبود زیرساخت شارژ می توانند به عنوان موانع رشد 

خودروهای برقی در بسیاری از مناطق از جمله ایالات متحده باشند. 
همه این موارد می تواند، زمان سودمندی برای مصرف کنندگانی باشد که به 

دنبال خرید این وسایل نقلیه هستند.
شرکت تحقیقاتی و ارزیابی خودرو کیلی بلو بوک در کالیفرنیا اعلام کرد که 
قیمت های جدید خودروهای برقی ۱۰/۸ درصد در ژانویه کاهش یافت و در دسامبر 
قیمت تراکنش ه��ای خودروهای برقی به ۵۳ هزار و ۶۱۱ دلار کاهش یافت که 

پایین ترین قیمت در ۱۲ ماه گذشته است.
سایت خرید آنلاین خودرو CarGurus در کمبریج نیز عنوان کرد که در مقایسه 
با سال گذشته، تعداد روزهای حضور خودروهای برقی در بازار افزایش یافته در حالی 

که تعداد روزهای خودروهای موتور احتراق داخلی کاهش یافته است.
میانگین قیمت برای یک خودروی الکتریکی جدید در ژانویه ۹/۱ درصد نسبت 
به سال گذشته کاهش یافت و به حدود ۶۰۰ هزار دلار رسید. بازار خودروهای دست 
دوم نیز قابل توجه است، زیرا میانگین قیمت لیست خودروهای برقی کارکرده در 

ژانویه حدود ۳۸/۷ هزار دلار بوده که ۲۰/۶ درصد کاهش یافته است.
براساس گزارش یاهو، همه این موارد می تواند توضیحی برای این مطلب باشد 
که هم اکنون و قبل از عادی شدن بازار و افزایش قیمت ها، زمان خوبی برای خرید 

خودروهای برقی است.

یارانه بهمن دهك 4 تا 9 واریز شد
طبق اطلاعیه سازمان هدفمندسازی یارانه ها، یارانه کمک معیشتی مرحله ۱۵۶ 
مربوط به بهمن ماه ۱۴۰۲ به حساب کلیه سرپرستان خانوار دهک های چهارم تا 

نهم در سراسر کشور دیروز واریز شد.
در این اطلاعیه آمده است: پیرو اطلاعیه قبلی در مورد نحوه پرداخت یارانه 
کمک معیشتی از بهمن ماه سال جاری، یارانه مرحله ۱۵۶ براساس دهک بندی 
اعلامی از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، به حساب سرپرستان خانوار 
دهک های چهارم تا نهم کل کشور واریز شد و از ساعت ۲۴ روز دوشنبه ۳۰ بهمن 

ماه قابل برداشت است.
بر همین اساس، در صورتی که سرپرستان خانوار جزو دهک های اول تا سوم 

هستند، مبلغ ۳۰۰ هزار تومان به ازای هر نفر به حساب آنان واریز خواهد شد.
چنانچه سرپرستان خانوار از کالابرگ الکترونیکی استفاده نکرده باشند رقم کامل 
یارانه برایشان قابل برداشت است و در صورت استفاده به همان میزان از یارانه خانوار 

کسر و باقی مانده مبلغ به حساب سرپرست خانوار واریز می شود.
در صورتی که سرپرس��تان خانوار پیش از این نس��بت به دریافت تسهیلات 
قرض الحسنه دوم کرونا اقدام نموده اند، باقی مانده اقساط این تسهیلات از مبلغ 

واریزی به حساب آنان کسر خواهد شد.
همچنین سرپرستان خانواری که تسهیلات اعزام به عتبات عالیات )اربعین( را 
دریافت کرده اند اقساط این تسهیلات به نسبت بعد خانوار از حساب ایشان کسر 

خواهد شد.

 حذفِ سرفصل های نامرتبط با بازار کار
 از دروسِ دانشگاهی

ایلنا- محمود کریمی بیرانوند معاون اشتغال و توسعه کارآفرینی وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه اختصاص منابعی در چارچوب تبصره ۱۸ قانون بودجه 
۱۴۰۳ برای اشتغال فارغ التحصیلان در نظر گرفته شده که رقم قطعی آن هنوز 
مشخص نشده است، گفت: دو اقدام دیگر در چارچوب تعامل وزارت کار و وزارت 
علوم صورت گرفته که یکی از آنها احداث کارگاه های آموزشی فنی و حرفه ای در 
داخل دانشگاه ها برای دانشجویان است که از همین امسال شروع شده است. تمام 
دانشگاه های کشور این امکان را دارند که چنین کارگاه های آموزشی را در محل 

دانشگاه خود با تعامل میان خود و سازمان آموزش فنی و حرفه ای ایجاد کنند. 
کریمی بیرانوند افزود: اقدام دیگری که در تعامل میان وزارت علوم و وزارت کار در 
حال انجام است، بحث بورس تحصیلی بخش خصوصی است که در این چارچوب 
بخش خصوصی برمبنای نیاز خود برای دوره پس از تحصیل افرادی را در داخل 
دفترچه کنکور بورس کرده و تضمین می دهد که پس از طی دوره تحصیلی آنها 

را جذب کند. 
وی تاکید کرد: با تعامل بین وزارت کار و وزارت علوم اینکه هر دستگاهی برای 
اشتغال فارغ التحصیلان چه کارهایی می تواندانجام دهد را احصا و لیست کردیم و 
سندی در این رابطه منتشر شده است. امیدواریم برای سال ۱۴۰۳ بتوانیم بیش از 
گذشته نرخ بیکاری بالای فارغ التحصیلان را با چنین تلاش هایی کاهش دهیم و 

دستگاه هایی که امکان فعالیت در این حوزه را دارند، بیش از پیش بسیج کنیم.

 وزارت صمت میان تایرسازان و واردکنندگان 
تبعیض قائل است

بازار- جمال میرزایی رییس انجمن صنفی صنعت تایر ایران گفت: متاسفانه 
موضوعات سختگیرانه ای توسط وزارت صمت برای صنعت تایر در حال اتخاذ است، 
وجود سامانه فروش و ابلاغیه های اخیر وزارت صمت مورد تایید صنعت تایر ایران 
نیست. تنها دستاورد سامانه یا ایجاد محدودیت در فروش فقط نارضایتی مشتریان 
خواهد بود. از سویی ما کمبود تولید تایر در کشور نداریم و تیراژ این قطعه افزایش 
داشته است، همچنین واردات لاستیک خودرو به کشور دو برابر شده است. با این 
تفاسیر کمبود تایر در بازار وجود ندارد، متاسفانه دستورالعمل فروش جدید لاستیک 

خودرو منجر به ایجاد صف و التهاب در بازار خواهد شد.
وی افزود: در ش��ش ماه نخست سال جاری تولیدکنندگان تایر چالش ارزی 
داشتند، اما طی سه ماه اخیر روند بهبود ارز برای این صنعت بهبود یافته است. 
متاسفانه فقط دریافت حواله ارزی و فرآیند تامین آن از سوی بانک های عامل در ماه 
پایانی سال با چالش جدی مواجه شده است. میرزایی در مورد قیمت تایر تصریح 
کرد: متاسفانه در خصوص قیمت گذاری دستوری کم لطفی شده است. علیرغم 
اینکه صنعت تایر مصوبه ستاد تنظیم بازار برای آزادسازی قیمت را دریافت کرده و 
بارها به تولیدکنندگان وعده این مهم داده شد، اما سازمان حمایت مصرف کنندگان 

و تولیدکنندگان رسما مخالف آزادسازی قیمت است.
این مقام صنفی درباره تامین ارز هم گفت: بارها درخواست برقراری عدالت میان 
تولیدکننده و واردکننده تایر در کشور را داشتیم، وزارت صمت به واردکنندگان 
لاستیک، ارز ترجیحی تخصیص می دهد، اما تولید کنندگان باید ارز ۵۰ هزار تومانی 
دریافت کنند. از سوی دیگر قیمت گذاری برای تولیدکننده به شکل دستوری است، 
ولی واردکنندگان مشمول قیمت گذاری دستوری نیستند. صنعت تایر کشور نسبت 

به تبعیض های مذکور که توسط وزارت صمت ایجاد شده گلایه دارند.

خبر

نشست خبری انجمن ملی خرما ایران 
با موضوع »تنظیم بازار خرمای ماه مبارک 
رمضان« در محل این انجمن برگزار شد. 
به گفته محس��ن رش��ید فرخی، رییس 
انجمن ملی خرما ایران، ۴۰ تا ۵۰ درصد 
مصرف داخلی و خارجی خرما معمولا در 

ماه مبارک رمضان است.
ریی��س انجم��ن ملی خرما کش��ور با 
اش��اره به عوارض ۵۰ درصدی صادرات 
خرم��ا اظهار ک��رد: در ح��ال حاضر ۵۰ 
درص��د خرما مازاد بازار در س��ردخانه ها 
دپ��و ش��ده اند و ضرر کش��اورزان را باید 
وزارت جهاد کش��اورزی تقبل کند. وی 
با اش��اره به میزان تولید خرما در کشور 
افزود: س��الانه حدود یک میلیون و ۳۰۰ 
هزار تن خرما در کشور تولید می شود که 
از این آمار ۷۰ درصد مصرف داخلی برای 
مصارف مردم و صنایع تبدیلی است و ۳۰ 

درصد صادر می شود.
وی ب��ا بیان اینکه س��رانه مصرف در 
کش��ور ح��دود ۷ کیلوگرم اس��ت، ادامه 
داد: می��زان مصرف در برخی اس��تان ها 
۳۰ کیلوگرم به ازای هر فرد و در بعضی 

استان ها هم حدود ۱/۵ کیلوگرم است.
رشیدفرخی گفت: سال گذشته درآمد 
حاصل از صادرات ح��دود ۵۰۰ میلیون 
دلار بود که طی برنامه ۵ ساله قرار است 
این عدد به یک میلیارد دلار برس��د، اما 
صدور بخشنامه های خلق الساعه اهداف را 
تحت الشعاع قرار می دهد. رییس انجمن 
ملی خرما کش��ور با اشاره به عوارض ۵۰ 
درص��دی صادرات خرم��ا اظهار کرد: در 
حال حاضر ۵۰ درصد خرما مازاد بازار در 
سردخانه ها دپو شده اند و ضرر کشاورزان 
را باید وزارت جهاد کشاورزی تقبل کند. 
رش��یدفرخی یادآور شد: تعیین عوارض 
۵۰ درص��دی صادرات خرم��ا از صفر به 
معن��ی ممنوعیت ص��ادرات بوده و چون 
اوج مص��رف چه در داخل و چه صادرات 
در این مقطع زمانی )ماه مبارک رمضان( 
است اگر محقق نش��ود پس از آن دچار 
مشکل می شویم و محصولات روی دست 
کشاورزان باقی می ماند، زیرا آمار مصرف 

در فصل تابس��تان بسیار کاهش می یابد 
ضم��ن اینک��ه از اوایل مرداد برداش��ت 

محصولات جدید آغاز می شود.
وی تصریح کرد: امسال تا امروز ۲۱۰ 
میلیون دلار صادرات داش��تیم و تا عدد 
س��ال گذش��ته هنوز ۲۴۰ میلیون دلار 
فاصله داریم. این در حالی اس��ت که در 
برخ��ی اق��لام خرما بی��ش از ۵۰ درصد 
محصولات سال زراعی گذشته به فروش 

نرسیده است.
جایگاه خرمای ایران در جهان � 

رشیدفرخی با بیان اینکه ایران به لحاظ 
تنوع و ارقام مقام نخست را در جهان دارد، 
گفت: تنوع محصولات ایرانی تمام سلایق 
را پوش��ش می دهد. در بازار صادراتی نیز 
ایران بعد از مصر مقام دوم را دارد و رقیب 
ما در بازار جهانی عربس��تان است که با 
حدود ی��ک میلیون و ۲۰۰ تا ۲۵۰ هزار 

تن در جایگاه سوم ایستاده است.
وی درباره بازارهای هدف عنوان کرد: 
بنا به اقتضائات زمانی بازارهای هدف تغییر 
می کند و در ح��ال حاضر پس از اعمال 
تحری��م بخش زیادی از صادرات خرمای 
کشور به کشورهای CIS، هند، کشورهای 
جنوب شرقی و تا حدودی اروپاست. وی 
عنوان کرد: اعمال محدودیت باید از قبل 
به اطلاع تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
برسد، زیرا قراردادهای بین المللی معمولا 
یک س��اله است و عدم تامین محصولات 
اعتبار کشور و صادرکنندگان را زیر سوال 

برده و بازارها به دست رقیبان می افتد.
وی ب��ا تاکی��د ب��ر اینک��ه ۵۰ درصد 
موجودی سردخانه ها مازاد نیاز بازار است، 
گفت: موجودی انبارهای فروش��گاه های 
زنجیره ای و سایر فروشگاه ها کامل است 
ضمن اینکه براس��اس سخنان سرپرست 

سازمان تعاون روس��تایی کشور بیش از 
۱۰۰۰ تن خرما از س��وی این س��ازمان 

ذخیره سازی شده است.
وی ادامه داد: انجمن ملی خرمای ایران 
اع��لام آمادگی کرد که خرمای مورد نیاز 
بازار را با قیمت مناس��ب در مبدأ تامین 
می کند ضمن اینکه بازار صادرات را هم 
می تواند مدیریت کند، اما استقبال نشد. 
رش��یدفرخی اظهار کرد: خرما مضاعفی 
س��ال گذش��ته هر کیلوگرم ح��دود ۷۰ 
هزار تومان بود که امس��ال با تورم حدود 
۱۳ درص��دی بین ۸۰ تا ۸۵ هزار تومان 
قیمت گذاری شده است، در حالی که نرخ 
تورم کشور بیش از ۴۰ درصد است. این 
کارشناس بخش کش��اورزی افزود: سال 
گذشته با وجود موجودی کمتر از امسال 
تنظیم ب��ازار ماه مب��ارک رمضان بدون 
مشکل انجام ش��د و حتی فروشگاه های 

زنجی��ره ای که خرما را در روزهای عادی 
با سود بین ۴۰ تا ۵۰ درصدی به فروش 
می رسانند در این مقطع با سود ۱۰ تا ۱۵ 

درصدی عرضه کردند.
ریی��س انجمن مل��ی خرما ای��ران با 
بی��ان اینکه تولیدکنن��ده و صادرکننده 
زخم خورده بخش��نامه های خلق الساعه 
هستند، گفت: حدود ۷۰۰ هزار کشاورز 
در تولی��د خرما فعالیت دارند و حدود ۴ 
میلیون نفر به طور مستقیم و غیرمستقیم 

در این صنف مشغول به کار هستند.
رش��یدفرخی گف��ت: ۱۳ اس��تان در 
ح��وزه تولی��د خرم��ا فعالی��ت دارند و 
۶ اس��تان نخل خیز کش��ور هم ش��امل 
سیستان و بلوچستان، هرمزگان، خوزستان، 
بوشهر، فارس و کرمان هستند که به لحاظ 
اقتصادی درآمدشان وابسته به تولید این 

محصول است.

»جهان صنعت« بررسی می کند

محدودیت صادرات خرما با وجود 50 درصد مازاد بازار

مه�ر- ابوالفضل حجازی رییس پیش��ین انجمن 
موتورسیکلت ایران در مورد میزان عمق ساخت داخل 
موتورس��یکلت در کش��ور اظهار کرد: در حال حاضر 
موتورسیکلت فقط به صورت مونتاژ تولید می شود و 
متاس��فانه در این دولت در بخش تولید این محصول 

۴ پله هم عقب افتاده ایم.
وی افزود: یک شرکت در ایران ۲۰۰ میلیون دلار 
ارز نیم��ا می گیرد و ارز را هم برای خرید هتل و... از 
کش��ور خارج می کند، به گونه ای که مشخص نیست 
این پول کجا می رود. در مقابل ش��رکتی داریم که از 
ابتدای س��ال به دلیل مشکلات مالی تعطیل شده و 

هیچ ارزی هم نمی گیرد.
 � هش�دار نس�بت به تکرار فساد چای دبش 

در موتورسازی
حجازی گفت: این ارزها با لابی های گس��ترده در 
اختیار این شرکت ها قرار می گیرد و اگر روال به همین 
شکل تداوم یابد به زودی شاهد بروز تخلفاتی مشابه 

چای دبش در صنعت موتورسیکلت خواهیم بود.

وی تصریح کرد: کسانی که این ارزها را می گیرند 
بسیار مهندسی شده جلو می روند و تبلیغات وسیعی 
هم دارند. در مقابل شرکتی داریم که به دلیل تاخیر 
در دریاف��ت ۱۰۰ هزار دلار ارز بیش از ۷ ماه اس��ت 

که قطعاتش در گمرک مانده است.
این فع��ال صنعتی با بیان اینکه فس��اد در حوزه 
موتورسیکلت بیداد می کند، گفت: در حال حاضر در 
حد یک لاس��تیک تولید می کنیم و مابقی تجهیزات 

و قطعات تولید این محصول وارداتی است.
حج��ازی اضافه کرد: ۱۵ س��ال پی��ش در بخش 
موتورسیکلت بیش از ۶۰ درصد تولید داخل داشتیم، 
اما هم اکنون تولید موتورسیکلت مونتاژی شده است. 
فساد در سیستم تخصیص ارز باعث شده که به این 
روز بیفتیم. برخی کارخانجاتشان تعطیل شده و برخی 
به صورت بی رویه ارز می گیرند و در قالب ۳۰ قسط 

موتور می فروشند.

وی تصریح کرد: چرا باید ارزپاش��ی های بی رویه و 
بی حساب در صنعت موتورسیکلت داشته باشیم که 
باعث خروج ارز در کشور و مونتاژ بیش از نیاز شود؟ 
مصرف واقعی موتورس��یکلت در سال کمتر از ۲۰۰ 
هزار دس��تگاه اس��ت، اما با فروش اقساطی طولانی، 
مردم برای حفظ س��رمایه موتور می خرند و موتور از 

حالت مصرفی بودن خارج شده است.
 کل مص�رف واقع�ی ارز موت�ور 150 تا 200 � 

میلیون دلار است
حجازی بیان کرد: در حال حاضر س��الانه نزدیک 
ب��ه یک هزار میلیارد دلار ارز ب��ه چند نفر در حوزه 
موتورس��یکلت پرداخ��ت می ش��ود، در حال��ی ک��ه 
اگ��ر جیره بن��دی و برنامه ری��زی منظم ب��دون لابی 
در تخصی��ص ارز داش��ته باش��یم کل مص��رف ارز 
موتورس��یکلت بی��ن ۱۵۰ تا ۲۰۰ میلی��ون دلار در 

سال است.

وی افزود: چه اتفاقی افتاده که ناگهان مصرف ارز ۱۰ 
برابر شده و عمق ساخت تولید داخل کمتر از ۱۰ درصد 
شده است؟ نکته این است که به بهانه اینکه در داخل 

مونتاژ می کنند معافیت هایی را نیز می گیرند.
 کاهش 70 � درصدی قیمت موتور با تخصیص 

درست ارز
رییس پیشین انجمن موتورسیکلت ایران بیان کرد: 
در حال حاضر هزینه تولید موتورس��یکلت در کشور 
بالا رفته و هم اکنون میانگین قیمت موتورس��یکلت 
بی��ن ۷۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان اس��ت، در حالی که 
اگر ارز به درس��تی تحویل کارخانه داران شود قیمت 

موتورسیکلت ۷۰ درصد کاهش می یابد.
وی تاکید کرد: دولت به ش��رکت های کوچک ارز 
نمی دهد و این شرکت ها در حال خروج از شبکه تولید 
هستند و چند شرکتی که ارز می گیرند با ۲۰۰ درصد 
س��ود محصولات خود را می فروش��ند. سامانه فساد 
بس��یار گسترده است و به این راحتی ها قابل ردیابی 

نیست و خشک کردن ریشه، کار سختی است.

زنگ خطر تکرار فساد چای دبش در صنعت موتورسیکلت
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صدا و سیما- مدیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
کاشی و سرامیک ایران گفت: صنایع کاشی و سرامیک، جزو ۷ 
صنعت پیشران کشور است و با سرمایه گذاری بزرگی که در ۱۵ 
سال گذشته در این صنعت انجام شده، به پنجمین تولیدکننده 

و صادر کننده دنیا تبدیل شده ایم.
عزیزنژاد افزود: ظرفیت ها و مزیت های نسبی زیادی در عرصه 
تولید کاش��ی و سرامیک داریم و در صورت رفع موانع تولید و 

صادرات، می توانیم جایگاه ایران را از رتبه پنجمی ارتقا دهیم.
وی ب��ا بیان اینکه بیش از ۷۵۰ میلیون متر مربع ظرفیت 
در صنعت کاش��ی و س��رامیک ایجاد ش��ده اس��ت گف�ت: با 
فراز و نشیب های متعددی که پیش پای این صنعت بوده، سال 
گذش��ته ۵۰۰ میلیون مترمربع کاشی و سرامیک تولید شد 
که علاوه بر تامین نیاز داخل، بخش قابل توجهی از تولید نیز 

صادر شد.
عزیزنژاد افزود: براساس آمار به دست آمده، سال ۱۴۰۱ حدود 
۴۰ درصد تولید به ۵۲ کشور جهان صادر شد که بخش عمده 

آن به کشور های همسایه به ویژه کشور عراق بود.
مدیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان کاشی و سرامیک 
ایران با بیان اینکه این میزان صادرات بیش از ۴۰۰ میلیون دلار 
برای کشور ارزآوری داشت گفت: آنچه که اظهار شده با توجه 
به پایه صادراتی اس��ت که از طریق گمرک تعریف ش��ده و به 
نظر می رسد که رقم صادرات بسیار بیشتر از عدد اعلامی ۴۰۰ 

میلیون دلاری باشد.
عزیزنژاد با بیان اینکه روند تولید و صادرات در ۱۰ ماه گذشته، 
همانند سال قبل است، افزود: در صنعت کاشی و سرامیک با وجود 
محدودیت های موجود، پیش بینی می شود اشتغالزایی، صادرات 
و تولیدات این صنعت، روند سال گذشته را حفظ کند. مدیر 

انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان کاشی و سرامیک ایران 
اظهار امیدواری کرد که این صنعت بتواند با اقدامات انجام شده 
و حمایت های دولت، امسال عدد صادرات و ارزآوری را به بالای 

یک میلیارد دلار برساند.
وی ادامه داد: صنعت کاشی و سرامیک صنعتی اشتغالزاست 
و حدود ۵۰ هزار نفر به صورت مس��تقیم و ۴۵۰ هزار تا ۵۰۰ 
هزار نفر به صورت غیر مستقیم در این صنعت مشغول به فعالیت 

هستند.
عزیزنژاد با اشاره به اینکه در ایران مزیت نسبی قابل توجهی 
در حوزه کاش��ی و سرامیک وجود دارد، گفت: نتوانسته ایم از 
مزیت هایی مانند بهره مندی از خاک، انرژی و نیرو های انسانی 

مستعد، سود کامل ببریم.
مدیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان کاشی و سرامیک 
ای��ران افزود: با وجود توانمندی کش��ور در تولید و عرضه این 
صنعت، به دلیل محدودیت های وارداتی و صادراتی با هدف های 

ترسیم شده هنوز فاصله داریم.
وی ب��ا بی��ان اینکه حدود ۵ میلی��ارد دلار در این صنعت 
سرمایه گذاری شده، گفت: به میزانی که در تولید این صنعت 
پیشرفت داشتیم در حوزه فناوری و تولید ماشین آلات این صنعت 
پیشرفت نداشته ایم، البته برای استفاده از توان بخش خصوصی در 

تولید و تامین ماشین آلات این حوزه اقداماتی شده است.
عزیزنژاد اضافه کرد: با توجه به ظرفیت های موجود دست 
یافتن به جایگاه مطلوب دور از انتظار نیست، اما باید انرژی و 
سرمایه گذاری بیشتری در این حوزه صورت بگیرد ضمن اینکه 

حمایت دولت را نیز می طلبد.

مدیر انجم��ن تولیدکنندگان و صادرکنندگان کاش��ی و 
س��رامیک ایران گفت: ۹۵ درصد مواد اولیه صنعتی و معدنی 
تولید کاشی و سرامیک در کشور موجود است بنابراین با توجه 
به قرار گرفتن در جایگاه پنجم تولید کاشی و سرامیک، باید هم 
نیاز های داخلی را تامین کنیم و هم حرفی برای صادرات در این 

حوزه داشته باشیم.
وی افزود: تنها بخش اندکی از مواد اولیه مورد نیاز برای رنگ، 
لعاب، جوهر و گلوله های سرامیکی یا زیرکونیوم وارد می شود که 
البته هر چه مواد اولیه از کیفیت بالاتری برخوردار باشد تاثیر 

مستقیم روی کیفیت محصول نهایی می گذارد.
عزیزنژاد گف��ت: ۱۵۰ واحد تولیدی در حوزه کاش��ی و 
س��رامیک فعالیت می کنند که باید کیفیت کالا هایی خود 
را ارتق��ا دهند تا محص��ول تولیدی همانند یا بهتر از نمونه 
وارداتی باشد. مدیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
کاشی و سرامیک ایران افزود: مهم ترین موانع صنعت در بحث 
صادرات، رفع تعهد و مشکلات تبادلات ارزی و مسائل مربوط 
به لجستیک زمینی، ریلی و دریایی برای انتقال کالاست که 

مانع از توسعه صادرات می شود.
عزیز نژاد ادامه داد: هم اکنون ۷۰ درصد صادرات این صنعت 
به کش��ور عراق است که به دلیل بالا بودن قیمت محصول 
نهایی در مقایسه با سایر کشور ها و مشکلات رفع تعهد ارزی 
و ارتباطات بین بانکی در حال حاضر صادرات به این کشور با 
چالش هایی همراه است. بنابراین باید تلاش کنیم به بازار های 
ماندگارتر و بازار های سبزتری دست یابیم که البته حمایت 
دولت به ویژه وزارت امور خارجه و سازمان توسعه و تجارت 

در تقویت رایزنی های بازرگانی و هموار کردن مسیر صادراتی 
همانند سایر کشور ها را می طلبد.

مدیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان کاش��ی و 
س��رامیک ای��ران گفت: این صنعت بی��ش از ۲۰۰ میلیون 
متر مربع ظرفیت غیرفعال دارد که باید برنامه های صادراتی 

و ارزآوری این صنعت با رفع موانع تولید تقویت شود.
عزیزنژاد با بیان اینکه بیشتر واحد های تولیدی این صنعت با 
۲۰ تا ۴۰ درصد ظرفیت فعال هستند افزود: تامین نشدن انرژی 
واحد های تولیدی کاشی و سرامیک، به عنوان چالش دیگری 
است که تولید کنندگان این صنعت مطرح می کنند و تقریبا در 
هر واحد تولیدی به دلیل تامین نشدن انرژی دو یا چند خط از 

مدار تولید خارج شده است.
وی گفت: تامین نشدن انرژی مساوی است با توقف تولید، 
که تبعاتی مثل افزایش بیکاری، کاهش صادرات و از دست دادن 

بازار های صادراتی و وابستگی به واردات دارد.
مدیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان کاشی و سرامیک 
ایران افزود: تامین برق و گاز واحد های تولیدی در فصل تابستان 
و زمستان هم مساله ای است که دولتمردان باید برای رفع این 
چالش و حمایت از این صنعتی که حدود پنج میلیارد دلار در 
این حوزه سرمایه گذاری شده و سهم بسزایی در اشتغال کشور 

دارد اقدام اساسی کنند.
عزیزن��ژاد از کمبود حدود ۳ هزار کامیون و کامیونت برای 
حمل محصولات تولیدی صنعت کاشی و سرامیک خبر داد و 
اظهار امیدواری کرد با ورود بخش خصوصی به این صنعت، در 
مورد تامین ماشین آلات به روز و پیشرفته و تقویت ناوگان حمل 
و نقل ریلی و جاده ای و حمایت دولت، از رتبه پنجم هم جایگاه 

بهتری دست یابیم.

۷۰ درصد ظرفیت صنعت کاشی و سرامیک غیرفعال است
گزارش 3
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خبر

مدیرعامل چادرملو خبر داد
 رشد درآمدی ۳۷ درصدی درآمد شرکت چادرملو 

در ۱۰ ماهه امسال
»جهان صنع�ت«- مدیرعام��ل 
چادرمل��و گفت: چادرمل��و در ۱۰ ماهه 
گذشته درآمد ۴۶۳ هزار و ۹۷۸ میلیارد 
ریالی داشته است.امیرعلی طاهرزاده در 
بازدید مدیرعامل و جمع��ی از مدیران 
گروه س��رمایه گذاری توس��عه معادن و 
فلزات از مجتمع معدنی چادرملو گفت: 
میزان درآمد چادرملو نس��بت به مدت 
مش��ابه س��ال ۱۴۰۱ از ۳۷ درصد رشد 
برخوردار بوده و در این مدت موفق شده 
از کل معام��لات حوزه مع��دن و فولاد 

کشور سهم ۲۱ درصدی را به خود اختصاص دهد.وی افزود: با اجرای طرح های توسعه 
چادرملو با مبلغ برآوردی ۵/۲ میلیارد یورو حدود ۸ هزار شغل مستقیم و ۳۶ هزار شغل 

غیر مستقیم ایجاد خواهد شد.
اردش��یر سعدمحمدی مدیر عامل گروه سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات در 
بازدید از مجتمع معدنی چادرملو با لذت بخش توصیف کردن عملیات معدنکاری در 
این مجتمع اظهار کرد: مشاهده نظم و انسجام در مراحل مختلف استخراج، فرآوری، 
تولید و انضباط مالی شرکت معدنی و صنعتی چادرملو لذت بخش و ستودنی است و 
جا دارد از مدیران چادرملو که هدایت این سیستم به سمت رشد و توسعه و سودآوری 

را عهده دار هستند تقدیر و تشکر کرد. 
چادرملو 1421 � شغل خانگی در قالب طرح اقتصاد مقاومتی ایجاد کرد

ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو با اجرای ۱۴۲۱ طرح، موفق به ایجاد 
۱۹۹۳ ش��غل خانگی ش��ده اس��ت. این طرح با هدف تقویت بنیه اقتصادی 
خانواده های کم برخوردار اجرا ش��ده اس��ت.این شرکت در راستای مسوولیت 
اجتماعی و تقویت بنیه اقتصادی خانواده های کم برخوردار طی ۲س��ال و نیم 
گذشته با اجرای ۱۴۲۱ طرح خود اشتغالی و کار آفرینی موفق به اشتغال ۱۹۹۳ 
نفر از افراد توانمند، ولی فاقد سرمایه به منظور ایجاد مشاغل خرد و خانگی 
شده است .با حمایت چادرملو و تخصیص اعتباری بالغ بر ۶۷۴ میلیارد ریال 
از طریق تسهیلات کم  بهره بانکی جهت ایجاد اشتغال به واجدین شرایط این 
طرح اختصاص داده شده که ۸۷ درصد از تسهیلات گیرندگان بانوان هستند.  
به منظور ایجاد این میزان اشتغال خانگی، پس از شناسایی و ارزیابی متقاضیان، 
حدود۱۲ هزار و ۹۱۵ نفر ساعت دوره های ارتقای توانمندی کسب و کار مشمولان 

این طرح در قالب ۲۴۰ جلسه کارآفرینی آموزش دیده اند.

 کاهش ۲۲ درصدی تولید زغال سنگ 
در ۱۰ ماهه امسال 

تسنیم- در شرایطی که مصرف زغال سنگ افزایش یافته و سال گذشته حدود 
۸۰۰ میلیون دلار زغال س��نگ وارد کشور ش��ده است، تولید زغال سنگ در ۱۰ 
ماهه امسال کاهش یافت.مساله قیمت گذاری غیرواقعی زغال سنگ توسط وزارت 
صمت و اصرار در پایین نگه داشتن قیمت ها نسبت به قیمت های جهانی آن هم 
تقریبا حدود یک سوم قیمت های جهانی عملا موجب شده که بسیاری از معادن 
زغال سنگ از چرخه فعالیت اقتصادی خارج شوند و طبیعتا نتوانند سود و زیانشان 
را تنظیم کنند. بخش��ی از معادن هم در حاش��یه زیان بوده و مجبور به تعطیل 
شده اند. مجموعا این موضوعات باعث شده تولید زغال سنگ کاهش پیدا کند. به 
اعتقاد تولیدکنندگان این بخش اگر فکر اساسی برای تجدیدنظر در فرمول قیمت 
زغال سنگ نشود این روند در سال آینده با شدت بیشتری ادامه خواهد یافت. البته 
این در شرایطی است که مصرف زغال سنگ افزایش یافته و سال گذشته حدود 
۸۰۰ میلیون دلار زغال سنگ وارد کشور شده است. امسال تقریبا متوسط قیمت 
زغال سنگ حدود ۵ میلیون تومان بود، اما متوسط قیمت تمام شده زغال سنگ 

وارداتی ۱۶ میلیون تومان است که اختلاف معناداری دارند.

تجمع بازنشستگان صندوق فولاد در اهواز
دنیای معدن- جمعی از بازنشستگان صنعت فولاد در اهواز مقابل ساختمان 
صندوق بازنشستگی فولاد حضور یافتند و خواستار توجه به مطالبات و خواسته های 

خود شدند.
این بازنشستگان خواستار »اجرای بند یک صورتجلسه ۱۵ مهر ماه هیات مدیره«، 
»اجرای طرح تکمیلی همسان س��ازی«، »دریاف��ت مطالبات معوقه«، »تضمین 
اج��رای تعهدات درمانی مطابق با آیین نامه فولاد« و »اجرای آیین نامه و قوانین 
خاص فولادی و احیای جایگاه آن« و »افزایش حقوق سال ۱۴۰۲« خود براساس 

نرخ تورم هستند.

گروه معدن- امروز ایران در شرایطی قرار 
دارد که قابل مقایسه با همین کشورهای اطراف 
از جمله عربستان نیست. در حالی که ما به دنبال 
رشد ۱۳ درصدی در بخش معدن هستیم، اما 
این کش��ور به درآمد ۱/۲ هزار میلیارد دلاری 
فکر می کند و توانس��ته تاکنون ۱۰۰ میلیارد 
دلار سرمایه گذاری خارجی و ۴۵۰ میلیارد دلار 
س��رمایه داخلی جذب کند. این در حالی است 
که با بررسی سیاست ها ملاحظه می کنیم زمانی 
 که عربستان نیازمند فولاد ایران بود، تنش های 
سیاسی مانع ورود ما به این بازار شد و آن را به 

راحتی از دست دادیم.
از طرفی ش��رایط غیرمنطقی سیاست ها 
نوع��ی بی برنامگی را نش��ان می دهد. به طور 
مثال وضع ع��وارض صادراتی تا جایی پیش 
رفت��ه که ب��ا وجود اینکه دول��ت متوجه این 
موضوع ش��ده و به دنبال اصلاح آن است، اما 
برخی از نهادها مانع تراشی می کنند. از جلمه 
آنها می توان به س��ازمان برنامه و بودجه اشاره 
کرد که به دلیل کسری بودجه دولت در پایان 
سال، درخواست کرده این مصوبه بدون اصلاح 
اجرایی ش��ود تا بتواند پول بیشتری از جیب 
فعالان و تولیدکنن��دگان فولادی وارد دولت 
کند. این در حالی است که در حال حاضر به 
دلیل تحریم ها، صنعت فولاد کشور در رقابت 
با سایر کشورها مجبور است محصولات خود 
را ح��دود ۱۵ تا ۲۰ درصد زیر قیمت جهانی 
صادر کند. بنابراین وضع عوارض ۲۰ درصدی، 
نشانگر اجحافی اس��ت که به صادرکنندگان 
فولاد کش��ور وارد می شود. بر همین اساس، 
این سوال مطرح می شود که چرا دولت کسری 
بودج��ه خود را بای��د از جیب صادرکنندگان 

تامین کند؟!
رییس کمیسیون معدن اتاق ایران با اشاره 
به اهمیت بخش مع��دن گفت: در حال حاضر 
عربستان با چندین میلیارد دلار سرمایه گذاری، 
به دنبال رس��یدن به درآم��د ۱/۲ هزار میلیارد 
دلاری از بخ��ش معدن اس��ت و برای درآمد ۳ 
هزار میلیارد دلاری در سال ۲۰۳۰ برنامه ریزی 
کرده اس��ت، در حالی که در کشورمان با توجه 
به سیاستگذاری ها، رشد ۱۳ درصدی در بخش 

معدن شبیه شوخی است.
بهرام ش��کوری با بیان اینکه باید ش��ورای 
سیاستگذاری و همچنین اتاق فکر در حوزه معدن 
تشکیل شود، تصریح کرد: کل سرمایه گذاری در 
ای��ران از ابتدا در بخش معدن به ۴۵۰ میلیارد 
دلار هم نمی رس��د، این در ش��رایطی است که 
عربستان برای رسیدن به هدف درآمد ۳ تریلیون 
دلاری تاکنون ۱۰۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری 
خارج��ی و ۴۵۰ میلیارد دلار س��رمایه داخلی 

جذب کرده است.
او در ادامه با انتقاد از محدودیت و ممنوعیت 
واردات ماشین آلات معدنی گفت: تولیدکننده 
داخلی ماشین های بی کیفیت را سه برابر قیمت 

به معدنکاران تحمیل می کند و می خواهد همان 
بلایی را که خودروساز سر مردم آورده است، بر 

سر معدنکاران بیاورد.
ش��کوری ب��ا بی��ان اینکه وص��ول عوارض 
غیر کارشناس��ی ش��ده از فع��الان معدن��ی، 
گرفتاری ه��ای زیادی را به وجود آورده اس��ت، 
افزود: مقرر ش��د نیم درصد ع��وارض به بهانه 
حمایت از دانش بنیان ها داده شود؛ این در حالی 
است که بودجه ۱۲ هزارمیلیاردی برای آنها در 
نظر گرفته ش��ده است. در این شرایط دریافت 
عوارضی که ۴۰ برابر ش��ده است، اگر پر کردن 

خزانه دولت نیست، چه هست؟
لزوم س�رمایه گذاری در فولاد با وزن  � 

پایین 
یک کارشناس فولادی گفت: کشورهای عربی 
مانند عربستان، فولاد با وزن پایین و استقامت بالا 
می خواهند که به همین دلیل باید در این زمینه 
س��رمایه گذاری کنیم و این فرصت را غنیمت 
بدانیم. امیرعلی اعلم با اشاره به سرمایه گذاری 
عربس��تان در تولید فولاد مطرح کرد: با شرایط 
فعلی، به نظر می رس��د ایران نتواند سهم قابل 
توجه��ی در بازار عربس��تان به  دس��ت بیاورد، 
چراکه زمانی  که این کشور نیازمند فولاد ایران 
بود، تنش های سیاسی مانع ورود ما به این بازار 

شد و آن را از دست دادیم.
وی با بیان اینکه عربستان از تجربه امارات در 
ساخت وساز و شهرسازی بهره گرفته است، افزود: 
کش��ورهای عربی مانند عربستان، فولاد با وزن 
پایین و استقامت بالا می خواهند که به همین 
دلیل باید در این زمینه سرمایه گذاری کنیم و 

این فرصت را غنیمت بدانیم.
به گفته این فعال فولادی، عربستان به  صورت 
مس��تقیم چندان نیازمند فولاد ایران نیست و 

احتمالا با ما وارد معامله نشود، اما با بهبود روابط 
سیاسی و گستردگی روابط با کشورهای دیگر، 
این موضوع می تواند در افزایش حجم صادرات 

تاثیر بگذارد.
اعل��م اضافه کرد: ناگفته نماند کش��ورهای 
آفریقایی و خاور دور بیشتر از عربستان در اولویت 
ص��ادرات فولاد ایران هس��تند و با وجود اینکه 
عربستان از لحاظ مسافت به ما نزدیک تر است، 
اما این کشور به زودی از بزرگ ترین فولادسازان 
دنیا خواهد شد که مسلما به تدریج از نیاز آن به 

فولاد ایران کاسته خواهد شد.
وی خاطرنش��ان کرد: در این راستا، باید به 
زمینه های صادرات و ورود تکنولوژی های جدید 
در بخش تولید فولاد متمرکز شویم. اگر از امروز 
در حوزه تکنول��وژی برنامه ریزی نکنیم، بدون 
تردید حجم فعلی صادرات را از دست داده و فولاد 

عربستان از فولاد ایران جلو خواهد زد.
یک فعال فولادی گفت: شرایط غیرمنطقی و 
غیرکارشناسی وضع عوارض صادراتی بدیهی بوده 
و با وجود اینکه دولت متوجه این موضوع شده و 
به دنبال اصلاح آن است، سازمان برنامه و بودجه 
به دلیل کس��ری بودجه دولت در پایان س��ال، 
درخواست کرد این مصوبه بدون اصلاح، اجرایی 
ش��ود تا بتواند پول بیشتری از جیب فعالان و 

تولیدکنندگان فولادی را وارد دولت کند.
رضا صالحی با اشاره به وضع عوارض صادراتی 
در مواد اولیه ف��ولادی اظهار کرد: در چند ماه 
گذشته ش��اهد بودیم دولت عوارض مضاعفی 
را ب��رای صادرات مواد اولیه وضع کرد و عوارض 
۵ درصدی گندله را به ۲۰ درصد تغییر داد که 
مورد اعتراض ش��دید صنعتگران، معدنکاران و 

صادرکنندگان فولادی قرار گرفت.
وی در ادام��ه اضاف��ه کرد: به دلیل ش��دت 

مخالفت فعالان ف��ولادی و منطقی بودن این 
اعتراض، دولت مج��ددا موضوع را با محوریت 
وزارت صمت در دس��تور کار قرار داد و پس از 
اقدامات کارشناسی در هیات دولت، روز ۲۸ بهمن 
در مصوبه ای عوارضی را که بدون در نظر گرفتن 
جوانب مختلف، اعلام کرده بودند کاهش دادند 
که بر همین اساس، عوارض گندله به یک درصد 

و کنسانتره به ۵ درصد تبدیل شد.
فعال صنعت ف��ولادی در ادامه اضافه کرد: 
در ۲۸ بهم��ن داود منظ��ور رییس س��ازمان 
برنامه و بودج��ه در نام��ه ای به هی��ات دولت و 
معاون اول رییس جمهوری، درخواست کرد به 
دلیل کسری بودجه، دولت این مصوبه را ابلاغ 
نکن��د و همان ۲۰ درص��د را از صادرکنندگان 

دریافت کنند.
صالحی با اش��اره ب��ه اینکه چنین تصمیم 
غیرمنطقی با وجود تهدیدها و تحریم ها تنش 
ش��دیدی را به صنعت فولاد وارد کرده اس��ت، 
گفت: ناگفت��ه نماند در ح��ال حاضر به دلیل 
تحریم ها، صنعت فولاد کشور در رقابت با سایر 
کشورها مجبور هستند محصولات خود را حدود 
۱۵ تا ۲۰ درصد زیر قیمت جهانی صادر کنند. 
بنابراین وضع عوارض ۲۰ درصدی، نشان دهنده 
بی برنامگی و اجحافی است که به صادرکنندگان 
فولاد کشور وارد می شود. بر همین اساس، این 
س��وال مطرح می ش��ود که مگر دولت کسری 
بودج��ه خ��ود را باید از جی��ب صادرکنندگان 
تامین کند؟ چرا مشکلات، عدم برنامه ریزی و 
عدم آینده نگری دول��ت را باید صادرکنندگان 

فولادی بپردازند؟
ماشین سازان داخلی ظرفیت کافی را  � 

فراهم نمی کنند
 بح��ث فعالی��ت معادن کش��ور هم��واره با 

اف��ت و خیزهایی همراه بوده اس��ت و نظرات 
بسیاری در خصوص آسیب هایی که این بخش 
به محیط زیس��ت و منابع طبیعی کش��ور وارد 
می کند از یک س��و و از س��وی دیگر در مورد 
محدودیت های��ی که موجب ش��ده نت��وان از 
تمام ظرفیت ه��ای این بخش اس��تفاده کرد، 
اظهارنظرات بس��یاری وجود دارد. با این وجود 
یکی از اصلی ترین مباحث پیرامون بخش معدن 
کشور فرسودگی ماشین آلات و تاثیرات منفی که 
بر این بخش می گذارد در کنار محدودیت واردات 

ماشین آلات به روز دنیاست.
عض��و هیات مدیره خانه صنع��ت معدن و 
تجارت ایران ضمن اشاره به کمبود ماشین آلات 
معدنی و ضرورت نوسازی دستگاه ها اظهار کرد: 
تولید کنن��دگان داخلی ماش��ین آلات معدنی، 

ظرفیت کافی را برای ما فراهم نمی کنند.
آرمان خالقی می گوید: باید بپذیریم در بحث 
ماشین آلات معدنی به شدت کمبود داریم، ضمن 
اینکه به ش��دت ماش��ین آلات موجود فرسوده 
هستند و نیاز به بازسازی و نوسازی در این حوزه 
داریم. در واقع این یک نیاز است و این نیاز قاعدتا 

باید جبران شود.
خالقی افزود: مس��اله اساس��ی و قابل تامل 
اینجاست که تولید کنندگان داخلی ماشین آلات 
معدن��ی هم ظرفی��ت کافی را ب��رای ما فراهم 
نمی کنن��د. ای��ن در حالی اس��ت ک��ه واردات 
ماشین آلات دست دوم هم منع و مشکل دارد، 
لذا در شرایطی که بعضا ماشین آلات تخصصی را 
نمی توانیم در کشور تولید کنیم و این مشکلات 
هست گفته می شود صرفا برای حمایت از بخش 
تولید داخل نمی گذارند ماشین آلات بیاید که این 
امر صنعتگران بخش را با چالش های اساس��ی 

مواجه می کند.
وی خاطرنشان کرد: برآوردن نیاز معدنکاران 
کشور در خصوص ماشین آلات معدنی یک نیاز 
اضطراری است، چراکه بسیاری از ظرفیت های 
معدنی به دلیل اینکه این تجهیزات و ماشین آلات 
فراهم نش��ده رسما معطل هستند. این جریان 
مانند این است که برای حمایت از یک کارخانه 
و تولیدات آن یک ظرفیت ثروت افزایی کشور را 
معطل نگه داشته ایم که اصولا این اقدام با عقل 

معاش همخوانی ندارد.
گفتنی اس��ت ب��ه گفته فع��الان بخش و 
معدنکاران اگر بخواهیم به عملیات خاکی ۷۵۰ 
میلیون تنی با یک نسبت باطله ۶ به ۱ برسیم نیاز 
به یک حجم عملیاتی داریم که دست کم نیازمند 
بین ۱۰ تا ۱۲ هزار دس��تگاه جدید است. طبق 
نظر کارشناسان ضمن اینکه ۳۷ هزار دستگاه 
موجود نیاز به بازسازی دارد، ما نیاز به ظرفیت 
جدید برای افزایش عملیات خاکی داریم که این 
شامل دستگاه های حفاری اکتشافی، دستگاه های 
راهس��ازی مثل بولدوزر، ماش��ین آلات بارگیر، 
دس��تگاه های حمل کننده و غیره داریم که در 

این حوزه ۱۲ هزار دستگاه نیاز است.

استاندار کرمان گفت تفاهمنامه ای با سازمان انرژی اتمی 
منعقد شده تا محدوده هایی که در اختیار این سازمان قرار 

دارد، تعیین تکلیف شوند.
محمدمهدی فداکار در نشس��ت شورای معادن استان 
کرمان افزود: شرکتی با همکاری شرکت های بزرگ معدنی 
کرمان تشکیل شده تا اکتشاف پهنه های معدنی در استان 

کرمان را انجام دهد.
وی بی��ان کرد: پروژه های محرومیت زدایی در اس��تان 
کرم��ان با هم��کاری ق��رارگاه امام حس��ن مجتبی)ع( به 
ارزش ۱۰۰ همت انجام و در قبال بخش��ی از تامین مالی 
این طرح ه��ا ۱۲ محدوده معدنی به این ق��رارگاه واگذار 

می شود.
استاندار کرمان تاکید کرد: عایدات و منافع این معادن 
به داخل اس��تان وارد می شود و طرح های معدنی که بعد 
از ۲ بار مزایده بدون متقاضی می ماند طبق قانون واگذار 
می شود و این واگذاری شخصی نیست و همه مردم استان 

از آن استفاده می کنند.
رییس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمان 
گفت: اجازه داده ش��ده ک��ه هر معدن��دار در کنار حوزه 

معادنی خود تجهیزات تولید برق خورشیدی را مستقر و 
از معافیت های مصوب اس��تفاده کند که کمک زیادی به 

تولید برق کشور می شود.
مهدی حسینی نژاد افزود: طرح تامین برق فولاد راور با 

چند محدوده معدنی تداخل داش��ت که مصوب شده این 
طرح در مکان هایی که با این محدوده ها تداخل نداش��ته 

باشد اجرا شود.
وی اظهار کرد: ۱۶ درصد از مساحت استان کرمان بلوکه 

س��ازمان انرژی اتمی اس��ت و توافق شده تا محدوده های 
معدنی را در قالب بسته های مشخص برای اکتشاف به این 

سازمان انرژی اتمی فرستاده و تعیین تکلیف شود.
رییس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت جنوب استان 
کرم��ان نیز گفت: مدل توس��عه مع��ادن کوچک مقیاس 
در جن��وب کرمان اتف��اق افتاده که بس��یار موفق بوده و 
۵۴ کارخانه صنایع معدنی در جنوب اس��تان در دس��ت 

راه اندازی است.
مس��لم مروجی اف��زود: برای اینکه توس��عه معادن در 
شهرستان های جنوبی استان کرمان ادامه یابد باید توسعه 

زیرساخت ها پشتیبانی و شتاب گیرد.
معدن��ی  ب��زرگ  ش��رکت های  داد:  ادام��ه  وی 
سرمایه گذاری های خوبی در جنوب کرمان انجام داده اند 
که چند واحد تولیدی فعال شده و واحدهای دیگری نیز 

به زودی به بهره برداری می رسند.
مروجی بیان کرد: دوره های آموزش��ی معدن با کمک 
یکی از شرکت های معدنی در جنوب کرمان انجام شده و 
افراد ش��رکت کننده در این دوره جذب شرکت های حوزه 

معدنی شده اند.

پهنه های معدنی بلوکه شده استان کرمان تعیین تکلیف می شود
استان ها

»جهان صنعت« از لزوم سرمایه گذاری در بخش معدن گزارش می دهد

مشکلات دولت بر دوش فولادی  ها

ش�رکت تهیه و تولی�د مواد معدنی اي�ران در نظر دارد 
»انجام امور خدمات عمومی، فنی و اداری در مجتمع سرب 
نخلک« را از طریق س��امانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
به شماره ثبت ستاد 2003001028000092 و با جزئیات مندرج در 
اس��ناد مناقصه با تضمین شرکت در فرآيند ارجاع کار به مبلغ 
 11/900/000/000 ری��ال )ي�ازده میلیارد و نهص�د میلیون( ریال 
)واریز نقدی یا ضمانتنامه بانکی( برگزار نماید. تاریخ انتشار مناقصه 
در س��امانه س��اعت 10 صبح مورخ 1402/12/01 و مهلت زمانی 
دریافت اسناد مناقصه از سایت تا ساعت 17 مورخ 1402/12/16 
و مهلت ارائه پیشنهادات حداکثر تا ساعت 17 روز شنبه مورخ 
1402/12/26 و جلسه بازگشایی پاکات صبح روز يکشنبه مورخ 
1402/12/27 برگزار می گردد. علاقه مندان  شرکت در مناقصه 
می بایس��ت جهت ثبت نام و دریافت گواه��ی امضای الکترونیکی 
 ب��ا ش��ماره 1456 تماس حاص��ل نمایند و یا ب��ه آدرس اینترنتی

 www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

آگهی مناقصه عمومی 
 یک مرحله ای همزمان
  با ارزیابی کیفی )یکپارچه(
شماره 132- 1402/12 ت )نوبت اول(

اختصاص 4 میلیارد یورو یارانه کربن زدایی برای صنعت آلمان
دول��ت آلمان حدود ۴ میلی��ارد یورو و ۴/۳۱ میلی��ارد دلار یارانه 
برای حمایت از س��وئیچ ش��رکت های انرژی بر به تولید سبز اختصاص 

خواهد داد.
وزارت اقتصاد آلمان در بیانیه ای اعلام کرد در راستای برنامه آلمان 
برای رسیدن به سطح کربن خنثی تا سال ۲۰۴۵، برلین قصد دارد به 
ش��رکت ها در صنایعی نظیر فولاد، شیشه، کاغذ و مواد شیمیایی، در 
قبال کاهش انتشار کربن در تولیدشان، یارانه ۱۵ساله اعطا کند. وزارت 

اقتصاد آلمان اعلام کرد کمیسیون اروپا، ابزار یارانه ها را تایید کرده است و به زودی اولین فراخوان ها برای 
تامین مالی را آغاز خواهد کرد.

شرکت های دریافت کننده کمک ها، از طریق یک فرآیند مناقصه انتخاب می شوند که در آن، شرکت هایی 
که می توانند بیش��ترین میزان انتش��ار گازهای گلخانه ای را با کمترین هزینه کاهش دهند، برنده خواهند 

شد.
به گفته منابع آگاه، اولین فراخوان برای تامین مالی اولین مناقصه، در بهار امسال برگزار خواهد شد و 

چهار میلیارد یورو برای آن فراهم شده است و دور دوم مناقصه ها اواخر امسال برگزار می شود.
برلین در ابتدا قصد داشت یارانه  بیشتری را برای شرکت ها فراهم کند، اما کل برنامه پس از حکم سال 
گذشته دادگاه قانون اساسی که استفاده از حدود ۶۰ میلیارد یورو بدهی برای پروژه های حفاظت از آب و 

هوا را برای دولت ممنوع کرد، به خطر افتاد.
براساس این گزارش، شرکت ها از طریق قراردادهای به اصطلاح حفاظت از آب و هوا، هزینه های اضافی 
تولید سبز در صنایعی را جبران می کنند که در آنها، فرآیندهای تولید دوستدار آب و هوا در حال حاضر 

نمی توانند به صورت رقابتی انجام شوند.

بازار سنگ آهن چین در انتظار بازگشایی
منابع بازار اشاره کردند پایان رسمی تعطیلات هشت روزه سال نو چینی 
)CNY( در ۱۸ فوریه ممکن است باعث افزایش قیمت ها در بازار سنگ آهن 
وارداتی چین در واکنش به فعالیت های ذخیره سازی پس از تعطیلات در میان 
کارخانه های فولاد و تجار شود.Mysteel Global خاطرنشان کرد: موجودی 
سنگ آهن وارداتی که در اکثر کارخانه های فولادسازان داخلی انباشته شده 
بود، در طول تعطیلات CNY به میزان زیادی کاهش یافت، زیرا سازندگان 
مجبور بودند خرید و استفاده از مواد اولیه داخلی خود را کاهش دهند.یک 

ناظر بازار مستقر در شانگهای مشاهده کرد که اکثر کارخانه ها در طول تعطیلات، خرید سنگ آهن را در بازارهای 
ساحلی و بندری چین متوقف کردند که در درجه اول به این دلیل بود که تاجران کسب وکار خود را تعطیل کرده 
بودند تا از تعطیلات لذت ببرند در حالی که کوره های بلند بیشتر کارخانه ها به کار خود ادامه دادند.قیمت سنگ آهن 
وارداتی چین در طول تعطیلات به دلیل فعالیت های تجاری محدود در طول دوره تعطیلات بدون تغییر باقی ماند، 
 CFR در نرخ استرالیا همچنان در ۱۲۶/۶ دلار در هر تن  Mysteel SEADEX به طوری که شاخص ۶۲ درصد
چینگدائو در ۱۶ فوریه باقی مانده است.منبعی در شانگهای هشدار داد اگرچه تقاضا برای پر کردن سنگ معدن در 
میان کارخانه ها و بازرگانان طی هفته آینده به حمایت از قیمت سنگ آهن کشور کمک خواهد کرد، اما ممکن است 
چنین حمایتی چندان قوی نباشد.با توجه به حاشیه های سود ضعیف فولادی که اکثر کارخانه ها در حال حاضر تحمل 

می کنند، ذخیره مجدد مواد خام از جمله سنگ آهن در آنها محتاطانه خواهد بود و مقادیر آنها کم خواهد بود.
قبل از تعطیلات CNY امسال، بسیاری از فولادسازان ذخایر سنگ معدن داخلی خود را با احتیاط و با سرعت آهسته 
افزایش داده بودند که باعث شد قیمت سنگ آهن وارداتی در آن دوره با فشار نزولی مواجه شود.Mysteel Global از 
منابع بازار خاطرنشان کرد: از نظر بلندمدت، زمانی که کارخانه های فولاد تکمیل مجدد سنگ آهن خود را پس از تعطیلات 

پایان دادند، روند قیمت سنگ آهن با نرخی که کارخانه ها تولید خود را از سر می گیرند تعیین می شود.
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ب�ازار- نایب رییس اول اتحادیه مش��اوران املاک 
تهران معتقد اس��ت رش��د خرید و فروش مسکن  در 
دی م��اه نباید به منزله رونق بازار مس��کن باش��د و تا 

خروج بازار از رکود فاصله داریم.
ارائه آمارهای جدید از بازار مس��کن از سوی مرکز 
آم��ار این نوی��د و آلارم را به بازار مس��کن داد که در 
ماه های پایانی س��ال و با توجه به برخی تغییرات نرخ 
ارز، باید منتظر تغییر و تحولات نسبی خوبی به لحاظ 

معاملات مسکن باشیم.
هر چند تغییرات نرخ ارز چند روزی دوام نداشت و 
تا حدودی به ثبات رسید، اما برخی فعالان بازار مسکن 
معتقد بودند همه ساله با رسیدن به ماه های پایانی سال 
معاملات مسکن نیز رونق می گیرد و همین رونق باعث 

تغییرات اندکی در بازار مسکن می شود.
گزارش اخیر مرکز آمار نشان داد متوسط قیمت هر 
مترمربع مسکن طی دی ماه امسال به ۸۰ میلیون و ۶۱ 
هزار تومان افزایش یافته است. متوسط قیمت مسکن 

در آذرماه امسال ۸۰ میلیون و ۲۹ هزار تومان بود.
در ماه گذشته متوس��ط قیمت هر مترمربع واحد 
مسکونی در منطقه یک به رکورد ۱۶۶ میلیون و ۳۹۲ 
هزار تومان رسید. متوسط قیمت در این منطقه طی 
آذرماه حدود ۱۵۷ میلیون تومان بود. در بین مناطق 
۲۲گانه تهران، متوس��ط قیمت مسکن در ۱۱ منطقه 
طی ماه گذش��ته در مقایس��ه با آذرماه روند کاهشی 

داشته است.
داود بیگی ن��ژاد نایب  رییس اول اتحادیه مش��اوران 
املاک تهران در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه آیا بازار 
مسکن در حالت رونق نسبی قرار گرفته است، گفت: 
اگر بخواهیم به طور ریز وارد این مس��اله ش��ویم باید 
اینط��ور عن��وان کرد که هرچند مطابق آمارها رش��د 
خرید و فروش مس��کن  در دی ماه نسبت به آذرماه به 
ثبت رسید، اما همچنان تا خروج بازار مسکن از رکود 

فاصله وجود دارد.
او ب��ا تاکید بر اینکه در نیمه پاییز س��ال جاری در 
ش��هر تهران حدود ۳۵۰۰ معامله مسکن ثبت شد و 
این آمار نش��ان دهنده رشد ثبت قراردادهای خرید و 
فروش مسکن اس��ت، ادامه داد: مراجعه به بنگاه های 
املاک همواره در ماه های پایانی س��ال رش��د می کند 

و ای��ن بار هم ش��اهد این موضوع هس��تیم که در دو 
م��اه دی و بهمن این مراجعات بنا به دلایل مختلفی 

افزایش یافته است.
نایب رییس اول اتحادیه مش��اوران املاک تهران با 
تاکید بر اینکه هنوز با رونق نسبی بازار مسکن فاصله 
داریم، چراکه قدرت خرید متقاضیان مسکن به شدت 
در این چند س��ال گذش��ته پایین آمده اس��ت تاکید 
کرد: کاهش قدرت خرید متقاضیان مسکن مربوط به 
دولت سیزدهم نیست و از دولت های قبل استارت آن 
خورد. به هر حال متقاضیان مس��کن این روزها توان 
خرید مسکن را ندارند و بانک ها نیز تسهیلات مناسبی 
در اختیار متقاضیان قرار نمی دهند که بخواهند وارد 

بازار مسکن شوند.
بیگی نژاد افزود: همان طور که پیش بینی می ش��د 
تعداد قراردادهای منعقده مش��اوران املاک در س��ه 
ماهه پایانی هر سال افزایش می یابد و امسال نیز شاهد 

بودیم آمار خرید و فروش املاک در تهران از سه هزار 
و ۵۵۰ ق��رارداد در آذر م��اه به بیش از ۴۵۰۰ قرارداد 

در دی ماه رسید.
او گفت: ش��اهد افزایش دو درصدی قیمت املاک 
در دی ماه نسبت به آخرین ماه پاییز بودیم و میانگین 
قیمت ها طبق گزارش مرکز آمار در پایتخت متری ۸۰ 
میلیون تومان عنوان شد. با این حال نسبت به دی ماه 
سال گذشته، کاهش آمارهای خرید و قیمت را شاهد 
هس��تیم. نایب رییس اول اتحادیه مشاوران املاک با 
اشاره به کاهش قیمت مسکن در برخی مناطق تهران 
گفت: البت��ه در برخی مناطق تهران مثل منطقه ۲۲ 
ش��اهد رشد بسیار اندک قیمت هم بودیم. این آمارها 
و ارق��ام  نش��ان دهنده ذات طبیعی ب��ازار در ماه های 
پایانی سال است، به طوری که افراد تمایل بیشتری به 
جابه جایی ملک، خرید و اضافه کردن به متراژ مسکن 

خود نشان می دهند.

او در پاس��خ به این پرس��ش که آیا این آمار که 
اعلام کردید قراردادها به ۴۵۰۰ مورد رسیده است 
می توان��د نوید رون��ق بازار مس��کن را بدهد، اظهار 
کرد: این اعداد و ارقام همچنان نش��ان دهنده رکود 
در معام��لات مس��کن پایتخ��ت اس��ت، چراکه اگر 
می خواهیم به س��مت خروج از رکود حرکت کنیم 
بای��د حداقل میزان معاملات مس��کن در ماه به ۱۰ 

هزار مورد ثبت قرارداد برس��د.
نایب  رییس اول اتحادیه مشاوران املاک تهران در 
پاسخ به این پرسش که به نظر می رسد این روزها زمان 
خرید مسکن باشد، تاکید کرد:  متقاضیان مسکن هر 
زمان احساس کردند که توانایی خرید ملک دارند باید 
وارد بازار مسکن شوند و به رفع احتیاجات خود اقدام 
کنند، زیرا به تعویق انداختن این نیاز شاید برای آنها 
عواقبی به همراه داشته باشد. چراکه بازار مسکن نسبت 
به سال های قبل به برخی تغییرات و اخبار واکنش های 

سریع نشان می دهد.
وی ادام��ه داد: ب��از هم تاکید می کن��م افرادی که 
توانایی مالی لازم را دارند و نیازمند برخی تغییرات برای 
رفع احتیاجات مصرفی خود در بازار مس��کن هستند 
پس از به وجود آمدن نیاز، هرچه س��ریع تر نسبت به 

خرید مسکن اقدام کنند.
نایب رییس اول اتحادیه مش��اوران املاک تهران 
در پاس��خ ب��ه این پرس��ش که س��امانه خودنویس 
می توان��د به کمک بازار اجاره مس��کن بیاید، گفت: 
شغل مشاوران املاک، یک شغل تخصصی است که 
جای��گاه و منزلتی برای خود در س��طح جامعه دارد 
و تحصی��لات و تجربه ای را می طلبد. این ش��غل در 
سرتاس��ر جهان جایگاه خاصی دارد. پس باید دقت 
کنیم که برای س��اماندهی ب��ازار اجاره ابتدا باید به 
تقاضا پاسخ مناسب دهیم، یعنی باید تولید و عرضه 

مس��کن به میزان کافی افزایش یابد.
او اف��زود: اینکه بخواهیم اب��زار تنظیم قرارداد را با 
این نیت که بازار مسکن را آرام می کنیم و در اختیار 
عموم ق��رار دهیم، می تواند خطرناک باش��د، چرا که 
متقاضیان مس��کن به دلیل عدم پرداخت دس��تمزد 
مشاوران املاک نمی خواهند زندگی  خود را در اختیار 

دیگران قرار دهند.

نایب رییس اول اتحادیه املاك:
فاصله زیادی با رونق بازار مسکن داریم

زاویه

مرکز مدیریت راه های کشور:
جاده چالوس تا ساعت ۲۴ اول اسفند مسدود است

»جهان صنعت«- مرکز 
مدیری��ت راه های کش��ور از 
بسته ش��دن جاده چالوس 
و آزادراه تهران-ش��مال ت��ا 
ساعت ۲۴ روز سه شنبه اول 
اسفندماه ۱۴۰۲ و بارش برف 
و باران در جاده های ۷ استان 
خبر داد. براساس اعلام مرکز 

مدیریت راه های کشور محور چالوس و آزادراه تهران-شمال مسیر رفت و برگشت 
تا ساعت ۲۴ روز سه شنبه ۱ اسفند بسته هستند. محور چالوس مسیر رفت و 
برگشت، واقع در استان مازندران از ساعت ۶ روز یکشنبه مورخ ۱۳ اسفندماه 
لغایت تا ساعت ۲۴ روز سه شنبه مورخ ۱۵ اسفندماه، به دلیل عملیات راهداری 

بسته است و تردد از محورهای جایگزین هراز و فیروزکوه انجام می شود.

مدیر پروژه طرح های ملی شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور:
کشورهای همسایه، ایران را در ترانزیت دور می زنند

»جهان صنعت«- مدیر 
پروژه طرح های ملی شرکت 
ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل کش��ور با بیان 
اینک��ه از تله های ترانزیتی 
در کشور ضربه می خوریم، 
گفت: مش��کل ترانزیت ما 
زیرساخت نیس��ت، بحث 

دیپلماسی است و با اینکه منطقه ما ژئوپلیتیکی ترین منطقه دنیاست، همه 
کش��ورها ما را در ترانزیت دور می زنند. مرتضی نوروزی در نشست تخصصی 
چالش های توسعه حمل ونقل ریلی و نقش آن بر رشد متوازن اقتصاد ملی بیان 
کرد: ۲۰ سال است که دنبال طرح جامع حمل ونقل ریلی هستیم، اما هنوز به آن 
دست پیدا نکرده ایم. کشورهایی مثل اوگاندا و زیمبابوه طرح جامع حمل و نقل 
دارند و ما نداریم. هر سال یک طرح به طرح های ریلی اضافه می شود، اما هنوز 
طرح جامع نداریم؛ آن هم به این دلیل که مدیر دولتی نمی خواهد به کسی نه 
بگوید. می گوییم اولویت اول ما چابهار است، اما در حال ساخت طرح های دیگری 
هستیم. او با بیان اینکه ما مشکل ساختار در حکمرانی حمل ونقل داریم، گفت: 
یک شبه تصمیم گرفتند وزارت راه وشهرسازی را ادغام کنند. ناگهان تصمیم 
گرفتند از ۲۱ وزارتخانه به ۱۷ وزارتخانه برسیم؛ وزارت راه و وزارت مسکن ادغام 
شد بدون کار کارشناسی. هر ادغامی به دلیل این اتفاق می افتد که سازمان چابک 
شود، اما با این ادغام به چنین هدفی نرسیده ایم. مدیر پروژه طرح های ملی شرکت 
ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور با بیان اینکه همه یارانه های پنهان 
به جاده تعلق دارد، گفت: قیمت سوخت برای جاده ۰/۶ سنت است؛ انتقال بار 
از طریق جاده از تهران به مشهد ۱۱ روز طول می کشد، اما همچنان به دلیل 
یارانه، جاده را به ریل که زمان کمتری دارد، ترجیح می دهند. نوروزی اظهار کرد: 
می گویند قیمت سوخت واقعی شود، یعنی یک دلار. ما تورم را مهار نمی کنیم، 
قیمت بنزین را واقعی می کنیم و وقتی ارزش ریالمان کم ش��د، می گوییم به 
مردم سوبسید می دهیم، در حالی که به دنبال رفع مشکل اصلی یعنی کاهش 
تورم نمی رویم. ما زیرساخت را ساختیم، اما ناوگان نداریم که تقاضا را پوشش 
دهیم، ۹۰۰ لوکوموتیو داریم، اما فقط ۵۷۴ عدد در ش��بکه اس��ت و با چنین 
ناوگانی نمی توان همه تقاضاها را پوشش داد. او با بیان اینکه کشور ما در آینده 
از تله های ترانزیتی در کشور ضربه می خورد، گفت: می گویند مشکل ترانزیت 
ما زیرساخت است، اما مشکل ما زیرساخت نیست. بحث دیپلماسی است و با 
اینکه ایران ژئوپلیتیکی ترین منطقه دنیاست، همه کشورها ما را در ترانزیت دور 

می زنند و نسل بعد متوجه می شود که ما چقدر اشتباه کرده ایم.

دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری ایران:
رویکرد تهیه طرح های جامع تغییر می کند

»جهان صنعت«- دبیر 
ش��ورای عالی شهرسازی و 
معماری ای��ران با تاکید بر 
اینکه به منظور حل مشکلات 
شهرها تهیه طرح های جامع 
تغیی��ر می کن��د، گفت: در 
تهیه طرح ها، مشکلات مردم 
در گفت وگو با انجمن های 

مردم نهاد و س��ایر گروه ها بیان می شود تا در تهیه طرح ها در همان بازه طرح 
جامع تغییرات مورد تصویب اعمال شود. خسرو دانشجو از تغییر رویکرد در تهیه 
طرح های جامع شهری به دلیل حل مشکلات فعلی برخی شهرها و اجازه برای 
حل چالش های شهری در زمانی که طرح جامع در حال جریان است، خبر داد. 
معاون معماری و شهرسازی وزارت راه وشهرسازی درباره رویکرد جدید در تهیه 
و تدوین طرح های جامع شهری گفت: در رویکرد جدید، تهیه طرح های جامع 
تغییر می کند و این تغییرات به دلیل سرعت تحول شهرهاست و اینکه ساکنان 
شهرها نیازهایشان به دلیل سرعت تغییراتی که بر زندگی شان تاثیر می گذارد، 
اعمال خواهد شد. او ادامه داد: با این رویکرد، طرح های جامع سلبی که بازه های 
۱۰ تا ۱۵ ساله داشتند و در افق تعیین شده برای طرح امکان هیچ گونه اصلاحی 
وجود نداشت، تغییر می کند تا در زمان اجرای طرح های جامع نیز چنانچه نیاز 
به بازبینی در برخی موارد وجود داشت، این امکان فراهم شود. دانشجو تصریح  
کرد: در رویکرد جدید این امکان فراهم شده تا ضمن اخذ نظرات تعاونی ها و سایر 
نهادهای مردمی، طرح اجازه تغییر را داشته باشد. با این رویکرد طرح های جامع 

اجازه تغییرهای مورد نیاز را در بازه زمانی ۱۰ تا ۱۵ ساله خواهند یافت.

مدیرعامل سازمان هواپیمایی کشوری مطرح  کرد
وقفه ۳ ماهه در ترخیص قطعات خریداری شده هواپیماها

ایرنا- مدیرعامل سازمان 
هواپیمایی کش��وری گفت: 
برنامه امسال ما سرخط آوردن 
۲۵۰ فروند هواپیما بود، اما به 
دلیل برخی مشکلات از جمله 
وقفه س��ه ماهه در ترخیص 
قطعات خریداری شده، فقط 
بخش��ی از آن عملیاتی شده 

اس��ت. محمد محمدی بخش افزود: با وجود اینکه پول قطعات یادش��ده پرداخت 
شده بود، اما مواجهه با مشکلات فنی سبب شد تا در عمل ترخیص آنها به تعویق 
بیفتد و سبب وقفه سه ماهه در کار شد. او خاطرنشان  کرد: شرکت های هواپیمایی 
مجموعه های تعمیراتی و شرکت های دانش بنیان در تلاشند تا در نوروز امسال خدمات 
مناسبی به هموطنان ارائه شود. همچنان که در تعطیلات ۲۷ رجب امسال و زیارت 
مخصوص امام هشتم شیعیان و تعطیلات هفته گذشته منتج به ۲۲ بهمن و سالروز 
پیروزی انقلاب اسلامی، خدمت رسانی کم نظیری را در فرودگاه های کشور شاهد 
بودیم. محمدی بخش اضافه  کرد: در این ایام شاهد جابه جا شدن رکوردهای پروازی 
در فرودگاه مشهد، تبریز، فرودگاه های استان سیستان و بلوچستان و تهران به ویژه 
فرودگاه امام بودیم و پروازهای زیادی انجام شد. رییس سازمان هواپیمایی کشوری 
اظهار کرد: امسال کمتر شاهد کمبود بلیت در فرودگاه مشهد بودیم و با همین روند 

برای عید نوروز ۱۴۰۳ نیز برنامه ریزی خواهیم کرد.

گروه مسکن- در حالی آخرین گزارش خبر
دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه وشهرسازی 
آبان ماه س��ال ۱۳۹۹ منتشر شده که طی 
۳۹ ماهه اخیر ای��ن دفتر گزارش تحولات 

بازار مسکن را منتشر نکرده است.
انتش��ار  س��ال ۹۹ ط��ی دو مرحل��ه 
گ��زارش قیمت مس��کن توس��ط معاونت 
 مسکن و س��اختمان وزارت راه وشهرسازی 
)دفتر اقتصاد مسکن( متوقف شد؛ یک بار از 
مرداد ۹۹ و بار دوم از آبان ماه همان سال.

طی بازه زمانی س��ه ماهه ای از مرداد تا 
مهرم��اه انتقادات فراوان��ی متوجه عملکرد 
معاون وقت مس��کن و س��اختمان وزارت 

راه وشهرسازی بود. 
سازندگان و انبوه سازان رویه این معاونت 
در عدم انتش��ار قیمت مسکن را ناصواب و 
عامل س��ردرگمی فعالان این بخش عنوان 

می کردند.
در ادام��ه با توجه به تش��دید انتقادات 
س��رانجام، گزارش قیمت مسکن برای ماه 
آبان ۹۹ توسط دفتر اقتصاد مسکن منتشر 
شد. گزارش��ی که در آن زمان سروصدای 
زی��ادی به پا کرد و قیمت های اعلام ش��ده 
در آن به گفته برخی فعالان بازار مس��کن 

غیرواقعی بود.
بیس��ت و دوم آبان ماه سال ۹۹ محمود 
محمودزاده معاون وقت وزیر راه وشهرسازی 
در نشست خبری با  اشاره به تغییر رویکرد 
در معرف��ی اقتص��اد ب��ازار مس��کن، گفته 
ب��ود: از مردادماه امس��ال )۱۳۹۹( وزارت 
راه وشهرس��ازی به دلیل تکمیل اطلاعات 
درخصوص متوس��ط قیمت بازار مس��کن ، 
اطلاعات ماهانه شهر تهران را منتشر نکرد. 
طی دو ماه ساختار جدیدی پیاده سازی شد 

که نتایج آن را اعلام می کنیم.
او ادامه داد: ملاک تعیین متوسط قیمت 
مسکن که توسط بانک مرکزی، وزارت راه 
و مرکز آمار ایران منتش��ر می شود حاصل 
از معاملات کد رهگیری بود. این در حالی 
بود که فقط متوس��ط قیمت تهران در این 
گزارش ها اس��تخراج می شد، بعد از مصوبه 
دولت در ستاد ملی کرونا مبنی بر لزوم همه 
معاملات مسکن در سامانه کد رهگیری این 
امکان به وجود آمد تا قیمت متوسط همه 

استان ها را داشته باشیم.
او ب��ا بی��ان اینکه س��اختار جدید برای 
متوس��ط قیم��ت مس��کن تم��ام مراک��ز 
استان هاست، گفت: مقایسه متوسط قیمت 
مس��کن در ایران و برخی شهرها در سایر 
کشورها، یکی دیگر از شقوق مختلف ساختار 

جدید است.
معاون وزیر راه وشهرسازی با بیان  اینکه 
ب��ه دنبال آن هس��تیم با انتش��ار آمار بازار 
مس��کن به یک ادبیات مش��ترک برسیم، 
افزود: قبلا یک قیمت پایه برای شهر تهران 
منتش��ر می شد که یک اثر ذهنی تورمی را 
برای سراس��ر کش��ور رقم می زند. این در 
حالی اس��ت که متوسط قیمت مسکن در 

۲۶ استان زیر ۱۰ میلیون تومان، ۹ استان 
زیر ۵ میلیون تومان، ۳ اس��تان بین ۱۰ تا 
۱۵ میلیون تومان و فقط تهران بالاتر از ۲۰ 

میلیون تومان متوسط قیمت است.
محمودزاده با اش��اره به بررس��ی سهم 
مسکن در ارزش افزوده گفت: اوج این عدد 
به ۸ می رسد که مربوط به سال ۹۱ است؛ 
در سال های ۹۷ و ۹۸ هم مجددا شاهد رشد 

ارزش افزوده در بخش مسکن بوده ایم.
او با بیان اینکه بیشترین سرمایه گذاری 
در بخش مس��کن با ۴۲۰۰ میلیارد تومان 
بوده که در سال های بعد این روند کند شد 
که البته در س��ال ۹۸ افزایش یافت، اظهار 
کرد: با توجه به اقدامات انجام ش��ده، شاهد 
افزایش س��رمایه گذاری در بخش مس��کن 

هستیم.
به گ��زارش »جهان صنع��ت« به نقل از 
تسنیم، چند روز پس از این سخنان، گزارش 
جدید قیمت مسکن برای آبان ماه سال ۹۹ 
در س��ایت وزارت راه وشهرسازی بارگذاری 
ش��د؛ گزارش��ی که البته جزئیات آن قابل 

دسترسی نیست.

از آبان ماه س��ال ۹۹ به این س��و و طی 
۳۹ ماهه اخیر دفتر اقتصاد مسکن گزارش 
مربوط به تحولات بازار مس��کن را منتشر 
نک��رده و دلیل آن را انتظارات تورمی اعلام 

کرده است.
خردادماه س��ال جاری سرپرست دفتر 
اقتصاد مسکن وزارت راه وشهرسازی با اشاره 
به اینکه انتشار گزارش تحولات بازار مسکن 
ب��رای جلوگی��ری از ایجاد ت��ورم انتظاری 
متوقف شده است، گفته بود: درحال رایزنی 
ب��ا مرکز آمار و بانک مرکزی برای انتش��ار 

گزارش های واقعی بازار مسکن هستیم.
ابوالفض��ل ن��وروزی در پاس��خ ب��ه این 
پرس��ش که از آبان ماه س��ال ۹۹ انتش��ار 
گزارش تحولات بازار مسکن توسط وزارت 
راه وشهرسازی متوقف شده است، دلیل این 
کار چه بوده است، اظهار کرد: از حدود دو 
س��ال قبل آمارهای مربوط به بازار مسکن 

منتشر نشده است.
او ادام��ه داد: بانک مرکزی و مرکز  آمار 
ایران گ��زارش تح��ولات بازار مس��کن را 
مبتنی بر نمونه گیری منتش��ر کرده اند که 

البته این آمار مبنای درس��تی برای اعلام 
قیمت ها نیست.

او با اش��اره به برگزاری جلس��ات برای 
تعیی��ن تکلیف نحوه انتش��ار گزارش ها به 
بازار مسکن با بانک مرکزی افزود: پیش از 
این گزارش تحولات بازار مسکن بر اساس 
میانگین قیمت مناطق تهران منتشر می شد. 
این درحالی بود که در برخی مناطق هیچ 
معامله ای انجام نمی ش��د و به عنوان مثال 
مناطق یک و دو رهبری قیمت اس��تان را 

برعهده می گرفتند.
سرپرس��ت دفتر اقتصاد مسکن وزارت 
راه وشهرسازی تاکید کرد: در ادامه متوسط 
قیمت اعلامی در تهران به کل کشور تعمیم 
می یافت و باعث ایجاد تورم انتظاری در این 
بخش می شد. با توجه به همین مساله آمار 
منتشر شد و در حال جمع بندی با مرکز آمار 
و بانک مرکزی برای انتشار گزارش تحولات 
بازار مس��کن بر اس��اس قیمت های واقعی 
هستیم. آبان ماه سال ۹۹ معاون سابق وزیر 
راه وشهرس��ازی متوسط قیمت مسکن در 
تهران را ۱۰ تا ۱۵ میلیون تومان اعلام کرده 

بود. براساس جدیدترین گزارش مرکزی آمار 
ایران طی ۳۸ ماهه منتهی به دی ماه امسال 
متوسط قیمت مسکن در تهران از مرز ۸۰ 

میلیون تومان عبور کرده است.
اگر فرض را بیشترین قیمت اعلام شده 
آبان ماه سال ۹۹ یعنی ۱۵ میلیون تومان در 
نظر بگیریم، متوسط قیمت مسکن در تهران 
۴۳۳ درص��د افزایش یافته اس��ت. واقعیت 
آن اس��ت که بازار مسکن به عنوان یکی از 
بازارهای اقتصادی است که از تحولات سایر 
بازاره��ا به خصوص ارز و تورم عمومی تاثیر 
می پذیرد و انتش��ار یا عدم انتشار گزارش 
تحولات، تاثیری در روند رو به جلو افزایش 

قیمت ها در آن ندارد.
در ای��ن بین س��ازندگان و انبوه س��ازان 
مسکن به واس��طه عدم انتشار گزارش های 
بازار مس��کن نمی توانند بر اساس نیازهای 
کش��ور برنامه ریزی کنند. موضوعی که به 
رکود تورمی بازار مسکن دامن زده و باعث 
کاه��ش قدرت خرید مردم ب��رای ورود به 
این بخش می ش��ود و به افزایش قیمت ها 

دامن می زند.

علت تاخیر ۳۹ماهه در انتشار گزارش  بازار مسکن بررسی شد

سانسور به بهانه انتظارات تورمی 
سرپرست دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه وشهرسازی:  آمار بانک مرکزی و مرکز  آمار مبنای درستی برای اعلام قیمت ها نیستند
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عرضه ۲۱۰ هزار تن شمش بلوم در بورس کالا
تالارهای بورس کالای ایران در آخرین روز بهمن )دوش��نبه ۳۰ بهمن  ماه( 
میزبان عرضه ۷۰۴ هزار و ۲۵۸ تن انواع کالا و محصول بود. شمش بلوم با عرضه 
۲۱۰ هزار تن، بیشترین عرضه دیروز را به خود اختصاص داد. به گزارش بازار، به 
این ترتیب در تالار محصولات صنعتی و معدنی ۲۰۸ هزار و ۸۶۳ تن شمش بلوم 
و ۲ هزار تن ورق سرد روی تابلو رفت. تالار سیمان عرضه ۲۳۶ هزار و ۳۰۸ تن 
سیمان را تجربه کرد. در تالار حراج باز ۸۰ هزار تن تختال و ۵۰۶ تن پلی وینیل 
 JAC کلراید روی تابلو رفت. تالار خودرو نیز میزبان عرضه ۵۰ دستگاه کامیونت
کابین خوابدار ۶ تن بدون کاربری، ۵۰ کامیونت JAC  کابین خوابدار ۸/۵ تن 
بدون کاربری و ۵۰ دستگاه کامیونت JAC کابین خوابدار ۹ تن بدون کاربری بود. 
تالار پتروشیمی و فرآورده های نفتی نیز میزبان عرضه ۴۵ هزار و ۷۷۳ تن مواد 
پلیمری و شیمیایی بود. تالار صادراتی شاهد عرضه ۷۰ هزار تن گندله سنگ آهن 
و ۵۶ هزار و ۹۵۰۲ تن قیر است. ۲۰۴ تن پنبه محلوج در تالار کشاورزی عرضه 
شد. در بازار فرعی ۷ هزار و ۷۵ تن شمش بلوم، ۵۰۰ تن ضایعات فولادی، ۴۰۵ 
تن پشم شیشه، ۳۰۰ تن روغن ماده اولیه دوده صنعتی، ۲۰۰ تن الیاف استیپل 
پلی استر، ۸۰ تن لوله فلزی درجه دو، ۵۰ تن روغن نیمه سنگین پایه قطرانی، ۴۰ 

تن الیاف استیپل اکریلیک و ۴ تن نخ فیلامنتی پلی استر عرضه شد.

اختلاف قیمت ورق بین بورس کالا و بازار 
در ماه های اخیر اختلاف قیمت ورق های فولادی عرضه شده در بورس کالا 
و بازار ورق تهران بالا گرفته و در برخی گریدها و ابعاد تا ۱۵ هزار تومان رسیده 
است. به گزارش بازار، موضوعی که باید مورد توجه دولت محترم قرار بگیرد و 
در کنار همه تلاشی که برای کنترل قیمت ها در بورس کالا انجام می دهد به 
این نکته نیز بیندیشد که قیمت ورق و سایر محصولات فولادی در بازار آزاد 
همبس��تگی زیادی با نرخ ارز دارد، البته نه ارزی که توسط دولت به رسمیت 
شناخته می شود. نکته دیگری که ضرورت دارد مورد توجه قرار گیرد این است 
که سود سرشار اختلاف قیمت ورق در بورس کالا و ورق در بازار آزاد در جیب 
چه کسانی وارد می شود، برای توضیح باید گفت خریداران ورق و میزان سهمیه 
هر یک توسط وزارت صمت تعیین می شود و قطعا نظارت بر اینکه این خریداران 
به میزان خریداری شده در بورس کالا اقدام به تولید محصول میکنند با وزارت 
صمت خواهد بود. نکته پایانی آنکه وزارت صمت که در صدور مجوز ثبت سفارش 
و تخصی��ص ارز ب��رای واردات ورق های فولادی نقش دارد، آیا از محل مصرف 
ورق های وارداتی مطلع است، آیا این ورق ها وارد چرخه تولید شده یا در انبارها 

چشم انتظار التهاب بیشتر در بازار است؟

اثرات ریزش بورس در سال ۹۹ می توانست کمتر شود
عضو هیات علمی دانشگاه تهران گفت: اگر در سال های گذشته بر مفهوم سواد 
مالی و توسعه آموزش تصمیم گیری صحیح مالی بیشتر تمرکز شده بود خروجی 
نامطلوب بازار بورس در سال ۱۳۹۹ را با شدت کمتری شاهد بودیم. به گزارش 
صدای بورس، علی نمکی اظهار کرد: ارتقای جایگاه بازار سرمایه منوط به افزایش 
سواد مالی است و رشد دانش در توسعه فرهنگ سهامداری بسیار اهمیت دارد. 
وی افزود: پس از گذشت سال ها از فعالیت بازار سرمایه در کشور نیاز به تمرکز بر 
یافتن راهکارهایی جهت توسعه اثرگذاری نهادهای عمومی و خصوصی در این زمینه 
مساله ای اجتناب ناپذیر است. اگرچه نباید تاثیر سایر پارامترها ازجمله مولفه های 
سیاسی و فرهنگی را که خارج از تسلط عالمان و عاملان حوزه بازار سرمایه است 
نادیده گرفت، لازم است به موضوع سواد مالی به شکلی کل نگر و میان رشته ای 
نگاه کرد که در حقیقت از علوم بسیاری ازجمله روانشناسی، ریاضیات و ... در کنار 
علم مالی بهره می برد. از طرفی عواملی همچون توسعه ابزارها و محصولات جدید 
مالی و سرعت شگرف تغییرات در دنیای اقتصادی نیز اهمیت توسعه این دانش را 
دوچندان می کند. نمکی تصریح کرد: وقوع هر بحران یا اصطلاحا »ترکیدن حباب 
مالی« یکی از عوامل توسعه استفاده از ابزار سواد مالی بوده است، کمااینکه اگر در 
کشور ما نیز در سال های گذشته بر این مفهوم و توسعه آموزش تصمیم گیری صحیح 
مالی بیشتر تمرکز شده بود خروجی نامطلوب بازار بورس در سال ۹۹ را با شدت 
کمتری شاهد بودیم. عضو هیات علمی دانشگاه تهران با بیان اینکه توسعه کشور 
اتفاق نمی افتد مگر اینکه بر مبنای ریل گذاری صحیح علمی مبتنی بر تجربیات 
گذشتگان باشد، افزود: بر این اساس باید رابطه بین علم و حرفه مالی تقویت شود. 
در واقع باید برای مسائل واقعی کشور راهکارهای علمی ارائه شود. برای نیل به این 
هدف لازم است بدنه دانشجویی با مفاهیم واقعی بازار آشنا شود و خود را محدود 
به کتاب و جزوه نکند. نمکی گفت: در حال تدوین نقشه راه صنعت هستیم و در 
این راستا جذب دانشگاهیان به بازار کار را در دستور کار قرار داده ایم. یکی دیگر 
از کارها این است که مدیران بخش صنعت را با بدنه دانشجویی همراه کنیم. دبیر 
پنجمین همایش انجمن مالی ایران با اشاره به چالش های ارزش گذاری یا اقتصاد 
هوشمند گفت: مشکلات کشور باید به صورت بنیادی حل شود که برگزاری جلسات 
و طرح پیشنهادات در محافل علمی می تواند بر مباحث مختلف چاره اندیشی کند. 
وی تاکید کرد: تمرکز بر توسعه سواد مالی به  عنوان یکی از مهم ترین چارچوب های 
فکری مدیران جدید بازار س��رمایه اعم از س��ازمان بورس و اوراق بهادار و ارکان 
می تواند در ایجاد فضای عملیاتی حرفه ای تر برای بازار موثر باشد. شاید یکی از 
پیشنهادهای موثر برای راهبری این مفهوم تشکیل »شورای راهبری توسعه سواد 
مالی« تحت نظارت سازمان بورس و اوراق بهادار باشد؛ شورایی متشکل از نهادهای 
فعال در این امر، مشتمل بر بخش های دولتی و خصوصی و نیز انجمن ها، مراکز 
غیردولتی و دانشگاه ها به  عنوان یکی از مهم ترین حوزه های تاثیرگذار، جهت تدوین 
چارچوب های کلی برای توسعه و ارتقای دانش مالی در کشور. در پنجمین همایش 
سالانه انجمن مالی ایران با حضور مدیران بازار سرمایه و اساتید مالی از نخستین 

پیمایش سواد مالی ایرانیان رونمایی رسمی شد.

»جهان صنع�ت«-  ب��ازار س��رمایه 
در دو روز اخی��ر مق��داری رش��د کرده 
و دی��روز هم ش��اخص کل ب��ا افزایش 
۶۶۰۷ واح��د به رق��م دو میلیون و ۷۱ 

هزار واحد رس��ید.
بازار سرمایه پس از ریزش روزهای اخیر 
در دو روز گذشته مثبت شد. پریروز بورس 
۴۷۲۳ واحد و دیروز ۶۵۷۵ واحد رشد کرد 
تا شاخص کل به رقم دو میلیون و ۷۱ هزار 

واحد برسد.
ش��اخص هم وزن هم با افزایش ۴۵۸۳ 
واح��د ب��ه رق��م ۷۲۷ ه��زار و ۲۹۸ واحد 

رسید.
تعداد معاملات بورس بیش از ۳۰۶ هزار 

فقره به ارزش ۷۳۶۴ میلیارد تومان بود.
فولاد، شستا، بوعلی و شتران بیشترین 
تاثی��ر مثبت را بر ش��اخص کل داش��تند. 
خودرو، فولاد، سصفها و شستا از نمادهای 
پرتراکنش بودند که به جز س��صفها سایر 

نمادها سبز به کار خود پایان دادند.
فراب��ورس ایران نیز روز دوش��نبه ۱۴۲ 
واح��د افزایش یافت و ب��ه ۲۴ هزار و ۸۳۶ 

واحد رسید.
دی��روز در فرابورس بی��ش از ۲۶۴ هزار 
معامل��ه به ارزش ۳۰۸ هزار میلیارد تومان 

انجام شد.
فصبا، غصینو، وس��پر و مادیر بیشترین 
تاثیر مثبت را بر شاخص فرابورس داشتند. 
همچنی��ن فن��ر، بیوتیک، آردین��ه و فصبا 
از نماده��ای پرتراکنش بودن��د که به جز 
فنر س��ایر نمادها مثبت به کار خود پایان 

دادند.
تحلیل روز دوشنبه  � 

بورس تهران دیروز هم مانند روز یکشنبه 
اندکی س��بزپوش شد و رشد شاخص های 
کل و ه��م وزن را تجربه ک��رد. با این حال، 
حج��م و ارزش معام��لات خ��رد همچنان 

رکودی است.

بازار سهام دیروز شاهد مثبت شدن ۷۱ 
درص��د از نمادها بود. با این حال اگرچه در 
پای��ان بازار ارزش صفوف خرید بالا رفت و 
از صف های فروش پیشی گرفت، اما حجم و 
ارزش معاملات خرد، رشد چندانی را نسبت 

به روز یکشنبه تجربه نکرد.
گفته می شود قیمت اغلب سهم های بازار 
در حال حاضر در سطح ارزندگی قرار دارد 
و به نظر می رس��د صف��وف خرید به دلیل 
شناسایی فرصت ورود تشکیل شده باشد. 
با این حال، اما به دلیل فضای بی اعتمادی 
حاکم بر بازار س��رمایه، پول ت��ازه ای وارد 
س��هام نمی ش��ود و بورس، کم رمق به راه 

خود ادامه می دهد.
عملکرد شاخص ها � 

شاخص کل بورس دیروز با رشد ۶ هزار 
و ۶۱۰ واح��دی، ۰/۳۲ درصد صعود کرد و 
در ارتفاع دو میلیون و ۷۱ هزار و ۱۳۵ واحد 
نشس��ت. شاخص هم وزن نیز با رشد چهار 
هزار و ۵۸۸ واح��دی، معادل ۰/۶۳ درصد 
ب��الا رفت و در س��طح ۷۲۷ ه��زار و ۳۰۳ 

واحد قرار گرفت.
حجم و ارزش معاملات خرد � 

حج��م و ارزش معاملات خرد س��هام، 
صندوق های س��هامی و حق تقدم ها دیروز 
نس��بت به روز یکشنبه اندکی رشد داشت، 
اما همچنان در سطح رکودی است. حجم 
معاملات خرد تا لحظه تنظیم این گزارش 
به ۶/۵ میلیارد برگه سهم رسیده بود. ارزش 
معاملات خرد نیز اکنون س��ه هزار و ۹۱۴ 

میلیارد تومان است.
ورود و خروج پول حقیقی � 

تراز پول حقیقی در سهام، صندوق های 
س��هامی و حق تقدم ها دیروز هم منفی بود 
و ت��ا لحظ��ه تنظیم این گ��زارش به ۱۰۶ 
میلیارد تومان رس��ید. صندوق های درآمد 
ثابت هم دیروز ۲۵۸ میلیارد تومان خروج 

پول حقیقی را ثبت کردند.

روز گذشته بار دیگر تابلوی بورس سبز شد

دومین روز متوالی مثبت
خبر

دیدگاه

درباره صندوق های بازارگردانی
ابراهیم سماوی*- دستورالعمل های کوچک به تنهایی اعتمادساز 
نیست. بازار سرمایه نسبت به سایر متغیرها مانند نرخ بهره و سیاست های 
کنترلی دولت بیشتر از سایر اخبار تحت تاثیر قرار می گیرد. خبر اول مهم 
مبنی بر لغو عرضه اولیه شرکت ها که به گفته مسوولان سازان برای حمایت 
از بازار سرمایه بوده باید توجه داشت شاید در کوتاه مدت بتواند تاثیر مثبتی 
برجای بگذارد، اما نمی توان انتظار داشت که اعتماد از دست رفته را به بازار 
بازگرداند. لغو عرضه اولیه ، می تواند میزان ناچیزی از هدایت نقدینگی از سمت 
برخی سهم ها به سمت عرضه اولیه و بازار اولیه جلوگیری کند، اما این موضوع 

حائز اهمیت است که تا پایان سال روزهای زیادی باقی نمانده.
خبر دیگر که یکشنبه از سوی سازمان بورس منتشر شد،  نبود التزام 

صندوق های بازارگردانی به فروش و عرضه در زمانی است که صف های 
خرید ش��کل گرفته باشد. بنابراین درصورتی که سهمی مثبت شود، 
صندوق های بازارگردانی الزامی به فروش سهم ندارند. این خبر، خبر 
مهم تر و مثبت تری است که منجر به کاهش فشار فروش خواهد شد. 
بازار سرمایه نسبت به سایر متغیرها مانند سیاست دولت در قبال نرخ 
بهره و تصمیمات سیاستمداران در مورد بازارهای موازی بیشتر از این 
اخبار تحت تاثیر قرار می گیرد. این دو اقدام در سطح وظایف سازمان 
بورس، اقدامات مثبتی است. هر چند اثر آن بسیار پررنگ نیست. بازار 
سرمایه قربانی سیاست های کنترلی دولت شده و تا به این لحظه به این 

رکن اقتصادی توجه ای نشده است.
* کارشناس بازار سرمایه 

 شرکت توزيع نیروی برق آذربايجانغربی در نظر دارد تجدید مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )فشرده( 
دو مرحله اي به شرح جدول ذیل و برابر مشخصات فني پیوست اسناد مناقصه را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اس��ناد مناقصه تا ارائه پیش��نهاد مناقصه گران و بازگشایی 
پاکت ها از طریق درگاه س��امانه تدارکات الکترونیکی دولت ) س��تاد( به آدرس: www.setadiran.ir انجام خواهد شد 
و لازم اس��ت مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در س��ایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاريخ انتشار مناقصه در سامانه : روز دوشنبه  مورخ 1402/11/30

آخرين مهلت  زمانی دريافت اسناد مناقصات از سايت : ساعت 19 روز چهار شنبه مورخ 1402/12/09 
مهلت زمانی ارسال پیشنهاد : ساعت 19 روز شنبه مورخ 1402/12/19

زمان بازگشايی پاکت های ارزيابی کیفی : ساعت 8)هشت  صبح ( روز یک شنبه مورخ 1402/12/20  خواهد بود.
زمان بازگشايی پاکت های الف و ب: ساعت 11 )یازده صبح ( روز شنبه مورخ 1402/12/26  خواهد بود.

تاریخ تشکیل جلسه افتتاح پاکات ج ) پیشنهاد قیمت ( پیشنهاد دهندگان ، با ملحوظ قراردادن زمان جهت بررسی مشخصات 
فنی پیشنهاد دهندگان توسط کمیته فنی بازرگانی ، در جلسه گشایش پاکات الف و ب به اطلاع شرکت کنندگان در مناقصه 

خواهد رسید.
توضیح : پیشنهاددهنده مکلف است معادل مبلغ سپرده شرکت در مناقصه ، تضمین های معتبر )براساس شرایط مندرج 
در اس��ناد مناقصه ( تهیه و تس��لیم نماید و به پیشنهاد های فاقد امضا ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضای 

مدت مقرر در فراخوان واصل شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
 مبلغ  کل تضمین شرکت در مناقصهموضوع  مناقصه و شماره فراخوانشماره تجدید مناقصه

نوع اعتبار) به ریال(

  خرید جرثقیل کامل پشت کامیونی ده تن1402-234
منابع داخلی6/550/000/000 )شماره فراخوان 2002009003000261(

اطلاع�ات تم�اس دس�تگاه مناقصه گذار جهت دريافت اطلاعات بیش�تر در خصوص اس�ناد مناقصه و ارائه 
پاکت های الف: 

آدرس : ارومیه- بلوار ارتش- سربازان گمنام- ارتش. شرکت توزیع نیروی برق استان ،  تلفنخانه 31104500-044 – تلفن 
کارشناس مناقصات 044-31104322  

اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :           مرکز تماس : 1456
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها در سایت سامانه www.setadiran.ir  »بخش ثبت نام /پروفایل تامین کننده/مناقصه گر« 

موجود است.
ضمنا  فراخوان مناقصه در س��ایت هاي اطلاع رس��انی معاملات صنعت برق )شرکت توانیر( وسایت شرکت توزیع نیروی 

برق آذربایجانغربی و سایت ملی مناقصات  به ترتیب به آدرس هاي :
Iets.Mporg.ir ,WWW.Waepd.ir ,WWW.tavanir. org.ir  قابل مشاهده است.

توضیح : سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه  مندرج است.
شناسه آگهی: 1668946

 فراخوان تجدید  مناقصه عمومی
 همزمان با ارزیابی کیفی )فشرده(  دو مرحله اي

اداره مناقصات و قراردادهای شرکت توزیع نیروی برق آذربایجانغربی

شرکت توزیع نیروی برق 
آذربایجانغربی)سهامی خاص(

نوبت دوم

 فراخوان تجدید مناقصه یک مرحله ای
  عمومی1402-16

اداره کل راه و شهرسازی استان قم در نظر دارد نسبت به تجدید مناقصه عمومی جهت اجرای پروژه ها به شرح ذیل اقدام نماید:
رشته مرتبط و حداقل رتبه گواهی صلاحیت نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه )به ریال(مبلغ برآورد )به ریال(موضوعردیف

پیمانکاری مورد نیاز
رتبه5- راه و ترابریضمانت نامه بانکی یا واریز وجه - 1235752504746179000000عملیات اجرایی احداث رمپ D تبادل آیت ا.. بهجت1

مهلت و نشاني خريد اسناد مناقصه : 
دريافت اسناد مناقصات فوق الذکر صرفاً از طريق سامانه ستاد ايران به نشانی SETADIRAN.IR از تاريخ 1402/12/01 لغايت 

1402/12/05 قابل دسترس می باشد.
مهلت و نشاني تسلیم پیشنهادها:

پیشنهادها بايد حداکثر تا پايان وقت اداري مورخ 1402/12/15 در سامانه SETADIRAN.IR ارائه گردد.
توجه : مناقصه گران می بایست پاکت الف ) اصل ضمانت نامه شرکت در مناقصه( را به صورت مهر و موم شده حداکثر تا تاریخ 1402/12/15 

به دبیرخانه اداره کل راه و شهرسازی استان قم ، به آدرس ذیل، تحویل نمایند.
محل و زمان افتتاح پیشنهاد مناقصه )الف، ب، ج(: 

کمیسیون مناقصه راس ساعت 9 صبح مورخ 1402/12/16 و در محل سالن جلسات اداره کل راه وشهرسازي قم تشکیل و پیشنهاداتي که 
تا موعد مقرر وصول گردیده باز و مورد رسیدگي قرار خواهد گرفت.

در مناقصه فوق الذکر با يک مناقصه گر به حد نصاب می رسد.
همچنین متقاضیان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر مي توانند به اداره پیمان و رسیدگي و یا به سایت اینترنتي اداره کل راه و شهرسازي 
استان قم qom.mrud.ir و یا پایگاه ملي اطلاع رساني مناقصات به نشاني iets.mporg.ir مراجعه نمایند. ارائه کد کاربري ثبت نام در پایگاه 

اطلاع رساني مناقصات جهت درج اطلاعات برنده مناقصه الزامي مي باشد.
 اداره کل راه و شهرس��ازي ق��م ب��ه آدرس: ق��م- می��دان 72ت��ن- مابی��ن عوارض��ی ته��ران کاش��ان- جن��ب نمایندگ��ی ایران خ��ودرو 

 تلفن تماس: 02536660001-5
اداره کل راه وشهرسازی استان قمشناسه آگهی: 1671082

نوبت اول

 آگهی تمدید مناقصه عمومی خرید 
یک دستگاه کمپرسور بلووري جابه جایی 

مثبت AERZEN شماره 52209814
ش�رکت صنعت�ی و معدنی پیش�گامان ف�ولاد ش�رق در نظر دارد 
»خرید یک دس��تگاه کمپرسور بلووري جابه جایی مثبتAERZEN « را با 
برگزاری مناقصه طبق ش��رایط مندرج در اس��ناد مناقصه به یک شرکت 
دارای صلاحی��ت واگ��ذار نماید. لذا از کلیه ش��رکت های توانمند در این 
حوزه دعوت می گردد در صورت تمایل به حضور در مناقصه، با ارس��ال 
  smtpgh1401@gmail.com نامه رس��می به ایمیل شرکت به آدرس

تقاضای دریافت اسناد مناقصه نمایند.
مبل��غ تضمین ش��رکت در مناقص��ه 11/600/000/000 ریال به صورت 

ضمانتنامه معتبر بانکی 
مهل��ت ارائ��ه پیش��نهادات س��اعت 14:00 مورخ 1402/12/12 اس��ت و 
می بایست به آدرس مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاک 
1- امور قراردادها کد پستی 9178686742 تحويل گردد. تحویل به 

سایر دفاتر شرکت پیشگامان فولاد شرق مورد پذیرش نیست.
شماره تلفن : 09352617652

تازه ترین گزارش WFE حاکی از رشد ارزش بورس های 
جهان در س��ال ۲۰۲۳ اس��ت. به گزارش پایگاه خبری بازار 
س��رمایه ایران )س��نا(، گزارش تازه فدراس��یون بورس های 
جهان )WFE( درباره عملکرد بازارهای سهام عضو در سال 
۲۰۲۳، نشان دهنده روند تغییر ارزش بازار، تعداد شرکت های 
پذیرفته شده و ارزش معاملات به تفکیک ماه است. گزارش 
WFE عملک��رد یک س��اله بورس های س��ه منطقه اصلی 
  APAC ،)آمریکای شمالی، جنوبی و مرکزی(  Americas
)آسیا و اقیانوسیه( و EMEA )اروپا، خاورمیانه و آفریقا( را 

شامل می شود.
� Americas

براساس این گزارش، در یک سال منتهی به پایان دسامبر 
۲۰۲۳ ارزش ب��ازار س��هام بورس های ای��ن منطقه با ۲۰/۸ 
درصد رش��د روبه رو ش��د که بالاترین میزان رشد در میان 

سه منطقه بود.
در این منطقه بورس نزدک با ۴۴/۲ درصد رشد، بالاترین 
رقم افزایش ارزش بازار را به خود اختصاص داد. بورس پاناما 

با ۳۰/۲ درصد و بورس مکزیک با ۲۶/۹ درصد در رتبه های 
بعدی قرار گرفتند. در همین حال، بورس کانادا با افت ۲۰/۴ 
درصدی ارزش بازار، بدترین عملکرد را در سال ۲۰۲۳ ثبت 
کرد. بورس های برمودا و جاماییکا به ترتیب با ۷/۴ درصد و 
۶/۸ درصد افت ارزش بازار، در رتبه های بعدی جای گرفتند. 
در مجموع ارزش بازار سهام این منطقه از حدود ۴۸/۲ هزار 
میلیارد دلار در دسامبر ۲۰۲۲ به بیش از ۵۳/۹ هزار میلیارد 

دلار در دسامبر ۲۰۲۳ افزایش پیدا کرد.
� EMEA

این گزارش می افزاید: ارزش بازار سهام بورس های منطقه 
شلوغ اروپا، خاورمیانه و آفریقا در طول یک سال ۱۲/۵ درصد 

افزایش یافت و رتبه دوم را در میان سه منطقه کسب کرد.
افزون بر این، بورس بوداپست با ۸۰ درصد افزایش ارزش 
بازار، پیش��تاز این منطقه بود. پس از آن، بورس بخارست با 
۶۵/۱ درصد و بورس قبرس با ۵۸/۹ درصد رشد ارزش بازار 

در رتبه های بعدی قرار گرفتند. از دیگر بازارهای سهام این 
منطقه که با افزایش ارزش مواجه شدند، می توان به بورس های 
ورشو )۴۳/۳ درصد(، مصر )۴۳ درصد(، آتن )۳۷/۷ درصد( و 

زاگرب )۳۱/۱ درصد( اشاره کرد.
نکته قابل توجه اینکه، بورس تهران و فرابورس ایران در 
میان بورس های موفق جای گرفتند. در س��ال ۲۰۲۳ ارزش 
بازار بورس تهران ۲۷ درصد و ارزش بازار فرابورس ایران هم 

۳۰/۸ درصد افزایش پیدا کرد.
بورس سیش��ل با ۴۵/۳ درصد اف��ت ارزش بازار، بدترین 
عملکرد این منطقه را به نام خود ثبت کرد. بورس های نایروبی 
با ۴۲/۹ درصد و نیجریه با ۴۱/۸ درصد بیشترین افت ارزش 

بازار را داشتند.
در مجم��وع، ارزش بازار این منطقه در بازه یک س��اله از 
۲۱/۸ ه��زار میلیارد دلار به بیش از ۲۳/۲ هزار میلیارد دلار 

افزایش پیدا کرد.

� APAC

در بخ��ش دیگری از ای��ن گزارش آمده اس��ت: ارزش بازار 
بورس های این منطقه در یک س��ال منتهی به پایان دسامبر 
۲۰۲۳ با ۴/۵ درصد رشد روبه رو شد که در مقایسه با دو منطقه 
دیگ��ر کمترین رقم بود. در عین حال، در س��ال ۲۰۲۳ بورس 
آستانه )قزاقستان( با جهش ۳۷۷۰ درصدی ارزش بازار، پیشتاز 
بورس های منطقه و جهان بود. ارزش بورس آستانه طی ۱۲ ماه 
از حدود ۹۸/۶ میلیون دلار به بیش از ۲/۴ میلیارد دلار افزایش 
یافت. پس از آن، ارزش بازار بورس ارمنستان بیش از ۴۶ درصد و 
بورس تایپه با ۳۰/۵ درصد رشد روبه رو شد. در یک سال منتهی 
به دسامبر ۲۰۲۳، ارزش بورس های قزاقستان )۲۹ درصد(، تایوان 
)۲۸/۹ درصد(،   هند )۲۸/۱ درصد(،   اندونزی )۲۴ درصد( و کلمبو 
سریلانکا )۲۳/۸ درصد( نیز افزایش یافتند. افزون بر این، بازندگان 
این منطقه بورس های تایلند، هنگ کنگ و شنژن بودند که به 
ترتیب ۱۴ درصد، ۱۳ درصد و ۸/۸ درصد ارزش خود را از دست 
داده اند. در مجموع، ارزش بازار بورس های این منطقه در پایان 

دسامبر سال گذشته به ۳۴ هزار میلیارد دلار رسید.

رشد ارزش بورس های جهان در سال ۲۰۲۳
گزارش 2
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فرصت حذف دلار از مبادلات ایران و عراق
ایلنا- به گفته دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق، توقف فروش دلار مسافرتی با 
قیمت رسمی در عراق می تواند سرآغازی بر حذف دلار در تبادلات مالی دو کشور 
باشد. جهانبخش سنجابی  شیرازی در واکنش به توقف فروش دلار مسافرتی به 
مسافران عراقی گفت: عراق از چند روز گذشته در راستای سیاست های تنظیم گری 
بانک مرکزی خود فروش دلار با قیمت رسمی این بانک را به مسافران متوقف کرده 
و به نظر من این اتفاق با توجه به شمار بالای مسافرانی که با اهداف سیاحتی، زیارتی 

و درمانی از عراق به ایران می آیند برای کشور ما یک فرصت به شمار می آید.
وی افزود: در صورتی که بانک های مرکزی در ایران و عراق یک پیمان دوجانبه 
پولی برای نرخ تبدیل ریال و دینار منعقد کنند، عراقی ها می توانند دینار خود را در 
ایران خرج کنند و فروشنده ایرانی می تواند دیناری را که از خریدار عراقی گرفته 
با نرخ قابل قبولی از طریق تشکیل یک اتاق پایاپای به واسطه دولت عراق به بانک 

مرکزی این کشور بفروشد.
سنجابی تصریح کرد: با اجرای این راهکار رفع تعهدات ارزی صادرات به عراق نیز 
به آسانی انجام می شود. دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق خاطرنشان کرد: به نظر 
من عراق با توقف فروش دلار با قیمت رسمی به مسافران دورخیزی برای اجرای 
سیاست حذف دلار از مصارف عمومی این کشور و مردم آن پیش گرفته است. وی 
همچنین گفت: عراق از یک سال پیش این سیاست را در دستور کار خود قرار داده 

و علاوه بر ایران در ارتباط با امارات و ترکیه نیز این قدم ها را برداشته است.

هشدار نسبت به صدور کارت های بازرگانی اجاره ای
ایسنا- به گفته عضو اتاق ایران، با چالش هایی که در مسیر صدور و تمدید 
کارت های بازرگانی وجود دارد، پیش بینی می شود کارت های بازرگانی اجاره ای 
زیادی صادر ش��ود که حیثیت بازرگانی کش��ور را از بین ببرد. صمد حسن زاده 
رییس اتاق بازرگانی ایران در نشست شورای روسای اتاق های سراسر کشور اظهار 
کرد: رکن اصلی اتاق، اعضای هیات نمایندگان هستند، بنابراین انتظار می رود برای 
اجرایی شدن برنامه های اتاق، همگی در کنار یکدیگر تلاش کنیم تا چالش های 
پیش روی بخش خصوصی را برطرف کنیم. برای بهتر اجرا شدن برنامه های اتاق ها 

باید منسجم و هماهنگ حرکت کنیم و همه اتاق ها، همراه باشند.
حسن زاده با اشاره به جلسه اخیر هیات رییسه اتاق ایران با رییس مجلس گفت: 
در این نشست مقرر شد نمایندگان هر دو طرف در ارتباط موثر و مستمر باشند و 
از این طریق مشکلات و راهکارهای پیشنهادی موردنظر بخش خصوصی به موقع 

به گوش نمایندگان مجلس برسد.
وی افزود: در حال پیگیری چالش های مرتبط با حوزه بانک مرکزی، وزارت 
اقتصاد و… هستیم و انتظار داریم همه اعضای هیات نمایندگان همراه باشند 
و کمک کنند تا اهداف و برنامه های تعریف شده، محقق شود. در ادامه ساسان 
شاه ویسی دبیرکل اتاق ایران گفت: در حال تدوین و تنظیم کتابی در اتاق ایران 
ش��امل نکات و  نظرات رهبری درباره بخش خصوصی و جایگاه آن در اقتصاد 
هس��تیم. این کتاب نقش��ه راهی است که می توان در سطح روابط بین دولت و 

بخش خصوصی از آن بهره برداری کرد.
محمدصادق حمیدیان رییس اتاق شیراز در این نشست تصریح کرد: به نظر 
می رسد تولید و اقتصاد در بودجه ۱۴۰۳ مورد هجمه جدی قرار گرفته است و باید 
برای حل این مسائل، راهکار پیدا کنیم. وی به وضعیت کارت بازرگانی و چالش هایی 
که در مسیر صدور و تمدید آنها وجود دارد اشاره و تاکید کرد: بنا بر رویه ای که 
در پیش گرفته شده، پیش بینی می شود شاهد صدور کارت های بازرگانی اجاره ای 

زیادی باشیم که حیثیت بازرگانی کشور را تحت تاثیر قرار می دهد.
به گفته حمیدیان، امروز روند تایید کارت ها توسط دولت انجام می شود و باید 
با پیگیری بخش خصوصی، این رویه اصلاح شود. در ادامه شهرام زارع رییس اتاق 
شهرکرد نیز گفت: دولت به ارائه تسهیلات خرد رو آورده که این نوع تسهیلات به 
رشد اقتصاد کمک نمی کند. از طرفی طبق اطلاعات و آمار موجود بخش زیادی 
از این تسهیلات از مسیر خود منحرف شده است. وی افزود: بنابراین پیش بینی 
می شود مشکلات اشتغال در سطح کشور، بیشتر شود، چون رشدی در تولید 
اتفاق نیفتاده است. امروز تثبیت اشتغال اهمیت بیشتری نسبت به ایجاد اشتغال 

جدید دارد.

افزایش ۷۰ درصدی هزینه قالیشویی در تهران
ایسنا- کمتر از یک ماه به پایان سال مانده است و بازار قالیشویی ها نسبت 
به ماه های گذش��ته کمی داغ تر ش��ده اس��ت. البته مجموع متراژ کل دریافتی 
قالیش��ویی ها کم شده است، ولی تعداد تقاضا همچون گذشته است. از طرفی 
هزینه شست وشوی قالی در قالیشویی ها با احتساب حمل و نقل ۷۸ درصد رشد 
کرده است. امسال بازار قالیشویی ها مثل سال های قبل داغ نیست. تقریبا امسال 
۱۵ درصد قالیشویی ها نسبت به سال گذشته تعطیل شدند. باتوجه به رشد تورم 
و کاهش درآمد خانوارها در تهران هم در پایان سال کماکان متراژ کل قالی های 

دریافتی قالیشویی ها کاهشی است.
به تعبیر دیگر مردم همه فرش ها و قالی های خود را برای شست وشو به قالیشویی 
نمی دهند، ولی به طور متوسط یک قالی یا یک فرش را تحویل قالیشویی می دهند، 
برای همین متراژ کل کم می شود، ولی تعداد تقاضا خیلی کم نمی شود. حجت 
محمدی کم سرخ رییس اتحادیه قالیشویان تهران پیش بینی کرد تا پایان سال 
تعداد سفارش ها تغییر چندانی نکند، چون به نظر او نرخ رشد شست وشو خیلی 

زیاد نشده است.
محمدی در مورد هزینه شست وشوی انواع قالی و فرش گفت: الان نرخ مصوب 
قالیشویی ها نسبت به رشد هزینه  پایه آنها افزایش پیدا نکرده است. در یک ماه 
اخیر قیمت مواد ش��وینده رشد کرده است، ولی با وجود اثر مستقیم نرخ مواد 
شوینده بر نرخ پایه قالیشویی ها ما به صورت مستقل بر اساس آن، نرخ مصوب 

قالیشویی ها را افزایش نداده ایم.
او ادامه داد: الان نرخ مصوب قالیشویی ها نسبت به تورم اعلامی بانک مرکزی 
که ۵۰ درصد هست هم کمتر است. نرخ ما امسال نسبت به سال گذشته در تمام 
بخش ها به غیر  از حمل ونقل فقط ۳۲ درصد رشد کرده است در حالی که باید ۷۰ 
الی ۸۰ درصد رشد می کرد. به همین دلیل این نرخ رشد برای واحد صنفی صرفه 
ندارد. این رش��د برای مردم هم زیاد است و مشتریان ما نرخ ۳۲ درصد را گران 
می خوانند. به گفته محمدی، نرخ حمل و نقل امسال ۴۶ درصد رشد کرده است. 
با احتساب هزینه حمل و نقل، امسال هزینه شست وشوی فرش برای مردم تهران 

بیش از ۷۰ درصد نسبت به سال گذشته افزایش را نشان می دهد.

سرمایه گذاری ترکیه در مصر به ۳ میلیارد دلار رسید
رویت�رز- ریی��س ش��ورای بازرگان��ی ترکی��ه و مصر گف��ت که حجم 
س��رمایه گذاری های ترکیه در مصر به حدود ۳ میلیارد دلار رس��یده است. 
مصطفی دنیزر رییس شورای بازرگانی ترکیه و مصر در شورای روابط اقتصادی 
خارجی ترکیه گفت که حجم سرمایه گذاری های ترکیه در مصر به حدود ۳ 

میلیارد دلار رسیده است.
دنیزر توضیح داد که سرمایه گذاری های ترکیه در مصر، ۷۰ هزار فرصت 
شغلی مستقیم و حدود صد هزار فرصت شغلی غیر مستقیم ایجاد می کند و 
در سال ۱/۵ میلیارد دلار درآمد محقق می کند. وی بیان کرد حجم تجارت 
دو کشور با امضای توافقنامه تجارت آزاد با مصر در سال ۲۰۰۷ افزایش یافت 

و اکنون به ده میلیارد دلار رسیده است.
رییس ش��ورای بازرگانی ترکیه و مصر اش��اره کرد که ممکن است حجم 
تجارت بین دو کش��ور از ۱۵ به ۲۰ میلیارد دلار طی ۵ س��ال آینده افزایش 
یابد. رییس جمهوری ترکیه چهارش��نبه طی س��فری رسمی و در نخستین 
سفر خود از ۱۱ سال گذشته، به دعوت عبدالفتاح السیسی رییس جمهوری 

مصر به قاهره رفت.

خبر

بین الملل

ب��ه  توج��ه  ب��ا  بازرگان�ی-  گ�روه 
در  خارج��ی کلان  س��رمایه گذاری های 
عربستان، به طور حتم در چند سال آینده 
این کش��ور به عنوان رقی��ب جدی تر ایران 
در بازار کش��ورهای منطقه تهدیدی برای 
۵ میلی��ارد دلار ص��ادرات صنایع غذایی و 
کش��اورزی به ش��مار می رود. ترکیه هم با 
توجه به ارتقای سطح روابط خود با طالبان 
به دنبال توسعه صادراتش به افغانستان است 
که به عنوان تهدید دوم برای صادرکنندگان 
ایرانی به شمار می رود. از آنجا که اختیارات 
اقتص��اد در دس��ت دول��ت اس��ت و دولت 
هم به راحتی مب��ادرت به تصویب افزایش 
قیمت ها می کند، مش��کلات بسیاری برای 
تولیدکنن��دگان و صادرکنن��دگان ایج��اد 
می شود، چراکه بخش خصوصی برای تنظیم 
هزینه ها با افزایش قیمت های دولتی همیشه 

دچار مشکل می شود.
آم��ار ۱۰ ماه��ه تج��ارت محص��ولات 
کش��اورزی و صنایع غذایی از ارزآوری ۴/۹ 
میلی��ارد دلاری صادرات حکای��ت دارد. از 
مجموع ۱۸/۷ میلی��ارد دلار تجارت اقلام 
کش��اورزی و غذایی طی ۱۰ ماهه امس��ال 
۲۶ درص��د متعلق به ص��ادرات بوده و ۷۴ 
درص��د را واردات ۱۳/۸ میلی��ارد دلاری 

تشکیل داده است.
در طول ۱۰ سال گذشته ارزش صادرات 
صنای��ع غذای��ی برخلاف می��زان صادرات 
۲/۵ درصد کاهش ارزش نش��ان می دهد و 
وضعیت در بخش کش��اورزی کمابیش به 

همین  منوال است.
اهمی�ت امنیت غذای�ی در تنش های  � 

بین المللی
معاون وزیر و رییس سازمان دامپزشکی 
کش��ور با اش��اره به اهمیت امنیت غذایی 
ب��رای جوامع گفت: طب��ق برخی نظریات 
جنگ های آینده، جنگ های غذایی است و 
باید برای این موضوع آمادگی لازم را داشته 
باشیم. مجتبی نوروزی معاون وزیر و رییس 
این س��ازمان در جریان بازدید از یک واحد 
تولید فرآورده های پروتئینی کشور، خطاب 
به مدیران انجمن صنایع بسته بندی گوشت 
و مواد پروتئینی کشور گفت: شما نمایندگان 
۱۰ لشکر در عرصه امنیت غذایی هستید، 
چراک��ه ۱۰۰ هزار عضو ب��ه عنوان نیروی 
انسانی در ۱۵۰ شرکت زیرمجموعه شما در 
حال فعالیت در سنگر تولید مواد پروتئینی 

برای مردم هستند.
وی ب��ا ی��ادآوری مثالی ک��ه اخیرا نیز 
در خصوص رویک��رد جنگ های آینده که 
جنگ غذاست و نه جنگ اتمی، به بخشی 
از گزارش اخیر »ریچارد نفیو« مشاور کاخ 
سفید در زمان باراک اوباما استناد کرد که در 
این گزارش ۱۵۰ صفحه ای، آشکارا تصمیم 
دولت آمریکا را برای به زانو در آوردن ایران 
از طریق تجهیزات نظامی و نظایر آن مورد 
نکوهش قرار گرفته و گفته بهترین راهکار 
گرفتن مرغ، تخم مرغ و گوش��ت از س��فره 
مردم ایران است تا بی ثباتی و نا امنی بر آن 

کشور حاکم شود.
نوروزی با تاکید بر اهمیت مقوله امنیت 
غذای��ی با اس��تناد ب��ه بخش��ی از گزارش 
تحقیقی و تفصیلی یکی از محققان موسسه 
پژوهش های کشاورزی و توسعه روستایی 
وزارت جه��اد کش��اورزی افزود: براس��اس 
این پژوهش، امنیت غذایی اجزایی ش��امل 
فراهمی، دسترس��ی فیزیک��ی و اقتصادی، 

مصرف و س��لامت و ثبات و پایداری دارد؛ 
کمااینکه امنیت غذایی در تمام کشورهای 
موفق در این خصوص از مرحله خاک، آب 
و هوا )که باقیمانده ها، فلزات س��نگین و... 
را ش��امل می ش��ود( آغاز و سپس به سایر 
فرآینده��ای چرخه تولید تا س��فره تعمیم 

داده می شود.
معاون وزیر و رییس سازمان دامپزشکی 
کشور در ادامه به تشریح بخشی از وضعیت 
کش��ورهایی مانند آمری��کا، چین، آلمان و 
اتحادیه اروپ��ا پرداخت و گفت: با توجه به 
این شرایط، اهمیت نامگذاری واژه قرارگاه 
امنیت غذایی در جهاد کشاورزی برای ایجاد 
ن��گاه مبتنی بر ادبیات جنگ��ی در اقتصاد 
کش��اورزی کش��ور و لزوم اتخ��اذ هرگونه 
تصمی��م و تمهید با این رویکرد به تولید و 

صادرات آشکار می شود.
لزوم حرک�ت به س�مت زنجیره های  � 

ارزش
نوروزی افزود: صنعت بس��ته بندی مواد 
پروتئین��ی در صورتی ک��ه برنامه ای برای 
توس��عه برند داشته باش��د، باید به سمت 
تش��کیل زنجیره ه��ای ارزش گام بردارد تا 
جای��ی که ب��ا دامداری ه��ا، مرغداری ها و 
آبزی پروری ه��ا از ابت��دای زنجی��ره تامین 
هماهنگ شود. رییس سازمان دامپزشکی 
کش��ور تصریح کرد: مرغی که با نهاده ارز 
دولتی تولید می ش��ود، نمی تواند خارج از 

شمول قیمت گذاری وارد بازار شود.
وی در خص��وص تع��داد زنجیره ارزش 
در بخش طیور گفت: تاکنون پنج تا شش 
زنجی��ره ارزش در حوزه طیور در کش��ور 
راه ان��دازی ش��ده و این رقم بای��د افزایش 
یابد، زی��را آینده صنعت طی��ور متعلق به 
زنجیره ها اس��ت و این زنجیره ها به لحاظ 
بهداشتی، فنی و کارشناسی در دنیا دارای 
مزیت هستند. نوروزی اضافه کرد: در حوزه 
زنجیره ه��ای ارزش ام��کان ردیابی تولید 
حتی یک کیلو گوش��ت در محل پرورش و 

کشتارگاه مشخص می شود.
کنترل بازار با ابزار صادرات � 

رییس سازمان دامپزشکی با بیان اینکه 

ابزار کنترل قیمت در بازار باید صادرات باشد، 
اضافه کرد: وزارت جهاد کشاورزی به دنبال 
حمایت و راه اندازی واقعی تشکل هاست و در 
ای��ن زمینه تجربه موفقی در تولید، تنظیم 
بازار و صادرات تخم مرغ با مدیریت اتحادیه 

تخصصی این حوزه دارد.
ن��وروزی ب��ا تاکی��د بر اینکه تش��کیل 
زنجیره ه��ای ارزش می توان��د ای��ران را به 
بازاره��ای صادراتی وصل کن��د، گفت: به 
طور قط��ع تولیدکنندگان و ش��رکت های 
بسته بندی با ایجاد زنجیره ارزش از ابتدای 
تولید تا مصرف بیش از پیش مورد حمایت 
وزارت جهاد کشاورزی و سازمان دامپزشکی 
کشور قرار می گیرند. وی با بیان اینکه ایران 
امکان صادرات طیور در آینده را دارد، افزود: 
در حال حاضر ماهانه بیش از ۱۵۰ میلیون 
قطعه جوجه ریزی در کشور انجام می شود؛ 
بنابراین بی��ش از ۲/۷ میلی��ون تن تولید 

گوشت مرغ در کشور داریم.
برندسازی در حوزه مرغ و تخم مرغ � 

رییس سازمان دامپزشکی بر راه اندازی 
زنجیره ه��ای ارزش و برندس��ازی در حوزه 
گوش��ت مرغ و گوشت قرمز تاکید و اظهار 
کرد: کش��ورهایی ک��ه از نظر س��لامت و 
بهداش��ت غذا در دنیا حرف��ی برای گفتن 
دارند، مس��وولیت بهداش��ت و سلامت غذا 
را بر عهده بخش کش��اورزی گذاشته اند تا 

غذای سالم تولید کنند.
نوروزی با اش��اره به اینکه صنعت تولید 
فرآورده های دام و طیور کش��ور ما صنعتی 
وابسته است یادآور شد: سالانه بیش از ۱۳ 
میلی��ون تن نهاده دام و طیور وارد کش��ور 
می شود که ۱۸/۵ میلیارد دلار ارز ۲۸ هزار 

و ۵۰۰ تومانی برای آن هزینه می شود.
حمایت از تشکل ها � 

رییس سازمان دامپزش��کی حمایت از 
تش��کل ها، اتحادیه ها و انجمن های بخش 
کش��اورزی و تولیدکنندگان فرآورده های 
پروتئینی را از سیاست های محوری وزارت 
جهاد کشاورزی دانست. وی گفت: سازمان 
دامپزشکی کشور متولی سلامت و بهداشت 
مواد پروتئینی کشور اس��ت، بنابراین این 

سازمان بر صادرات و واردات اقلام پروتئینی 
نظارت و کنترل بهداشتی مستمری دارد.

ن��وروزی اضافه کرد: اکنون ۸۹۶ مجتمع 
بسته بندی محصولات پروتئینی وجود دارد که 
روزانه ۵ هزار تن گوشت قرمز و گوشت مرغ 
بسته بندی می شود که در شرایط بهداشتی 
به مردم تحویل داده می شود. رییس سازمان 
دامپزشکی درباره حریم و فواصل بهداشتی 
مراکز تولید محصولات پروتئینی گفت: مراکز 
تولیدی ما از دامداری، مرغداری، آبزی پروری، 
کشتارگاه و مراکز بسته بندی باید حریم داشته 
باشد که این موضوع علمی، فنی و کارشناسی 
است، نه اینکه ما حریم هایی ایجاد کنیم که 

برای تولیدکنندگان مشکل ایجاد کند.
ن��وروزی با بی��ان اینکه حری��م مراکز 
تولی��دی به منظور تولید پایدار اس��ت، نه 
مقطع��ی و کوتاه م��دت، اف��زود: کمیته ای 
در س��ازمان دامپزش��کی کشور متشکل از 
صاحب نظ��ران، به انضمام مطالعه عملیاتی 
سه کشور همچون روسیه، ترکیه و مالزی 
و حضور اتحادیه ها و انجمن ها، حریم ها را 
بررس��ی می کند و ب��ه رای می گذارد تا به 
اضافه مطالعه آن سه کشور نامبرده، حریم 

دامداری های کشورمان به شمار  رود.
وی اظهار کرد: حریم هایی تعیین می شود 
که هم پرورش دهنده و تولیدکننده راضی 
باشد و هم از نظر بهداشتی مشکلی نداشته 
باشیم؛ اکنون برخی اتحادیه ها و انجمن ها 
مذاک��ره می کنند که نباید حریم را کاهش 
بدهید، زیرا دارایی های زیستی ما در معرض 

خطر قرار می گیرد.
صادرات گروگان دیپلماسی  � 

مس��عود بختیاری ریی��س هیات مدیره 
سندیکای صنایع کنسرو ایران در پنجمین 
جلسه کمیس��یون صنایع غذایی اتاق ایران 
تصریح کرد: یکی از مقاصد صادراتی محصولات 
کشاورزی و مواد غذایی ایران، کشور روسیه 
است، اما ۴ چالش اصلی عدم شناخت کافی 
از بازار روس��یه، مشکلات در حوزه ترانزیت و 
لجستیک و نقل و انتقالات مالی که همگی 
موارد زیرساختی در بخش حاکمیتی است، 

بر صادرات این کشور سایه افکنده است.

وی با بیان این مطلب که بخش صادرات 
نیازمند هماهنگی بین بخش��ی اس��ت و از 
یک دستگاه اجرایی نمی توان انتظار تحول 
در صادرات را داش��ت، افزود: یک سازمان 
باید متولی هماهنگی بین بخش ها باش��د 
و اداره کل صنای��ع غذای��ی وزارت صمت 
می تواند محوریت تعاملات بین بخش��ی را 

فراهم کند.
رییس س��ندیکای صنایع کنسرو ایران 
اظهار کرد: جهاد کشاورزی، وزارت صمت، 
سازمان توس��عه تجارت، وزارت بهداشت، 
س��ازمان دامپزشکی و س��ایر دستگاه های 
مرتبط باید با هم��کاری یکدیگر بازارهای 
صادراتی را به نحو مطلوب در اختیار ظرفیت 

بالقوه کشور قرار دهند.
وی اتخاذ تصمیمات براساس سیاست های 
تنظیم بازار را یکی از چالش های صنعت غذا 
دانست و گفت: این تصمیم ها نشان دهنده 
عدم وجود رویکرده��ای صادرات محور در 

کشور است. 
بختیاری با اشاره به اینکه با سیاست های 
پیمان س��پاری و رف��ع تعه��د ارزی، اندک 
فرص��ت موجود در صادرات از بین می رود، 
خاطرنش��ان کرد: باید برنام��ه زمان بندی 
واقعی برای ح��وزه صادرات در نظر گرفت 
و با بررسی چالش ها چشم انداز سال آینده 

ترسیم شود.
کاهش 2/5 � درص�دی ارزش صادرات 

صنایع غذایی
در طول ۱۰ سال گذشته ارزش صادرات 
صنای��ع غذای��ی برخلاف می��زان صادرات 
۲/۵ درصد کاهش ارزش نش��ان می دهد و 
وضعیت در بخش کش��اورزی کمابیش به 

همین  منوال است.
عباس کشاورز سرپرست سابق وزارت 
جهاد کش��اورزی و مش��اور ات��اق ایران 
ب��ا بی��ان این مطل��ب تصریح ک��رد: رب 
گوجه فرنگی، شیرینی، شکلات، بیسکویت 
و ویف��ر، کمپوت و انواع محصولات نان و 
محصولات لبنی بیشترین میزان صادرات 
را در صنعت غذا دارند. وی یادآور ش��د: 
بررس��ی آم��ار و ارقام نش��ان می دهد در 
صادرات محصولات غذایی دارای سیاست، 
بازار و برنامه منس��جم و مستمر برای هر 
محصول نیس��تیم و تنه��ا در محصولات 
لبنی و ش��یرینی و ش��کلات تا حدودی 

پایداری وجود داش��ته اس��ت.
سرپرست سابق وزارت جهاد کشاورزی 
متذکر شد: جابه جایی بازار و ورود کشورهای 
رقیب با وجود افزایش میزان صادرات باعث 
کاهش ارزش ص��ادرات محصولات غذایی 
شده اس��ت. کش��اورز تاکید کرد: کیفیت 
محصولات، وجود رقبا، قیمت تمام ش��ده، 
دیپلماسی و تغییرات مستمر سیاست های 
صادراتی باعث تغیی��ر مقاصد صادراتی به 
کشورهای ضعیف مانند عراق، افغانستان و 

پاکستان شده است.
وی با بیان اینکه نبود پایانه های صادراتی 
مناسب، مخصوصا برای محصولات فسادپذیر 
و عدم مقررات علمی، منطقی و تعریف شده 
با کشورهای هدف از دیگر آسیب های بخش 
صادرات به شمار می رود، اظهار کرد: یک کشور 
می تواند هم صادرات داشته باشد و هم واردات 
و ش��اید در مقطعی ص��ادرات کاهش یابد یا 
متوقف ش��ود، ولی رویکرد مهم آن است که 
جایگزینی برای بازار صادراتی از دست رفته 

کار آسانی نیست.

»جهان صنعت« چالش های صنعت غذا از نگاه کارشناسان را بررسی می کند

صادرات گروگان دیپلماسی

بدینوسیله به اطلاع می رساند شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
در نظر دارد انجام کلیه امور مختلف مربوط به کارهای باغبانی 
به منظور حفظ، نگهداشت و توسعه فضای سبز موجود، نگهداری 
تاسیس��ات لوله کش��ی آب مرتبط با فضای سبز مجتمع صنعتی و 
تامین نیروی انس��انی مورد نیاز جهت اج��رای موضوع فوق را از 
طریق مناقص��ه عمومی یک مرحله ای به پیمانکار ذیصلاح، واگذار 
نماید. لازم به ذکر اس��ت تضمین ش��رکت در فرآیند ارجاع کار 
11/700/000/000 ری��ال می باش��د ک��ه می بایس��ت به صورت 

ضمانتنامه بانکی در روز تسلیم پیشنهادات ارائه گردد.
متقاضیان برای دریافت اسناد مناقصه، می توانند نماینده خود را 
به همراه معرفی نامه رسمی همراه با کارت شناسایی در ساعات 
اداری روز چهارش��نبه م��ورخ 1402/12/02 ب��ه هم��راه فیش 
واریزی به مبلغ 5/000/000 )پنج میلیون( ریال به حساب جاری 
1854800000133 نزد بانک سپه شعبه بلوار اسفندیار )کد 1854( 
به نام شرکت معدنی و صنعتی چادرملو، به آدرس تهران- خیابان 
نلسون ماندلا- خیابان عاطفی شرقی- کوچه رفیع- بن بست شبنم- 
پلاک 28 واحد تامین خدمات بازرگانی )طبقه چهارم( اعزام و اسناد 

مناقصه را دریافت نمایند.
تلفن تماس: 79463146- 021 جناب آقای شاهواروقی فراهانی

v.farahani@chadormalu.com  :پست الکترونیکی

 موضوع: فراخوان عمومی 
انتخاب پیمانکار بابت حفظ، نگهداشت و 
دومتوسعه فضای سبز  مجتمع صنعتی چادرملو

ت 
نوب

بدینوسیله به اطلاع می رساند شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
در نظر دارد عملیات تجهیز، آماده سازی، باطله برداری، استخراج 
س��نگ آهن، بارگی��ری و حم��ل از دره زری��گان و تخلیه در محل 
انباش��تگاه ها در معدن سنگ آهن چادرملو استان یزد را از طریق 
مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکار ذیصلاح، واگذار نماید. لازم 
به ذکر است تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار 9/100/000/000 
ریال می باشد که می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی در روز تسلیم 

پیشنهادات ارائه گردد.
متقاضیان برای دریافت اسناد مناقصه، می توانند نماینده خود را به 
همراه معرفی نامه رسمی همراه با کارت شناسایی در ساعات اداری 
روز دوشنبه مورخ 1402/12/07 و یا سه شنبه مورخ 1402/12/08 
ب��ه همراه فیش واریزی به مبلغ 10/000/000 )ده میلیون( ریال 
به حس��اب جاری 1854800000133 نزد بانک س��په شعبه بلوار 
اسفندیار )کد 1854( به نام شرکت معدنی و صنعتی چادرملو، به 
آدرس تهران- خیابان نلسون ماندلا- خیابان عاطفی شرقی- کوچه 
 رفیع- بن بس��ت ش��بنم- پلاک 28 واحد تامین خدمات بازرگانی 

)طبقه چهارم( اعزام و اسناد مناقصه را دریافت نمایند.
تلفن تماس: 79463146- 021 جناب آقای شاهواروقی فراهانی

v.farahani@chadormalu.com  :پست الکترونیکی

 موضوع: فراخوان عمومی
 انتخاب پیمانکار بابت آماده سازی، 

باطله برداری، استخراج سنگ آهن، بارگیری و 
حمل از دره زریگان در مجتمع سنگ آهن چادرملو

ول
ت ا

نوب

بدینوسیله به اطلاع  می رساند شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
در نظر دارد پروژه تجهیز، آماده سازی، باطله برداری و استخراج 
س��نگ آهن از بخ��ش جنوب��ی معدن آنومال��ی 10 س��اغند را از 
طریق مناقص��ه عمومی یک مرحله ای به پیمانکار ذیصلاح، واگذار 
نماید. لازم به ذکر اس��ت تضمین ش��رکت در فرآیند ارجاع کار 
182/000/000/000 ری��ال می باش��د که می بایس��ت به صورت 

ضمانتنامه بانکی در روز تسلیم پیشنهادات ارائه گردد.
متقاضیان برای دریافت اسناد مناقصه، می توانند نماینده خود را به 
همراه معرفی نامه رسمی همراه با کارت شناسایی در ساعات اداری 
روز دوشنبه مورخ 1402/12/07 و یا سه شنبه مورخ 1402/12/08 
ب��ه همراه فیش واریزی به مبلغ 10/000/000 )ده میلیون( ریال 
به حس��اب جاری 1854800000133 نزد بانک س��په شعبه بلوار 
اسفندیار )کد 1854( به نام شرکت معدنی و صنعتی چادرملو، به 
آدرس تهران- خیابان نلسون ماندلا- خیابان عاطفی شرقی- کوچه 
 رفیع- بن بس��ت ش��بنم- پلاک 28 واحد تامین خدمات بازرگانی

 )طبقه چهارم( اعزام و اسناد مناقصه را دریافت نمایند.
تلفن تماس: 79463165- 021 سرکار خانم نظری
snazari @chadormalu.com  :پست الکترونیکی

 موضوع: فراخوان عمومی 
انتخاب پیمانکار پروژه تجهیز، آماده سازی، 
باطله برداری و استخراج سنگ آهن از بخش 

جنوبی معدن آنومالی 10 ساغند

ول
ت ا

نوب
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 اسحاقی مدیرعامل نفت ایرانول شد

ب��ه گزارش آژانس رویدادهای مهم نف��ت و انرژی »نفت ما«، بابک افقهی 
مدیرعامل تاپیکو طی حکمی عیسی اسحاقی را به عنوان مدیرعامل شرکت 

نفت ایرانول منصوب کرد.
اسحاقی که از مدیران توانمند، شناخته شده و محبوب کارگران و کارکنان 
ایرانول است، دارای بیش از ۱۰ سال سابقه مدیریت ارشد در صنعت روانکاران 
)۶ سال مدیرعامل نفت ایرانول و از سال ۱۳۹۹ تاکنون نایب رییس هیات مدیره 
نفت بهران وابسته به بنیاد مستضعفان( است و همچنین ۶ سال نایب رییس 

هیات مدیره انجمن پالایشگاه های روغن سازی  ایران بود.
اسحاقی کار بنگاهداری را از سال ۱۳۸۶ شروع کرد و بیش از ۱۵سال سابقه 
مدیریت ارشد در شرکت های شیمیایی، نفتی و پتروشیمی را در سوابق خود 
داشته و در ۲۰ شرکت رییس، عضو هیات مدیره یا مدیرعامل بوده است. پیش 
از این نیز رییس هیات مدیره پتروشیمی خارک وابسته به صندوق بازنشستگی 
نفت و نایب رییس نفت بهران بود. لازم به ذکر است در زمان مدیریت اسحاقی، 
ایرانول با رشد اکثر شاخص ها و توسعه همه جانبه پیشرفت چشمگیری داشت 
و ساخت پایانه صادراتی ایرانول که یکی از پروژه های مهم و استراتژیک ایرانول 
است را آغاز کرد و به بهره برداری رساند و رکورد تولید، فروش مقداری، صادرات، 
سهم بازار )حدود ۳۰ درصد و دوم بازار( را شکست. بیشترین رضایت کارکنان 
مربوط به دوره مدیریت وی است. انتصاب این مدیر مجرب و خوشنام در دوره 
جدید مدیریت شستا و تاپیکو با بازتاب گسترده ای در صنعت روانکاران، شستا، 
تاپیکو و نفت ایرانول مواجه شده و کارگران ایرانول با شنیدن این خبر خوش، 
ضمن خوشحالی از انتصاب این مدیر موفق و محبوب شان از وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و مسوولان مربوطه تشکر کردند.  انتظار می رود با آمدن  اسحاقی 

شرکت نفت ایرانول به روزهای اوجش بازگردد.
گفتنی است اسحاقی ۶ سال مدیرعامل نفت ایرانول بود. بعد از وی نیز در 

چهار سال اخیر ایرانول ۶ مدیرعامل داشته است.

 واکنش سخنگوی صنعت آب به حذف دریاچه ارومیه
 از پوستر بزرگداشت روز ملی آب!

سخنگوی صنعت آب کشور گفت: تراز دریاچه ارومیه نسبت به ابتدای سال آبی، 
۳۳ سانتی متر افزایش داشته است.

به گزارش ایلنا، طی دو  روز گذشته پوستری با موضوع نهمین بزرگداشت روز 
ملی آب با موضوع آب؛ بستر تعامل، صلح و دوستی در فضای عمومی منتشر شده 
که عنوان می شود در آن دریاچه ارومیه از نقشه ایران حذف شده و واکنش هایی 
نیز از سوی کاربران فضای مجازی مبنی بر اینکه امیدی به احیای دریاچه نیست، 

در پی داشته است. 
در پاسخ به این امر، فیروز قاسم زاده به خبرنگار اقتصادی ایلنا گفت: تراز دریاچه 

ارومیه نسبت به ابتدای سال آبی، ۳۳ سانتی متر افزایش داشته است.
سخنگوی صنعت آب کشور خاطرنشان کرد: بارندگی های نرمال در حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه در سال جاری باعت افزایش رواناب های منتهی به دریاچه شده است و 
به دلیل عدم برداشت آب کشاورزی از رودخانه در این فصل، بهبود شرایط ورودی ها 

منجر به افزایش تراز ۳۳ سانتی متری نسبت ابتدای سال آبی شده است.
لازم به ذکر است این پوستر و تنظیم این برنامه بزرگداشت از سوی اتاق بازرگانی 

رخ داده و ارتباطی با وزارت نیرو و مجموعه مدیریت منابع آب ندارد.

تبعات انتقال آب شیرین از خلیج فارس 
مدیر پروژه آب شیرین کن بندرعباس با بیان اینکه تاکنون بیش از ۹۵ درصد پروژه 
در بخش زیرساخت برای تولید یک میلیون مترمکعب آب شیرین در روز محقق شده، 
گفت: انتقال صنایع بالا دست معدنی به نزدیکی دریا امکان پذیر نیست، اما برخی 
صنایع پایین دست در حال انتقال هستند و در رابطه به انتقادات زیست محیطی هم 
بررسی ها نشان می دهد از سال ۱۳۹۶ تا حالا، طرح آب شیرین کن هیچ آثاری روی 

کلونی جانداران زنده نداشته است.
به گزارش ایس��نا، نصرت خوش نی��از در جریان بازدید خبرن��گاران از پروژه 
آب شیرین کن بندرعباس، با اشاره به آغاز این پروژه از سال ۱۳۹۲، اظهار کرد: با 
خط انتقال اول ۱۳۰ میلیون مترمکعب آب در سال و با خط انتقال دوم که از سال 
آینده اجرا خواهد شد، ۲۰۰ میلیون مترمکعب آب  شیرین با محوریت تامین آب 

صنایع و شرب به فلات مرکزی منتقل می شود.
به گفته وی، فاز یک سایت آب شیرین کن یک میلیون مترمکعبی بندرعباس 
در ۱۵۵ هکتار در س��ال ۱۳۹۹ با تولید ۲۰۰ هزار مترمکعب آب ش��یرین در 
شبانه روز به بهره برداری رسید، اما قرار است تا سه ماهه اول سال ۱۴۰۳ و در 
فاز دوم به ۴۰۰ هزار مترمکعب در شبانه روز برسد. خوش نیاز با بیان اینکه با 
طرح توس��عه فاز دوم ۳۰۰ هزار مترمکعب دیگر به پروژه افزوده خواهد شد، 
گفت: در اصل پروژه آب شیرین کن بندرعباس برای تامین آب شرب و صنایع 
فلات مرکزی، شامل هرمزگان، یزد و کرمان راه  اندازی شده است. با بررسی های 
انجام شده از سوی یک شرکت اتریشی این منطقه بهترین نقطه خلیج فارس 

برای آبگیری و ایجاد واحدهای نمک زدایی است.
مدیر پروژه آب شیرین کن بندرعباس با بیان اینکه بررسی ها نشان می دهد این 
طرح تاکنون اثرات منفی زیست محیطی در پی نداشته، تصریح کرد: برای اثبات 
ادعای زیست محیطی، باید به این نکته اشاره کنم که مجوز و قرارداد این پروژه با 
محیط زیست مشروط به نداشتن اثرات زیست محیطی بوده و همچنان این قرارداد 

ادامه دارد.

بیشترین بارش ها در کدام استان ها رخ داده است؟
»جهان صنعت«- موسس��ه تحقیقات آب اعلام کرد: استان های گلستان، 
مازندران، گیلان و آذربایجان شرقی با بارش تجمعی معادل ۵۰ تا ۷۵ میلی متر در 

هفته جاری پر بارش ترین استان های کشور خواهند بود.
به گزارش  موسسه تحقیقات آب، برای هفته جاری وقوع بارش ها در حاشیه دریای 
خزر و برخی مناطق غرب و شمال غربی کشور مورد انتظار است. در این مناطق، 

مقادیر تجمعی بارش تا ۵۰ الی ۷۵ میلی متر پیش بینی شده است.
براساس تقسیمات حوضه های درجه یک کشور، حوضه آبریز دریای خزر با 
مقدار میانگین ۹/۴ میلی متر و بیشینه نقطه ای ۵۲/۷ میلی متر پرباران ترین حوضه 

کشور در هفته جاری خواهد بود.
همچنین حوضه آبریز فلات مرکزی با مقدار میانگین ۱/۱ میلی متر و بیشینه 

نقطه ای ۱۹/۶ میلی متر کم باران ترین حوضه درجه یک کشور است.
براساس این گزارش، از میان حوضه های درجه ۲ کشور، حوضه قره سو و گرگان 
با متوسط بارش ۲۴/۱ میلی متر و بیشینه بارش ۵۲/۷ میلی متر پرباران ترین حوضه 

درجه ۲ کشور است.
از میان استان های کشور، استان های گلستان، مازندران، گیلان و آذربایجان 
شرقی با بارش تجمعی معادل ۵۰ تا ۷۵ میلی متر در هفته جاری پربارش ترین 

استان های کشور خواهند بود.

بر
خ

گ�روه انرژی- با نزدیک ش��دن به پایان 
مهلت پنج س��اله ای��ران به پاکس��تان برای 
تکمیل خط لوله صلح، خبرها حاکی است که 
اس��لام آباد در نظر دارد کار ساخت بخش ۸۰ 
کیلومتری پروژه خط لوله گاز ایران- پاکستان 
از مرز ایران تا گوادر را آغاز کند تا در صورت 
تصمیم تهران برای مراجعه به دادگاه داوری 
بین المللی، جریمه احتمالی ۱۸ میلیارد دلاری 

را نپردازد.
 یک منبع رسمی در وزارت نیروی پاکستان به 
پایگاه خبری نیشن گفت: تصمیم گرفته شده تا 
پاکستان درخواستی برای معافیت از تحریم های 

آمریکا برای پروژه خط لوله صلح، ارائه کند.
ب��ه گفته این منبع آگاه، در وهله نخس��ت، 
تصمیم گرفته ش��ده اس��ت در ف��از اول پروژه 
خ��ط لوله صل��ح، کار در بخش ۸۰ کیلومتری 
مرز پاکستان با ایران تا گوادر آغاز شود. هزینه 
تخمینی این بخش از پروژه، ۱۵۸ میلیون دلار 
خواهد بود و تصمیم گرفته ش��ده که از طریق 
شرکت توسعه زیرساخت گاز )GIDC( تامین 
مالی شود. این مقام مسوول با دادن این جزئیات  
گفت: توافقنامه برای این پروژه برای تامین ۷۵۰ 
میلیون فوت مکعب در روز گاز به مدت ۲۵ سال 
از میدان گازی پارس جنوبی ایران و تحویل در 
مرز ایران و پاکس��تان در ماه مه س��ال ۲۰۰۹، 

امضا شد.
این منبع آگاه به نیشن گفته است که برآورد 
ش��ده در صورت عدم اجرای این پروژه از سوی 
پاکس��تان، تهران، پرونده را ب��ه دادگاه داوری 
بین المللی مستقر در پاریس، ارجاع خواهد کرد و 
پاکستان، حدود ۱۸ میلیارد دلار جریمه تعهدات 

قراردادی را باید پرداخت کند.
خط لوله »صلح«، نام خط لوله گاز صادراتی 
ایران به هند و پاکس��تان اس��ت که براس��اس 
تفاهم های انجام شده، ایران متعهد می شود تا 
مدت ۲۵ س��ال، گاز خود را با قیمت توافقی به 
هند و پاکستان بفروشد. این مسیر اقتصادی ترین 
روش تامین انرژی شبه قاره  هند است. مذاکراتی 
نیز پیرامون پیوستن ترکمنستان و قطر به ایران 
برای تامین گاز طبیعی این پروژه  بزرگ مطرح 

شده  است.
طول خط لوله ایران به هند ۲۷۰۰ کیلومتر 
ب��ود و قرار بود گاز صادراتی ایران را از مس��یر 

پاکستان به هند منتقل کند. پیش بینی شده بود 
در ص��ورت توافق نهایی، ۱۱۰۰ کیلومتر از این 
خط لوله در ایران، ۷۸۰ کیلومتر در پاکستان و 

۶۰۰ کیلومتر در هند احداث شود.
تحت این پروژه، خط لوله ۱۹۳۱ کیلومتری 
برای انتقال گاز ایران به پاکستان که شامل ۱۱۵۰ 
کیلومتر خط لوله در داخل ایران و ۷۸۱ کیلومتر 
خط لوله در داخل پاکستان است، احداث خواهد 
ش��د. هر دو کشور ملزم به اجرای این پروژه در 
خاک خود بودند. طبق توافقنامه، قرار بود عرضه 
این پروژه تا ژانویه سال ۲۰۱۵ آغاز شود. ایران در 
حال حاضر، ساخت بیش از ۹۰۰ کیلومتر از این 
خط لوله را در داخل خاک خود تکمیل کرده، در 
حالی که ۲۵۰ کیلومتر بخش باقی مانده، هنوز 

ساخته نشده است.
طلسم شده � 

براس��اس تفاهم های انجام ش��ده، ایران در 
قرارداد خط لوله صلح متعهد شده که تا مدت 
۲۵ سال، گاز خود را با قیمت توافقی به هند و 

پاکستان بفروشد.
اگرچ��ه قرار بود  این پروژه در س��ال ۲۰۱۴ 
به بهره برداری برسد که با کنار کشیدن هند از 
این پروژه و تعلل پاکستان در ساخت خط لوله 

در داخل این کشور، نیمه کاره رها شد. پاکستان 
علت عدم آغاز فعالیت را ناتوانی در تامین هزینه ها 
عنوان کرد و از شرکت های ایرانی، روسی و چینی 
درخواست کرد تا به عنوان مجری ساخت خط 

لوله مشارکت کنند.
درسال ۲۰۱۵ ایران به دلیل کوتاهی پاکستان 
در اجرای کار درخواست خسارت که مبلغی ۱۸ 
میلیارد دلاری خود را به دادگاه بین المللی ببرد، 
ام��ا با دادن فرصتی دیگر در س��ال ۲۰۱۹ قرار 
شد پاکس��تان خط لوله خود را تا پایان مارس 
سال ۲۰۲۴ تکمیل کند.البته ایران و پاکستان 
در سپتامبر ۲۰۱۹ این قرارداد را بازنگری کرده  
بودن��د و ایران از حق ش��کایت خود به محاکم 
بین المللی علیه پاکستان صرف نظر کرد به شرطی 
که پاکستان تا مارس سال ۲۰۲۴ این خط لوله 
را در خاک خود تکمیل کند و حالا موعد مارس 
۲۰۲۴ به عنوان زمان نهایی تکمیل خط لوله در 
حال پایان است.عدم آغاز عملیات اجرایی خط 
لوله از سوی پاکستان، در حالی اتفاق می افتاد 
که ایران از سال ۲۰۱۱ کار خط لوله خود را به 
اتمام رسانده بود و به اسلام آباد فرصت داده بود 
خط لوله خود را طی ۲۲ ماه یعنی تا پایان سال 
۲۰۱۴ تا مرز ایران بکش��د و عملیات خط لوله 

را تکمیل کند.پیش از این ش��رکت ملی نفت 
ایران در ۲۱ دسامبر سال ۲۰۲۳، یک اخطار 
نقض مادی را به شرکت بین دولتی گاز محدود 
پاکستان صادر کرد که در آن گفته شده بود 
ضمانت نامه های خریدار، نقض شده است. از 
طریق همین ابلاغیه، شرکت ملی نفت ایران 
اخطاریه ای را براساس ضمانتنامه حاکمیتی 
صادرش��ده توس��ط دولت پاکس��تان به نفع 
شرکت ملی نفت ایران ارائه کرد و یک مهلت 
۱۸۰ روزه به ش��رکت توسعه زیرساخت گاز 
پاکس��تان داد تا نقض ماده ادعایی را اصلاح 
کند و موضوع را ب��رای حل وفصل به کمیته 

هماهنگی ارجاع داد.
س�ایه تیرگی روابط بر س�ر خط لوله  � 

صلح
حملات موش��کی نیروهای نظامی ایران به 
مناطقی از محل اس��تقرار گروهک تروریستی 
جیش العدل در پاکستان که در دی ماه امسال رخ 
داد و نیز پاسخ پاکستان در واکنش به این حمله 
را به دنبال داشت، هرچند پس از سفر وزیر امور 
خارجه کشورمان به اسلام آباد سایه تیرگی روابط 
بین دو کشور را  کمرنگ کرده است، با این حال 
برخی تحلیلگران بر این باورند که ممکن است 

پاکستان از این موضوع به عنوان دستاویزی برای 
به عقب انداختن تکمیل خط لوله صلح در خاک 

خود استفاده کند.
محمود خاقانی کارشناس 
بین المل��ل ان��رژی درباره 
سرنوشت خط لوله صلح به 
»جهان صنعت« می گوید:  
ایران نزدی��ک به یک ونیم 
میلیارد دلار برای احداث این 
خط لوله هزینه کرد؛  علت ایجاد خط لوله تاپی 
در یک مقطعی دور زدن روسیه بود. در برهه ای 
که روس��یه به گاز ترکمنستان برای تامین گاز 
اروپا نیاز داشت، برخی در نظر داشتند روسیه را 
با مشکل مواجه کنند، اما حالا شرایط به دلیل 
آنکه روسیه از سمت غرب تحریم شده است، فرق 
می کند و به نظر می رسد پاکستان برای اجرای 
این خط بیشتر از سمت روسیه تحت فشار است.

وی افزود: روسیه در برنامه راهبردی کلان خود 
در اروپا دنبال این بود تا جایی که می تواند اجازه 
ندهد ی��ک رقیب بزرگ مثل ایران به اروپا گاز 
صادر کند که در پی آن نیز برنامه های تحریمی 
علیه ایران اعمال شد و در کل احداث خط لوله 

پاکستان هم به کما رفت.
این کارشناس بین الملل انرژی تصریح کرد: 
امروز علاوه بر روسیه که نیاز دارد از مسیر ایران 
گاز خ��ود را ترانزی��ت کند، چین هم هم نظر با 
روسیه به دنبال این است خط لوله گاز از ایران 
به پاکستان احداث شود تا چین سرمایه گذاری 
سنگینی که در تولید گاز ترکمنستان کرده و 
خط لوله تاپی را هم که با مراقبت و توافق آمریکا 
و طالبان ساخته عملیاتی کند.او افزود: چین با 
طالبان توافق ۲۵ ساله برای همکاری اقتصادی 
امضا کرده، اما طالبان در عین حال مش��اوران 
اقتص��ادی غربی را هم به کار گرفته اس��ت. در 
هر حال چین ۲۵ میلیارد دلار در پتروش��یمی 
پاکس��تان س��رمایه گذاری کرده و بندر رقیب 
چابهار را در این کشور آماده کرده و اکنون برای 
روسیه و چین مقرون  به صرفه است که گاز ایران 
به اروپا نرود و وارد صنایع پتروشیمی پاکستان 
شود.محمدعلی خطیبی نماینده  اسبق ایران 
در هی��ات عامل اوپک ه��م در این رابطه به 
اقتصاد آنلاین گفته است: به نظر می رسد در 
بحث خط لوله، پاکستانی ها و هندی ها بیشتر 
ملاحظات اقتصادی دارند؛ به نظر نمی رس��د 
که تنش ه��ای اخیر تاثیری ب��ر این موضوع 
بگ��ذارد؛ ضمن اینکه تبادل این خط لوله که 
اسم آن هم خط لوله صلح است، می تواند به 
رفع موانع و مشکلات کمک زیادی کرده و به 
عنوان یک عامل از بین برنده چالش های میان 

دو کشور عمل کند.

رشد 57 درصدی انرژی تجدیدپذیر در عمان، امارات و قطر
وقتی از همسایه عقب ماندیم

»جهان صنع��ت«- امارات، عمان و مراک��ش در حال انتقال به انرژی پاک و 
تجدیدپذیر در منطقه عربی هستند. براساس گزارشی که در روزهای گذشته 
توس��ط) Global Energy Monitor )GEM در ماه های اخیر منتش��ر 
شد، کشورهای عربی در منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا با انتقال به انرژی های 

تجدیدپذیر در آستانه کسب دستاوردهای قابل توجهی هستند.
به گزارش وزارت نیرو، گزارش ها حاکی از آن بوده که این تحول ممکن 
اس��ت به س��رعت رخ دهد، زیرا این کشورها از ماه می ۲۰۲۲، ۶ هزار و ۹۰۰ 
مگاوات به ظرفیت عملیاتی خود در زمینه انرژی خورشیدی و بادی اضافه 
کرده اند و این ظرفیت به ۱۹ هزار مگاوات رس��یده اس��ت که افزایشی ۵۷ 

درصدی تخمین زده می شود.
این گزارش همچنین بیانگر آن است که پروژه های تاسیساتی وجود دارند 
که ۹ هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر را تامین می کند که هنوز در دست ساخت 
هستند و قرار است تا سال ۲۰۲۴ تکمیل شوند. پیش بینی می شود در صورت 
اجرای به موقع این پروژه ها، نرخ رشد سرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر ادامه 
یابد و این کشورها از رشد سالانه ۴۰۰ درصدی در پروژه های انرژی خورشیدی 

و بادی برخوردار شوند.

امارات جایگاه اول در پیشرفت تجدیدپذیرها � 
در سال ۲۰۱۷، امارات متحده عربی اولین استراتژی انرژی یکپارچه کشور را 
راه اندازی کر؛ طرحی که هدف آن افزایش سهم انرژی پاک در سبد انرژی از ۲/۵ 
درصد  به ۵۰ درصد و کاهش ردپای کربن تولید برق تا ۷۰ درصد است. ابوظبی 
انتظار دارد این طرح ۱۹۰/۵ میلیارد دلاری تا سال ۲۰۵۰ به بهره برداری برسد و 
به سمت استفاده از یک سبد انرژی که چندین منبع انرژی تجدیدپذیر را شامل 
می شود، حرکت کند، زیرا هدف استراتژی ترکیب انرژی هسته ای و انرژی پاک 
برای برآورده کردن نیازمندی های اقتصادی در امارات متحده عربی است و این 
پروژه به طور درصدی شامل ۴۴ درصد انرژی پاک، ۳۸ درصد  گاز، ۱۲ درصد 

زغال سنگ پاک و ۶ درصد انرژی هسته ای خواهد شد.
شرکت انرژی آینده ابوظبی )مصدر( که در سال ۲۰۰۶ تاسیس شد، پروژه های 
بسیاری را در زمینه انرژی های تجدیدپذیر به پایان رسانده است، مانند ایستگاه 

شمس در ابوظبی که بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی متمرکز جهان است.
پارک خورشیدی محمد بن راشد آل مکتوم یکی از مهم ترین و بزرگ ترین 
پروژه های جهان در زمینه انرژی های تجدیدپذیر است که ظرفیت تولید آن تا 
سال ۲۰۳۰ به ۵ هزار مگاوات خواهد رسید و با اتمام ساخت آن به کاهش انتشار 

سالانه بیش از ۶/۵ میلیون تن کربن کمک می شود.
هدفگذاری تولید هیدروژن تا 8/5 � میلیون تن

عمان به نوبه خود چندین پروژه امیدوارکننده در زمینه انرژی خورشیدی 

مانند پروژه انرژی بادی ظفار با ظرفیت تولید ۵۰ مگاوات پیش بینی کرد که برای 
پوشش بیش از ۱۶هزار خانه با برق کافی است. همچنین ایستگاه Miraya که 
یکی از بزرگ ترین ایستگاه های تولید بخار خورشیدی در جهان است و ایستگاه 
فتوولتائیک خورشیدی امین که انرژی پاک را با ظرفیت ۱۰۰ مگاوات تامین 

می کند و برای تامین انرژی ۱۵ هزار خانه کافی است، راه اندازی شد.
عمان در س��ال های گذش��ته علاقه مندی فراوانی به تولید هیدروژن سبز 
ک��ه ترکیب تکنولوژیکی )فنی( انرژی های تجدید پذی��ر و هیدروژن به عنوان 
مکانیسم ذخیره یک منبع انرژی پاک و پایدار است، نشان داده است و از طریق 
سرمایه گذاری به ارزش ۱۴۰ میلیارد دلار به دنبال تولید سالانه یک میلیون تن 
سوخت هیدروژنی تا سال ۲۰۳۰ است که تا سال ۲۰۴۰ به ۳/۷۵ میلیون تن 
و تا سال ۲۰۵۰ به ۸/۵ میلیون تن خواهد رسید.در مراکش، بهره وری انرژی به 
موازات توسعه انرژی های تجدیدپذیر، یکی از اولویت های استراتژی ملی انرژی 
پادشاهی است و رباط قصد دارد تا ۱۵ درصد از مصرف انرژی را در سال ۲۰۳۰ 
صرفه جویی کند. در این راستا، پادشاهی برنامه های عملی برای بهره وری انرژی 
در تمام زمینه های اصلی، به ویژه حمل ونقل، صنعت و ساخت وساز را آماده کرده 
است.دولتمردان این کشور توانایی های بزرگی را در زمینه انرژی های تجدیدپذیر 
خورشیدی و بادی فراهم ساخته اند تا منابع انرژی را متنوع سازند. با این اقدامات 
اولویت را به منابع تجدیدپذیر می دهند، تا پاسخگویی به تقاضای فزاینده برای برق، 

حفظ محیط زیست و کاهش وابستگی به انرژی فسیلی انجام شود.

ت
س

نخ
محسن داوری- اروپا با وجود کاهش شدید وابستگی 
گازی خود به روس��یه، توانست با زمستان سال گذشته و 
امس��ال خود سر کند؛ موضوعی که باعث تعجب بسیاری 

از تحلیلگران انرژی و گازی جهان شد.
ب��ه گزارش میز نفت، از آغاز جنگ اوکراین، مهم ترین 
راهبرد اتحادیه اروپا، تلاش برای تنوع بخشیدن به واردات 
انرژی خود و پایان دادن به واردات س��وخت های فسیلی 
از روس��یه بوده و با موفقیت به امنیت عرضه ما در س��ال 
۲۰۲۳ میلادی کمک کرده است. در ادامه به بررسی ابعاد 

مختلف این موفقیت می پردازیم.
 در فوریه ۲۰۲۲ میلادی، بخش انرژی اتحادیه اروپا با 
تهاجم تمام عیار روسیه به اوکراین و تلاش برای تسلیحاتی 
کردن واردات انرژی اروپا، وارد گس��تره ای نامشخص شد 
که مس��اله امنیت تامین انرژی اتحادیه اروپا را در کانون 

توجه قرار داد.
با وجود وابس��تگی نیمی از واردات گاز اتحادیه اروپا از 
روسیه و سهم بزرگ زغال سنگ و نفت، اتحادیه اروپا با یک 
چالش مضاعف روبه رو بود: حفظ امنیت منابع انرژی خود و 

نگه داشتن قیمت ها در سطوح بسیار مقرون به صرفه.
چشم انداز واردات انرژی اتحادیه اروپا در دو سال اخیر 
به میزان قابل توجهی تغییر کرده است. اگرچه کل تقاضای 
گاز ما قبل از جنگ حدود ۴۰۰ میلیارد مترمکعب در سال 
بود که تنها حدود ۱۰ درصد آن را تولید داخلی پوش��ش 
م��ی داد، واردات ۱۵۰ میلیارد مترمکعبی اتحادیه اروپا از 
روسیه در سال ۲۰۲۱ تقریبا به نصف کاهش یافت و به ۸۰ 
میلیارد مترمکعب در سال ۲۰۲۲ میلادی و به ۴۳ میلیارد 

مترمکعب در سال ۲۰۲۳ میلادی کاهش یافت.
به صورت خلاصه، وابستگی اتحادیه اروپا به گاز روسیه 
از ۴۵ درصد در سال ۲۰۲۱ میلادی به تنها ۱۵ درصد در 

سال ۲۰۲۳ میلادی کاهش یافت.
این دس��تاورد در س��ایه پ��روژه کمیس��یون اروپا در 
می ۲۰۲۲ میلادی و در پاسخ مستقیم به اقدامات روسیه، 

به دست آمده است. هدف آن تقویت امنیت انرژی اروپا با 
صرفه جویی در انرژی، تسریع به گذار به انرژی پاک و تنوع 

بخشیدن به منابع واردات انرژی اروپاست.
در بلندم��دت، امنیت انرژی اتحادیه اروپا با جایگزینی 
سوخت های فسیلی وارداتی با انرژی های تجدیدپذیر تولید 
داخل و بهبود بهره وری انرژی و با هدف اتحادیه اروپا تبدیل 
شدن به اولین قاره بی طرف آب وهوا در جهان تا سال ۲۰۵۰ 

میلادی حاصل می شود.
باید دانس��ت که مصرف انرژی در قاره س��بز در حال 
افزایش اس��ت و از س��ال ۲۰۰۴ تا ۲۰۲۲ میلادی بیش 
از دوبرابر ش��ده است. گاز طبیعی هنوز حدود یک چهارم 
مصرف انرژی اتحادیه اروپا را تش��کیل می دهد و اتحادیه 
اروپا هنوز به ش��دت به تامین کنندگان خارجی برای این 
سوخت متکی است. به همین دلیل است که تنوع عرضه 
گاز و همکاری با ش��رکای قاب��ل اعتماد، نقش حیاتی در 

تضمین امنیت عرضه برای شهروندان اروپایی تا زمانی که 
به هدف کربن زدایی کامل برسیم، دارد.

تنوع بخشیدن به منابع انرژی � 
بحران انرژی درس سختی به بازار انرژی اروپا داد. سهم 
بزرگ واردات نفت و گاز روسیه در ترکیب انرژی اروپا باعث 
ایجاد وابس��تگی بیش از حد به یک تامین کننده واحد و 

غیرقابل اعتماد شده بود.
اطمینان از تنوع بیشتر در منابع واردات انرژی به این 
معنی است که اگر یک منبع به هر دلیلی ناگهان قطع شود، 
اثرات آن کمتر احساس می شود. تجارت با شرکای انرژی 
قابل پیش بینی تر و با ثبات تر، خطر اختلال ها آسیب رسان 

در عرضه انرژی را تا حد زیادی به حداقل می رساند.
ترکیب��ی از خ��ط لوله قاب��ل اعتمادت��ر و واردات گاز 
طبیع��ی مایع )LNG( برای غلبه بر وابس��تگی اتحادیه 
اروپا به واردات گاز روسیه بسیار مهم بود. در نتیجه  نروژ 

و ایالات متحده در سال ۲۰۲۳ میلادی به تامین کنندگان 
اصلی گاز ما تبدیل ش��دند که به ترتیب ۳۰ و ۱۹ درصد 

از کل واردات گاز ما را تشکیل می دادند.
 � تقویت موقعیت اروپا در بازار جهانی انرژی

این وضعیت مستلزم بازاندیشی درباره وضعیت موجود 
در بازار انرژی اتحادیه اروپا بود. با وجود تقاضای چشمگیر 
کش��ورهای اتحادیه اروپا به همبستگی در این زمینه، در 
روزهای اولیه بحران، شاهد بودیم که بازیگران اتحادیه اروپا 
به صورت ناخواس��ته در تلاش برای تامین منابع، در بازار 

جهانی انرژی از یکدیگر پیشی می گیرند.
در پاسخ به این رقابت در بحران انرژی در اتحادیه اروپا، 
پلتفرم انرژی اتحادیه اروپا در ۷ آوریل ۲۰۲۲ میلادی برای 
کمک ب��ه تامین انرژی اتحادیه اروپ��ا و به منظور حذف 
تدریجی وابس��تگی به گاز روس��یه به روشی هماهنگ از 

طریق تجمیع تقاضا و خرید مشترک تاسیس شد.
این پلتفرم در سال ۲۰۲۳ میلادی راه اندازی شد تا به 
تضمین تامین انرژی کافی برای زمستان  ۲۰۲۳-۲۰۲۴ 
میلادی کمک کند. مدیران آن تلاش کردند تا کانالی برای 
تجمیع تقاضا جهت گاز توس��ط همه ش��رکت های گازی 
مس��تقر در اتحادیه اروپا و جذب عرضه از تامین کنندگان 

بین المللی فراهم کنند.
چهار دور مناقصه از آوریل تا دسامبر ۲۰۲۳ سازماندهی 
ش��د. در واقع، در طول این دورها، پس از جس��ت وجوی 
رقابتی ترین پیشنهادات تامین کنندگان بین المللی، بیش 
از ۴۲ میلیارد مترمکعب گاز برای پوش��ش تقاضای اروپا 

تامین شد.
به صورت کلی، پلتفرم انرژی اتحادیه اروپا نتایج بسیار 
خوب��ی در تجمیع تقاضا و هماهنگ��ی خرید گاز طبیعی 
ارائه و علاقه شدید بازیگران بازار را به خود جلب کرد. از 
آنجایی که بحران انرژی هنوز تمام نشده است، وزرای انرژی 
اتحادیه اروپا در ۱۹ دسامبر ۲۰۲۳ میلادی توافق کردند 

این چارچوب قانونی را یک سال دیگر تمدید کنند.

دو سال بعد از تحریم های غرب
اروپا چگونه بدون گاز روسیه سر کرد؟

گزارش 2

شمارش معکوس برای پاکستان در تکمیل قرارداد گازی با ایران

طلسم خط لوله صلح می شکند؟
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گروه جامعه- براساس گزارش ها، میزان مرگ های 
خودخواسته به طور کلی در ایران افزایش پیدا کرده، اما 
به طور خاص در بین دستیاران پزشکی این افزایش 
بسیار بیشتر از جمعیت عمومی است. این موضوع را 
آمارهای خودکشی دستیاران پزشکی که رسانه ای 
شده و مطالعاتی که در بین خود دستیاران پزشکی 
در مورد فکر خودکش��ی انجام شده ثابت می کند و 
قابل انکار نیست. پزشک شدن به خصوص در یکی 
از رشته های تخصصی آمال و آرزوی بسیاری از کودکی 
است، اما اکنون نارضایتی دستیاران تخصصی پزشکی، 
میزان بالای افسردگی در میان آنها و اخبار شوکه کننده 
خودکشی آنها نشان می دهد که نیاز است تا برای رفع 

این مساله، چاره اندیشی قانونی و درخوری شود.
از قدیم الایام اگر از فردی می پرسیدی در آینده 
می خواهی چه کاره شوی؟ بیشترین پاسخ این بود که 
می خواهم پزشک شوم. این آرزویی بود که بسیاری 
از دختران و پسران ایرانی از سال های کودکی در سر 
می پرورانند. آرزوی پوشیدن روپوش سفید و عزت و 
احترامی که پزشک در این جایگاه شغلی دارد و البته 
درآمد خوبی که به خصوص بعد از عبور از آزمون سخت 
دستیاری برای پزشک متخصص به ارمغان می آورد، 
خواهان زیاد داشت؛ درآمدی که ارزش سال ها صبر و 
درس خواندن و حتی تقلب و سوال خریدن را دارد. 
اگرچه رسیدن به این مرحله در سن بالا شاید کمی 
دیر به نظر برسد، اما درآمد پزشک تخصصی آنقدر بود 
که سال ها نان پدر خوردن و متخصص شدن در دهه 
چهارم زندگی آن را توجیه کند، اما حالا چه شده که 
نه تنها پزشکان عمومی از وضعیت شغلی و درآمدی 
خود راضی نیستند، بلکه صندلی برخی رشته های 
تخصصی نیز خالی می ماند و کار به جایی رس��یده 
که دستیاران تخصصی پزشکی که از نخبه ترین افراد 

جامعه هستند، دست به خودکشی می زنند.
 دوره دس��تیاری یا رزیدنتی دوره ای اس��ت که 
بعد از اتمام دوره پزشکی عمومی و دریافت مدرک 
دکترای حرفه ای پزش��کی آغاز می شود و بین ۴ تا 
۶ سال طول می کشد. دستیاران تخصصی در نظام 
آموزش پزشکی ایران فقط دانشجو نیستند، بلکه به 
نوعی بیمارس��تان های دولتی وزارت بهداشت روی 
پاشنه آنان می چرخد. جایی که »اتند« یا پزشکان 
متخصص که مس��وولیت س��لامت بیماران را در 
بیمارستان های دولتی به عهده دارند، بیشتر حضور 
ندارند و رسیدگی به بیماران را به دانشجویان خود 

یعنی همان رزیدنت ها می سپارند.
 دانش��جویانی که باید در شیفت های متعدد و 
طولانی صبح و ش��ب و با حقوق کم دانشجویی در 
بیمارستان کار کنند و حق طبابت در بیرون بیمارستان 
دولتی را هم ندارند. دس��تیاران پزشکی در یکی از 
رش��ته های ۲۷گانه تخصصی شامل تخصص های 
کودکان، پاتولوژی، ارولوژی، ارتوپدی، زنان و زایمان، 
مغ��ز و اعصاب، داخلی، بیماری های عفونی،  قلب و 
عروق، پوست، بیهوشی،  جراحی عمومی، جراحی 
مغز و اعصاب، چشم پزشکی، آنکولوژی، رادیولوژی، 
روانپزشکی، گوش،حلق و بینی، پزشکی هسته ای، طب 
کار، طب فیزیکی و توانبخشی، طب اورژانس، پزشکی 
ورزشی،  جراحی قلب و عروق، جراحی قفسه صدری، 
پزشکی قانونی و پزشکی اجتماعی تحصیل می کنند تا 

آینده سلامت کشور را به دست گیرند.

 اما واقعیت های جامعه نش��ان می دهد گروهی 
که باید سکان آینده نظام سلامت ایران را به دست 
گیرند، خود دچار مشکلات متعدد از جمله ناامیدی 
و افسردگی هستند. آینده روشنی را پیش روی خود 
نمی بینند و این ناراحتی را به اشکال مختلف مانند 
مهاجرت، تغییر شغل، بی انگیزگی در خدمت و در 

نهایت اقدام خودکشی بروز می دهند.
 30 � درص�د دس�تیاران پزش�کی ب�ه 

خودکشی فکر می کنند
»دکتر وحید ش��ریعت« رییس انجمن علمی 
روانپزش��کان ایران در یک برنامه تلویزیونی گفت: 
مشاهدات میدانی نشان می دهد میزان خودکشی به 
طور کلی در کل جمعیت کشور افزایش پیدا کرده، 
اما به طور خاص در بین دستیاران پزشکی این افزایش 
بسیار بیشتر از جمعیت عمومی است. این موضوع را 
آمارهای خودکشی دستیاران پزشکی که رسانه ای 
شده و مطالعاتی که در بین خود دستیاران پزشکی 
در مورد فکر خودکشی انجام شده، ثابت می کند و 

قابل انکار نیست.
 وی افزود: نتایج تحقیقی که خانم دکتر فهمیه 
سعید اس��تادیار گروه روانپزش��کی دانشگاه علوم 
توانبخشی و سلامت اجتماعی در سال ۱۴۰۱ روی 
تعدادی از رزیدنت ها انجام داد، نش��ان می دهد که 
حدود ۳۰ درصد دستیاران پزشکی به خودکشی فکر 
کرده اند. این آمار حتی اگر قابل تعمیم نباشد به هر 

حال تخمینی از وضعیت موجود را نشان می دهد.
 دکتر شریعت ادامه داد: مهم تر از نتایج این تحقیق 
تعداد دستیاران پزشکی هستند که خودکشی موفق 
داش��ته اند. آماری که س��ازمان نظام پزشکی اعلام 
کرده نشان می دهد در یک سال گذشته ۱۶ دستیار 
تخصصی خودکشی کرده اند. البته وزارت بهداشت 
حتما آمار دقیق تر و بیشتری دارد، اما متاسفانه این 
آمار را محرمانه می دانند و اعلام نمی کنند. اشکال 
مهمی که در کش��ور وجود دارد این اس��ت که هر 
زمان مشکلی پیش می آید قبل از هر کاری آمارها را 

محرمانه  یا سریع تکذیب می کنند.  رییس انجمن 
علمی روانپزش��کان افزود: شاخص آمار خودکشی 
برمبنای تعداد در صدهزار نفر در سال است. اگر آمار 
۱۶ خودکشی موفق رزیدنت ها را در یک سال اخیر 
مبنا قرار دهیم، با توجه به جمعیت حدود ۱۵ هزار 
نفری رزیدنت های کشور، آمار خودکشی رزیدنت ها 
در ایران حدود ۱۰۰ در ۱۰۰هزار نفر می ش��ود. این 
آمار در جمعیت عمومی براساس آمار رسمی پزشکی 
قانونی ۶/۵ در ۱۰۰هزار نفر است. البته تخمین های 
غیر رس��می این میزان را ح��دود ۱۰ در ۱۰۰هزار 
نفر نش��ان می دهد.  می توان برآورد کرد که میزان 
خودکش��ی موفق در بین رزیدنت ها و دس��تیاران 
تخصصی پزشکی حدود ۱۰برابر جمعیت عمومی 

است که بسیار بالا و نگران کننده است.
 رییس انجمن علمی روانپزش��کان ایران گفت: 
افزایش خودکشی در بین رزیدنت ها عوامل مختلفی 
دارد، اما به نظرم مهم ترین مس��اله ناامیدی است. 
واقعیت های جامعه نشان می دهد یک فضای ناامیدی 
به چشم می خورد. این موضوع در بین پزشکان جوان 
هم وجود دارد. بس��یاری از پزش��کان بعد از سال ها 
تحصیل و سختی های زیاد، آینده روشنی را پیش 

روی خود نمی بینند.
 علاوه بر مشکلات اقتصادی و اجتماعی، جامعه 
پزش��کی با هجمه ها و تصمیمات عجیب و غریب 
و غیر کارشناسی از س��وی نهادهای سیاستگذار از 
جمله شورای عالی انقلاب فرهنگی مواجه می شوند. 
تصمیماتی مانند افزایش غیرکارشناسی و دوبرابری 
ظرفیت پذیرش رش��ته های پزش��کی یا پذیرش 
دانشجوی تخصصی پزشکی از مقطع دیپلم که با 
وجود مشکلات شغلی پزشکان باعث ناامیدی بیشتر 

آنها می شود.
 دکتر شریعت ادامه داد: این تصمیمات نشان دهنده 
بی تدبیری است و در عین حال برخی مسوولان درک 
درستی از مشکلات پزشکان ندارند. این تصمیمات 
همزمان با س��ختی های شغلی رزیدنت ها و حقوق 

و درآمد بس��یار پایین آنها، باعث می شود که آینده 
روشنی پیش رو نداشته باشند و به سمت ناامیدی 

و خودکشی سوق داده شوند.
 وی گفت: در این شرایط تصور کنید یک دستیار 
پزشکی درگیر یکسری مشکلات شخصی،  اقتصادی، 
عاطفی و افس��ردگی هم قرار بگیرد، در این صورت 
احتمال اینکه به خودکش��ی فکر کند و دس��ت به 

خودکشی بزند بیشتر است.
 در مقابل این واقعیت نگران کننده، مشکل دیگر 
این است که در وزارت بهداشت و نهادهای مسوول 
با جو انکار و تکذیب مواجه هس��تیم. در جلسات و 
کمیته هایی که برای بررس��ی این موضوع تشکیل 
شده، شاهد این هستیم که مسوولان وزارت بهداشت 
این مساله را انکار کرده و آن را زاییده فضای مجازی 
می دانن��د و به جای ارائ��ه راهکار به فضای مجازی 

حمله می کنند.
 وی افزود: بعد از این همه سروصدا در رسانه ها 
درباره خودکش��ی رزیدنت ها بالاخره یک جلس��ه 
کارشناسی گذاشتند و از انجمن علمی روانپزشکان 
هم دعوت کردند، اما در این جلسه از بین مسوولان 
ارشد وزارت بهداشت فقط معاون آموزشی شرکت 
کرد و از معاونت های درمان، بهداشت و دانشجویی 
حتی در حد مدیرکل هم کس��ی شرکت نکرد که 
نش��ان می دهد اصلا این موضوع برای آنها اهمیتی 
ندارد. مسوولان وزارت بهداشت حتی حاضر نیستند 
از واژه »خودکش��ی« استفاده کنند یا در این زمینه 
صحبت کنند. به جای خودکشی می گویند رفتارهای 

خودآسیب رسان.
 � هش�دار؛ خودکشی رزیدنت ها جدی 

است 
»دکتر محمود فاضل« رییس شورای عالی نظام 
پزشکی نیز در این مورد به ایرنا گفت: با توجه به آمار 
نگران کننده خودکشی در بین رزیدنت ها، کمیته ای در 
سازمان نظام پزشکی تشکیل شد و از مسوولان وزارت 
بهداشت و سایر نهادهای مرتبط نیز برای عضویت در 

این کمیته دعوت کردیم. مساله خودکشی رزیدنت ها 
به یک معضل مهم برای جامعه پزشکی تبدیل شده 
است. بر این اس��اس شورای عالی نظام پزشکی در 
آذر امسال با مصوبه ای تشکیل کمیته بررسی علل 
خودکشی رزیدنت ها را تصویب کرد. در این کمیته 
از نمایندگان وزارت بهداشت، سازمان پزشکی قانونی، 
بهزیستی، معاونت پیشگیری از جرم قوه قضاییه، 
انجمن علمی روانپزش��کان و نماین��ده رزیدنت ها 

دعوت کردیم.
 وی ادامه داد: آنچه برای مردم و جامعه پزشکی 
مهم اس��ت این اس��ت که رزیدنت ها و دانشجویان 
پزشکی تخصصی باید بتوانند با آرامش به تحصیل 
بپردازند. آنان آینده سازان نظام سلامت کشور هستند 
که من و شما و فرزندان ما در آینده باید سلامت مان را 
به دست آنها بسپاریم. اگر دانشجویان پزشکی کشور 
نتوانند به درستی آموزش ببینند در آینده سلامت کل 

جامعه به مخاطره خواهد افتاد.
رییس شورای عالی نظام پزشکی گفت: دستیاران 
تخصصی پزشکی با دو مساله مهم روبه رو هستند؛ 
یکی مسائل امروز آنهاست مثل مشکلات معیشتی و 
رفاهی که واقعا در حداقل ممکن است. معلوم نیست 
رزیدنت ها دانشجو هستند یا پرسنل بیمارستان و 
با وجود کار س��خت و فش��ار سنگین کاری که در 
بیمارستان ها متحمل می شوند و شاید ۶۰ درصد 
بیشتر سایر کارکنان بیمارستان ها در این مراکز حضور 

دارند، اما حقوق بسیار ناچیزی دریافت می کنند.
 وی افزود: دستیاران پزشکی نه تنها حقوق بسیار 
کمی دریافت می کنند، بلکه حق طبابت و مطب زدن 
هم ندارند و وزارت بهداشت آنها را از هرگونه اشتغال 
دیگر منع کرده است، بنابراین باید وضعیت معیشتی 
آنها بهتر شود. ضمن اینکه کار زیاد و خشونت هایی 
که در بیمارستان ها علیه آنها رخ می دهد امنیت و 
وضعیت روانی و جسمی آنها را به شدت به مخاطره 

انداخته است. 
رییس شورای عالی نظام پزشکی گفت: رسیدن به 
راه حل مناسب برای رفع مشکلات جسمی و روانی 
و خودکشی رزیدنت ها نیازمند بررسی های دقیق و 
کارشناسانه است. افزایش حقوق و بهبود معیشت 
دستیاران، اصلاح تعرفه های پزشکی و بررسی نقاط 
ضع��ف و قوت ادغام آموزش پزش��کی در خدمات 
پزشکی در ایران از جمله مسائلی است که باید در 

این مسیر مورد توجه قرار گیرد.
دکتر فاضل تاکید کرد: واقعا کار دستیاران پزشکی 
طاقت فرساست. با این حال آنان از هرگونه حق وحقوق 
شغلی محروم هستند. باید قوانین و طرح هایی در 
وزارت بهداشت، دولت و مجلس برای رفع مشکلات 
رزیدنت ها تصویب شود تا این مساله و معضل مهم رفع 
شود. در مقابل این مشکلات امروز، آینده آنها نیز مبهم 
است و واقعا آینده شغلی روشنی در انتظار دستیاران 
پزشکی تخصصی نیس��ت. تعرفه های غیر واقعی و 
نارضایتی پزشکان متخصص فعلی نیز بر ناامیدی و 

افسردگی بیشتر آنها دامن می زند.
 در این شرایط رزیدنت ها که پزشکان متخصص 
آینده کشور هستند، جایگاه روشنی را برای آینده خود 
نمی بینند و به همین علت شاهد ناامیدی، افسردگی و 
بی انگیزگی در بین این گروه هستیم که در مواردی به 

خودکشی و پایان زندگی آنان ختم می شود.

سال بیستم    سه شنبه 1 اسفند  1402      شماره  5470

 جریمه بیش از ۱۰ میلیون خودروی تهرانی
 برای توقف غیرمجاز

معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهران بزرگ از جریمه و اعمال 
قانون بیش از ۱۰ میلیون خودرو در پی تخلفات ساکن خبر داد و گفت: توقف زیر 

تابلو، دوبله و سدمعبر در سطح معابر ممنوع است.
سرهنگ فیروز کشیر در برنامه تلویزیونی شهر امن به موضوع تخلفات ساکن 
اشاره و اظهار کرد: پلیس در ۱۱ماهه سال جاری در شهر تهران تعداد  ۱۰ میلیون 
و صد و پنجاه وپنج هزار و هفتصد وپنجاه خودرو را به دلیل تخلفاتی چون توقف زیر 
تابلو ، توقفات دوبله و سدمعبر اعمال قانون کرده است، چراکه این رانندگان باعث 

ایجاد ترافیک های کاذب و بر هم زدن نظم عمومی شده بودند.
سرهنگ کشیر گفت: رانندگان به هیچ عنوان نباید تخلف توقف در زیر تابلوی 
پارک مطلقا ممنوع را انجام دهند، چراکه نقض حریم این تابلو مشکلات فراوانی 
را برای دیگر شهروندان به وجود می آورد. وی افزود: برخی رانندگان با پارک در 
محل ایستگاه های اتوبوس ضمن اخلال در رفت و آمد موجب توقف اتوبوس های 
حمل و نقل عمومی شده و گاهی برخی رانندگان با پارک و توقف دوبله مقابل مراکز 

و آموزشگاه ها تردد دیگر شهروندان و رانندگان را مختل می کنند.
معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهران بزرگ بیان کرد: رانندگان 

به هیچ عنوان حق ندارند به صورت دوبله توقف کرده و راه مردم را بند بیاورند.
سرهنگ کشیر با بیان اینکه پلیس بی جهت و بدون دلیل راننده ای را جریمه 
نمی کند، خاطرنشان کرد: هر نوع تخلفی که باعث بی نظمی و بر هم زدن نظم 

عمومی جامعه شود پلیس به جد با آن در چارچوب قانون برخورد خواهد کرد.

سردار کمالی مطرح کرد
کسری خدمت سربازی با مهارت آموزی

مهر- مشاور  عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای 
مسلح، از کسری خدمت سربازی با مهارت آموزی خبر داد.

سردار موسی کمالی دیروز در برنامه تلویزیونی اظهار کرد: نگاه و رویکرد جدیدی 
در نیروهای مسلح برای سربازی است و بناست که به پاس خدمات جوانان، نیروهای 

مسلح نیز خدمات متقابلی به جوانان ارائه دهند.
وی در پاسخ به سوال مجری در مورد امریه سربازی، گفت: واگذاری سرباز به 
دستگاه های دولتی یا همان امریه از منظر مهارت آموزی و اشتغال قابل بررسی 
است؛ به عبارتی نوعی برنامه ریزی مهارتی و اشتغال است. برای مثال گروهی از 
جوانانی که به عنوان اعضای اصلی شرکت های دانش بنیان فعالیت دارند می توانند 

دوران خدمتی خود را نیز در همان شرکت سپری کنند.
س��ردار کمالی بیان کرد: نزدیک به ۹۸ درصد جوانانی که در ش��رکت های 
دانش بنیان خدمت وظیفه عمومی خود را سپری کرده اند، طبق گفته معاون علمی 

ریاست جمهوری بعد از انجام سربازی در کشور به فعالیت خود ادامه داده اند.
مشاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای مسلح 
افزود: جوانان اگر قبل از خدمت مهارت کسب کنند، مشوق هایی نظیر کسری 
یک ماهه خدمت می توانند دریافت کنند. همچنین مشوق های دیگری مبنی بر 
یک ماه مرخصی تشویقی، بخشش اضافه خدمت و... در نظر گرفته شده که جوانان 

به واسطه مهارت کسب شده می توانند از آن استفاده کنند.
وی گفت: کسانی که در دانشسراها، هنرستان ها و... آموزش دیده باشند، جزو 

افراد ماهر هستند و می توانند از این مشوق ها استفاده کنند.
سردار کمالی ادامه داد: اولین دوره مسابقه مهارتی سربازان وظیفه امسال در ۴ 
مرحله شهرستان، استان، سازمان و کشوری برگزار شد؛ ۱۶۵ نفر برگزیده راه یافته 
به مرحله کشوری می توانند از مشوق هایی نظیر اولویت استخدام در نیروهای 
مسلح، جمعیت هلال احمر، وام ۱۵۰ میلیون تومانی اشتغالزایی و... استفاده کنند 

و برنامه ریزی برای برگزاری این مسابقه در سال آینده داریم.
مشاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای 
مسلح افزود: به جوانان توصیه می کنیم قبل از خدمت مهارت کسب و از اوقات 
فراغت خود به نحو احسنت استفاده کنند. همچنین سربازان باید کسب مهارت را 
در حین خدمت سربازی مطالبه گری کرده و در دوره های مهارت آموزی شرکت 

کنند و با مهارت از خدمت وظیفه ترخیص شوند.

مرگ سارق موبایل هنگام فرار از دست زن راننده
ایسنا- پلیس تحقیقات درباره مرگ سارقی را که در جریان یک تعقیب و 

گریز کشته شده است، آغاز کرد.
تعقیب و گریز مالباخته و دو سارق موبایل قاپ به مرگ یکی از دو سارق 
منجر ش��د و با توجه به اظهارات س��ارق زنده مانده ممکن است پرونده وارد 

فاز جنایی شود.
زنی جوان با مرکز فوریت های پلیس��ی ۱۱۰ تماس گرفت و گفت: من در 
ماشین جک خود نشسته بودم و در حالی که مسیری را در مرکز شهر می رفتم 
و شیشه ماشین هم پایین بود و با دوستم صحبت می کردم، ناگهان ترک نشین 
یک موتورسیکلت گوشی مرا قاپید و راکب و ترک نشین سوار بر موتورسیکلت 
فرار کردند. از آنجایی که خیابان خلوت بود تعقیب شان کردم. آنها سرعت شان را 
زیاد کردند، اما وقتی به جایی رسیدند که بن بست بود راننده موتور تعادل خود را 

از دست داد و هر دو زمین خوردند و مصدوم شدند.
به این ترتیب بررسی های پلیسی آغاز و ماموران خبردار شدند تر ک نشین ۲۵ 
ساله موتورسوار که سرش به جدول خورده بود، براثر صدمات ناشی از آن فوت 
کرده است. این در حالی بود که آیفون ۱۳ زن جوان او کشف شده بود. در ادامه 
راننده موتورسیکلت که زخمی بود و قبل از شنیدن خبر مرگ دوستش منکر 
ماجرای سرقت بود، تحت بازجویی قرار گرفت و گفت: برای اولین بار و با هدف 
تجربه هیجان دس��ت به این کار زدیم، اما آن خانم وقتی به ما رسید عمدی با 

ماشین به ما کوبید و تعادل مان را از دست دادیم.
این اظهارات پسر جوان در حالی است که زن جوان منکر عمدی بودن تصادف 
با این دو س��ارق است. اکنون بازپرس پرونده دستور تحقیق در این خصوص را 

صادر کرده است.

 »ریشا« هیچ وقت چاق نبود، تیپ بدنی حیوان 
لاغر است!

رکنا- دامپزشک اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی گفت: شرایط 
فعلی »ریشا« هم اکنون مساعد است و روند درمان تا بهبود کامل ادامه دارد. این 
شیر دارای تیپ بدنی لاغر اندام است و از لحاظ رتبه بدنی هیچ وقت متوسط و 
چاق نبوده و پس از اینکه تست انگلی این  گونه مثبت اعلام شد،  درمان ضدانگلی 

روی »ریشا« در حال انجام است.
علیرضا بنی اسدی دامپزشک اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی 
گفت: سلامت ریشا، شیر نر باغ وحش مشهد و روند درمان بیماری اش توسط تیم 
متخصص دامپزشکان در حال بررسی است. ریشا، شیر باغ وحش مشهد که بیش 
از ۳هفته پیش تشخیص بیماری انگلی برایش انجام شد، در حال درمان است، 
اما با هدف کنترل بیشتر بر روند درمان، با حضور یک تیم مجهز از بیمارستان 
تخصصی دامپزش��کی و با هدف تشخیصی، اقدام به بیهوش کردن شیر شد و 
علاوه بر مایع درمانی، برداشت نمونه های لازم مانند خون، مدفوع و... نیز از این 

حیوان انجام شد.
او گفت: همچنین معاینات پزش��کی کامل ش��امل نوار قلب، سونوگرافی و 
رادیوگرافی انجام ش��د که نتایج آزمایش اعلام می ش��ود. شرایط فعلی »ریشا« 
هم اکنون مس��اعد است و روند درمان تا بهبود کامل ادامه دارد. این شیر دارای 
تیپ بدنی لاغراندام است و از لحاظ رتبه بدنی هیچ وقت متوسط و چاق نبوده و 
پس از اینکه تست انگلی این  گونه مثبت اعلام شد،  درمان ضدانگلی روی »ریشا« 

در حال انجام است.

۱6 رزیدنت پزشکی در یک سال اخیر خودکشی کرده اند!خبر

مسیر بی بازگشت

اکثریت افغانس��تانی هایی که با آمدن 
طالبان وارد ایران شده اند، درآمد هایشان را 
برای ساخت خانه و زندگی به کشورشان 
می فرستند. با اینکه در کشور ما کار می کنند 
حاصل دسترنج شان را وارد چرخه اقتصادی 
ایران نمی کنند، اما در یارانه ها و حامل های 
انرژی با مردم س��هیم شده اند. خرید نان 
و کالا ه��ای ضروری، اس��تفاده از خدمات 
حمل و نقل و سرانه های فضای سبز و غیره 

مواردی است که می توان از آن نام برد.
آنان با ش��گرد های مختلف به صورت 
رای��گان از اورژانس خدمات رایگان درمان 
دریاف��ت می کنن��د، چراک��ه مراجعه به 
بیمارستان های دولتی هم حتی برایشان 
خرج زیادی دارد. این رفتار ها نشان از این 
دارد که این مهاجران با تیزهوشی از امکانات 
کشور به نفع خود استفاده می کنند بدون 

اینکه هزینه های آن را پرداخت کنند.
روایت یك مهاجر � 

بس��یاری از آنان در مش��اغلی که در 
دس��ت ایرانی ها بود با دس��تمزد پایین تر 
مش��غول به کار شده اند. در یک مجموعه 
ورزش��ی در تهران، ۹۹ درصد کارگران آن 
اتباع افغانی هستند. یکی از این کارگران 
در گفت وگو با خبرنگار رکنا گفت: اینجا 
کار می کنم و دس��تمزدم را برای پدرم که 
در افغانستان است می فرستم، او در هرات 
مانده و خانه مان را می س��ازد. وی در ادامه 
می گوید که قصد ماندن در ایران را ندارد 
و با دو خواهرش و مادرش برای کار کردن 
به ایران آمده اند و بعد از اینکه پول کافی را 
پس انداز کردند به کشورش��ان بازخواهند 
گشت. او با اینکه از زندگی در ایران راضی 
بود، افزود: صبح ها ورزش می کنم و بعد از 
آن ساعت ۹ صبح به کلاس زبان می روم 
و ۱۱ به محل کارم می آیم تا ۸ ش��ب کار 
می کنم. او از دلایل برگشتش به افغانستان 
این گونه گفت: از وقتی حکومت افغانستان 
تغییر کرده شرایط خیلی مطلوب تر از قبل 
شده و زیرساخت های خدمات رسانی مانند 

راهسازی و امنیت در حال افزایش است.
این مهاجر افغانستانی با اشاره به دلیل 
مهاجرت��ش به ایران ادامه داد: تنها دلیلی 
ک��ه به ایران آمدیم برای کار بود، چون در 
افغانس��تان بیکاری زیاد است. اینجا کار 

می کنی��م تا زندگی مان را در افغانس��تان 
بسازیم و بازگردیم.

30 � درصد خانواده های ایرانی 
هیچ شغلی ندارند

یک پژوهش��گر اجتماعی به خبرنگار 
اجتماعی رکنا گفت: نزدیک به ۳۰ درصد از 
خانواده های ایرانی هیچ شغلی ندارند. با اینکه 
این افراد تحصیلات کافی دارند، ولی در هیچ 

شغلی مشغول به کار نیستند.
اردشیر گراوند در ادامه افزود: این موضوع 
نقص در سیستم توسعه کسب و کار در ایران 
را نشان می دهد که وظیفه حکمرانی است تا 

دلایل و عوامل آن را پایش کند.
افغانس�تانی ها پ�ول خال�ص  � 
از ای�ران می برند تا وطن ش�ان را 

بسازند
گراون��د در پاس��خ به اینک��ه افغان ها 
درآمد هایشان را به افغانستان می فرستند، 
گفت: با اینک��ه در حال حاضر ارزش پول 
ملی ما افت داش��ته، ولی خارج شدن این 
حجم از سرمایه از کشور در قالب دستمزد 
ضرر زیادی به اقتصاد کشور وارد می کند. 
در خوش بینانه ترین حالت ۲ میلیون فرصت 
شغلی ما در دست افغانستانی ها قرار دارد 
و این مش��اغل در سطوح پایین است که 
باع��ث ایجاد بیکاری در کش��ور در میان 

جوانان می شود.
خارج کردن پول ملی از کشور  � 

توسط افغانستانی ها
گراوند در ادامه با اش��اره به مش��اغلی 
که افغانستانی ها اش��غال کرده اند، گفت: 
اغلب مش��اغلی که آنان اش��غال کرده اند 
مشاغلی هس��تند که اکثریت خدماتی و 
»پول خالص بر« است. مانند همین کار های 
خدماتی و خالص که مالیات هم بابت آن 
نمی پردازند. این پژوهشگر اجتماعی با انتقاد 
از اس��تفاده بدون برنامه اتباع از یارانه های 
مردم در کشور تاکید کرد: اگر فرض کنیم 
۳۰ درص��د این درآم��د را هزینه خورد و 
خوراک و مسکن می کنند، باز در این موارد 
هم دارند از سوبسید ها و یارانه های ما استفاده 
می کنند. آنها اساسا دارند پول خالص خارج 
می کنند. در همه کشور ها چنین موردی 
وجود دارد، اما تحت مدیریت قرار دارد تا به 

چرخه اقتصاد داخلی ضربه وارد نکند.

در ایران فقط پول خارج می شود! � 
گراوند در ادامه افزود: فرس��تادن پول 
از کش��وری به کشور دیگر در گذشته هم 
مرسوم بود و جوانان ایرانی برای کار به ژاپن 
می رفتند و پولشان را به ایران می فرستادند، 
اما مس��اله این است که الان ایرانی ها پول 
هم برای فرزندانشان که مهاجرت کرده اند، 

از ایران پول می فرستند.
ضرورت ساماندهی به حوزه اتباع � 

گراوند با تاکید بر اینکه بار ها درخواست 
کردیم که برای افغان ها در بدو ورود حساب 
بانکی باز کنید، ادامه داد: بار ها به مسوولان 
گفته  شده برای هر شخصی که وارد ایران 
می شود به خصوص افغانستانی ها در بدو 

ورود و اش��تغال حس��اب بانکی باز کنید 
تا درآمد هایش��ان به صورت رسمی واریز 
شود و کارفرمایان حتما در حساب بانکی 
حقوق آنان را پرداخت کنند تا پولش��ان 
در چرخش مالی کشور بماند. وقتی دارند 
از خدم��ات درمانی و دارویی و یارانه ای ما 
استفاد می کنند، حداقل بتوانیم مالیات و 

بیمه دریافت کنیم.
جوانان ایرانی کار نمی کنند � 

گراوند در خصوص استقبال کارفرما از 
به کار گیری نیروی اتباع گفت: اداره تامین 
اجتماعی سختگیری های زیادی در نیروی 
کار ایرانی دارد برای همین کارفرما تمایل 
دارد نیروی کار خود را از اتباع تامین کند 

تا درگیری های بیمه ای و غیره را نداشته 
باشد و حقوق کمتری هم پرداخت می کند 
و مناس��بات اجتماعی که باعث تعلل در 
روال کاری می ش��ود را هم معمولا ندارد و 
چون خارجی هستند بله چشم گویی شان 
بالاست. وی تاکید کرد: جوانان ما کار هایی 
که افغانی ها به دس��ت می گیرند را انجام 
نمی دهند. در گذشته کارگران افغانستانی 
کار های سخت ساختمانی را انجام می دادند، 
ولی الان در مشاغل تخصصی تر هم فعال 
هستند. مانند برق و کناف و صنایع و غیره. 
ای��ن موضوع  دو آفت دارد؛ انفصال نیروی 
انسانی از این فعالیت ها و نیازمندی ایرانی ها 

به این رده های شغلی.

کار نباید ب�رای جوانان ایرانی  � 
عار باشد

گراوند ادامه داد: سیستم توسعه کشور 
باید به سمتی سوق یابد که جوانان ایرانی 
هم به انجام این مشاغل تمایل داشته باشند 
و دیگر اینکه رسانه ها هم در ترغیب جوانان 
به اشتغال در این ردیف های شغلی نقش 
ایفا کنند و انجام این کار ها را برای کشور 

خودشان افتخار بدانند.
این جامعه شناس با توجه به اینکه در 
سال های اخیر اتفاقات خوبی افتاده است 
ولی نیاز به تلاش بیشتر است، افزود: دولت 
در ساماندهی آنان اقداماتی داشته است، اما 
کافی نبوده، مدیریت اتباع خارجی در ایران 
باید از مسائل معیشتی درمانی و حمل و نقل 

و امنیتی آغاز شود.

اشغال ۲ میلیون شغل توسط افغان ها 
زاویه

فرم اشتراك روزنامه

    شرایط اشتراك:
ساعات تحویل روزنامه از 6 الی 11 صبح

شروع اشتراك ( متقاضیانی که درخواست خود را به طور کامل تحویل نمایند ) اول و شانزدهم هر ماه می باشد. 
مبلغ مندرج در جدول فوق بابت روزانه یك نسخه اشتراك می باشد.

لطفا کپی فیش بانكی را تا پایان اشتراك نزد خود نگهداری فرمائید.
در صورت عدم تحویل روزنامه حداکثر تا ساعت 14 همان روز  اعلام فرمائید.

 نام و نام خانوادگی : ..................................... شرکت / موسسه : ................................... کدپستی : ........................ تلفن :.......................

ایمیل : ................................  تعداد درخواستی :......................................  مدت اشتراك:  6 ماهه                    یك ساله   

آدرس : ...........................................................................................................................................................................................

شماره فیش بانكی : ........................................ بانك : .........................................   تاریخ واریز فیش : ....................................................

یك ساله6 ماههدوره اشتراك
11/000/00022/000/000هزینه اشتراك (ریال)

کلیه متقاضیان محترم می توانند هزینه اشتراك خود را براساس مبلغ مندرج در جدول ذیل: 
به شــماره شــبا  IR340130100000000167986648   بانك رفاه  به نام محمدرضا ســعدی (مدیر مســئول)   
 واریــز و اصل ســند بانكــی مربوطه را به همراه فرم تكمیل شــده به دفتر امور مشــترکین روزنامــه »جهان صنعت« یا 
@jahan1383 ارسال نمائید.  yahoo.com  به شماره 09122976604 (تلگرام، واتس آپ، ایتا)  و یا به آدرس ایمیل

آدرس:  خیابان شیخ بهایی جنوبی، روبروی مسجد بقیه االله اعظم، کوچه سامان، پلاك4 
تلفن:  88050893-88060317  نمابر:   88210753

 » فقط تهران بزرگ «
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نادر نینوایی- با توجه به سیاست های اخیر دولت 
چین، گردشگری به نیروی محرکه ای برای اقتصاد 
این کش��ور تبدیل شده اس��ت. دفاتر گردشگری 
در سراس��ر چین جاذبه های محلی این کشور را 
تبلیغ می کنن��د و از ابزارهای نوآورانه برای جذب 
بازدیدکنندگان بهره می برند. این وس��ایل شامل 
آراستن متمایز افراد برای تبلیغ، رقص های سنتی 
و ارائه غذاهای لذیذ به ویژه در تعطیلات جشنواره 

بهار است.
این وضعیت رو به رشد چین در حوزه گردشگری 
و خیز این کش��ور برای تصاحب سهم بزرگ تری 
از بازار جهانی گردش��گری، در حالی جریان دارد 
که پیش از این به س��بب ش��یوع کرونا و مسائل 
ژئوپلیتیکی نظیر مساله تایوان، ورود گردشگران 
خارج��ی به چین به می��زان قابل توجهی کاهش 

یافته بود.
 � تکیه بر مزیت های رقابتی و تسهیل 

شرایط ورود
چرا باید گردشگران خارجی بار دیگر به سوی 
چین سرازیر شوند؟ برای پاسخ به این سوال باید 
توجه داشت که اماکن و جاذبه های گردشگری چین 
مانند بسیاری از نمونه های مشابه در منطقه شرق 
آسیا و اقیانوسیه جذابیت های بالایی دارد. هنگامی 
که گردش��گران کش��ورهای دیگر به جاذبه های 
ش��رق آسیا فکر می کنند، ممکن است مقاصدی 
نظیر ژاپن، تایلن��د، اندونزی، مالزی و فیلیپین را 
هم در نظر بگیرند. با وجود این، چین نس��بت به 
این کشورها دارای مناظر طبیعی و مقاصد شهری 
خیره کننده تر در سطح جهانی است و قابلیت ورود به 
آن و دسترس پذیری اش هم بیشتر است. همچنین 
تاریخ پرفراز و نشیب و گذشته پر  رمز وراز چین بر 

جاذبه های این کشور افزوده است.
دولت چین تلاش دارد با تکیه بر همین مزایای 
رقابتی و با تسهیل شرایط ورود گردشگران، زمینه 
لازم را برای جذب گردشگران جهانی و پیش افتادن 

از رقبای منطقه ای خود مدنظر قرار دهد.
به همین منظور و در راس��تای تسهیل ورود 
گردشگران به چین، این کشور سیاست ۱۵ روزه 
ورود بدون روادید را برای ش��هروندان هفت کشور 
اروپایی و مالزی در نظر گرفته اس��ت. دولت چین 

همچنی��ن با حذف الزام رزرو هتل قبل از ورود به 
چین، بازدید از این کشور را برای شهروندان بسیاری 

از کشورها آسان تر کرده است.
چین همچنین در حال ارائه اطلاعات ساده و 
س��اده تر به زبان انگلیسی و سایر زبان ها همراه با 

بهبود سیاست های درخواست ویزاست.
 � ت�لاش ب�رای تامی�ن آرامش خاط�ر 

گردشگران
یکی از نکات مهمی ک��ه همواره طرف توجه 
گردشگران بین المللی قرار دارد، تامین آرامش خاطر 
و نیز تضمین اقامتی آرام در کش��ور مقصد است. 
دولت چین برای پاسخگویی به این نیاز گردشگران، 
دسترسی آس��ان و ارزان به خدمات مراقبت های 
بهداشتی را به عنوان یک مزیت مهم ارائه کرده است. 
بر این اساس، گردشگرانی که از شهرهای بزرگی 
مانند پکن، شانگهای و شنژن بازدید کرده و حتی 
مهاجرانی که در چین زندگی می کنند، می دانند 
که در بیمارس��تان های سراس��ر کشور، خدماتی 
مانند آزمایش خون، اش��عه ایکس، سی تی اسکن 
و اسکن سونوگرافی بسیار ارزان، حرفه ای و سریع 

ارائه می شود.

گردش��گران می توانن��د از دریافت پزش��کان 
انگلیس��ی زبان و بخش ه��ای بین الملل��ی در 
بیمارستان های شهرهای بزرگ نیز مطمئن باشند.

 � ارزان بودن گردشگری چین 
در سال های اخیر بیشتر اقتصادهای غربی تورم 
شدید تا ۳۰ درصد را تجربه کرده اند که منجر به 
تعرفه های بالاتر برای اتاق های هتل و هزینه های 
خرید بالاتر ش��ده، اما چین تقریبا عاری از چنین 

تورمی بوده است.
به عنوان مثال، یک باغ وحش در سطح جهانی 
مانند باغ وح��ش س��ن دیگو در کالیفرنیا تجربه 
فوق العاده ای را ارائ��ه می دهد، اما هزینه آن برای 
هر نفر ۷۰ دلار اس��ت. در س��وی مقاب��ل، اما در 
چین بازدید خانوادگی از باغ وحش های شانگهای، 
 هانگژو و بسیاری دیگر از شهرهای چین، کمتر از 
۵ دلار ب��رای هر نفر هزینه دارد و همان موضوع 
تجرب��ه فوق العاده ای را ب��رای بازدیدکنندگان به 
ارمغان می آور؛ یعنی قدم زدن در باغ های سرسبز، 
زیستگاه های فوق العاده خنک حیوانات و بهره مندی 

از امکانات سرگرمی.
افزون بر این باید در نظر داشت که تجربه غنی 

بازدید از شهرهای باستانی مانند شیان در استان 
شانشی و دیدن جنگجویان سفالی را نمی توان با 
بازدید از مکان های تاریخی در بسیاری از کشورهای 
دیگر مقایسه کرد. به علاوه، گردشگرانی که از چین 
بازدید می کنند می توانند با حدود یک سوم هزینه ای 
که در مکان هایی مانند سنگاپور و توکیو می پردازند 

در هتل های پنج ستاره اقامت کنند.
در مقاصد گرمسیری همچون سواحل زیبای 
اس��تان  هاین��ان و جزیره ج��ذاب Xiamen در 
استان فوجیان اقامت در یک هتل لوکس بین المللی 
پنج س��تاره صرفا چیزی ح��دود ۱۰۰ دلار در هر 
ش��ب به جای ۳۰۰ دلار معم��ول در نمونه های 
مشابه جهان هزینه خواهد داشت و گشت وگذار در 
شهر نیز هزینه های به واقع مقرون به صرفه ای برای 
گردشگران دارد. از سوی دیگر، وسعت خط آهن در 
چین بسیار بالاست و البته هزینه جا به جایی با قطار 
نیز بسیار پایین در نظر گرفته شده است. در واقع 
راه آهن پرسرعت در چین نه تنها ارزان است، بلکه به 
خطوط متروی شهری و فرودگاه ها نیز متصل است 
که همین امر دسترس پذیری کل کشور را بالا برده و 

بر مزیت های گردشگری چین افزوده است.

 � ارائه گس�ترده خدمات گردش�گری 
سلامت در چین

یک��ی از اقدامات جالب توج��ه چینی ها برای 
خ��روج از رکود گردش��گری در دوران پس��اکرونا 
تمرکز بر گردشگری سلامت و گردشگری درمانی 

بوده است.
گردشگران خارجی به سبب هزینه پایین درمان 
به سوی این کشور روانه می شوند. یک معاینه کامل 
پزشکی برای گردشگران سلامت که از کشورهای 
دیگ��ر به چین می آیند معمولا بین ۲۰۰ تا ۵۰۰ 
دلار تمام می شود که این هزینه برای یک شهروند 

آمریکایی بسیار مقرون به صرفه است.
در واقع باتوجه به محدوده ارزان قیمت خدمات 
درمانی در چین و کیفیت مناس��ب این خدمات، 
غربی ه��ا هر روز بیش از پیش ج��ذب این حوزه 

گردشگری در کشور اژدها می شوند.
تبلیغ تنوع و تکثر چین � 

یک��ی از جذابیت های مهم برای گردش��گران 
خارجی، تنوع و تکثر و وسعت بالای چین است که 
فرصت های ویژه ای را برای یک سفر ماجراجویانه 

فراهم می کند.
چینی ها با بهره برداری مناسب از این قابلیت 
و معرفی آن در قالب تبلیغات گسترده توانسته اند 
گردشگران بسیاری را از سراسر جهان جذب کنند. 
امروز بسیاری از گردشگران بین المللی برای تجربه 
غذاهای متنوع چین به این کشور سفر می کنند. 
متوسط هزینه غذا در رستوران ها در چین نیز به 
ازای هر وعده چیزی حدود ۱۰ دلار است که برای 
گردش��گران غربی اقتصادی و مناسب محسوب 

می شود. 
مهم تر از تمام این موارد در حالی که خاورمیانه با 
جنگ غزه مواجه است و شرق اروپا در آتش جنگ 
روس��یه و اوکراین می سوزد، چین همچنان یکی 
از امن ترین مقاصد س��فر و گردشگری در جهان 

شمرده می شود.
ب��ه این ترتیب می توان گف��ت در حالی که 
جه��ان درگی��رودار جنگ، ت��ورم و گرانی های 
ادامه دار است، اژدهای چینی به دور از تمام این 
حواشی برای تس��خیر بازار جهانی گردشگری 

خیز برداشته است.

»جهان صنعت« از اقتصاد رو به رشد توریسم در چین گزارش می دهد 

خیز اژدها برای تسخیر بازار جهانی گردشگری
خبر

نمایش آثار ۱۷ کشور در جشنواره صنایع دستی
دبی��ر علم��ی هش��تمین 
جشنواره صنایع دستی گفت: 
۴۷۰ اثر برگزیده در سه سالن 
جش��نواره چیدمان شدند و به 
نمایش در آمدند. ۳۸ کش��ور 
نیز برای حضور در نمایش��گاه 
صنایع دس��تی اع��لام آمادگی 
کرده بودند که در حال حاضر 

۱۷ کشور در نمایشگاه آثار دارند. ویدا توحدی دبیر علمی هشتمین جشنواره 
صنایع دستی و هنرهای سنتی با اشاره به تعداد آثار شرکت کننده در این دوره 
از جشنواره بیان کرد: نزدیک به ۱۳۰۰۰ اثر از طریق سایت، استان های سراسر 
کش��ور، هنرمندانی که مستقیم مراجعه کردند، دانش آموزان و دانشجویان به 
جشنواره راه پیدا کردند که با داوری های انجام شده میان آنها، از تعداد آن کاسته 
شد، چراکه برخی آثار محصول صنایع دستی نبودند و برخی نیز قابلیت حضور 

در جشنواره های فاخر را نداشتند.
وی افزود: از بین آن همه اثر، ۴۷۰ اثر برگزیده و در ۳ سالن چیدمان شدند 
و به نمایش در آمدند. ۳۸ کش��ور نیز برای حضور در نمایشگاه صنایع دستی 
اعلام آمادگی کرده بودند که بنابر دلایلی نتوانس��تند خودشان و آثارشان در 
نمایش��گاه حضور پیدا کنند، ول��ی از بین آنها در حال حاضر ۱۷ کش��ور در 
نمایش��گاه آثار دارند؛ مانند لبنان، مجارس��تان، تایلند، هند، اندونزی، مالزی، 
افغانستان، پاکستان، ازبکستان و ترکمنستان که تعدادی از هنرمندان این آثار 

نیز در نمایشگاه حضور دارند.
توحدی با اش��اره به ارزیابی کیفیت آثار ارس��الی به نمایشگاه عنوان کرد: 
تعداد و کیفیت آثار در مقایسه با سال های گذشته با توجه به اطلاع رسانی و 
وجود سایتی متمرکز که از چند ماه قبل برای ثبت نام در اختیار علاقه مندان 
قرار گرفت، بسیار زیاد و از کیفیت بالایی برخوردار است. خوشبختانه برگزاری 
برنامه داوری مهر اصالت هفتم نیز بسیار موثر واقع شده و تمامی آثار از کیفیت، 
معیار و شاخص های بین المللی برخوردارند. امسال به دلیل همزمانی برگزاری 
جشنواره صنایع دستی با برنامه داوری مهر اصالت نسبت به سال گذشته ما از 

تمامی استان های کشور آثار بسیار با کیفیتی در نمایشگاه داریم.
دبیر علمی هشتمین جشنواره صنایع دستی و هنرهای سنتی اشاره کرد: 
خوشبختانه آثار هنرمندانی تحت عنوان توان یابان جسمی، حرکتی و ذهنی و 
آثار دانش آموزان و دانشجویان خلاق را در نمایشگاه شاهد هستیم. همچنین 
آثار مرتبط با امام هشتم)ع( تحت عنوان هنر در حرم نیز در این نمایشگاه به 
نمایش در آمده است که این آثار برای برنامه داوری نهایی که با حضور اساتید، 

پیشکسوتان، متخصصان و دانشگاهیان برگزار می شود، انتخاب خواهند شد.

کشف شهر باستانی زیر گالری

آرت نت- کاوش باستان شناسان به کشف بقایای یک شهر باستانی در زیر 
گالری ملی لندن منجر شد.

باستان شناس��انی که ش��واهدی از جمله یک آتشدان قرن هفتم یا هشتم 
میلادی را در لندن کش��ف  کرده اند،  اعلام کردند زمانی یک ش��هر ساکسون 
به نام »لوندنویک«  در همان مکانی قرار داشت که گالری ملی لندن در حال 

حاضر آنجا واقع شده است.
»آرت نت« نوشت: کشف بقایای این شهر باستانی ثابت می کند مرکز شهری 
لندن در دوره ساکس��ون ها بیش��تر از آنچه قبلا تصور می شد به سمت غرب 

گسترش پیدا کرده است.
»استفن وایت« باستان شناس موسسه باستان شناسی »کالج دانشگاهی لندن« 
)UCL( با بیان اینکه این یک افتخار برای گالری ملی است که جزئی از چنین 
اکتشافی باش��د، اظهار کرد:  »کاوش در گالری ملی فرصتی باورنکردنی برای 
ماجراجویی هیجان انگیز در حوزه باستان شناسی و انجام تحقیقات واقعا برجسته 
بود. شواهدی که ما کشف کردیم حاکی از آن است که مرکز شهر »لوندنویک«، 

بیشتر از آنچه پیش تر تصور می شد، به سمت غرب گسترش یافته است.«
ش��هر رومی »لوندینیوم« که اطراف آن با دیوار محصور ش��ده بود، در قرن 
پنجم میلادی متروکه شد. پس از ورود ساکسون ها، این مکان به »لوندنویک« 

که یک مرکز تجاری با اسکله بود، تغییر نام داد.

ایسنا- شماری از مدیران آژانس های گردشگری روسیه 
که با ایران کار می کنند، می گویند: لغو ویزای گروهی روسیه 
هنوز برای گردشگران ایرانی قابل اجرا نیست و با مشکلاتی 
مواجه است. بنابراین ایرانی هایی که قصد سفر به روسیه دارند، 

همچنان باید ویزا بگیرند؛ حتی اگر گروهی سفر کنند.
مدی��ر یکی از آژانس های روس��یه که دفترش در ش��هر 
سن پترزبورگ است و در بخش تورهای ورودی به این کشور 
فعالیت می کند، اظهار کرد: یکسری از آژانس های تاییدشده 
از طرف دولت های روسیه و ایران هستند که برای گروه های از 
۵ نفر به بالا، می توانند سفر بدون ویزا به روسیه را اجرا کنند، 
اما این فرآیند به قدری پیچیده و طولانی اس��ت که بیشتر 

آژانس ها ترجیح می دهند ویزا بگیرند.
او ک��ه با هدف جذب گردش��گران ایرانی در نمایش��گاه 
گردش��گری تهران حضور داش��ت، اظهار کرد:  گردشگران 
روس��یه اگر گروهی به ایران س��فر کنند، مشکلی برای ویزا 
ندارند. ایران برای روس ها به ویژه آنهایی که به تاریخ علاقه 
دارند، کشور جذابی است، اما مشکلات و محدودیت های بانکی 

و پرداخت های مالی مانع سفر شده است.
مدیر ایرانی یکی دیگر از آژانس های گردش��گری که در 
روس��یه مستقر اس��ت، در تایید این سخنان به ایسنا گفت: 
سال هاس��ت از ایران به روس��یه برنامه تور اجرا می کنیم و 
دفترمان هم در سن پترزبورگ است، اما به دلیل فرآیند پیچیده 
و مشکلاتی که ویزای گروهی در روسیه دارد، ترجیح می دهیم 

گردشگران ایرانی را با ویزا به این کشور وارد کنیم.
او اضافه کرد: ویزای الکترونیک روسیه در حال حاضر خیلی 

راحت تر صادر می شود و به نوعی جایگزین برچسب های سنتی 
ویزا شده است و می توان آن را سریع تر دریافت کرد، شاید چهار 

روز طول بکشد که ویزای الکترونیک صادر شود.
برخی از فعالان گردشگری ایران و روسیه در گفت وگوهایی 
که داشتند، سخت گیری روسیه در صدور ویزا را به مهاجرت های 

غیرقانونی از طریق این کشور، مربوط دانستند.
ای��ران و روس��یه در تاریخ ۱ ج��ولای ۲۰۲۱ برابر با ۱۰ 
تی��ر ۱۴۰۰ توافقنامه ای را امضا کردند که در چارچوب آن، 

ش��هروندان ایران و روسیه می توانند بدون ویزا برای اهداف 
توریستی در گروه هایی از ۵ تا ۵۰ نفر برای یک دوره حداکثر 
۱۵روزه از کشورهای یکدیگر دیدن کنند. در اواخر تابستان 
۲۰۲۳ )۱۴۰۲( با س��فر هیاتی از ایران به روسیه، اعلام شد 
که لغو ویزای گروهی روسیه برای شهروندان ایرانی اجرا شده 
است و مدتی بعد، این فرآیند برای شهروندان روس به اجرا 
گذاشته شد، اما اکنون مجریان تورهای روسیه و آژانس داران 
گردشگری که در این کشور فعالیت دارند، می گویند که آن 

هیات ها، دولتی بوده یا با حمایت بخش دولتی به روسیه رفته 
بودند، برای همین توانستند بدون ویزا سفر کنند، ولی این 
فرآیند برای گروه های ش��خصی و گردشگری چندان آسان 
نیست و عملا سفر بدون ویزا از ایران به روسیه، با مشکلاتی 

همراه است.
ممانعت از س��فر بدون ویزا برای گروه های گردش��گری 
ایران به روسیه در آبان ماه ۱۴۰۲ از سوی برخی شرکت های 
هواپیمایی داخلی نیز گزارش شده بود. یکی از این شرکت های 
هواپیمایی با ابلاغ بخش��نامه لغو روادید گروهی گردشگران 
ای��ران و روس��یه برای دومین بار اعلام کرد که »ش��ماری از 
ش��رکت های هواپیمایی داخلی و خارجی این دستورالعمل 
را اجرا نکرده اند که تبعات نامطلوبی برای گردشگری داشته 
و لازم است مقررات یادشده هنگام پذیرش مسافران ایران و 
روس��یه در مبادی ورودی و خروجی و از سوی شرکت های 

هواپیمایی اجرا شود.«
ایران از ۱۵ بهمن ماه ۱۴۰۲ ویزا را یکطرفه برای ۲۸ کشور 
لغو کرد، در بین کشورهایی که لغو ویزا شده اند، نام روسیه نیز 
قرار دارد و ش��هروندان این کشور درصورت سفر گروهی )۵ 
تا ۵۰ نفر( می توانند بدون ویزا به ایران سفر کنند. مسوولان 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی که طرح 
لغو یکطرفه روادید را به دولت پیش��نهاد کرده بودند، گفته 
بودند روسیه از آن جهت در فهرست این کشورها قرار گرفته 
است که موافقتنامه لغو سفرهای گروهی بین دو کشور تا پایان 
سال ۲۰۲۳ اعتبار داشت و لازم بود دو کشور این موافقتنامه 

را برای استمرار تمدید کنند.

مشکل در لغو ویزای گروهی روسیه برای ایرانی ها
گزارش2

زمان پیشنهادی: ۲۰ دقیقه

قانون های حل جدول سودکو:
۱- در هر سطر و ستون باید اعداد یک تا 
۹ نوشته شود. بدیهی است که هیچ عددی 

نباید تکرار شود. 
۲- در ه��ر مربع ۳×۳ اعداد یک تا ۹ باید 
نوشته شود و در نتیجه هیچ عددی نباید 

تکرار شود.

زمان پیشنهادی: ۴۰ دقیقه

سودوکو 
س��ودوکو Sudoku ی��ک واژه ترکیبی 
ژاپنی به معنای عددهای بی تکرار است و 
امروزه به جدولی از اعداد گفته می شود که 
به عنوان یک سرگرمی رایج در نشریات 

کشورهای مختلف به چاپ می رسد.
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 دست خالی اسکورسیزی، کوپر و گرویک 
در »بفتا«

بیشتر جوایز بفتا ۲۰۲۴ را »اوپنهایمر« و »بیچارگان« از آن خود کردند 
و فیلم هایی چون »قاتلان ماه کامل«، »باربی«، »مایسترو«، »فراری« و 
»ناپلئون« درنهایت دست خالی به خانه رفتند. جوایز فیلم بفتا یکشنبه شب 
در سالن رویال فستیوال لندن برندگانش را شناخت و مهم ترین جوایز خود را 
به انتخاب آکادمی بریتانیا به فیلم »اوپنهایمر« داد. در حالی که »اوپنهایمر« 
با ۱۳ نامزدی پیشتاز جوایز بود، درنهایت با کسب ۷ جایزه پیشتاز کسب 
جوایز هم شد. »بیچارگان« با ۱۱ نامزدی، در فهرست نامزدها جایگاه دوم را 
داشت. در حالی که هر ۲ فیلم نامزد بهترین فیلم بودند، درنهایت »اوپنهایمر« 
بود که جایزه کارگردانی برای کریستوفر نولان، بازیگر نقش مکمل مرد برای 
رابرت داونی جونیور و بازیگر اصلی فیلم برای کیلین مورفی را کسب کرد. 
»بیچارگان« علاوه بر بازیگر نقش اول زن برای اما استون، چند جایزه فنی 
هم برد. در فهرست امسال »قاتلان ماه کامل« و »منطقه مورد علاقه« با 
۹ نامزدی و »آناتومی یک سقوط«، »جاماندگان« و »مایسترو« نیز هر 
یک با ۷ نامزدی از مدعیان کسب جوایز بودند.»اوپنهایمر« با کسب جایزه 
بهترین فیلم موفق شد تا »آناتومی یک سقوط«، »جاماندگان«، »قاتلان ماه 
کامل« و »بیچارگان« را پشت سر بگذارد. این فیلم با کسب جایزه بهترین 
کارگردان برای کریستوفر نولان، موفق شد تا اندرو هیگ برای »همه ما 
غریبه ها«، ژوستین تریه برای »آناتومی یک سقوط«، الکساندر پین برای 
»جاماندگان«، بردلی کوپر برای »مایسترو« و جاناتان گلیزر برای »منطقه 
مورد علاقه« را پشت سر بگذارد.فهرست کامل برندگان چنین است: بهترین 
فیلم: »اوپنهایمر«/ بهترین کارگردان: کریستوفر نولان برای »اوپنهایمر«/ 
بازیگر زن نقش مکمل: داواین جوی راندولف برای »جاماندگان«/ بازیگر 
مرد نقش مکمل: رابرت داونی جونیور برای »اوپنهایمر«/ بازیگر زن نقش 
اول: اما اس��تون برای »بیچارگان«/ بازیگر مرد نقش اول: کیلین مورفی 
برای »اوپنهایمر«/ ستاره نوظهور: میا مک کنا- بروس/ فیلمنامه اورجینال: 
»آناتومی یک سقوط« نوشته ژوستین تریه و آرتور هراری/ فیلمنامه اقتباسی: 
»داستان آمریکایی« نوشته کورد جفرسون/ فیلم به زبان غیرانگلیسی: 
»منطقه مورد علاقه« ساخته جاناتان گلیزر/ انیمیشن بلند: »پسر و مرغ 
ماهی خوار« ساخته  هایائو میازاکی/ بهترین مستند: »۲۰ روز در ماریوپل« 
ساخته مستیسلاو چرنوف، رینی آرونسون راث/ بهترین فیلم بریتانیایی: 
»منطقه مورد علاقه« ساخته جاناتان گلیزر/ بهترین فیلم اول یک نویسنده، 
کارگردان یا تهیه کننده بریتانیایی: »مامان زمین« ساوانا لیف )نویسنده، 
کارگردان و تهیه کننده(/ انتخاب گروه بازیگران: »جاماندگان« سوزان شاپ 
میکر/ فیلمبرداری: هویت فن فویتما برای »اوپنهایمر«/ تدوین: »اوپنهایمر«، 
جنیفر لم/ طراحی لباس:  هالی وادینگت��ون برای »بیچارگان«/ آرایش 
چهره و مو: »بیچارگان«/ موسیقی فیلم: »اوپنهایمر«، لودویگ گورانسون/ 
طراحی تولید: »بیچارگان« شونا هیث، جیمز پرایس، ژوزسا میهالک/ صدا: 
»منطقه مورد علاقه«/ جلوه های بصری ویژه: »بیچارگان« سایمون هیوز/ 
انیمیشن کوتاه بریتانیایی: »روز خرچنگ« ساخته راس استرینگر، بارتوس 
استانیسلاوک، الکساندرا سیکولاک/ فیلم کوتاه بریتانیایی: »چتر دریایی و 

خرچنگ« ساخته یاسمین عفیفی، الیزابت روفای.

 »مرد عنکبوتی« آنی را برد
»مرد عنکبوتی: در دنیای عنکبوتی« عنوان بهترین انیمیشن سال را از 
جوایز آنی گرفت و »سامورایی چشم آبی« در بخش تلویزیون پیشتاز شد. 
»مرد عنکبوتی: در دنیای عنکبوتی« بهترین انیمیشن پنجاه و یکمین دوره 
جوایز آنس شد و برندگانش را شناخت. این فیلم که دنباله انیمیشن سونی 
است هم بهترین فیلم شد و هم ۶ جایزه دیگر برابر با همان تعداد جوایزی 
که فیلم قبلی در سال ۲۰۱۹ جوایز آنی کسب کرده بود، به دست آورد تا 
امیدوارترین انیمیشن برای اسکار باشد.از زمانی که بخش بهترین انیمیشن 
بلند اسکار در سال ۲۰۰۲ راه اندازی شده تاکنون ۱۴ فیلم از ۲۱ فیلم برنده 
جایزه انیمیشن بلند آنی موفق به کسب جایزه اسکار شدند. سال پیش نیز 
همین روند دنبال شد و »پینوکیو« گی یرمو دل تورو از نتفلیکس در هر 
دو رقابت پیروز شد. انیمیشن اسپانیایی- فرانسوی »رویاهای رباتی« برنده 
جایزه بهترین اثر مستقل شد و »پسر و مرغ ماهی خوار«  هایائو میازاکی و 
»نیمونا« نتفلیکس- که دومی با ۹ نامزدی پیشتاز نامزدی بود- هر یک ۲ 
جایزه دریافت کردند. »نیمونا« برای نویسندگی و صداپیشگی کلویی گریس 
مورتس برنده شد و »پسر و مرغ ماهی خوار« هم جایزه بهترین استوری برد 
را برای کارگردانی  هایائو میازاکی و برای انیمیشن شخصیتی دریافت کرد. 
این اولین بار در ۳۲ سال گذشته بود که هیچ فیلمی از دیزنی یا پیکسار 
موفق به کسب برترین جایزه از آنی نشد و »المنتال« درنهایت با دست 
خالی به خانه رفت. »سامورایی چشم آبی« نتفلیکس در بخش تلویزیونی 
چندین جایزه برد که شامل نویسندگی، تدوین، FX، طراحی شخصیت، 
طراحی تولید و بهترین انیمیشن تلویزیون/ رسانه برای مخاطبان بالغ شد. 
»دختر ماه و دایناسور شیطان« از انیمیشن تلویزیونی دیزنی ۳ آنی و »جنگ 

ستارگان: چشم انداز« لوکاس فیلم هم ۲ جایزه برد.

 چند فیلم در نوروز اکران خواهند شد؟
مدیرکل اداره نظارت بر نمایش فیلم س��ازمان سینمایی از رقابت 
تنگاتنگ فیلم ها برای اکران  نوروز و سختی کار انتخاب فیلم ها برای 
بستن جدول اکران نوروزی خبر داد. روح الله سهرابی با تاکید بر رقابت 
فیلم ها برای حضور در سبد اکران نوروزی گفت: خوشبختانه امسال 
فیلم های باکیفیت و مناسب اکران نوروزی جوابگوی ظرفیت تعریف شده 
برای این بازه زمانی هستند، اما با توجه به تقارن عید نوروز و ماه مبارک 
رمضان، حساسیت و پیچیدگی تنظیم جدول عادلانه و البته مناسب با 
سلایق و علایق مخاطبان نیز بیشتر از سال های قبل است. وی با اشاره 
به ظرفیت اکران نوروز و تعداد فیلم هایی که در این بازه زمانی می توانند 
به روی پرده روند، افزود: اصولا ۸ سرگروه سینمایی امکان تغییر فیلم 
خود را دارند و با توجه به شرایط اکران و ملاحظات مختلف، بین ۶ تا ۸ 
فیلم روی پرده خواهند رفت تا ضمن رعایت تنوع در سبد اکران، فیلم ها 
موجب لطمه به یکدیگر نشوند. ضمن اینکه به دلیل نزدیکی عید نوروز و 
عید سعید فطر، اکران دوم عید نوروز مطابق با آیین نامه و منوط به افتادن 
کف فروش خواهد بود. سهرابی با اشاره به تعداد بالای فیلم های متقاضی 
اکران و تعداد قابل توجه آثار پرمخاطب اجتماعی، کمدی، دفاع مقدس 
و کودک و نوجوان که آماده اکران هستند، عنوان کرد: سال آینده کار 
شورای صنفی نمایش برای ایجاد عدالت در اکران بسیار سخت خواهد بود، 
چراکه آثار پرمخاطبی در صف اکران حضور دارد، لذا بازگشت به آیین نامه 
و تصمیم گیری و اقدام مطابق با مقررات و قوانین اعلام شده امری ضروری 
است و با همراهی و تعامل شورای صنفی براساس آیین نامه اقدام خواهد 
شد.وی با گلایه از آن دسته منتقدان که سازمان سینمایی را به حمایت 
بی چون و چرا از سینمای کمدی متهم کرده اند و ماه ها این نقطه قوت و 
قله افتخار سازمان سینمایی دولت سیزدهم را وارونه جلوه داده اند و زیر 
سوال برده اند، اظهار کرد: حتی اگر این نقطه نظرات به ظاهر دلسوزانه 
باشد، اما در رویکرد کلان و دوراندیشانه، نه تنها کمکی به سینما و اقتصاد 
آن نخواهد کرد، بلکه در تضاد با مصالح و پیشرفت و رشد سینما خواهد 
بود. مدیرکل نظارت بر نمایش فیلم سازمان سینمایی به مخاطبان حدود 
۲۷ میلیونی سینما طی کمتر از ۱۱ماه از سال که بالاترین تعداد مخاطب 
طی ۲۵ سال گذشته است اشاره کرد و گفت: اگر مخاطبان همه بخش ها 
اعم از سینماهای اکران، سینماسیار و جشنواره ها را حساب کنیم به عددی 
بیش از ۲۸ میلیون مخاطب طی ۱۱ ماه خواهیم رسید و دست اندرکاران 
امر می دانند دستیابی به این آمار استثنایی کار ساده ای نیست که اگر بود 
طی چند دهه اتفاق می افتاد، اما متاسفانه برخی دوستان بدون در نظر 
گرفتن دستاوردها و بدون رعایت انصاف، صرفا مسیر تخریب در پیش 
گرفته اند و لحن و بیان خود از ورشکستگی، رکود و فلاکت سینما در 
ماه های آغازین مدیریت جدید را با چرخشی نامحسوس به سمت و 
سوی ورشکستگی سینمای غیرکمدی برده اند، حال آنکه پرفروش ترین 
فیلم های کودک و نوجوان و فیلم های اجتماعی نیز مربوط به همین دوره 
است. در اینکه سینمای غیرکمدی نیز باید به فروشی قابل دفاع و منطقی 
برسد، شکی نیست، اما عقب ماندگی چند ده ساله در امر اقتصاد سینما را 

نمی توان یک ساله و دوساله جبران کرد.

گزارش

سینمای جهان

 دولتمند خالف درگذشت
دولتمند خالف از خوانندگان سرشناس موسیقی تاجیکستان در 
۷۴ سالگی درگذشت. دولتمند خالف خواننده شهیر تاجیکستانی  بعد از 
مدت ها مبارزه با بیماری سرطان درگذشت. دولتمند خالف موسیقیدان، 
نوازنده و خواننده تاجیک بود. او استاد موسیقی محلی جنوب تاجیکستان 
بود که فلک نام دارد. دولتمند پیش تر ترانه ای را با نام »پناه« در مدح امام 
رضا )ع( خوانده بود که در ایران مورد توجه بسیاری قرار گرفت و موجب 
شهرت او در ایران شد. شعر قطعه »پناه« سروده شاعر معاصر ایرانی، 
محمود حبیبی کسبی بود و آهنگسازی این اثر را طویجان آتابای نیازی 
به عهده داشت. خالف بر قرابت های موسیقی ایران و تاجیکستان تاکید 
می کرد و معتقد بود موسیقی ایرانی گنجی است که نه در زیر زمین یافت 
می شود و نه روی زمین. دولتمند خالف، استاد موسیقی، نوازنده و خواننده، 
مسلط به نواختن دوتار، قیچک و سه تار و استاد موسیقی محلی جنوب 
تاجیکستان موسوم به فلک بود. آهنگ ها و آوازهای او حالت صوفیانه 
دارند و عمدتا براس��اس اشعار مولوی تنظیم شده اند. وی بزرگ ترین 

فلک سرای تاجیکستان بود.
این هنرمند ۶ مقام را در کنسرواتوار موسیقی دوشنبه آموخته بود و 
برای نواختن دوتار، قیچک و سه تار که از سازهای مشهور این منطقه است، 
جوایز ارزنده ای نصیب خود و کشورش تاجیکستان کرده بود. آوازهای 
او که اغلب براساس اشعار مولوی و دیگر شاعران برجسته زبان و ادبیات 
فارسی، دری و تاجیکی تنظیم شده اند از اقبال فراوانی در تاجیکستان، 
ایران و کشورهای حوزه زبان فارسی برخوردار هستند. دولتمند شهرتی 
جهانی دارد. از مهم ترین آثار او هم می توان به »بوم«، »بهار آمد«، »شاه 

پناهم بده«، »دور مشو« و آثار شاخص دیگر اشاره کرد.

توضیحات مدیر اداره کتاب درباره ممیزی 
کتاب خسرو معتضد

محمدعلی مرادیان مدیر اداره کتاب وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
پاسخ به اظهارات معتضد نوشت:  هیچ کلمه ای از نگارشات آقای معتضد 
اصلاحیه نداشته و اصلاحیات مربوط به اصل خاطرات دو شخصیت جم 

پدر و پسر است.
در روزهای گذشته خسرو معتضد تاریخ نویس در برنامه برمودا درباره 
ممیزی کتابش گفت: کتابی درباره فریدون جم نخست وزیر رضا شاه نوشتم 
که گفته اند ۱۰۰ صفحه باید کم شود. محمدعلی مرادیان مدیر اداره کتاب 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به این اظهارات معتضد نوشت:  
»پیرو سخنان آقای معتضد عزیز؛ اولا شرط هر کاری انصاف است، چه 
در نقل وقایع و چه در تدریس تاریخ، دوما هیچ کلمه ای از نگارشات آقای 
معتضد در این اثر اصلاحیه ای نداشته است، اصلاحات مربوط به اصل 
یادداشت های جم پدر و جم پسر است، آقای معتضد حدود دویست صفحه 
عین خاطرات جم ها را آورده است و در انتها چند صفحه ای هم مطالب 
را تفسیر کردند. مطالبی که اصلاحیه داشته است متن خاطرات این دو 
شخصیت و بر مبنای مصوبه اصلاحی ۶۶۰ است، از توهین به نهضت امام 
خمینی)ره( و انقلابیون تا تطهیر پهلوی ها تحریف تاریخ معاصر و هیچ کدام 

از مطالب آقای معتضد مورد نظر اداره کتاب نیست.«

 تمدید ساعت بازدید از نمایشگاه 
رسانه های ایران

ساعت بازدید نمایشگاه رسانه های ایران تمدید شد. ساعت بازدید از 
بیست وچهارمین نمایشگاه رسانه های ایران از ۳۰ بهمن تا پایان نمایشگاه 
به مدت یک ساعت افزایش یافت. بر این اساس نمایشگاه رسانه های ایران 

هر روز تا ساعت ۱۹:۳۰ میزبان علاقه مندان خواهد بود.

 اعلام نمایش های اسفندماه تئاتر شهرزاد
پردیس تئاتر شهرزاد و بوتیک تئاتر ایران از هفته اول اسفندماه با 
اجراهایی متفاوت میزبان مخاطبان تئاتر خواهند بود و »شیزوفرنی« با 
رقم فروش حدود ۹۰۰ میلیون تومان رکورد فروش فصل زمستان این 

مجموعه را به خود اختصاص داده است.
به گزارش ایرنا، پردیس تئاتر شهرزاد و بوتیک تئاتر ایران به عنوان ۲ 
مجموعه به هم پیوسته نمایشی از هفته اول اسفندماه با اجراهایی متفاوت 
و خاص میزبان مخاطبان تئاتر خواهند بود و نمایش هایی در سالن های 
یک، دو، سه و چهار شهرزاد و یک اجرای محیطی در بوتیک تئاتر ایران 
روی صحنه می روند و هفت نمایش��نامه خوانی نیز خوانش می شوند. 
کارگردان هایی نظیر بهاره رهنما، حسین مسافر آستانه، مسعود  تکاور، اشکان 
درویشی، مهدی رکنی، حامد رحیمی نصر، علیرضا اسحاقی، محمد صادق 
 پیمان  فر، امیرحسین  بریمانی، مرتضی نوری، شکوفه  چرخی و علیرضا 
 اخوان نمایش هایشان را در این مجموعه فرهنگی روی صحنه برده اند. 
نمایش »شیزوفرنی« به کارگردانی حامد رحیمی نصر که در ۱۵ اجرا میزبان 
۴ هزار و ۶۰۰ مخاطب بوده و با رقم فروش حدود ۹۰۰ میلیون تومان 
رکورددار فروش فصل زمستان در پردیس تئاتر شهرزاد است و اسفندماه 
نیز روی صحنه می ماند.»سَنتِز« به نویسندگی و کارگردانی علیرضا اخوان، 
»دجال« به کارگردانی حسین فردوسی و »چای تلخ« به نویسندگی و 
کارگردانی مسعود تکاور و »ماجرای قتل شهردار تگزاس« به کارگردانی 
امیرحسین بریمانی عنوان بعضی از نمایش هایی هستند که در ماه اسفند 
در پردیس شهرزاد روی صحنه خواهند رفت. »میدان یاقوت« به کارگردانی 
بهاره رهنما و »رستاخیز عشق« به کارگردانی حسین مسافرآستانه نیز 
تا اوایل اسفند ماه روی صحنه می روند.طبق برنامه ریزی های انجام شده، 
»ماجرای قتل ش��هردار تگزاس« به کارگردانی امیرحسین بریمانی و 
تهیه کنندگی  هادی حجازی فر که نمایش موفق شب شک را در تئاتر 
شهرزاد روی صحنه برد، هر شب ساعت ۲۱:۳۰ در سالن شماره ۳ روی 
صحنه می رود. این نخستین تهیه کنندگی  هادی حجازی فر در پردیس 
تئاتر شهرزاد است. نمایش »اسکرین شات« به کارگردانی و تهیه کنندگی 
اشکان درویشی هم مجددا اسفندماه روی صحنه تئاتر شهرزاد می رود. این 
نمایش که در دور قبلی اجرا با استقبال تماشاگران مواجه شد، با حضور 
بازیگران جدید میزبان مخاطبان خواهد بود. آخرین اجرای رپرتوآر جلال 
تهرانی با نمایش »نقره ای« به کارگردانی محمد صادق  پیمان  فرمایشنامه  
کوتاهی از تهرانی است که آن را در س��ال ۱۳۷۷ به نگارش درآورده و 
سال ها بعد به بخش آخر »به صدای زمین گوش کن« اف��زوده ش��د. 
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محمد معتمدی از تجربه همکاری خود با ارکستر 
ملی به رهبری استاد فرهاد فخرالدینی گفت، به نبود 
آرشیو آثار ارکستر ملی و دلیل سال ها قطع همکاری 
خود اشاره کرد و گفت که چطور این همکاری مجدد 
آغاز شده است و مشکلات چطوری برطرف شدند.

او درباره همکاری با ارکستر ملی گفت: »سال ها 
با ارکس��تر ملی همکاری نداشتم. این به معنای 
جبهه گیری و خصومت نیست، ولی قدری دلخوری 
و انتقاد ضمیمه این عدم همکاری بود. به خاطر اینکه 
همان سالی که اعلام کردم همکاری نمی کنم، در 
ضمیمه این متنی که نوشتم بیان کردم اگر اکنون 
بخواهم از تجربه ۲ دهه همکاری خود با ارکس��تر 
ملی بگویم چرا هیچ سندی در آرشیو این مجموعه 
وجود ندارد، به جز خاطره ای که بگویم فلان سال با 
ارکستر ملی اجرا کردم و چه اجرای خوبی بود. وقتی 
می خواهید محصولی را به جامعه ارائه دهید باید 
یک چیز مشهود و ملموسی باشد. اینکه ۷۰۰-۸۰۰ 
نفر در سالنی حضور داشته باشند و لذت ببرند به 
خودی خود در کار فرهنگی و هنری نهایت ارزش 
است، ولی آن تاثیر چطور می تواند ماندگار باشد؟ چرا 
یک ویدئو یا صدایی آرشیو نشده است. ارکستر ملی، 
بنیاد رودکی از زمانی که تاسیس شد ساختاری دارد 
که شاکله خوبی داشته و در این سال ها مفید هم بوده 
است، اما یک سری نواقصی هم دارد. مهم ترین نقیصه 
به نظر من، ضعف آرشیو رپرتوآر است. اگر شما فردا 
تصمیم بگیرید طی یک جدول زمانی هفته ای یک 
اجرا یا ماهی یک اجرا به صورت منظم با قطعات 
متفاوت داشته باشید، باید دنبال رپرتوآر بگردید. چه 
کسی تنظیم کند، شعر را چه کسی بگوید، چه کسی 
نت نویسی کند. در حالی که یک ارکستر خوب اصولا 
یک نهاد هنری کامل است که در عرصه ارکستر و 
موسیقی فعالیت می کند. اولین شرط این است که 
دست او پر باشد و بضاعت داشته باشد، یعنی پشتوانه 
داشته و دست شما باز باشد. لیست بلندبالایی را باز 
کنید و بگویید اینها قطعات ما است و بتوانید انتخاب 
کنید که برای مثال این ارکستر برای سازهای زهی و 
بادی و چوبی تهیه شده و بلافاصله کسی که مسوول 
این ارکستر است بتواند یک اصلاحی روی تنظیم 

انج��ام دهد و در کمترین زمان ممکن پارت همه 
نوازنده ها را خروجی بگیرد و به اندازه یک تغییرات و 
ویرایشی که یک آدم متخصص انجام می دهد پرینتی 
بگیرد و فردا صبح جلوی این نوازنده نت ها آماده  باشد 
و جلوی خواننده نت و شعر آماده  باشد. ساختار یک 

ارکستر صحیح اینگونه است.«
معتمدی معتقد است: »در واقع ارکستر ملی ما 
آرشیو ندارد، حتی همین اجرای ارکستر ملی که 
قرار بود در جشنواره اجرا کند و بنده این افتخار 
را داشتم در خدمت ارکستر باشم، با اینکه استاد 
بزرگوار جناب رحیمیان عزیز و جناب الله یاری 
به عنوان مدیر بنیاد و جناب آقای سمیعی که از 
بنده برای این فستیوال دعوت کردند، همه بسیار 
تلاش کردند، اما دست همه بسیار خالی بود، یعنی 
چیزی را تحویل گرفتند، یک نهاد دارای ارکستر 
را تحویل گرفتند که این ارکستر و نهاد بضاعت 
اندکی داش��ت. در آن آرشیو زونکن ها، فایل ها و 

کارتابل ها برای ۵۰-۴۰ سال پیش بوده و بسیار 
قدیمی و به روزرسانی نشده است و نیاز به بازنگری 
اساسی و اصولی دارد، یعنی مثل بنای فرسوده ای 
که باید بازسازی شود، ولی اصولی بازسازی شود و 
حتی به نظر من می توان گفت بکوبیم و بسازیم. 
از منظر حقوقی قراردادها و اساسنامه ها می تواند 
بازنگری شود تا آرشیو، تا مسائل فنی مربوط به 
ارکستر، تا نوازنده ها و رهبر ارکستر که در درجه 
خوبی از بهترین نوازنده ها هستند. آقای رحیمیان 
جزو تراز اول موزیس��ین ها و نوازنده های کشور 
هستند، ولی زیرس��اخت ها و ریل گذاری ها نیاز 
ب��ه کار دارد. مهم تر از همه اینکه بنیاد رودکی، 
نهادهای فرهنگی کش��ور تا امروز به عنوان یک 
بازیگر موثر در عرصه فرهنگ و ذائقه سازی برای 
جامعه ورود نداشتند. وزارت ارشاد که علی القاعده 
کار آن جهت دهی به خط مشی فرهنگی جامعه 
اس��ت و باید برای ذائقه جامعه در بحث فیلم و 

هنرهای تجسمی و شنیداری و موسیقی طراحی 
کند، هیچ گاه در زمینه ذائقه سازی و پر کردن سبد 
شنیداری جامعه در سال های اخیر نقشی نداشته 
اس��ت. سازوکار اجرایی وزارت ارشاد ما در حوزه 
موسیقی صرفا یک اتاق و مجموعه ای به نام دفتر 
موسیقی است، حتی معاونت هم نیست و این دفتر 
عملا کاری که برعهده دارد ممیزی است. یکسری 
جشنواره اجرا می کند و خیلی خوب است و الان 
هم خوب و پرفروغ ش��روع کردند، اما ساختار و 
سازوکاری که برای این نظر گرفته شده و نقشی 
که برای آن در نظر گرفته شده بازی در سکوت 

است که فلان شعر شما اشکال دارد.
قرار است چه کار کنیم؟ قرار است خط مشی 
فرهنگی و شنیداری جامعه به کجا برود؟ مملکتی 
که موسیقی و ادبیات غنی دارد، فرهنگ غنی دارد، 
کجا استانداردسازی می کنیم و کجا برنامه ای داریم 
که اگر این نباشد پس به جای این چه باشد؟ جای 
خالی چنین نهادی احساس می شود و امید است 
بنیاد رودکی، ارشاد و همه نهادهای فرهنگی به این 

عرصه ورود معنادار داشته باشند.«

 ارکستر ملی را باید بکوبیم و بسازیم

گروه فرهنگ و هنر- شهرام ناظری در 
مراس��م رونمایی از تازه ترین آلبومش، از پنج 
سال دوری از صحنه و علت آن گفت. مراسم 
رونمایی از آلبوم »راز عشق« با صدای شهرام 
ناظری در موزه سینما برگزار شد. این مراسم با 
پاسداشت علی نصیریان برای یک عمر فعالیت 

هنری همراه بود.
آلبوم راز عشق با آهنگسازی محمد ساعد از 

سوی انتشارات سروش تهیه شده است.
ش��هرام ناظری در اواخر این مراسم رو به 
حضار گفت: پنج سال است که کنسرتی برگزار 
نکرده ام. در سال های گذشته اوضاع خوبی در 
کشور نداشتیم و حس و حالی برای برگزاری 
کنسرت نداشتم. امیدوارم سال آینده اگر فضا 
فراهم باشد و دیگر اتفاق بدی در جامعه نیفتد، 

بتوانیم کنسرت هایمان را برگزار کنیم.
در ای��ن مراس��م چند ت��ن از هنرمندان 
ب��ه س��خنرانی پرداختند ک��ه در ادامه متن 

صحبت هایشان را می خوانید:
علی نصیریان در این مراسم گفت: ارادت 
خاصی به چند نفر از اهل موسیقی دارم. ابتدا 
ارادتمند آقای بنان بودم. بعدها که شجریان و 
ناظری به جامعه موسیقی معرفی شدند، شیفته 
صدای این دو نفر شدم. تمام آثارشان را دنبال 
می کردم. ش��جریان بیشتر در فضای سنتی 
بود، ناظری اما نوآوری هایی در کارش دارد که 
بسیار جذاب است. حمایت کردن از فرهنگ 
بس��یار مهم و موسیقی و رقص یکی از ارکان 

مهم فرهنگ است. خودم شاگرد مهرتاش بودم، 
ایشان کارهای موزیکال انجام میداد. تئاترهایی 
که می خواندم  موسیقی اش بسیار گیراتر بود. 
موس��یقی و آواز در خون ایرانی است و بدون 

آن حیات معنا ندارد.
پارسال فیلمی با نام نوروز بازی کردم که در 
آن نقش عمو نوروز را بازی می کنم. قطعاتی 
از موسیقی عامیانه در این فیلم اجرا می کنیم 
که بسیار جذاب هستند. موسیقی و رقص با 
زندگی عجین است. جهان و حیات و هر چه 
در آن هست در حال حرکت است، البته بعدها 
در رقص چیزهایی مثل لنگ و پاچه وارد شد 
که اینها در فرهنگ ما نیس��تند. فرهنگ ما 

نجیب است.

شهرام ناظری یکی از کسانی است که در 
عصر حاضر به موسیقی و فرهنگ ما خدمت 
کرده  است. کلام و آواز ایشان بخشی از فرهنگ 

این مملکت است.
داوود گنج��ه ای نی��ز توضی��ح داد: من با 
شهرام ناظری پنجاه سال پیش در مرکز حفظ 
و اش��اعه موسیقی آشنا شدم. برادرم را عمل 
کرده اند، دیشب که برای این برنامه »عشق از 
ره تکلیف به دل پا نگذارد« می خواستیم قطعه 
کیش مهر را در استودیو اجرا کنیم، صدابردار 
به من گفت احتیاجی به تمرین نیست، گفتم 
نه. وقتی ساز می زدم دیدم که شهرام ناظری با 
لهجه کردی آوازش را شروع کرد و دیگر متوجه 
نشدم چی زدم. صدایش بی هوشم کرد. بعدها 

کاست بی قرار را کار کردیم. شهرام ناظری در 
ردیف شناسی و موسیقی بی نظیر است. تحریرها 
بجا، شعرشناس است و از همه مهمتر انسان 
است. نصیحتی به جامعه خودمان دارم، برای 
همدیگر دعا کنیم که زندگی سالمی داشته 
باشیم و هر زمانی هم خواستیم بمیریم روی 

صحنه بمیریم.
محمدرضا درویش��ی نیز در این مراسم 
گفت: امروز تولد اس��تاد شهرام ناظری هم 
هست. کس��انی مثل ناظری غیرقابل تکرار 
هس��تند. ای��ن عزیزان محص��ول یک دوره 
تاریخی هستند که آن دوره تاریخی سپری 
شده است. شجریان در طول عمر پربرکتش 
یک شیوه را ادامه داد و همان را پخته کرد و 
از آن عدول نکرد. هیچ خواننده ای نتوانست 
جنس، کیفیت و محتوای آثار ناظری را تکرار 
کند. خیلی ها تلاش کردند مانند ش��جریان 
بخوانند، حالا اینکه چقدر موفق بودند بحث 

دیگری است.
اینجا نکته ای مهم وج��ود دارد؛ آلبوم راز 
عشق به همت انتشارات سروش منتشر شده 
است. از مدیریت این مجموعه تشکر می کنم. 
سی دی ها اساسا کاربردشان در بازار شنیداری 
منتفی شده است. انتش��ار چنین اثری با ان 
کیفیت کار دشواری است. آقای ساعد آهنگساز 
این اثر اس��ت که در تاجیکس��تان تحصیل 
موس��یقی کرده است. س��اعد اثری ساخته و 
ش��هرام ناظری آن را خوانده است. این کمک 
ناظری به آقای ساعد است که آثارش شنیده و 
خودش هم شناخته شود. در  پایان این مراسم 
با حضور چهره های هنری از آلبوم راز عش��ق 

رونمایی شد.

آلبوم »راز عشق« رونمایی شد

شهرام ناظری: پنج سال است که کنسرت نداشته ام 
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